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تعادل| درحالي كه مهلت نهايي ايران براي تصويب 
لوايح مرتبط با اف اي تي اف رو به اتمام است، سرنوشت 
اين لوايح مالي كه در ايستگاه مجمع تشخيص مصلحت 
نظام متوقف شده اس��ت، همچنان در هاله اي از ابهام 
روبرو قرار دارد. لوايح مرتبط ب��ا اف اي تي اف كه مرتبا 
اخباري ضد و نقيض از رد يا تصويب آن منتشر مي شود، 
را مي توان يكي از مناقشه برانگيزترين موضوعات طي 
سال هاي اخير برشمرد.  از يك سو دولتمردان و به ويژه 
اعضاي اقتصادي كابينه با اشاره به تبعات عدم تصويب 
اف اي تي اف بر مراودات مالي بين المللي كشور خواستار 
تعيين تكلي��ف هرچه س��ريع تر اين لوايح هس��تند 
) صفحه 2 را بخوانيد( و از سوي ديگر مجمع تشخيص 
مصلحت نظام تاكنون نتوانس��ته بر اختلاف نظر اعضا 

غلبه و در اين خصوص اجماعي حاصل كند.
با توجه به نزديك ش��دن به موعد نهايي گ��روه اقدام 
ويژه مالي، گمانه زني ه��ا در زمينه الحاق يا عدم الحاق 
به اف اي تي اف در روزهاي اخير ش��دت گرفته اس��ت 
چنانكه رييس كل بان��ك مركزي ديروز در حاش��يه 
جلس��ه هيات دولت صراحتا بر ضرورت تصويب لوايح 
در مجمع تشخيص مصلحت نظام تاكيد كرد. وزير امور 
اقتصادي و دارايي نيز پيش از اين بارها نسبت به تبعات 
قرار گرفتن در ليست س��ياه اف اي تي اف هشدار داده 
بود. در اين حال، روز گذشته احمد توكلي، عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام به اعتماد آنلاين گفت: آقاي 
روحاني اواخر سال پيش از طريق آقاي دژپسند، وزير 
اقتصاد، پيغام فرس��تاده بود كه براي رأي گيري بر سر 
اف اي تي اف فعلًا دست نگه داريم. همچنين آقاي مجيد 

انصاري هم خواس��ت تصميم گيري را عقب بيندازيم، 
چون آنها مي دانستند در صورت رأي گيري، رأي مجمع 
به اين موضوع منفي خواهد بود. )صفحه 8 را بخوانيد .( 

مجيد انصاري در پاس��خ به اين اظهارات به ايس��نا 
گفت: : در مقطعي پيشنهاد كرديم فعلا راي گيري 
نكنيم تا يك جا م��ورد نظر مجمع ق��رار بگيرد؛ اما 
متاس��فانه بنا به دلايل مختلف اين بررسي طولاني 
ش��د و يك س��ال مهلت مجمع براي بررس��ي اين 
موضوع سپري ش��د. چون طبق تبصره ۳ ماده 2۵ 
آيين نامه داخلي مجمع تش��خيص مصلحت نظام، 
مجمع يك سال بيشتر براي بررسي موضوع مطرح 

شده در اين نهاد وقت ندارد. )صفحه 8 را بخوانيد.( 
به گفته اي��ن عضو مجمع، اگر اي��ن موضوع در آن 
زمان ذكر شده به كميسيون ارجاع مي شد، پالرمو 
رد مي شد؛ اما درخواست ش��د كه موضع به تاخير 

بيافتد تا فرصت براي رايزني بيشتر ايجاد شود.
اين در حالي است كه دبير مجمع تشخيص مصلحت 
نظام پس از نشست كميسيون مش��ترك مجمع در 
گفت وگو با خبرنگاران، با تبيين س��ابقه بررسي لوايح 
چهارگانه )اف اي تي اف( در مجمع، اعلام كرد: دو مورد 
از اين لوايح با كمترين اشكال در مجمع تصويب شد، 
اما دو مورد شامل كنوانسيون هاي پالرمو و سي اف تي 
به علت ابهامات بس��ياري كه درباره آن مطرح بود، به 
حضور نمايندگان مجلس و دولت در جلسات مجمع 
نياز داش��ت. به گفته محس��ن رضايي، ادامه بررسي 
سي اف تي »مبارزه با تامين مالي تروريسم« در مجمع 

به شنبه هفتم دي ماه موكول شده است.

»اف اي تي اف«  در محاصره چالش هاي سياسي
محسن شمشيري|

دبيرگروه راه و شهرسازي|
در ماه هاي اخي��ر، به دنبال نوس��ان ن��رخ ارز در بازار، 
واكنش هاي مختلفي از س��وي فعالان اقتصادي و بازار 
ارز مطرح شده و بخشي از كارشناسان و فعالان بازار ارز 
بر اين نكته تاكيد دارند كه راهبرد بانك مركزي در بازار 
ارز براي ماه هاي آينده مشخص نيست و سياست هاي 
يك س��ال و نيم اخير نمي تواند تامين كننده نيازهاي 
اقتصاد كش��ور و ايجاد ثاب��ت در بازار ارز و تس��هيلات 
بانكي و مبادلات بانكي باشد.  بانك مركزي، اگرچه در 
س��ال 97 و ابتداي 98، با برخي سياست هاي كنترلي، 
از جمله كاهش سقف تراكنش هاي بانكي در صرافي ها 
و طلا فروش��ي ها، كاهش س��قف مبادلات پولي بين 
بانك��ي، جمع آوري چك ه��اي تضمين ش��ده، الزام و 
مجاب كردن صادر كنندگان به بازگشت ارز به سامانه 
نيما، توانست بخشي از حباب بازار يا نرخ ارز پيش خور 
ش��ده س��ال 97 را كاهش دهد و براي چند ماه ثبات 
نس��بي در قيمت ها ايجاد كند، اما اين روند نمي تواند 
پاس��خگوي نياز بازار كس��ب وكار و مب��ادلات پولي و 
ارزي ب��ه تراكنش هاي بانكي و عامل ايج��اد تعادل در 
بازار ارز باشد.  برخي كارشناسان معتقدند كه با وجود 
اعلام بانك مركزي و رييس كل در مورد بازار متشكل 
ارزي، آزاد س��ازي فعاليت صرافي ها و فعالان بازار ارز، 
و همچنين كمك به تس��هيل ام��ور صادركنندگان و 
وارد كنن��دگان، در حال حاضر مش��خص نيس��ت كه 
بانك مركزي از چه نوع سيستم مديريت ارزي و پولي 
تبعيت مي كند؟ آيا آنچه در ماه هاي اخير اجرا ش��ده، 
نوعي سيستم شناور مديريت ش��ده است يا برعكس، 
به معناي ميخكوب كردن نرخ ها و تثبيت بازار در يك 

كانال مشخص قيمتي است؟
برخي كارشناس��ان معتقدند كه بانك مركزي، ظاهر 
بازار را با ايجاد چند بازار مختلف س��نا، نيما و معاملات 
نقدي و احتمالا بازار متش��كل ارزي حفظ كرده اما از 
طريق بازار صرافي ها و سنا بخش��ي از تقاضا را كنترل 
كرده و صرافي ها و متقاضيان ارز در محدوده مشخصي 
امكان خريد و ف��روش و معام��لات ارزي را دارند و در 
نتيجه مي��زان تقاضا و خري��د ارز و معام��لات كنترل 
شده اس��ت.  در بازار نيما نيز از يك س��و، الزاماتي براي 
صادركنندگان مشخص شده كه بخش عمده ارز خود 
را در برابر صادرات و در مدت مش��خصي عرضه كنند 
و واردكنن��دگان نيز در چارچ��وب گروه هاي مختلف 
كالايي، محدوديت هاي مختلفي ب��راي واردات دارند 

و در نتيجه حواله ها و نرخ ها از اين طريق كنترل ش��ده 
اس��ت.  اين برنامه مختلط كه در ظاه��ر تعيين آزادانه 
نرخ را اعلام كرده اما در عم��ل كنترل هاي متعددي را 
به كار گرفته، براي كنترل نرخ در يك كانال مشخص، 
با سياست ها و بخش��نامه هاي روزمره به دنبال كنترل 
گسترده تقاضا و عرضه ارز است و هر چند وقت يك بار، 
نوعي كنترل جديد و سقف تراكنش يا مبادلات بانكي 
را اعلام مي كند تا در مجم��وع مانع بروز تقاضا براي ارز 
شود و به همين خاطر در يك س��ال و نيم اخير، با انواع 
بخشنامه هاي نظارتي، كنترل تقاضا و عرضه ارز، فشار 
بر صادركنندگان براي عرضه ارز در زمان اعلام ش��ده، 

تلاش مي كند كه از رشد نرخ ها جلوگيري كند. 
ام��ا فع��الان اقتص��ادي و ب��ازار معتقدند كه ب��ا اين 
محدوديت هاي تراكن��ش و مبادلات بانك��ي و خريد 
ارز يا مدت زمان بازگش��ت ارز صادرات��ي، نمي توان به 
ايجاد رونق نسبي در كس��ب وكار ها، تامين نياز بازار و 
واحدهاي اقتص��ادي پرداخت و اگرچه ثب��ات نرخ ارز 
در بازار حاكم بوده، اما عام��ل اين نوع ثبات نرخ، يعني 
كنترل هاي متعدد براي صادركنن��دگان، تراكنش ها 
و مبادلات بانك��ي و... عم��لا نوعي ركود نس��بي را به 
بخش هايي از اقتصاد تحميل كرده و فعالان اقتصادي 
عملا با انواع كنترل ها مواجه ب��وده و در ماه هاي اخير 
نيز با محدوديت هاي جديد مواجه ش��ده اند و با توجه 
به اخبار تحولات اخير، انتظار دارند كه با مش��كلات و 
محدوديت هاي تازه اي مواجه شوند كه در آن صورت، 
نمي توان ب��ا برنامه هاي فعلي دول��ت و بانك مركزي، 

نيازهاي روز واردات و صادرات را تامين كرد. 
در اين راستا، برخي صاحب نظران معتقدند كه فعالان 
اقتصادي و از جمله واردكنن��دگان و صادركنندگان، 
به دنبال رشد نقدينگي، تورم دو س��ال اخير، ركود در 
بخش هاي مختلف اقتصاد، مش��كلات احتمالي عدم 
تصويب الحاق ايران به اف اي تي اف، مش��كلات انتقال 
پول به داخل و خارج كشور، با مشكلات تازه اي مواجه 
ش��ده اند و نگران تامين مواد اوليه توليد، واردات كالا، 
بازگشت به موقع ارز صادراتي و... هستند و در نتيجه با 
محدوديت هاي ارزي و ريالي بانك مركزي، محدوديت 
گروه هاي كالايي، تعيين فرصت بازگشت ارز، نظارت بر 
بازار نيما و سنا، با مشكلات بيشتري در ماه هاي آينده 
مواجه خواهند شد.  از اين رو، راهبرد بانك مركزي كه 
عملا نوعي سياس��ت كنترلي عرضه و تقاضا و كاهش 
حباب ن��رخ ارز پيش خور ش��ده ب��وده، و كنترل هاي 
متع��ددي را در واردات و ص��ادرات ايج��اد ك��رده ت��ا 

عرضه و تقاضا را در يك محدوده نگ��ه دارد، نمي تواند 
از بروز مش��كلات تازه براي اقتصاد ايران و فعالان بازار، 
واردكنن��دگان و صادركنن��دگان و توليد كنن��دگان 
جلوگيري كند.  بانك مركزي در كنار سياس��ت هاي 
اعلام ش��ده براي بازار ارز، برنامه هاي ديگري از جمله 
اصلاح قانون بانك مركزي و بانك هاي كشور، كاهش 
نرخ س��ود و هزينه س��نگين بالاي 200 هزار ميليارد 
تومان آن، ادغام بانك ها و افزايش سودآوري و كاهش 
مطالبات معوق آنها، مهار خلق پول و نقدينگي و برنامه 
حمايت از توليد ب��ا مكانيزم پايه پول��ي، حذف چهار 
صفر و اعتبار دادن ب��ه پول ملي، بازار متش��كل ارزي 
و... را نيز مطرح كرده بود كه هنوز يا ش��روع نشده يا به 
سرانجام نرسيده اس��ت. به نظر مي رسد كه در دو سال 
اخير، مهم ترين برنام��ه بانك مركزي، ب��ه كار گيري 
سياست هاي كنترلي نرخ ارز بوده كه اگرچه در ظاهر، 
بازار آزاد و مكانيزم عرضه و تقاضا را پذيرفته اما عوامل 
طرف عرضه يعني صادركنندگان را مجاب به عرضه ارز 
در يك دوره زماني ك��رده و طرف تقاضا را با برنامه هاي 
پولي و س��قف تراكنش ها و مب��ادلات بانكي و كنترل 
واردات در گروه ه��اي كالايي كنترل كرده اس��ت. در 
حالي كه اگر ساير سياس��ت هاي پولي و بانكي كشور 
نيز در دس��تور كار قرار مي گرفت، مي توانست كمك 
قابل توجهي به كنت��رل نقدينگي و ت��ورم، حمايت از 
توليد، تامين نيازهاي بخش هاي اقتصادي، بهبود رشد 
اقتصادي و... كن��د و مقام پولي كش��ور، را كارآمد تر از 
شرايط كنوني نشان دهد.  براين اساس، به نظر مي رسد 
كه راهبرد كنوني بانك مركزي حتي براي تعادل عرضه 
و تقاضا در بازار ارز و ثبات نرخ ارز كافي نيست و نوسان 
اخير نيز نشان دهنده اين واقعيت است كه سياست هاي 
كنترلي براي ايج��اد تعادل كافي نخواه��د بود و بانك 
مركزي و دولت و دستگاه ديپلماسي كشور بايد فعال تر 
از اين عمل كنند تا هزينه هاي مبادله را كاهش دهند و 
شرايط را براي رشد صادرات و تامين نيازهاي وارداتي 
كشور بهبود دهند.  همچنين ساير بخش هاي پولي و 
بانكي كشور، و ش��رايط بانك ها و توليد و فعاليت هاي 
اقتصادي نيز نيازمند راهبرد فعال تري اس��ت تا ضمن 
مقابله با مش��كلات كنوني، ش��رايط را براي خروج از 
ركود فراهم كرده و فضاي كس��ب وكار بهتري را براي 
واحدهاي اقتصادي و بانك ها ايجاد نمايد و هزينه هاي 
مبادله موجود را براي تولي��د و خدمات كاهش دهد و 
بازخ��ورد آن در كل اقتص��اد بتواند به تعادل ب��ازار ارز 

كمك كند. 

راهبرد نامعلوم بانك مركزي
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

راهبرد نامعلوم بانك مركزي 
در ماه هاي اخير، بهدنبال 
نوس��ان  نرخ ارز در بازار، 
واكنش هاي مختلفي از 
اقتصادي  سوي فعالان 
و بازار ارز مطرح ش��ده و 
بخش��ي از كارشناسان 
و فعالان ب��ازار ارز بر اين 
نكت��ه تاكي��د دارند كه 
راهبرد بانك مركزي در بازار ارز براي ماه هاي آينده 
مشخص نيست و سياست هاي يك سال و نيم اخير 
نمي تواند تامين كننده نيازهاي اقتصاد كش��ور و 
ايجاد ثابت در بازار ارز و تسهيلات بانكي و مبادلات 
بانكي باش��د.  بانك مركزي، اگرچه در سال 97 و 
ابتداي 98، با برخي سياست هاي كنترلي، از جمله 
كاهش س��قف تراكنش هاي بانكي در صرافي ها و 
طلا فروشي ها، كاهش س��قف مبادلات پولي بين 
بانكي، جمع آوري چك هاي تضمين ش��ده، الزام 
و مجاب كردن صادر كنندگان به بازگش��ت ارز به 

سامانه نيما، توانست بخشي از ...

محسن  شمشيري

 صفحه 14  

صنعت،معدن و تجارت

كاناليزه كردن تجارت 
براي توليد 

 گروه تجارت|  فعالان اقتصادي پايتخت ميزبان 
قائم مقام وزير صمت در ام��ور بازرگاني بودند. در 
اين نشست، مهم ترين چالش هاي حوزه تجارت 
خارجي از س��وي بخش خصوصي رديف شد كه 
مهم ترين آنها شامل مواردي چون »سخت گيري 
در ثبت سفارش مواد اوليه و ماشين آلات توليدي، 
انتقاد از س��پرده گذاري ۳۵ درص��دي به عنوان 
سپرده تفاوت نرخ ارز، عدم پذيرش استانداردهاي 

ايران از سوي برخي كشورهاي مقصد...

انرژي

 فرش سبز
 پيش پاي آينده انرژي

اينكه در آينده چگونه قرار است انرژي مورد نياز 
و رو به ازدياد بشر تأمين ش��ود، يكي از مهم ترين 
سوالاتي است كه پاس��خ به آنها مشخص كننده 
كليت زندگي بش��ر در آينده خواهد ب��ود. اغلب 
منابع ان��رژي مورد اس��تفاده حال حاض��ر از نوع 
تجديدناپذي��ر هس��تند ك��ه ضمن سرنوش��ت 
حتمي اتم��ام، اين منابع مش��كل آلايندگي هم 
با خود دارن��د. بنابراين مي توان متصور ش��د كه 
نگاه به آينده با تأمين انرژي از منابع تجديدپذير 
همخواني دارد. در بعد عملياتي، چشم اندازهايي 
براي پيش بيني حرك��ت دنياي انرژي ترس��يم 
مي شود و به طور معمول بازه هاي زماني 20 ساله 
را در نظر مي گيرند. مركز پژوهش هاي مجلس در 
گزارشي با عنوان »بررسي تحولات آينده انرژي«، 
روند عرضه و تقاضاي هر يك از منابع تأمين انرژي 
در چشم انداز 20 س��اله را مورد بررسي قرار داده 

است. اين گزارش نتيجه گيري كرده است كه...
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 صفحه 3 

همين صفحه

مركز پژوهش هاي مجلس سهم ذي نفعان از بودجه را محاسبه كرد

 »اف اي تي اف« 
در محاصره چالش هاي سياسي

سهم هرفرد  وگروه از بودجه 99

دولت

مديركل ام��ور اتباع و مهاجرين وزارت كش��ور در 
واكنش به برخي خبرها و واكنش ها در مورد نقش 
اتباع خارجي در اغتشاش��ات اخير، ب��ا بيان اينكه 
مصداق مش��خصي در مورد چنين گزارش هايي 
وجود ن��دارد، اظهار داش��ت: هر ف��ردي بخواهد 
امنيت كش��ور را به مخاطره بياندازن��د، چه ايراني 
باشد چه تبعه خارجي، مطابق با قوانين و مقررات 
جمهوري اسلامي ايران با وي برخورد مي شود. به 
گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، »مهدي 
محمودي« روز گذشته با اشاره به تحولات اخير و 
برخي گزارش ها و واكنش ه��ا در مورد نقش اتباع 
در اغتشاشات اخير گفت: ما خيلي از اتباع را داريم 
كه با آرامش و مسالمت آميز در كشور ايران زندگي 
مي كنند و به قوانين احت��رام مي گذارند. اين افراد 
تمايل دارند كه مثل ش��هروندان ايراني از امنيت 
كشور سود برده تا بتوانند به فعاليت هاي خود ادامه 
دهند. او در ادامه با تأكيد بر اينكه در اتفاقات اخير 
مورد خاص و مش��خصي وجود ندارد كه بخواهيم 
به صورت مصداقي در مورد آن صحبت كنيم ادامه 
داد: افراد چه ايراني چه تبعه خارجي، اگر بخواهند 
مخل امنيت باشد و به عنوان آشوب گر، اغتشاشگر 
و... فعاليت هاي ع��ادي و روزمره ش��هروندان را به 
خطر بيندازند طبق مقررات با آنها برخورد مي شود 
چون قانون براي همه يكسان است. وي اضافه كرد: 
همواره رويكرد و نگاه جمهوري اس��لامي به اتباع 
عدالت محورانه بوده است؛ امري كه سازمان هاي 
بين المللي نيز به آن اعت��راف كرده اند. محمودي 
اظهار داشت: اتباعي كه در كشور ما حضور دارند، 
اعم از پناهنده، مهاجر و اتباعي كه به شكل قانوني 
وارد كشور ش��ده اند، موظف هس��تند به قوانين و 
مقررات جمهوري اس��لامي ايران احترام بگذارند. 
وي افزود: برخي از اتباع در اي��ران حضور دارند كه 
به شكل غيرمجاز وارد كشور ش��ده اند و به صورت 
مقطعي يا موردي فعاليت و زندگي مي كنند، اين 
اتباع از نظر ما حضورشان غيرقانوني است و توسط 
نيروي انتظامي شناس��ايي، دس��تگير و از طريق 
اردوگاه ها، به كش��ور خود بازگردانده مي شوند.  او 
بيان كرد: اتباع و مهاجراني كه به شكل قانوني در 
ايران حضور دارن��د از خدماتي مانند بهداش��ت، 
سلامت، معيشت، آموزش، حرفه آموزي و اشتغال با 
همكاري ساير دستگاه ها، وزارتخانه ها و كميسارياي 
عالي س��ازمان ملل متحد در ام��ور پناهندگان در 
چهارچوب مقررات بهره مند ش��ده و همواره مورد 
احترام و تكريم هس��تند. محمودي خاطرنش��ان 
كرد: تمام هدف اين است در زمان معيني كه اتباع 
مهاجري��ن و خارجي مهمان جمهوري اس��لامي 
هستند، بتوانند از خدمات ش��هروندي بهره مند 
شوند و در زمان مناسب بازگشت عزت مندانه اي به 

كشور خود داشته باشند.

مصداقي از حضور اتباع خارجي 
در اغتشاشات اخير وجود ندارد

اقتصاد اجتماعي

 هيچكس براي سالمندي
 آماده نيست 
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رييس سازمان اداري و استخدامي گفت: بدون استثنا 
تمامي دس��تگاه هاي اجرايي به اص��لاح فرايندهاي 
ارايه خدمت به مردم و انج��ام وظايف قانوني توجهي 
همس��نگ ديگر فعاليت ها ندارند. به گزارش سازمان 
اداري و استخدامي كشور، جمش��يد انصاري در آيين 
تجليل از برترين هاي جشنواره ش��هيد رجايي وزارت 
امور اقتصادي و دارايي اظهار داشت: نظام اداري شامل 
مجموعه اي از قوانين، مق��ررات، نظام  هاي مديريتي 
و نيروي انس��اني اس��ت ك��ه وظيفه تحق��ق اهداف، 
ماموريت  ه��ا و اجراي برنامه هاي دولت و هر دس��تگاه 
را بر عهده دارد. رييس س��ازمان اداري و اس��تخدامي 
كش��ور با تاكيد بر اين نكت��ه كه مي��زان موفقيت هر 
دس��تگاه در رس��يدن به اهداف و ماموريت ها بستگي 
به نظام مديريت آن دارد، گفت: نظام اداري تش��كيل 
ش��ده اس��ت تا يك هدف غايي را محقق كند و ميزان 
تحقق اهداف و موفقيت هر دستگاه را نظام هاي مورد 
عمل آن تعيين مي كند. وي با اش��اره به اين اش��كال 
اساسي كه بسياري از مديران ارش��د و حتي مجريان 

بدون پيش بيني ابزار مناسب تنها روي اهداف تمركز 
مي كنند، گفت: بسياري از دس��تگاه هاي مختلف در 
مراجعات و درخواس��ت هاي خود براي تحقق اهداف 
به س��از و كارهاي انجام ماموريت ها و اجراي برنامه ها 
آن توجه دقيقي ندارند در حالي كه مي توانند با برخي 
اصلاحات كوچ��ك، اهداف بزرگ تري را در دس��تگاه 
خود محقق كنند. معاون رييس جمهور با ابراز تاسف از 
طولاني بودن فرآيند انجام كاره��ا و گرفتاري مردم در 
ادارات گفت: ارزيابي سازمان اداري و استخدامي كشور 
اين است كه بدون استثنا تمامي دستگاه هاي اجرايي 
به اصلاح فراينده��اي ارايه خدمت به م��ردم و انجام 
وظايف قانوني توجهي همسنگ ديگر فعاليت ها ندارند 
و به همين دليل مردم گله مند هستند كه انجام كار در 
دستگاه اداري با مراحل طولاني همراه مي شود. انصاري 
تصريح كرد: ما كشور ساختارگرايي هستيم و به ميزاني 
كه بر روي اصلاح س��اختارهاي سازماني و تشكيلات 
وقت مي گذاريم در بهب��ود روش ها و فرايندهاي انجام 

كار برنامه ريزي نمي كنيم. 

دستگاه ها توجهي به بهبود خدمات رساني به مردم ندارند

خبر

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف 

روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 



روي موج خبر

پيام تبريك رهبر معظم انقلاب 
به مناسبت ميلاد حضرت مسيح

صفحه منتسب به رهبر انقلاب در توييتر پيام تبريكي 
را به مناسبت سالروز ولادت حضرت مسيح منتشر 
كرد. صفحه توييتر منتسب به دفتر مقام معظم رهبري 
حضرت آيت الله سيدعلي خامنه اي در جديدترين 
پس��ت توييتري خود پيام تبريكي را به مناس��بت 
سالروز ولادت حضرت مسيح به زبان انگليسي منتشر 
كرد. در متن كامل اين پست آمده است: »احترامي 
كه مسلمانان براي عيسي مسيح )عليه السلام( قائل 
هستند، كمتر از مقام و شايستگي وي در نظر مومنان 

مسيحي در مسيحيت نيست.«

   تبريك روحاني به سران كشورهاي جهان؛ 
پاد|

رييس جمهور اي��ران در پيامي فرارس��يدن ميلاد 
حضرت عيس��ي مس��يح)ع( و همچنين آغاز سال 
2020 ميلادي را به سران كشورها تبريك گفت. در 
بخشي از پيام رييس جمهوري آمده است: » با كمال 
مسرت، ميلاد همايون پيامبر صلح، حضرت عيسي 
مسيح)ع( و آغاز سال 2020 ميلادي را به جناب عالي 
و مردم كشورتان صميمانه شادباش مي گويم.برقراري 
صلح و آرامش، آرمان ديرين بش��ر و لازمه سعادت و 
شكوفايي انسان است. احساس نياز به اين امر حياتي، 
ما را بر آن مي دارد تا در راستاي گسترش صلح و عدالت 
به عنوان جزئي از آمال انسان براي ساختن آينده اي 
بهتر، گام برداريم. اميدوارم در سال پيش رو و با مساعي 
مشترك و اتكاء به اصل همزيستي مسالمت آميز و به 
دور از يكجانبه گرايي و با به كارگيري انديشه و عمل 
مبتني بر عدالت بتوانيم دنياي��ي آكنده از آرامش و 

مهرورزي را براي همگان به ارمغان آوريم.«

   يك فروند جنگنده ميگ-۲۹ دچار سانحه 
شد؛ ارتش نيوز|

روابط عمومي ارتش اعلام كرد: يك فروند جنگنده 
ميگ-2۹ نيروي هواي��ي ارتش در منطقه عمومي 
ش��مال غرب كش��ور و حين اجراي ماموريت دچار 
سانحه شد كه تلاش براي روشن شدن وضعيت خلبان 
ادامه داد. بنابراين اطلاعيه اين جنگنده ديروز حين 
پرواز عملياتي در منطقه عمومي شمال غرب كشور 
و در ارتفاعات س��بلان دچار سانحه شد. خلبان اين 
جنگنده سرهنگ »محمدرضا رحماني« از خلبانان 
مجرب نيروي هوايي بوده است. روابط عمومي ارتش 
يادآور شد: با وجود شرايط جوي نامساعد و برف گير 
منطقه و صعب العبور بودن محل سانحه، تلاش براي 
مش��خص ش��دن وضعيت خلبان جنگنده توسط 
تيم هاي جست وجو و نجات هوايي و زميني ادامه دارد.

   همواره بر اثربخشي برجام تاكيد كرده ايم؛ 
ايلنا |

وزير خارجه چين بر اقتدار و اثربخشي برجام تاكيد 
كرد. به گزارش پيپل ديلي، »وانگ يي« وزير خارجه 
چي��ن در مورد برجام گفت: چين هم��واره نيرويي 
براي ايجاد صلح در خاورميانه بوده است. ما همواره 
اثربخشي برجام را مورد تاكيد قرار داده ايم و اقتدار اين 
توافق را حفظ كرديم. ما همواره طرف هاي درگير را به 

مذاكره براي حل اختلافات تشويق كرده ايم. 

   جبهه پايداري حق انجام فعاليت هاي سياسي 
و انتخاباتي را ندارد؛ ايرنا |

دبير كميسيون ماده ۱0 قانون نحوه فعاليت احزاب و 
گروه هاي سياسي با بيان اينكه ۱۱۶حزب و ۸ جبهه 
مي توانند فعاليت و نشست انتخاباتي و سياسي داشته 
باشند، گفت: سه جبهه پايداري، پيروان خط امام)ره( 
و رهبري و ش��وراي هماهنگي اصلاحات حق انجام 
فعاليت ندارند. »حميد ملانوري« ديروز در نشست 
خبري كميس��يون ماده ۱0 با بي��ان اينكه جبهه با 
ائتلاف احزاب داراي پروانه فعاليت شكل مي گيرد، 
ادامه داد: تشكيل جبهه بايد به اطلاع كميسيون ماده 
۱0 احزاب برسد در غير اين صورت رسما نمي توانند 
فعاليت داشته باشند. تشكيل جبهه از ائتلاف دست كم 
دو حزب امكان پذير است. احزاب دقت داشته باشند 
در صورت پيوستن به جبهه اي كه به كميسيون اعلام 
نشده است فعاليت آنها مخدوش مي شود. ملانوري 
تصريح كرد: در اين نشست همچنين پرداخت يارانه به 
احزاب بررسي شد ويارانه هايي كه در دولت نهم قطع 
شد، در دولت تدبير و اميد از سال ۹۶ از سر گرفته شد. 

   ۳ سرباز ربوده شده ايراني به زودي به كشور 
بازمي گردند؛ باشگاه خبرنگاران |

فرمان��ده مرزباني كش��ور با اعلام خبر س��لامتي ۳ 
سرباز ربوده شده ايراني گفت: اين سربازان به زودي 
آزاد مي شوند. سردار قاس��م رضايي گفت: رايزني و 
مذاكرات متعدد و رضايت بخشي با مسوولان كشور 
پاكس��تان انجام داده ايم تا س��ه س��رباز ربوده شده 
ايراني را به كش��ورمان برگردانيم. او افزود: اين س��ه 
سرباز ربوده شده در سلامتي كامل به سر مي برند و 
آخرين خبر ها حاكي از اين است كه به زودي به جمع 

خانواده هاي شان و كشورمان باز مي گردند. 

   پخ�ش اعتراف�ات روح الله زم در آين�ده اي 
نزديك؛ باشگاه خبرنگاران |

نماينده خميني شهر گفت: قرار بود برخي از اعترافات 
روح الله زم پخش شود اما به دليل برخي مصالح كشور 
منتشر نشد. محمدجواد ابطحي با بيان اينكه يكي از 
موضوعات اغتشاشات اخير به حاشيه كشاندن بحث 
دستگيري روح الله زم بود، گفت: اغتشاش كنندگان 
قصد داشتند احضار برخي از مرتبطان با زم را تحت 
الشعاع قرار دهند، همانطور كه سعي داشتند براي 
بحث دستگيري مازيار ابراهيمي، اصل قضايا را زير 
سوال ببرند، قصد داشتند تا بحث روح الله زم را هم زير 
سوال ببرند. او تصريح كرد: قرار بود برخي از اعترافات 
زم پخش شود اما با اتفاقاتي كه پيش آمد، مصلحت 
اين شد كه فعلا دست نگه دارند، اما من فكر مي كنم 
در آينده نزديك بخشي از اعترافات روح الله زم منتشر 

و از طريق دستگاه قضايي تبيين شود.

ايران۲

سخنگوي دولت  اعلام كرد

تصميمات دولت براي حل مشكلات مناطق مرزي
در ش��رايطي كه هر روز خبر ت��ازه اي در »رد« يا »قبول« 
اف اي تي اف و لوايح مقابله با پولشويي از سوي چهره هاي 
سياسي و تحليلگران در رسانه هاي گروهي و شبكه هاي 
اجتماعي منتشر مي شود، رييس كل بانك مركزي با بيان 
اينكه پذيرش FATF به صلاح سيستم بانكي كشور است، 
مي گويد: چين و روسيه به ما اطلاع داده اند كه وارد شدن 
ايران به ليست سياه FATF تاثير منفي بر مبادلات بانكي 
كشورمان با آنها خواهد داشت. اظهاراتي كه نشان مي دهد 
تصويب لوايح مربوط به پولشويي بر خلاف اظهارنظرهاي 
مخالفان اين لوايح نه تنها سيستم بانكي و پولي كشورمان 
را در بن بست قرار نمي دهد بلكه دريچه هاي تازه اي را براي 
مقابله با تحريم هاي اقتص��ادي ايالات متحده پيش روي 
اقتصاد و تجارت كش��ورمان قرار مي ده��د. در كنار بحث 
لوايح مقابله با پولشويي، موضوع ديگري كه مورد پرسش 
خبرنگاران قرار گرفت نحوه بازيگري بانك مركزي در بازار 
پولي و اعتباري ايران و ش��ايعاتي كه در خصوص كاهش 
دستوري نرخ دلار در بازار ارز مطرح مي شود، بود. همتي با 
تكذيب هر نوع دخالت دستوري دولت در اين زمينه اعلام 
كرد كه ثبات امروز بازار ارز نه به دليل دخالت دولت بلكه به 
دليل رويكرد درستي است كه دولت در مواجهه با بازار هاي 
پولي در پيش گرفته است؛ رفتاري معقول كه باعث شده 
نقدينگي هاي سرگردان به جاي هجوم به بازارهاي كاذب ارز 
و طلا، مسير خود را به سمت بخش هاي مولد اقتصادي تغيير 
دهند و همين تغيير مسير و كاستن از رفتارهاي هيجاني 
باعث شده تا ثباتي نسبي در بازار پولي و ارزي كشور ايجاد 
شود.  »عبدالناصر همتي« ديروز در حاشيه نشست هيات 
دولت در جمع خبرنگاران، در پاس��خ به اين سوال كه چه 
تضميني وجود دارد كه با پذيرش FATF وضعيت اقتصادي 
و گردش مالي كشور بدتر نشود، اظهار داشت: »بهتر است 
كه اينگونه سوال بپرسيم كه چه تضميني وجود دارد كه 
با رفتن ايران به ليست س��ياه FATF وضعيت مردم بدتر 
نشود؟رييس كل بانك مركزي درباره اين ادعا كه با پذيرش 
FATF، امريكايي ها مي توانند ما را هدفمندتر تحريم كنند، 
افزود: در مبادلات بانكي بين المللي برخي استانداردهايي 
وجود دارد كه اين استانداردها توسط FATF تعيين مي شود 
و حضور ما در FATF هيچ مانعي را ايجاد نكرده بلكه مبادلات 
بانكي، شفاف تر و روان تر انجام مي شود. همتي تصريح كرد: 
ما مساله اي نداريم كه از آن نگراني داشته باشيم. خودمان 
بيشتر از آنها مقررات پولش��ويي را دنبال مي كنيم. من به 
صلاح سيستم بانكي كشور مي دانم كه عضو FATF شويم تا 
از قرار گرفتن در ليست سياه آن جلوگيري كنيم. رييس كل 
بانك مركزي درباره توصيه روسيه و چين براي لزوم پذيرش 
FATF توسط ايران، گفت: همه بانك هاي كشورهايي كه 
عضو FATF هس��تند الزاماتي دارند كه اين الزامات را بايد 
رعايت كنند. طبيعي اس��ت كه در صورت رعايت الزامات 
 ،FATF توسط چين، روسيه و ساير كشورهاي عضو FATF
در همكاري با آنها دچار مشكل شويم. همتي اظهار داشت: 
چين و روس��يه به ما اطلاع داده اند كه وارد شدن ايران به 
ليست سياه FATF، تاثير منفي بر مبادلات بانكي كشورمان 

با آنها خواهد داشت.

    خريد نفت توسط اروپايي ها
لازمه راه اندازي اينستكس

رييس كل بانك مركزي در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه 
وضعيت كلي راه اندازي اينستكس در چه مرحله اي است؟ 

گفت: ما از نظر مقررات و سازماندهي، اقدامات لازم را انجام 
داده ايم؛ اما تا زماني كه اروپايي ها نفت را از ايران خريداري 
نكرده و درآمد آن وارد اينستكس نشود، ادعاهاي آنها در حد 
حرف خواهد بود. وي درباره تغيير مديران بانك ها، گفت: 
هر بانكي كه نياز به تغيير باشد تغيير مي دهيم. همتي در 
واكنش به ادعاي دس��تور بانك مركزي به صرافي ها براي 
پايين نگه داشتن قيمت ارز و كاهش دستوري قيمت ارز 
و س��كه، گفت: دخالتي در نرخ ها نداريم، بازار خودش نرخ 
را تعيين مي كند. هيچ اجباري براي صرافي ها نبوده است. 
عرضه توس��ط صرافي هاي بانكي انجام مي ش��ود و بانك 
مركزي نيز ارزي تاكنون نداده اس��ت. نرخ خريد و فروش 
در صرافي هاي بانكي بر اساس مشورت و متناسب با بازار 
است. وي با تكذيب اين ادعا كه بانك مركزي دخالت كرده 
و با زور قيمت را پايين آورده است، خاطرنشان كرد: حتي در 
سامانه نيما نيز نرخ حواله ها بر اساس عرضه و تقاضا تعيين 
مي شود. نرخ صرافي هاي بانكي از قيمت برخي كانال هاي 
خبري پايين تراست. اما با وجود قيمت كمتر، خريداري 
براي آن وجود ندارد. رييس كل بانك مركزي اظهار داشت: 
اگر به صرافي هاي بانكي بروي��م مي بينيم كه براي دلار با 
نرخ ۱2 هزار و ۹۵0 كه امروز اعلام شده، خريداري نيست. 
در واقع اكنون فروشنده بيشتر از خريدار است. وي درباره 
رمزهاي يك بار مصرف، گفت: بانك ها نرم افزارهايي را براي 
رمزهاي يك بار مصرف راه اندازي كرده اند. براي موبايل هاي 
غير هوشمند نيز بانك مركزي سامانه هريم را راه اندازي كرده 
كه از طريق آن مردم مي توانند پيامك رمز يك بار مصرف را 

دريافت كنند.

   بازسازي بانك هاي آسيب ديده
در اغتشاشات

رييس كل بانك مركزي در پاسخ به اين پرسش با اشاره به 

افزايش سقف تسهيلات مسكن، گفت: جذابيت اوراق خريد 
مسكن كم شده بود كه وزير راه و شهرسازي پيشنهاد افزايش 
سقف اين وام ها را مطرح كرد كه سه شنبه شب در شوراي پول 
و اعتبار به تصويب رسيد. همتي درباره راه اندازي بانك هاي 
آسيب ديده در اغتشاشات اخير گفت: تاكيد كرده ايم كه 
اين بانك ها سريع تر بازسازي و راه اندازي شوند. رييس كل 
بانك مركزي افزود: آسيب برخي بانك ها بسيار اساسي بود 
كه بازس��ازي آنها زمان بر است. البته پيشنهادهايي براي 
جابه جايي مكان برخي بانك ها مطرح ش��ده بود كه اعلام 
ش��د س��ريع تر انجام و بانك ها راه اندازي شوند. وي اضافه 
كرد: آن بانك هايي كه آسيب اندكي ديده بودند به سرعت 
بازس��ازي و حتي راه اندازي شده اند، اما برخي ديگر نياز به 

زمان بيشتري دارند.

   تصميمات دولت براي سهولت واردات كالا 
در بازارچه هاي مرزي

در ش��رايطي كه دول��ت اعلام كرده بع��د از اصلاح قيمت 
بنزين تلاش مي كند تا طرح هاي حمايتي خود از طبقات 
كمتربرخوردار و اقشار نيازمند را تسريع بخشد، سخنگوي 
دولت از اختصاص ۵ هزار ميليارد تومان تس��هيلات براي 
تامين مسكن بازنشستگان در جلسه ديروز هيات وزيران 
خبر مي دهد و مي گويد: همچنين مقرر شد با جايگزيني 
ثبت  آماري كالا به جاي ثبت سفارش، كالاها در بازارچه هاي 
مرزي با س��هولت بيشتري وارد ش��ود. علي ربيعي ديروز 
درحاشيه جلس��ه هيات وزيران با اشاره به مصوبات هيات 
دولت گفت: در جلسه هيات وزيران، ۵ هزار ميليارد تومان 
تسهيلات براي ۴0 هزار بازنشسته تامين اجتماعي كشوري 
و لشكري اختصاص داده ش��د. وي سود اين تسهيلات را 
در تهران ۹ درصد، در مراكز اس��تان ها ۷ درصد و در ساير 
مناطق ۴ درصد عنوان كرد و گفت: بازنشستگاني كه بيش از 

۵ سال از بازنشستگي شان گذشته باشد و فاقد مسكن باشند، 
مشمول اين وام قرار خواهند گرفت. سقف اين تسهيلات در 
تهران۵0 ميليون تومان و در ساير استان ها ۴0 ميليون تومان 
خواهد بود. به گفته ربيعي اين ۵ هزار ميليارد تومان در اختيار 
بانك مس��كن خواهد بود و براي خريد و ساخت در اختيار 
بازنشستگان قرار خواهد گرفت. سخنگوي دولت تصميم 
مهم ديگر هيات وزيران را در ارتباط با مناطق مرزي عنوان 
كرد و گفت: در اين جلسه درباره مناطق مرزي كردستان 
و آذربايجان غربي بحث و تصميم گرفته ش��د جاذبه هاي 
مسائلي مانند كولبري يا جاذبه هايي كه در شرق كشور به 
اشكال ديگري هست را به سمت بازارچه هاي مرزي سوق 
دهيم. وي با بيان اينكه قرار شد، ثبت آماري جايگزين ثبت 
سفارش شود، اظهارداشت: كالا به طور كامل در بازارچه ها 
با سهولت بيشتر وارد خواهد شد و نوع و ميزان اقلام هم به 
سمت اقلامي كه سودآوري بيشتري داشته باشد، گسترش 
پيدا مي كند. ربيعي اظهارداشت: )پيش از اين( براي مناطق 
مرزي ۱00 قلم كالا در نظر گرفته شده بود كه در جلسه قرار 
شد اقلام جديدي اضافه شود كه تصميم گيري درباره حدود و 
ميزان اقلامي كه از هر بازارچه وارد مي شود، توسط كميته اي 
اعلام خواهد شد. سخنگوي دولت درخصوص حجم و ميزان 
اقلامي كه از هر بازارچه اي مي تواند وارد كشور شود، گفت: 
هم درباره ظرفيت مبادلات و سهولت در بازارچه هاي مرزي 
و هم اينكه ۱۵ درصد سود بازرگاني اين بازارچه ها تخفيف 
داده شده كه مي تواند به مرزنشين هاي شرق و غرب كشور و 
بازارچه هاي مرزي آنها كمك كند. ربيعي با اشاره به مباحث 
جلسه هيات دولت درباره ساماندهي مرزها و مرزنشينان و 
همچنين مشاركت و سرمايه گذاري بخش خصوصي در اين 
حوزه گفت: اين موضوع به كميسيون  اقتصاد واگذار شد تا 
در سال هاي باقي مانده دولت سرمايه گذاري جديدي در 

اين زمينه انجام دهيم.

   وزارت اقتص�اد مي توان�د ام�لاك م�ازاد 
دستگاه ها را شناسايي كرده و بفروشد

وي ادامه داد: آيين نامه اجرايي نحوه فروش املاك و اموال 
مازاد نيز در جلسه دولت بحث شد كه در استان ها چگونه به 
فروش برسد و قرار شد در وزارت اقتصاد اين موضوع دنبال 
شود و در استان ها نيز يك كميته تشكيل شد كه در مورد 
پيشگيري هايي كه در خصوص واگذاري ها صورت مي گيرد 
و چسبندگي هايي كه گاهي ايجاد مي شود، اقدامات لازم 
صورت بگيرد، همچنين قرار شد اين املاك شناسايي شود 
و وزارت اقتصاد اين حق را داشته باشد كه اين املاك را خود 
انتخاب كند و به فروش برساند. سخنگوي دولت با اشاره به 
گزارش هاي ارايه ش��ده در دولت درباره صادرات و واردات 
اظهارداشت: در ۹ ماه گذشته، ۳۱ ميليارد و ۹02 ميليون 
دلار ص��ادرات و ۳۱ ميليارد و ۸۳۶ ميلي��ون دلار واردات 

داشتيم كه نشان مي دهد تراز تجاري كشور مثبت است.

آمار رسانه هاي خارجي درباره كشته شدگان 
حوادث آبان درست نيست

اما در شرايطي كه برخي رسانه هاي غربي آماري را به نقل 
از منابع داخلي در خصوص آمار كشته شدگان حوادث اخير 
مطرح مي كنند، رييس دفتر رييس جمهوري با بيان اينكه 
نظام درباره آمار كشته شدگان حوادث آبان شيوه سكوت 
اتخاذ نكرده اس��ت و گفت: آماري كه رسانه هاي خارجي 
دراين خصوص مطرح مي كنند به هيچ وجه درست نيست 
و اين اعداد و ارقام در راستاي فضاسازي و جنگ رواني است.

»محمود واعظي« در پاس��خ به پرس��ش »تعادل« مبني 
بر سياست س��كوت ايران در برابر آسيب ديدگان حوادث 
اخير اعتراضات و اعلام اعداد و ارقام رسانه هاي خارجي از 
كشته ش��دگان اعتراضات اخير اظهار داشت: مساله فقط 
مربوط به دولت نيس��ت. اين مس��اله اي است كه تمامي 
دستگاه هاي ذي ربط براساس قانون مرتبط هستند الان هم 
قوه قضاييه با جديت كار را پيش مي برد. وي افزود: اين ارقامي 
كه مطرح مي شود بيشتر فضاسازي و جنگ رواني است. اصلا 
چنين چيزي نيست. به اعتقاد من مطرح شدن اين اعداد و 
ارقام بسيار اغراق آميز است و به هيچ وجه اين بحث ها و اين 
تعداد مطرح نيس��ت. الان در حال جمع بندي هستند هر 
وقت نهايي شد جمع بندي را اعلام مي كنند.  رييس دفتر 
رييس جمهوري بيان كرد: نظام شيوه سكوت اتخاذ نكرده  
است. مساله اين است كه آنها انتظار داشتند جرقه اي را كه 
به اسم بنزين زده بودند، حتما برنامه ريزي آن را براي زمان 
ديگري انجام داده بودند و مساله بنزين برنامه ريزي آنها را جلو 
انداخت و اين اتفاق افتاد. واعظي عنوان كرد: تبليغات و جنگ 
رواني كه آنها براي يك كار بزرگ برنامه ريزي كرده بودند، 
ظرف ۴۸ ساعت جمع شد. به دليل اينكه آنها در آن عرصه 
ميداني نتوانستند به اهداف شان برسند الان سعي مي كنند 
با جنگ رواني به مساله بپردازند و لذا ما و مردم نبايد تحت 
تاثير قرار بگيريم. وي گفت: ما نظامي داريم كه وقتي اتفاقي 
مي افتد مي تواند سريع با مردم ارتباط برقرار كند و آن اتفاق را 
جمع كند و با حمايت و قدرت مردم كه در شهرهاي مختلف 
براي جمع كردن آن اتفاق به صحنه آمدند، بيشتر بايد كار 
كرد. رييس دفتر رييس جمهوري در پاسخ به سوالي مبني 
بر دستگيري حدود ۱00 نفر از دانش آموزان توسط وزارت 
اطلاعات در جريان اعتراضات اخير و فرستادن آنها به كانون 
اصلاح تربيت اظهار داش��ت: من اولين بار است كه چنين 

صحبتي را مي شنوم.

رييس جمهوري در جلسه هيات دولت:

توطئه القاي رويگردان بودن ايران از مذاكره را شكستيم
رييس جمهوري در جلسه هيات دولت با اشاره به اين مطلب 
كه ايران به دنبال گس��ترش اين واقعيت در صحنه افكار 
عمومي بين المللي است كه ايران آماده گفت وگو و مذاكره 
منطقي بر سر مسائل مهم جهاني و منطقه اي است، گفت: 
امريكايي ها اعلام مي كردند آماده مذاكره هستند و اين ايران 
است كه پاي ميز مذاكره نمي نشيند، اين توطئه اي بودكه 
موفق به شكست آن شديم و در سفر به ژاپن هم بارديگر تكرار 
شد در مذاكره و صحبت كردن با هيچ كس مشكلي نداريم.

به گزارش پاد، روحاني روز چهارشنبه در جلسه هيات دولت 
با تبريك ميلاد حضرت عيسي مسيح )ع( با اشاره به اينكه 
در اين ايام براي ما ملموس تر شد كه مشكلاتي كه به واسطه 
فشار امريكا و از لحاظ اقتصادي براي مردم وجود دارد، تنها 
منحصر به ملت ايران نيست، افزود: در اجلاس ۴ جانبه ايران، 
مالزي، تركيه و قطر ديديم كه كشورهاي ديگر هم در تعامل 
با امريكا با مشكلاتي مواجه هستند. يكي از سران كشورهاي 
حاضر در اين اجلاس عنوان كرد كه برخي سلاح ها را از امريكا 
خريداري كرده و امروز كه نياز به قطعات و تعميرات داريم، 
آنها به گونه اي برخورد مي كنند كه بايد چند برابر هزينه آن 
را پرداخت كنيم. رييس جمهوري با بيان اينكه در زمينه 
مسائل بانكي و مالي اتفاق نظري در اين اجلاس وجود داشت 
كه جهان بايد خود را از دلار خلاص كرده و راه حلي را پيدا 
كند، اظهار داشت: موضوع رمز ارزها، مبادله با پول ملي و 
مبادلات از طريق طلا مسائلي بود كه در اين اجلاس مطرح 
شد و مورد اتفاق نظر ۴ كشور بود كه بايد براي آنها راه حل پيدا 

كنيم. مشكلاتي كه امروز ملت بزرگ ايران با آن مواجه است، 
ديگران هم كم و بيش با آن مواجه هستند. رييس جمهوري 
با بيان اينكه امروز همه كشورها از جمله كشورهايي كه در 
اجلاس اخير مالزي حضور داشتند، امريكا را مقصر اصلي در 
ماجراي فشار به ملت ايران مي دانند، گفت: هيچ كس در اين 
مساله ترديد ندارد كه جمهوري اسلامي ايران به تعهدات 
خود به طور كامل عمل كرده و در چارچوب صلح، ثبات و 
امنيت منطقه و جهان گام برداشته و اين طرف مقابل است 
كه تعهدات خود را زير پا گذاشته است. روحاني تصريح كرد: 
اين موضوع مهمي است كه امروز افكار عمومي فرهيختگان، 
سياستمداران و حتي قدرت هاي سياسي جهان نه تنها در 
دل بلكه با زبان به آن اعتراف مي كنند كه ايران راه و مسير 

درستي را انتخاب كرده است.

   مذاكره رويكرد ايران است
رييس جمهوري با اشاره به اينكه امريكايي ها در ماه هاي اخير 
به دنبال آن بودند كه همه جا اعلام كنند، آماده مذاكره با ايران 
هستند و اين ايران است كه پاي ميز مذاكره نمي نشيند، 
افزود: اين توطئه اي بود كه هم در س��ازمان ملل و هم پس 
از آن در تعامل با ديگر كشورها موفق به شكست آن شديم 
و در س��فر به ژاپن هم بار ديگر تكرار شد كه ما در مذاكره و 
صحبت كردن با هيچ كس مشكلي نداريم. روحاني ادامه 
داد: اگر امروز كشورهاي ۱+۵ نسبت به عمل به همه تعهدات 
خود اراده داشته باشند و بخواهند اشتباهات گذشته را جبران 

كنند، آماده گفت وگو هستيم و اينطور نيست كه بخواهيم 
بگوييم، راه بازگشت وجود ندارد؛ اين موضوع را در سفر ژاپن 
به طور واضح بيان كرديم و در اين راستا نيز پيشنهاداتي هم از 
سوي ژاپن و هم از سوي ما ارايه شد كه آنها را دنبال مي كنيم.

   فعاليت كارآفريني
رييس جمهوري با بيان اينكه براساس آمار و ارقام، كارآفرينان 
و شركت هاي دولتي و خصوصي در اين ايام به خوبي فعاليت 
داشته اند، گفت: آمار ۹ ماهه كشور در تراز تجاري خارجي 
مثبت اس��ت و اين به معناي آن است كه صادرات و واردات 
غيرنفتي كش��ور متعادل بوده و حت��ي در برخي زمينه ها 
صادرات بيشتر بوده و امروز تراز تجاري ما مثبت است و اين 
به معناي تلاش و كوشش همگان است. روحاني افزود: اينكه 
در ۹ ماه اخير بانك مركزي همواره اعلام كرده كه در سامانه 
نيما مشكلي براي پرداخت ارز براي واردات كالاهاي مورد 
نياز كشور ندارد، نكته اي حائز اهميت است و دولت براي هر 
چيزي كه مورد نياز است توان پرداخت دارد. رييس جمهوري 
ادامه داد: امروز با كشورهاي مختلف شيوه هاي جديدي را 
براي تجارت يافته ايم و با كشورهايي نظير هند، مالزي، تركيه، 
چين و روسيه گام هاي جديدي را در تجارت برداشته ايم. 
روحاني خاطرنشان كرد: شركت هاي ژاپني در سفر اخير 
به اين كشور مشتاقانه اعلام كردند كه دفاتر خود را در تهران 
تعطيل نكرده و به طور فعال با ايران در حال همكاري هستند، 
البته در برخي موارد همكاري ها كاهش يافته كه به دنبال 

يافتن راه حل براي جبران آن هستيم. رييس جمهوري افزود: 
در مجموع حركت دولت، كارآفرينان و مردم درست است 
به گونه اي كه براساس آمار سازمان برنامه و بودجه در رابطه با 
وضعيت خزانه كشور در ۹ ماهه اخير 2۶۱ هزار ميليارد تومان 
منابع درآمدي در اين مدت استحصال شده است كه هر چند 
نسبت به مصوب بودجه مقداري كمتر است، اما نسبت به 
وضع سال گذشته ۱۱۴ درصد است و اين نشان مي دهد كه 
درآمد ما نسبت به سال گذشته رشد داشته است. روحاني 
ادامه داد: مصارف در ۹ ماه اخير 2۸۹ هزار ميليارد تومان و 
نسبت به سال گذشته ۱۳ درصد بيشتر بوده است؛ درست 
است كه مردم ما از لحاظ معيشتي دچار مشكلاتي شده اند، اما 
نسبت به آنچه دشمنان شايع مي كنند كه ايران دچار مشكل 
شده است، اينطور نيست كه دولت نتواند كشور را اداره كرده 
و نتواند آنچه مورد نياز و ضرورت مردم است را تأمين كند. در 
۹ ماه اخير ۳۶ هزار و ۵۳ ميليارد تومان براي اجراي طرح هاي 
عمراني از محل بودجه عمراني كشور پرداخت كرديم كه 
اين رقم نس��بت به سال گذش��ته ۳ درصد افزايش داشته 
است. روحاني با اشاره به اينكه شرايط كشور در زمينه منابع 
درآمدي، مصارف، مخارج و تأمين بودجه عمراني نسبت به 
سال گذشته بهتر بوده است، گفت: مي توانيم سال آينده هم 
شرايط بهتري را داشته باشيم. رييس جمهوري اظهار داشت: 
اگر دوستاني كه نسبت به بودجه دولت براي سال آينده نقد 
مي كنند، راه حل بهتري ارايه دهند ما از آن استفاده مي كنيم، 
اما ما آنچه را فكر مي كنيم كه با همه تلاش امكان تحقق دارد 

محاسبه كرده ايم. روحاني ادامه داد: با تلاش و كوشش عادي 
ممكن است برخي ارقامي كه در بودجه آمده، مقداري درشت  
جلوه كند، اما حتماً با كوشش و تلاش بيشتر امكان دستيابي 
به آن وجود دارد و اين وابسته به تلاش همه جانبه است و همه 

بايد فعاليت كنيم تا به نقطه مطلوب برسيم.

   تداوم كمك هاي معيشتي
رييس جمهوري در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به 
كمك معيشتي دولت به خانوارها كه از ماه گذشته پرداخت 
آن آغاز شده است، گفت: براساس آمار به ۱۷ ميليون و ۶۸۷ 
هزار و ۶0۱ خانوار اين كمك معيشتي پرداخت شده است 
كه البته براساس اعلام نياز و بررسي هايي كه وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي انجام داده اين رقم افزايش خواهد داشت. 
روحاني ادامه داد: مردم اطمينان و اعتماد داشته باشند كه 
دولت ارايه اين كمك معيشتي را براي كاهش مقداري از 
مش��كلات آنان ادامه خواهد داد. رييس جمهور با اشاره به 
آم��ار وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره طرح كمك 
معيشتي خانوارها، مبني بر اينكه در استان هايي كه مصرف 
بنزين آنها بالاتر بوده، كمك معيشتي كمتري داشته ايم و 
در استان هايي كه مصرف بنزين آنها پايين تر بوده كمك 
معيشتي بالاتري انجام شده است، گفت: اين موضوع نشان 
از اين است كه اين اقدام دولت به اجراي عدالت كمك خواهد 
كرد، البته بايد براي اجراي عدالت در كشور، گام هاي بيشتر 

و مهم تري برداشته شود.
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برگزاري رزمايش ايران، روسيه و چين با هدف تقويت امنيت تجارت بين المللي 
سخنگوي ارشد نيروهاي مسلح مي گويد: رزمايش دريايي سه جانبه ايران، روسيه و چين در جهت تقويت و افزايش امنيت 
تجارت بين المللي در منطقه برگزار مي شود. سردار ابوالفضل شكارچي سخنگوي ارشد نيروهاي مسلح در نشست خبري با 
اصحاب رسانه درباره رزمايش مشترك دريايي ايران، روسيه و چين، گفت: در سه روز آينده اين رزمايش بسيار مهم در شمال 
اقيانوس هند و درياي عمان برگزار خواهد شد. وي با اشاره به اينكه اين رزمايش از اهميت خاصي برخوردار است، افزود: اقيانوس 
هند و درياي عمان از مناطق كليدي تجارت جهاني محسوب مي شوند و كشورهاي بسياري در اين مناطق تردد مي كنند به 
همين جهت برقراري امنيت در اين منطقه مهم و حياتي است. سخنگوي ارشد نيروهاي مسلح با بيان اينكه ايران تاكنون ثابت 
كرده كه در جهت ايجاد امنيت آبراه هاي بين المللي به ويژه در اين منطقه كليدي همواره تلاش كرده است، تاكيد كرد: البته اين 
رزمايش هم در جهت تقويت و افزايش امنيت تجارت بين المللي در اين منطقه برگزار مي شود. سردار شكارچي تبادل تجربه ميان كشورهاي ايران، روسيه 

و چين را از ديگر اهداف مهم اين رزمايش برشمرد و گفت: مقابله با تروريسم و دزدي دريايي هم از ديگر اهداف اين رزمايش است. 

طرح نظارت بر قيمت ها  تا عيد ادامه دارد
مديركل تعزيرات حكومتي استان تهران با بيان اينكه اميدواريم در روزهاي آينده شاهد كاهش قيمت گوشت باشيم، گفت: تا 
زماني كه دولت تصميم جديدي نگرفته طرح نظارت بر قيمت ها حداقل تا عيد ادامه خواهد داشت. به گزارش سازمان تعزيرات 
حكومتي، محمدعلي اسفناني در رابطه با موضوع كنترل قيمت ها اظهار كرد: هر اتفاقي در كشور ما تاثير خودش را دارد اما 
گاهي حاكميت مصلحت را بر اين مي بيند كه قيمت ها را كنترل كند يا حداقل فضاي رواني كار شكسته شود. ما در بررسي و 
رسيدگي ها بايد به نحوي عمل كنيم كه در حق مردم اجحافي صورت نگيرد و شاهد افزايش قيمت ها نباشيم. مديركل تعزيرات 
حكومتي استان تهران درخصوص قيمت هاي غيرمنطقي در مناسبت ها بيان كرد: به عنوان مثال ما ده ها و شايد صدها نوع 
انار داريم كه تفاوت قيمت آنها طبيعي است يا براي آجيل يك قيمت متوسط اعلام مي شود، اما اين قيمت مربوط به يك نوع 
آجيل است و تركيبات و كيفيت آن در قيمت موثرند. اسفناني تصريح كرد: عموم كسبه و صنوف حقوق مردم را مراعات مي كنند، اما در اين قشر هم مانند 

ساير اقشار افراد متخلفي هستند كه حق مردم را رعايت نكرده و گران فروشي مي كنند. 

چهره ها
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سهم هر فرد و گروه از بودجه 99

ذخيرهارزيجايدرآمدنفتمصرفميشود

بررسي تامين مسكن كارگران در جلسه شوراي عالي كار 

مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي اخيرا اقدام به 
انتشار گزارشي تحت عنوان »بودجه به زبان ساده« كرده 
است. طبق آنچه در اين گزارش آمده است رشد اقتصادي 
با نفت سال 1398 معادل منفي 9.5 درصد بوده است. در 
عين حال اين گزارش با معرفي س��هم استان ها از بودجه 
عمراني كشور و همچنين س��رانه افراد از بودجه عمراني، 
اعلام كرده است كه س��هم »كالاها و خدمات« 47 درصد 
كل ماليات پرداختي است. در عين حال اين گزارش اقدام به 
معرفي شركت هاي زياندهي كرده است كه از دولت كمك 
مي گيرند. در راس اين ش��ركت ها از نظر ميزان بيشترين 
دريافتي صدا و س��يما قرار دارد 1.7 هزار ميليارد تومان از 

بودجه دولت را به خود اختصاص مي دهد.
به گزارش تعادل، در بخشي از اين بودجه به رشد اقتصادي 
سال 1398 اشاره شده اس��ت. در اين گزارش برآورد شده 
رشد اقتصادي س��ال 1398 منفي 9.5 درصد باشد. اين 
اولين بار است كه يك ارگان حاكميتي رشد اقتصادي سال 
1398 را اعلام مي كند. پيش تر عبدالناصر همتي از رشد 
اقتصادي شش ماهه سال جاري معادل مثبت نيم درصد 
خبر داده بود. البته اين رشد اقتصادي بدون نفت بود. حالا 
ولي آن گونه كه اطلاعات مركز پژوهش هاي مجلس نشان 
مي دهد رشد اقتصادي سال 1398 با نفت احتمالا منفي 

9.5 درصد برآورد شده است.
در اين گزارش چنين آمده است: اقتصاد در وضعيت ركود 
نسبتاً عميق است و برآورد مي شود تا پايان سال، 9 درصد 
كوچك ش��ود كه عمده آن به خاطر كاهش صادرات نفت 
است. اين وضعيت طي دو سال گذشته نيز با نسبت كمتري 
حاكم بوده است. اين روند در سال آتي متوقف خواهد شد، 
زيرا نفت به حداقل خود رسيده و طبعاً بيش از اين نمي تواند 
به طور قاب��ل توجهي كاهش پيدا كرده و رش��د اقتصاد را 

منفي تر كند. 
اما در هر حال، اقتصادي كه كوچك شده، نياز به بزرگ شدن 
مجدد دارد، زيرا كوچك شدن اقتصاد به معني كاهش درآمد 
سرانه هر ايراني از يك طرف و تعطيل شدن برخي كارخانه ها 

و بيكار شدن عده اي از شاغلان است.
متعارف است در چنين وضعيتي كه اقتصادها دوران ركودي 
خود را طي مي كنند، بودجه خلاف آن عمل كند و اصطلاحاً 
با بزرگ كردن مصارف خود و افزايش قدرت تقاضاي خانوارها 
و تقاضاي خود دولت، عرضه بنگاه ها را تحريك كرده و از اين 
مس��ير اقتصاد را گرم تر كند كه نتيجه آن افزايش توليد و 
افزايش اشتغال باشد. البته مشكل اقتصاد فقط تقاضاي پايين 
از كارخانه ها نيست و در كنار كاهش قدرت تقاضاي خانوارها 
و دولت، در طرف عرضه خود با مشكلات ديگري مواجه است 

كه مانع تحقق ظرفيت هاي آن مي شود. 
درنتيجه بايد با سياست هاي موسوم به طرف عرضه نيز، بستر 
فعاليت كارگاه ها و كارخانه ها، موسوم به محيط كسب وكار، 
تسهيل شود و از اين طريق كه نياز به منابع مالي خاصي هم 
ندارد، علاوه بر كمك به توليد، ايجاد واحدهاي توليدي جديد 
نيز با موانع كمتري مواجه باشد تا اقتصاد بتواند بزرگ شود. 
خلاصه اين قسمت اينكه، تحريك اقتصاد از محل انبساط 

بودجه، يكي از انتظارات از بودجه سال 1399 است.
در بخش ديگر اين گزارش آمده است: درنتيجه تورم نسبتاً 
شديد سال هاي اخير، فش��ار روي قدرت خريد خانوارها 
افزايش يافته است. رقم اس��مي ميزان درآمدي كه افراد 
در صورت قرار گرفتن در زير آن فقير محسوب مي شوند، 
از س��ال 1396 تا 1398 نزديك دوبرابر شده و با اين حال، 
جبران قدرت خريد از دس��ت رفته به اندازه كافي صورت 

نگرفته است. 
اين روند تضعي��ف از اوايل دهه 1390 آغاز ش��ده و غير از 
برخي مقاطع كوتاه، ادامه دار بوده است. در چنين فضايي، 
نياز به حمايت هاي رفاهي از محل بودجه يا تعديل متناسب 
دس��تمزد با تورم افزايش از اين محل يا درمجموع، حفظ 
قدرت خريد ضرورت پيدا مي كند. در عين حال، اين خطر 
نيز وجود دارد كه اين تعديل در صورت تأمين از محل چاپ 

پول، به عكس خود تبديل ش��ده و بيش از گذشته، قدرت 
خريد را كاهش دهد.

ازمعايبوابستگيبودجهبهنفت
در بخش ديگري از اين گزارش آمده اس��ت: بودجه دولت 
به طور سنتي  و مستقيم به نفت وابسته است. اين بودجه 
به طور غيرمستقيم نيز از محل كاهش يا افزايش صادرات 
نفت تأثير مي گيرد. زيرا حتي بخش هاي غيرنفتي اقتصاد 
نيز رنگ و بوي نفتي دارند و مثلًا با كاهش نفت، فعاليت آنها 
كاهش پيدا كرده و ماليات دريافتي نيز كاهش پيدا مي كند. 
به دليل تحريم، صادرات نفت افت كرده و كسري بودجه به 

اعداد قابل توجهي رسيده است. 
اين كس��ري مي تواند در صورت تأمين مالي نامناسب، به 
عاملي مخرب براي اقتصاد تبديل شود. بنابراين، پوشش 
كس��ري و ت��راز كردن بودج��ه از محل مناس��ب، يكي از 
اولويت هاي اصلي بودجه امسال است. دولت براي جبران 
كسري چندين راه مي تواند اختيار كند، افزايش درآمدهاي 
مالياتي )از محل حذف تخفيف ها يا معافيت هاي مالياتي، 
تعريف پايه هاي مالياتي جديد مانند ماليات سفته بازي، 
ماليات گيري از عايدي سرمايه هايي كه درنتيجه نوسانات 
بازار افزايش پيدا كرده، ماليات از تراكنش هاي بزرگ و خيلي 
بزرگ، ماليات از سود بانكي و... يا افزايش اندك ماليات هاي 
فعلي مثل ارزش افزوده(، كاهش هزينه ها، فروش يا استفاده 
بهينه از اموال و دارايي هاي دولتي، استقراض )انتشار اوراق 
بدهي براي جمع آوري پول از مردم، ش��بكه بانكي يا بانك 

مركزي( .
اما نكته در اينجاست كه تعقيب هركدام از اين اهداف، در 
حالت كلي، ممكن اس��ت با تعقيب اهداف ديگر متناقض 

باشند. 

سهمذينفعانازبودجه
در بخش ديگ��ري از اين گزارش به بررس��ي وضعيت 
بودجه و سهم ذي نفعان از آن پرداخته شده است. دراين 
گزارش آمده اس��ت: بودجه اگرچ��ه برنامه مالي دولت 
است، اما تعادلي از ذينفعان حول آن شكل گرفته است 
كه يكايك 84 ميليون ايران��ي را درگير مي كند. دامنه 
درگيرسازي بودجه به اندازه تمام افرادي است كه ماليات 
مي دهند يا نمي دهن��د، يارانه مي گيرند يا نمي گيرند، 
از كالاها و خدمات دولتي بهره مند هس��تند يا به دليل 
كمبود منابع يا ش��يوه و تعريف ارايه خدمت بهره مند 
نيستند و...  به عبارتي بودجه كشور ما به اندازه ماليات 
بر سودي كه بدون زحمت و حتي بدون ورود در توليد 
در تمام حساب هاي بانكي ميلياردي مي خوابد و گرفته 
نمي شود، به اندازه ماليات بر ثروت ثروتمندان واقع در 
هزارك ها و ده هزارك هاي ثروتي و درآمدي كه املاك 
و خودروهاي گران قيمت، دارند و اما اخذ نمي شود، به 
اندازه كارخانه هايي كه مي توانند، به دليل تأثيرات بودجه 
روي قيمت هاي نسبي س��ودده يا باشند يا نباشند،  به 
اندازه منابعي كه ممكن اس��ت وارد حوزه هايي از توليد 
ش��ود كه عملًا بهره ور نيستند يا عملًا مي توانند موتور 
رشد باشند، به اندازه افزايش يا كاهش در عوارض خروج 
به مقاصد خاصي كه مي تواند از مسافرت هاي نزديك و 
قريب يا دور و بعيد گرفته شود يا نشود، به اندازه تسهيل 
يا تحميل فشار بر زندگي خودروداران و خودرونداران از 
بابت كم و زياد كردن يارانه سوخت و قيمت آن ، به اندازه 
تغيير در تقاضاي دل و جگري كه به خاطر اخذ يا عدم 
اخذ يا افزايش ماليات ارزش افزوده به جاي نوع ديگري 
از ماليات، مي تواند، به آن جگركي تحميل كند،  به اندازه 
بدهي عمومي انباشت هايي كه بر گُرده تك تك ايرانيان 
به دنيا آمده قرار دارد و مي تواند نباشد، به اندازه ماليات بر 
تراكنش هاي بزرگ كه اخذ مي شود يا نمي شود، به اندازه 
داروهايي كه مي تواند ارزان به دس��ت ما برسد يا نرسد، 
به اندازه كارتخوان هايي كه نصب مي شود يا نمي شود، 

به اندازه مدارسي كه مي توانند وسايل گرمايشي ايمن 
داشته باشند يا نداشته باشند، به اندازه تصادف هايي كه 
مي توانند در جاده هاي بي كيفيت اتفاق بيفتند يا نيفتند،  
به اندازه بيكاراني كه مي توانند درنتيجه كاهش تزريق 
بودجه اي و تشديد ركود از سر فشار زندگي به سارقان 
آينده تبديل شوند يا نشوند، به اندازه كودكان و اطفال 
كار، به اندازه زباله گردان ها، به اندازه پدران ش��رمنده، و  
به اندازه تورمي كه مي تواند به خاطر چاپ پول ناشي از 
كسري بودجه ايجاد شده و جيب همه را خالي كند و بر 
ثروت عدهاي بيفزايد و كه بر زندگي ما و شما اثر دارد و 
ما را در برخي حوزه ها ذي نفع و در برخي موارد متضرر 
شده خود كرده است. اين بودجه طي دهه هاي گذشته از 
آغاز اكتشاف نفت كه وارد زندگي اقتصادي -  اجتماعي 
ما شده حال و هواي نفتي دارد و هر ريالي از بودجه كه در 

سلول هاي ما جاري است، بوي نفت هم مي دهد.
جاري شدن نفت در بودجه، طي دهه هاي متمادي، تعادلي 
از ذي نفعان كه ما هم جزو آن – بسته به موقعيت، كم و زياد – 
هستيم را ايجاد كرده كه اكنون به راحتي و كيفيت سابق قابل 
ادامه نيست – حتي اگر در شرايط تحريم نباشيم. اما تحريم 
نفت، شرايطي را فراهم آورده كه اين مشكل مزمن و اعتياد 
همه گير، بيشتر پيش چشم ما قرار گيرد و درد بيشتري را 

به ما تحميل كند.
 نحوه مواجهه با آن هم بس��ته به انتخاب ما دارد و به قولي، 
توپ در زمين همه مردم است )مردم عادي، كسبه، اعضاي 
هيات علمي، توليدكنندگان، بازرگانان، روحانيان، معلمان، 
پزشكان، فعالان رسانه اي، حافظان نظم و امنيت، گروه هاي 
سياس��ي، گروه هاي مردم نهاد، توييترب��ازان، هيات هاي 

مذهبي، دانشجويان، مسوولان و تصميم گيران.
 ما مي تواني��م، در اجماعي ملي، كاري كنيم كه از اين درد 
بروز كرده، با تدبير، به عنوان فرصتي براي ترك اعتياد ملي 
و بازتعريف تعادل ذي نفعان بودج��ه اي با هدف بهره ورتر 
كردن و درمان آن استفاده كنيم، يا با بي تدبيري و دميدن 
در تنش هاي ناش��ي از اين پروژه و فعال كردن گسل هاي 
جديد اجتماعي، خرابي بزرگ تري به بار بياوريم، يا اينكه 
كاري نكني��م و با چاپ پول و اس��تقراض و امثالهم، صرفاً 
نظاره گر تشديد وخامت اوضاع باشيم تا كي به دوگانه مهلك 
بازتوزيع حداكثري يا آزادسازي راديكال برسد يا اينكه با فشار 
اجتماعي و بي عملي، مجدداً زمينه جاري شدن نفت، آن هم 

نه با كيفي��ت و مقدار قبلي را فراهم كرده و خود را گروگان 
نفت و مطامع بيگانگان ساخته و ادامه تعادل ناكارآمد قبلي 
را پي بگيريم و در ادامه اعتياد اقتصادسوزمان شريك باشيم. 

انتخاب با آحاد شهروندان است.

گزارشيازارقامبودجهاي
در پيوست اين گزارش اما اطلاعاتي درباره وضعيت توزيع 
منابع بودجه اي در امور مختلف آمده است. طبق اطلاعات 
اين گزارش امور رفاه اجتماعي )بازنشس��تگان و حمايتي 
و رفاهي(: 34 درصد بودجه كل كش��ور معادل 107 هزار 
ميلياردتومان، آموزش و پژوهش )مدارس و دانش��گاه ها 
و...(: 25 درصد معادل 79 هزار ميليارد تومان، امور دفاعي 
و امنيتي: 22 درصد معادل 69 هزار ميلياردتومان، سلامت 
)بهداشت و درمان(: 7 درصد معادل 22 هزار ميلياردتومان، 
ام��ور قضايي: 4 درصد مع��ادل 13 هزار ميلي��ارد تومان، 
فرهنگ و هنر، تربيت بدني و گردشگري: 3 درصد معادل 
7 هزار ميليارد تومان، خدمات عموم��ي )قانون گذاري و 
خدمات مالياتي و...(: 3 درصد معادل 8 هزار ميلياردتومان، 
اقتصادي )عمدتا وزارتخانه هاي اقتصادي(: 3 درصد معادل 
7 هزار ميليارد تومان، محيط زيس��ت: يك درصد معادل 
1000 ميلياردتومان و مسكن و عمران شهري و روستايي: 
صفر درصد از بودجه كل كشور را به خود اختصاص داده اند.

سهماستانهادراعتباراتعمراني
همچنين مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در 
نموداري ديگر وضعيت توزيع بودجه عمراني كش��ور را بر 
مبناي استان هاي كشور مطابق با لايحه بودجه 99 آورده 
اس��ت. طبق اين نمودار اس��تان هاي قم، سمنان، قزوين، 
زنجان، چهارمحال و بختياري، يزد، مركزي و البرز زير 500 
ميليارد تومان، اردبيل، ايلام، همدان، خراس��ان شمالي، 
خراسان جنوبي، گلستان، كهگيلويه و بوير احمد، بوشهر، 
كرمانشاه، تهران، كردستان، گيلان، اصفهان، آذربايجان 
شرقي و لرستان بين 500 تا 1000 ميلياردتومان، هرمزگان، 
مازندران، آذربايجان غربي، خراسان رضوي، كرمان و فارس 
بين 1000 تا 2000 ميلياردتومان و سيستان و بلوچستان 
و خوزستان بين 2000 تا 2500 ميليارد تومان اعتبارات 
عمراني دريافت خواهند كرد. همچنين در جدولي ديگر 
سرانه هر نفر از اعتبارات عمراني بررسي شده است. طبق 

اين گزارش سرانه هر تهراني از بودجه عمراني كمتر از 100 
هزار تومان، هر يك از اهالي استان البرز، اصفهان، قزوين، 
خراسان رضوي بين 100 تا 200 هزار تومان، هر يك از اهالي 
قم، آذربايجان شرقي، قزوين، همدان بين 200 تا 300 هزار 
تومان، هر يك از اهالي اس��تان مركزي، فارس، مازندران، 
گلستان، آذربايجان غربي، يزد، گيلان، زنجان و اردبيل 300 

تا 400 سرانه از هزينه هاي عمراني دارند.
همچنين س��رانه هر يك از اهالي كرمانشاه، چهارمحال و 
بختياري، سمنان، خوزستان، كرمان از اعتبارات عمراني 
كش��ور بين 400 ت��ا 500 هزار تومان اس��ت. س��رانه هر 
يك از اهالي كردس��تان، لرستان و بوش��هر 500 تا 600 
هزار تومان اس��ت. همچنين اهالي خراس��ان ش��مالي و 
سيستان و بلوچستان سرانه 600 تا 700 هزار تومان دارند. 
سرانه اهالي خراسان جنوبي 720 هزار تومان، اهالي اسلام 
840 هزار تومان و اهالي كهگيلويه و بوير احمد 920 هزار 

تومان از اعتبارات عمراني كشور است.

واكاويمالياتي
اين گزارش در بخش��ي ديگر وضعيت ماليات ها را واكاوي 
كرده است. طبق اين گزارش ماليات بر كالا و خدمات 47 
درصد، ماليات ش��ركت ها 23 درصد، ماليات بر درآمد 1 6 
درصد، ماليات بر واردات 10 درصد و ماليات بر ثروت 4 درصد 

كل ماليات ها را تشكيل مي دهد.
اين گزارش در نموداري ديگر به بررسي »حجم كمك 
دريافتي« ش��ركت هاي زيانده از بودجه كشور كرده 
اس��ت. در صدر اين جدول صدا و سيما قرار دارد كه در 
صدر شركت هاي زياندهي است كه بيشترين كمك را از 
دولت مي گيرد. حجم كمك دريافتي از دولت 1.7 هزار 
ميليارد تومان است و سهم 54 درصدي »دريافت كمك 
شركت هاي زيان ده« را به خود اختصاص داده است. بعد 
از آن »راهداري و حمل و نقل جاده اي« قرار دارد كه 0.3 
هزار ميليارد تومان كمك مي گيرد و سهم 10 درصدي 
از اين كمك ها را به خود اختصاص داده اس��ت. پس از 
آن هم كانون پرورش فكري قرار دارد با دريافت كمك 
0.2 هزار ميلياردي و سهم 0.6 درصدي. همچنين يكي 
ديگر از شركت هاي قابل توجه خبرگزاري ايرنا است كه 
بودجه 0.1 هزار ميلياردي مي گيرد و سهم 4 درصدي 

از دريافتي  شركت هاي زيانده دارد.

سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال 99 از مصوبه 
اين كميسيون خبر داد كه بر اساس آن به دولت اجازه داده 
مي شود در صورتي كه نتواند سهم 48 هزار ميليارد توماني 
خود را از صادرات نفت به دست بياورد اين كسري را از منابع 
حس��اب ذخيره ارزي جبران كند. به گزارش ايسنا، هادي 
قوامي با اشاره به مصوبات كميسيون تلفيق گفت: ما بررسي 
تبصره 1 لايحه بودجه را در بخش درآمدي آغاز كرديم. در 
بند »الف« تبصره 1 كل درآمد حاصله از محل فروش نفت و 
ميعانات گازي 22.5 ميليارد دلار، سهم صندوق توسعه 36 
درصد معادل 8 ميليارد دلار، سهم دولت 11 ميليارد دلار 
معادل 48 هزار ميليارد تومان و سهم شركت ملي نفت 14.5 
درصد معادل سه ميليارد و 200 ميليون دلار پيش بيني شد. 
با توجه به اينكه طبق تكليف برنامه ششم دولت بايد در سال 
99، 36 درصد از محل فروش نفت را به صندوق توسعه واريز 
كند ولي دولت اين سهم را 20 درصد پيش بيني كرده بود. 

كميسيون تلفيق مصوب كرد 16 درصد مابقي به صورت وام 
در دست دولت باشد تا در سال هايي كه از شرايط سخت خارج 
شديم و وفور درآمد نفتي را داشتيم اين مبلغ به عنوان بدهي 
به صندوق توسعه بازگردانده شود. وي با اشاره به تصويب 
س��قف منابع حاصل از ارزش صادرات نفت خام در بند ب 
تبصره 1 بودجه و بر اساس آنچه در لايحه بودجه آمده بود، 
يادآور شد: در بند ج نيز پيش بيني شد كه اگر دولت نتوانست 
48 هزار ميليارد تومان سهم خود را از طريق صادرات نفت 
خام به دس��ت بياورد اجازه داديم از منابعي كه در حساب 
ذخيره ارزي وجود دارد اين كسري را جبران كند. البته اين 
اجازه در برنامه ششم به دولت داده شده بود كه 10 درصد از 
كسري دولت از سرجمع منابع ارزي از حساب ذخيره ارزي 
تامين شود كه اين مبلغ حدود 3 تا 4 هزار ميليارد تومان در 
سال مي شود. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
99 ادامه داد: در بند »ه�« تبصره 1 لايحه بودجه بر اساس 

ماده 65 قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از 
مقررات مالي دولت سهم 50 درصدي آموزش و پرورش 
براي استانداردسازي سيستم گرمايشي پيش بيني شده 
بود كه اين رقم در قانون مذك��ور 20 درصد بود اما دولت 
افزايش اين رقم به 50 درصد را كه حدود 1300 ميليارد 
تومان مي شود پيشنهاد كرده بود تا ظرف يك سال مشكل 
سيستم هاي گرمايشي مدارس حل شود. البته با توجه به 
اينكه اين پيشنهاد نيازمند دو سوم راي اعضاي كميسيون 
بود راي لازم را به دست نياورد و نمايندگان تقاضاي تجديد 
نظر آن را مطرح كردند و احتمالا هفته آينده مجددا به راي 
گذاشته خواهد ش��د.  قوامي ادامه داد: دولت در بند »و« 
تبصره 1 لايحه بودجه نيز مجوز خواسته بود تا بتواند 40 
هزار ميليارد تومان از بدهي خود به پيمانكاران و طلبكارانش 
را با فروش نفت تس��ويه كند كه طبق مصوبه كميسيون 
تلفيق به دولت اجازه داده شد تا مبلغ 40 هزار ميليارد تومان 

از اين بدهي تا پايان سال 98 و همچنين پرداخت مطالبات 
طرح هاي عمراني را از محل تحويل نفت به اش��خاص بر 
اساس قيمت بورس انرژي و با قيمت منطقه اي تسويه و به 
صورت جمعي خرجي در خزانه اعمال حساب كند.  نماينده 
مردم اسفراين در مجلس يادآور شد: بر اين اساس به بخش 
خصوصي و كساني كه از دولت طلب دارند فرصت داده شد 
تا سقف 40 هزار ميليارد تومان طلب خود را از طريق فروش 
نفت در بورس انرژي دريافت كنند. علاوه بر اين دولت مكلف 
شد در صورت تقاضاي اشخاص حقيقي و حقوقي تعاوني و 
خصوصي اوراق مالي اس��لامي با سررسيد زودتر از خرداد 
1400 را تا سقف 15 هزار ميليارد تومان از محل تحويل نفت 
به ميزان ارزش اسمي اوراقي كه از دولت طلب دارند تسويه 
كند. وي اضافه كرد: دولت مكلف ش��د متناسب با ميزان 
استفاده از اين س��از و كار معادل 20 درصد سهم صندوق 
توسعه و 20 درصد كمك به شركت ملي نفت ايران را پرداخت 

كند. البته سهم شركت ملي نفت از درآمدهاي نفتي 14.5 
درصد است كه ما در اين تبصره كمك و مساعدت بيشتري 
كرديم تا اين سهم از 14.5 درصد به 20 درصد افزايش يابد 
و البته اين افزايش در گرو تحقق منابع اين تبصره است. وي 
با اشاره به روند تصويب كليات لايحه بودجه در جلسه روز 
گذشته كميسيون تلفيق كه با 52 درصد آرا  صورت گرفت، 
گفت: اين سومين بودجه اي است كه در شرايط تحريم تدوين 
مي شود. لذا نرخ بيكاري، رشد اقتصادي و توزيع ضريب درآمد 
جيني در آن از اهميت بالايي برخوردار است. در جلسه روز 
گذشته مقرر شد كميته اي در كميسيون تلفيق تشكيل 
شود تا منابع درآمدي و هزينه اي بودجه به هم نزديك تر و 
تراز آن واقعي تر شود. اين كميته متشكل از اعضاي كميسيون 
تلفيق، معاون رييس سازمان برنامه و بودجه و نمايندگان 
مركز پژوهش ها و ديوان محاسبات است كه تا دوشنبه آينده 

درآمدها و هزينه ها را بررسي خواهند كرد. 

نماينده كارگران در ش��وراي عالي كار درباره جلسه روز 
گذشته ش��وراي عالي كار گفت: ماده 149 قانون كار به 
تامين مس��كن براي كارگران مربوط اس��ت و آيين نامه 
مربوطه سال هاست كه تدوين و تهيه نشده و روز گذشته 

اين آيين نامه تهيه و منتظر تصويب دولت است.
علي خدايي، نماينده كارگران در ش��وراي عالي كار در 
گفت وگو با تسنيم، درباره دويست و هشتاد و ششمين 
جلسه ش��وراي عالي كار گفت: جلسه دويست و هشتاد 
و ششمين جلس��ه ش��وراي عالي كار با موضوع اصلاح 
آيين نامه تبصره دو ماده 149 قانون كار )مسكن كارگران( 

برگزار شد.
وي ادامه داد: ماده 149 قانون كار به تأمين مسكن براي 

كارگران مربوط است و آيين نامه مربوطه سال هاست كه 
تدوين و تهيه نشده است. در راس��تاي اين ماده قانوني 
كارفرمايان مكلف هستند با تعاوني هاي مسكن و در صورت 
عدم وجود اين تعاوني ها مستقيماً با كارگران فاقد مسكن 
جهت تأمين خانه هاي شخصي مناسب همكاري لازم را 
بنمايند و همچنين كارفرمايان كارگاه هاي بزرگ مكلف به 
احداث خانه هاي سازماني در جوار كارگاه يا محل مناسب 

ديگر مي باشند.
 تبصره 1 - دولت موظف است با استفاده از تسهيلات بانكي 
و امكانات وزارت مسكن و شهرسازي، شهرداري ها و ساير 

دستگاه هاي ذي ربط همكاري  لازم را بنمايد.
تبصره 2 - نحوه و ميزان همكاري و مشاركت كارگران، 

كارفرمايان و دستگاه هاي دولتي و نوع كارگاه هاي بزرگ 
مشمول اين ماده طبق آيين نامه اي خواهد بود كه توسط 
وزارتين كار و امور اجتماعي و مسكن و شهرسازي تهيه 
و به تصويب هيات وزيران خواهد رس��يد. وي ادامه داد: 
نمايندگان كارگران در مراحل تدوين آيين نامه تبصره دو 
ماده 149 قانون كار حضور داشتند. اين آيين نامه آخرين 
بار در سال 70 نوشته شده و اصلاح نشده بود.روز گذشته 
اين آيين نامه اصلاح ش��د، تعريف كارگاه هاي بزرگ در 
اين آيين نامه گنجانده شد. كارگاه هاي بزرگ تر از 150 
نفر كارگاه بزرگ تلقي مي شوند، در آن قانون كارفرمايان 
كارگاه هاي بزرگ مكلف ش��دند با تش��كيل كميته اي 
متشكل از )نمايندگان وزارت صنايع، وزارت كار، سازمان 

برنامه و بودجه( كارگاه هايي كه واجد شرايط هستند و از 
نظرسوددهي سودي خوبي دارند، را صاحب مسكن كنند. 
يعني موظف هستند براي 30درصد از نيروهاي خود كه 

مشكل مسكن دارند، مسكن تهيه كنند. 
خدايي ادامه داد: در موارد بعدي تكاليف وزارتخانه هاي 
نيرو، صنايع مورد بررسي قرار گرفت. تكاليفي هم براي 
س��ازمان تأمين اجتماعي، شهرداري ها ديده شد، طبق 
قانون اين آيين نامه بايد بين وزارت راه، وزارت كار منعقد 

مي شد، بايد منتظر تصويب در هيات دولت باشيم.
وي درباره تفاهم نامه بين تأمين مس��كن كارگران بين 
وزارت كار و وزارت راه گفت: اولين بند اين تفاهم نامه اين 
است كه وزارت كار مكلف است نسبت به شناسايي افراد 

فاقد مسكن اقدام كند. اين شناسايي با مشاركت تشكل 
كارگري صورت مي گيرد و در آغاز راه هستيم و بايد مواظب 
باشيم كه به گونه اي پيش رويم حق كارگران پايمال نشود.

نماينده كارگران در ش��وراي عال��ي كار درباره جزييات 
اين تفاهم نامه گفت: واگذاري خانه هاي مسكن مهر به 
كارگران، تأمين مسكن مشاركتي و استفاده از ظرفيت 
تعاوني هاي مسكن، گسترش و تقويت تعاوني هاي مسكن 
كارگري بخشي از پيشنهادات در اين تفاهم نامه است. 
حوزه معاونت اجتماعي كارگران حدود 9طرح براي مسكن 
كارگران داشته است. تعدادي از آنها تصويب شده و برخي 
ديگر هنوز بررسي نشده است. ايجاد تعاوني منطقه اي از 

ديگر موارد در راستاي تأمين مسكن كارگران است.
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»ايلام«ركورددارتورم
دوازدهماهه

بر اساس اعلام مركز آمار، بيشترين نرخ تورم 
دوازده ماهه مربوط به اس��تان اي��لام با ٤٨.٦ 
درصد و كمترين آن مربوط به استان قم با نرخ 

٣٥.٢ درصد است.
در آذر م��اه ١٣٩٨ ع��دد ش��اخص كل براي 
خانوارهاي كش��ور )١٠٠=١٣٩٥( به ١٩٣. ٨ 
رسيد كه نسبت به ماه قبل ٣.٢ درصد افزايش 

نشان مي دهد.
در اين ماه بيشترين نرخ تورم ماهانه خانوارهاي 
كشور مربوط به استان آذربايجان غربي با ٦.٣ 
درصد افزاي��ش و كمترين نرخ ت��ورم ماهانه 
مربوط به اس��تان كردس��تان ب��ا ١.٢ درصد 

افزايش است.
درصد تغيير ش��اخص كل نسبت به ماه مشابه 
سال قبل )تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي 
كش��ور ٢٧.٨ درصد مي باش��د. بيشترين نرخ 
ت��ورم نقطه به نقط��ه مربوط به اس��تان ايلام 
)٣٣.٩ درصد( و كمترين آن مربوط به استان 
كردستان )٢٣.١ درصد( است. نرخ تورم دوازده 
ماهه منتهي به آذر ماه ١٣٩٨ براي خانوارهاي 
كش��ور به عدد ٤٠.٠ درصد رسيد. بيشترين 
نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به اس��تان ايلام 
)٤٨.٦ درصد( و كمترين آن مربوط به استان 

قم )٣٥.٢ درصد( است.
در آذر م��اه ١٣٩٨ ع��دد ش��اخص كل براي 
خانوارهاي ش��هري )١٠٠=١٣٩٥( به ١٩٢. 
٦ رس��يد كه نس��بت به ماه قب��ل ٣.٠ درصد 
افزايش نش��ان مي دهد. در اين ماه بيشترين 
نرخ تورم ماهانه خانوارهاي ش��هري مربوط به 
اس��تان آذربايجان غربي با ٦.٢ درصد افزايش 
و كمترين نرخ تورم ماهانه مربوط به اس��تان 
كردس��تان با ١.٣ درصد افزايش است. درصد 
تغيير شاخص كل نس��بت به ماه مشابه سال 
قبل )ت��ورم نقطه به نقطه( ب��راي خانوارهاي 
شهري كشور ٢٧.٦ درصد است. بيشترين نرخ 
تورم نقطه به نقطه خانوارهاي شهري مربوط 
به اس��تان ايلام )٣٣.٠ درصد( و كمترين آن 
مربوط به اس��تان كردس��تان )٢٣.٠ درصد( 
است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهي به آذر ماه 
١٣٩٨ براي خانوارهاي ش��هري به عدد ٣٩.٣ 
درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه 
مربوط به استان ايلام )٤٧.٦ درصد( و كمترين 
آن مرب��وط به اس��تان ف��ارس )٣٣.٥ درصد( 
است. در آذر ماه ١٣٩٨ عدد شاخص كل براي 
خانوارهاي روستايي )١٠٠=١٣٩٥( عدد ٢٠٠. 
١ را نشان مي دهد كه نس��بت به ماه قبل ٤.٢ 

درصد افزايش داشته است.
در اين ماه بيشترين نرخ تورم ماهانه خانوارهاي 
روس��تايي مرب��وط ب��ه اس��تان سيس��تان و 
بلوچستان با ٨.٠ درصد افزايش و كمترين نرخ 
تورم ماهانه مربوط به استان كردستان با ٠.٩ 
درصد افزايش مي باشد. درصد تغيير شاخص 
كل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه 
به نقطه( ب��راي خانوارهاي روس��تايي ٢٨.٩ 
درصد است. بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه 
مربوط به استان ايلام )٣٨.٠ درصد( و كمترين 
آن مربوط به استان كردستان )٢٣.٦ درصد( 
است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهي به آذر ماه 
١٣٩٨ براي خانوارهاي روستايي به عدد ٤٣.٨ 
درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه 
مربوط به استان ايلام )٥٢.٩ درصد( و كمترين 

آن مربوط به استان قم )٣٩.١ درصد( است.

يارانهنقديوكمكمعيشتي
ادغامنخواهندشد

سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه 
كشور گفت: منابع يارانه نقدي و يارانه معيشتي 
بنزين ردي��ف و زمان بندي جداگانه دارد و ادغام 
نمي شود. مژگان خانلو سخنگوي ستاد بودجه 
سازمان برنامه و بودجه گفت: منابع يارانه نقدي 
و يارانه معيش��تي به صورت جداگانه در تبصره 
14 لايحه بودجه99 پيش بيني ش��ده و رديف، 
زمان بن��دي و عدد اي��ن دو يارانه ج��دا در نظر 
گرفته شده اس��ت. وي افزود: ما بسته به وصول 
منابع برنامه ريزي كرده ايم ك��ه يارانه نقدي در 
روز بيس��تم هر ماه و يارانه معيشتي نيز دهم هر 
ماه پرداخت شود كه اميدواريم اين برنامه از ماه 

جاري عملي  شود.

بودجهمبتنيبرواقعياتباشد
رييس كميس��يون تلفيق بودجه 99 گفت كه 
تلاش مي كنيم تا درآمدهاي حاصل از صادرات 
بنزين و ميزان برداشت از منابع صندوق توسعه 
ملي در سقف بودجه لحاظ شود چون بايد بودجه 

شفاف باشد.
غلامرضا تاجگردون در گفت وگو با ايسنا، با اشاره 
به صحبت ه��اي اخير رييس مجلس ش��وراي 
اسلامي در انتقاد به لحاظ نشدن منابع صندوق 
توس��عه ملي و ميزان صادرات بنزين در س��قف 
بودجه س��ال آينده گفت: بنده در همين باره به 
آقاي لاريجاني گفتم بايد بودجه ش��فاف باشد 
لذا لازم است منابع دولت در جدول تبصره 14 و 
سقف برداشت از صندوق توسعه ملي در بودجه 

بيايد تا عدد واقعي بودجه مشخص شود.
وي افزود: در حال حاضر اينكه اعلام ش��ده رقم 
واقعي بودجه نيست، چند ميليارد دلار از صندوق 
توسعه ملي و چند 10 هزار ميليارد تومان مربوط 
به تبصره 14 اس��ت كه اينه��ا در بودجه نيامده 
درست اس��ت با اين كار س��قف بودجه افزايش 
مي يابد اما در نهاي��ت بودجه مبتني بر واقعيات 
مي باشد لذا تلاش مي كنيم اين موارد را در سقف 

بودجه لحاظ كنيم.



اخبار

»تعادل«ازتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

بازار طلا و سكه تحت تاثير قيمت جهاني و سال نو ميلادي
گروه بانك و بيمه|

روز چهارش��نبه 4 دي ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ 
اونس طلا با افزايش 8 دلاري نس��بت به روز سه شنبه 
1500 دلار اعلام ش��د و قيمت دلار در ب��ازار آزاد نيز 
ب��ه 13180 تومان و قيمت خريد ه��ر دلار در تابلوي 
صرافي هاي بانكي با كاهش 10 توماني 1۲ هزار و 870 
تومان و فروش آن نيز 1۲ هزار و 970 تومان درج شد. 
نرخ خريد ه��ر يورو نيز 14 ه��زار و 150 تومان و نرخ 
ف��روش آن 14 هزار و ۲50 تومان ش��د با توجه به اين 
قيمت گذاري صرافي ها، دلار هنوز وارد كانال 13 هزار 
توماني نشده، اما در مرز آن قرار دارد. همچنين بانك ها 
هر دلار امري��كا را با قيمت 1۲ هزار و 711 تومان و هر 

يورو را 14 هزار و 35 تومان مي خرند.
به گزارش »تعادل«، در س��امانه س��نا نرخ لحظه اي 
قيمت خريد دلار به 1۲ ه��زار و 870 تومان و قيمت 
فروش آن 1۲ هزار و 970 تومان اعلام شد. همچنين 
نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت 14 هزار و 150 تومان 
خريداري و به قيمت 14 هزار و ۲50 تومان به فروش 
رسيده است. سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز 
سه ش��نبه س��وم دي 98 را براي دلار 1۲ هزار و 916 
تومان، يورو 14هزار و ۲08 تومان، پوند انگليس 16هزار 
و 564تومان، درهم ام��ارات 3 هزار و 53۲ تومان، لير 
تركيه ۲ه��زار و ۲69تومان و يوآن چي��ن يك هزار و 

863تومان اعلام كرد.
روز چهار شنبه با اعلام اونس طلاي جهاني به قيمت 
1500 دلار و دلار آزاد به قيمت 13 هزار و 180تومان 
در ب��ازار آزاد، طلا و س��كه با افزاي��ش قيمت مواجه 
ش��دند بر اين اساس مظنه يك مثقال طلاي آب شده 
17عي��ار ۲ميليون و ۲7 ه��زار تومان، ه��ر گرم طلا 
18عيار 468هزار تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون 
و 575هزار توم��ان، طرح قديم 4 ميليون و 550 هزار 
تومان، نيم سكه ۲ ميليون و 330 هزار تومان، ربع سكه 
يك ميليون و 440هزار تومان و سكه گرمي نيز 910 

هزار تومان معامله شد
در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را اعلام 
كرد كه بر اس��اس آن نرخ 10 ارز مانند يورو كاهش و 
قيمت ۲5 واحد پولي ديگر مانند پوند افزايش يافت؛ 
نرخ دلار و 11 ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اس��اس اعلام 
بانك مرك��زي هر دلار امريكا براي روز »چهارش��نبه 
چهارم دي م��اه 98« 4۲ هزار ريال قيمت خورد. پوند 
انگلي��س 54 ه��زار و 411 ريال و هر ي��ورو 46 هزار و 

567ريال ارزش گذاري شد.

   تغييرات قيمتي دلار مقطعي است
همچنين عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس اعلام كرد: تغييرات قيمت ارز مقطعي بوده و 

در نهايت آرامش بر بازار حاكم خواهد شد.
عزت الله يوس��فيان ملا در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به 
نوسانات قيمت ارز در هفته هاي اخير گفت: اصلاح نرخ 
بنزين شوك قيمتي به بازار ارز وارد كرد اما در نتيجه 
سياست گذاري هاي مش��خص و برنامه مداري بانك 

مركزي نوسانات موقتي بود.
نماينده مردم آمل و لاريجان در مجلس، با بيان اينكه 
ارزيابي من اين است كه تغييرات قيمتي در دلار مقطعي 
بوده و به صورت مقطعي نرخ ها را تكان داده است، افزود: 
وقتي آرامش در بازار برقرار شود ثبات قيمتي نيز حتمي 

اس��ت. اين نماينده مردم در مجلس دهم، با تاكيد بر 
اينكه افزايش قيمت ارز اگر مبناي اقتصادي داشته باشد 
قابل تامل است، تصريح كرد: اكنون افزايش قيمت ها بر 
مبناي صادرات و واردات نبوده و ورود ارز نيز كم نشده از 

اين رو مي توان اميدوار به روند نزولي نرخ ها بود.
يوسفيان ملا با بيان اينكه افزايش قيمت ارز بر اثر اصلاح 
قيمت بنزين به زودي متوقف مي شود، گفت: با توجه 
به اينكه صادرات بنزين بدون محدوديت در حال انجام 
است به طور حتم با افزايش ورود ارز به كشور عرضه بر 
تقاضا پيشي گرفته و نرخ ها روند نزولي پيدا مي كنند. 
وي با تاكي��د بر اينكه مردم نبايد به حرف هاي بيهوده 
در حوزه ارز توجه كنند، افزود: تجربه نش��ان داده كه 
س��رمايه گذاري در اين حوزه ضررهاي بسياري براي 

افراد به همراه خواهد داشت.
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
همچنين با اشاره به افزايش قيمت طلا به تناسب رشد 
قيمت ارز در بازار گفت: قيمت ارز و طلا به هم وابسته اند 
و با كاهش نرخ ارز طلا و سكه نيز روند نزولي را تجربه 

خواهند كرد.

   بازار طلا و سكه تحت تاثير قيمت جهاني است
از س��وي ديگر، رييس كميس��يون طلا و جواهر اتاق 
اصناف ايران معتقد است: ش��رايط كنوني بازار طلا و 
س��كه تحت تاثير افزايش قيمت جهاني طلاست كه 
در پايان هر س��ال ميلادي بروز مي كند و پيشينه هم 
نش��ان مي دهد در اي��ن دوران قيمت ه��ر اونس طلا 
در بازارهاي جهاني افزايش داش��ته و ناشي از تسويه 
حساب هاي فيزيكي طلا در شركت ها و موسسات مالي 

خارجي است.
محمد كشتي آراي افزود: رشد قيمت ارز هم در افزايش 
قيمت سكه و طلا نقش دارد و در يك هفته گذشته روند 

رشد قيمت ارز تداوم يافت و روز )سه شنبه( هر دلار در 
بازار 13 هزار و 300 تومان به فروش رسيد و اكنون هيچ 
تقاضاي جديدي وارد بازار نشده بنابراين نمي توان گفت 

قيمت ها حباب دارد.
كش��تي آراي توضيح داد: روند رشد قيمت هر اونس 
ط��لاي جهاني ت��ا آغاز س��ال ميلادي جدي��د ادامه 
پيدا مي كند، اما وضعيت بازار ارز نامش��خص است و 
سياس��ت هاي بانك مركزي در اين ب��اره تغيير دارد، 
بنابراين نمي توان ميزان و تداوم اثربخشي افزايشي بازار 

ارز بر بازار سكه را پيش بيني كرد.
 FATF به گفت��ه وي، تحولاتي مثل تصوي��ب لوايح
مي تواند زمينه تغيير قيم��ت را فراهم كند، اما باز هم 
نمي توان به پيش بيني دقيقي از اين مس��اله رس��يد.

پيش بيني شده بود كه سفر رييس جمهوري به توكيو 
اثر مثبت بر بازار ارز بگذارد، اما قيمت ارز از زمان سفر 
رييس جمهوري هي��چ تغييري نكرد و روند رش��د را 

ادامه داد.

   دلار سر جاي خود ماند
در خبري ديگر، ش��اخص دلار بار ديگر با ثبات نسبي 
به كار خ��ود خاتمه داد. پ��س از مدت ها كش و قوس 
بر سر مس��ائل تجاري به نظر مي رس��د كه دو اقتصاد 
نخس��ت جهان به يك توافق جامع تجاري با يكديگر 
نزديك ش��ده اند. پس از آنكه چين و امريكا دس��ت از 
افزايش متقابل تعرفه روي بخشي از كالاهاي وارداتي 
يكديگر برداشتند، اكنون دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امري��كا گفته كه به زودي به هم��راه ژي جين پينگ، 
رييس جمهور چين فاز نخست توافق تجاري را امضا 

خواهد كرد. 
استيون منوچين، وزير خزانه داري امريكا نيز با تمجيد 
از كاهش تنش ها گفته اس��ت كه فاز نخس��ت توافق 

تجاري به نفع اقتصاد امريكا، چين و همه جهان خواهد 
بود. به گزارش رويترز، اقتصاد امريكا در سه ماهه سوم 
امسال ۲.1 درصد رشد كرد تا طولاني ترين دوره رشد 
متوالي مثبت اقتصاد امريكا ادامه يابد. از سوي ديگر با 
تصويب طرح استيضاح در مجلس نمايندگان، اكنون 
دونالد ترامپ به سومين رييس جمهور تاريخ اين كشور 
تبديل مي شود كه بايد در سنا حضور يابد. بند نخست 
قطعنامه استيضاح با ۲30 راي مثبت در برابر 197 راي 
منفي و بند دوم ب��ا ۲۲9 راي مثبت و 198 راي منفي 
به تصويب نمايندگان كنگره رس��يد و در صورتي كه 
دوسوم س��ناتورها نيز به استيضاح راي دهند، ترامپ 

عزل خواهد شد.
راي گيري در اين خصوص احتمالا در ماه ژانويه برگزار 
خواهد ش��د. با توجه به اكثريت جمهوري خواهان در 
مجلس سنا خيلي بعيد به نظر مي رسد كه آراي لازم 
براي بركناري ترامپ حاصل شود شاخص دلار كه نرخ 
برابري آن در مقابل س��بدي از ارزهاي جهاني را اندازه 
مي گيرد، تنها با 0.0۲ درصد افزايش در مقايسه با روز 
قبل و در سطح 97.۲55 واحد بسته شد. نرخ برابري هر 

فرانك سوييس معادل 1.0197 دلار اعلام شد.
م��ارك ش��ندلر، استراتژيس��ت ارزي در موسس��ه 
»بانوك برن« گفت: به خاطر تعطيلات سال نو بسياري 
از بازار ها تعطيل شده اند و آنها كه باز هستند هم حجم 
معاملات پاييني دارند. با اين حال دلار به نس��بت در 

موقعيت بهتري از ساير ارزها قرار دارد.
از س��وي ديگر به نظر مي رسد كه اروپا به جز برگزيت  
اكنون بايد نگران مساله ديگري باشد. رابرت لايت هايزر، 
وزير بازرگاني امريكا گفته اس��ت كه شايد اين كشور 
تعرفه بر واردات محصولات اروپايي را افزايش دهد. در 
شرايطي كه اقتصادهاي اروپايي پيش از اين نيز با بحران 
رشد اقتصادي مواجه شده و رشد اقتصادي كشورهاي 

بزرگ مثل آلمان، انگلي��س و ايتاليا در محدوده صفر 
درصد قرار گرفته اس��ت، يك جنگ تجاري آن هم در 
زمان برگزيت مي تواند آخرين چيزي باشد كه اروپايي 

خواستار آن هستند.
ادوارد مويا، تحليل گر ارش��د بازار در موسسه »اواندا« 
گفت: با توجه به احتمال بالاي ثابت نگه داش��تن نرخ 
بهره در امريكا توسط فدرال رزرو در سال آينده، وضعيت 
دلار به ميزان زيادي به تصميمات اروپا بستگي خواهد 
داشت و با كاهش تنش هاي تجاري بين امريكا و چين 
و افزايش توليدات در آلمان و فرانسه، احتمالا يورو سال 

خوبي را در پيش خواهد داشت.
در آخرين دور از معاملات، پوند با افزايش 0.۲ درصدي 
نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.۲953 دلار مبادله 
شد. يورو اما 0.1۲ درصد ريزش كرد و به 1.1085 دلار 
رسيد. همچنين هر دلار امريكا به 1.3159 دلار كانادا 
افزايش يافت. در برابر همتاي س��نگاپوري، هر دلار به 
ازاي 1.3549 دلار سنگاپور مبادله شد. شندلر افزود: 
معامله گران نسبتا اميدوار هس��تند كه سال ۲0۲0 
شروع خوبي داشته باش��د. بايد منتظر ماند و ديد چه 

پيش خواهد آمد.
همچنين تحولات انگليس نشان مي دهد كه احتمالا 
موضع لندن در برابر بروكسل به دنبال پيروزي تاريخي 
محافظه كاران در انتخابات س��خت تر خواهد ش��د و 
انگليس خواهان گرفتن امتيازات بيشتري از اتحاديه 
اروپ��ا در خصوص توافقات تج��اري، بانكي و گمركي 
خواهد شد. مجلس جديد انگليس با اكثريت قاطع آرا به 
لايحه دولت براي ترك اتحاديه اروپا تا سي و يكم ژانويه 
سال  آينده راي مثبت داد تا برگزيت يك گام بزرگ به 

سرانجام خود نزديك شود.
در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 
0.05 درصد كاهش به 109.3646 ين رسيد. در برابر 
همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.4448 دلار 
مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 6.997۲ 

يوآن چين اعلام شد.

   پيروزي بزرگ پولي ژاپن
همچنين، از ابتداي س��ال آينده ميلادي ين ژاپن به 
عنوان سومين ارز جهاني و نخس��تين ارز آسيايي در 
اتحاديه تسويه پاياپاي آسيا پذيرفته خواهد شد. تا پيش 
از اين تنها دلار و يورو براي تسويه پولي بين كشورهاي 

آسيايي مورد استفاده قرار مي گرفت.
به گزارش بيزينس ريكوردر، مكانيزم تسويه آسيايي 
امكان تس��ويه تراكنش هاي بين كشورهاي عضو را با 
مكانيزمي شبيه مكانيزم اتاق تسويه بين بانكي فراهم 
مي كند. اين اتحاديه با صدور دس��تورالعملي جديد با 
تاييد خبر پذيرفته ش��دن ين در مبادلات اعلام كرده 
است كه در فصل سيزدهم راهنماي جامع ارزي خود 
چگونگي امكان تس��ويه مبادلات با اس��تفاده از ين را 

توضيح داده است.
پذيرفته شدن ين به عنوان سومين ارز مورد تاييد تسويه 
تراكنش كشورهاي آسيايي بيش از پيش به تقويت اين 
ارز و افزايش س��هم آن از سبد ارزي بانك هاي مركزي 
كشورهاي آسيايي خواهد انجاميد. طبق اعلام صندوق 
بين المللي پول، تا پايان سه ماهه سوم امسال ين ژاپن 
پس از دلار، يورو و يوآن چهارمين ارز از نظر فراواني در 

ذخاير ارزي بانك هاي مركزي جهان بوده است.

مشاركت۴۰درصديبانكپارسياندركارخانهكاغذخوزستانسودصنعتبيمه۴۵۰۰ميلياردتوماناعلامشد
رييس كل بيمه مركزي س��ود صنعت بيمه در سال مالي 

جاري را بالغ بر 4500 ميليارد تومان اعلام كرد.
به گزارش ايبِنا از اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل بيمه 
مركزي، غلامرضا سليماني در بازديد از اداره كل بازرسي، 
حسابرسي داخلي و مبارزه با پولشويي، با اعلام اين رقم افزود: 
از 4500 ميليارد تومان سود، سه هزار ميليارد تومان سهم 
كارگزاران و نمايندگان شبكه فروش است و بايد به گونه اي 
عمل كنيم كه سهم شبكه فروش هم با سلامت مالي توام 
باشد.رييس شوراي عالي بيمه با بيان اينكه بهره گيري از ابزار 
فضاي فناوري و تحليل داده هاي بخش فناوري اطلاعات 
س��ازمان ها مي تواند به نظام بازرس��ي كمك كند، افزود: 
شفافيت در صنعت بيمه يك آرمان بزرگ است و بازرسي 

و نظارت بايد مسير شفافيت در صنعت بيمه را هموار كند.
سليماني از اداره كل بازرسي، حسابرسي داخلي و مبارزه 
با پولش��ويي به عن��وان ديده بان بيمه مرك��زي ياد كرد و 
اظهار داشت: ميزان رضايتمندي بيمه گذاران از خدمات 
صنعت بيمه، هدف نهايي نهاد ناظر اس��ت و نيروهاي اين 
اداره كل بايد با دقت و حساس��يت بسياري بر امر پرداخت 
خسارت ها و جلب رضايت مردم نظارت كنند.وي صنعت 

بيمه را از مجموعه هاي مهمي دانس��ت كه خدمات را به 
صورت بي واس��طه به مردم عرضه مي كنن��د و در همين 
راستا تصريح كرد: اثر اجتماعي پرداخت صحيح، به موقع 
و كامل خس��ارات بيمه گذاران مي تواند تصوير مناسبي 
از صنعت بيم��ه در جامعه ارايه كند و به همين خاطر بايد 
تلاش كنيم ت��ا نارضايتي هاي مردمي به حداقل برس��د. 
رييس شوراي عالي بيمه از همكاران اين اداره كل خواست 
تا ضعف هاي آيين نامه هاي موجود را بررسي و اعلام كنند تا 
در راستاي اصلاح آنان اقدامات لازم به عمل  آيد.سليماني 
در بخش ديگري از سخنان خود به اهميت سلامت مالي در 
صنعت بيمه تاكيد كرد و گفت: در فرآيند افزايش سرمايه 
شركت هاي بيمه، بايد منش��أ سرمايه ها و مساله مبارزه با 
پولش��ويي با جديت دنبال شود، هر چند كه خوشبختانه 
سلامت صنعت بيمه در بخش هاي مختلف اقتصادي به 
عنوان يك الگو مطرح شده است.وي سود بيمه در سال مالي 
جاري را بالغ بر 4500ميليارد تومان اعلام كرد و افزود: از اين 
ميزان سه هزار ميليارد تومان سهم كارگزاران و نمايندگان 
شبكه فروش اس��ت و بايد به گونه اي عمل كنيم كه سهم 

شبكه فروش هم با سلامت مالي توام باشد.

آيين امضاي موافقت نامه تامين مالي س���نديكايي 
طرح س��رمايه گذاري تولي�دكاغ�ذچاپ و تحرير در 
استان خوزستان با حضور رييس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام)ره(، رياست هيات عامل ص�ندوق توسعه 
ملي و مديران عامل بانك هاي پارسيان، ملي، سپه و 
صنعت معدن )به عنوان اعضاي سنديكا( روز سه شنبه 

3 دي ماه در محل بانك پارسيان برگزار شد.
دكتر پرويزي��ان، مديرعامل بانك پارس��يان در اين 
مراس��م با بيان اينك��ه در س��ال هاي اخير همكاري 
خوبي ميان ش��وراي هماهنگ��ي بانك هاي دولتي و 
كان��ون بانك هاي خصوصي صورت پذيرفته اس��ت، 
افزود: طرح هاي مختلفي در شبكه بانكي براي رونق 
اقتصادي كش��ور در حال انجام است كه اساس آنها، 
هم��كاري مضاعف و ايجاد رقابت هاي مثبت اس��ت 
و ش��بكه بانكي همپاي دولت، براي رونق اقتصادي 
حركت مي كند. مديرعامل بانك پارسيان، ادامه داد: 
با همراهي و همگامي اي كه از تابستان سال جاري با 
صندوق توسعه ملي و س��تاد اجرايي آغاز شد، امروز 
ش��اهد امض��اي تفاهم نامه اين طرح هس��تيم و اين 

طرح جنبه هاي متفاوت و مهمي به خصوص از لحاظ 
اقتصادي، زيست محيطي و اشتغالزايي خواهد داشت.

كورش پرويزيان در خصوص س��رمايه گذاري پروژه 
گف��ت: هزينه ارزي پروژه ح��دود 480 ميليون دلار 
و آورده ريالي ش��ركت قريب 1100 ميليارد تومان 
اس��ت.مديرعامل بانك پارس��يان در حاشيه امضاي 
اي��ن موافقت نامه افزود: از كل س��رمايه گذاري طرح 
40 درصد س��هم بانك پارسيان به عنوان بانك عامل 
سنديكاست و مابقي آن بين بانك ها تقسيم مي شود. 
رييس كانون بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي 
گفت: بانك هاي ملي، سپه و صنعت و معدن هر كدام 
با آورده ۲0 درصدي به صورت مش��اركتي در طرح 
س��نديكاي كاغذ خوزستان ش��ركت خواهند كرد.
كورش پرويزيان با بيان اينك��ه اين طرح جنبه هاي 
مثبتي ب��ه لحاظ اقتص��ادي و زيس��ت محيطي در 
خوزستان دارد، افزود: اين طرح با ظرفيت عملي ۲40 
هزار تن كه قابليت افزايش ت��ا 3۲0 هزار تن را دارد، 
از خروج سالانه بالغ بر ۲80 ميليون دلار ارز از كشور 
مي تواند جلوگيري كند.وي گفت: اين طرح از جنبه 

زيست محيطي، ضمن جلوگيري از آلايندگي، از قطع 
6 ميليون اصله درخت جلوگيري خواهد كرد.محمد 
مخبر، رييس س��تاد اجرايي فرمان ام��ام)ره( درباره 
تامين مالي طرح توليد كاغذ در اس��تان خوزس��تان 
گفت: اجراي طرح توليد كاغ��ذ، دغدغه مهمي را از 
كشور رفع خواهد كرد وقطعا اتفاقي مبارك و كاري 
بزرگ محسوب مي شود. رييس ستاد اجرايي فرمان 
حض��رت امام)ره( اف��زود: اين طرح ك��ه با همكاري 
صندوق توسعه ملي و بانك هاي ملي، سپه، پارسيان 
و صنعت معدن قرار است انجام شود، در شرايط فعلي 

كار بسيار مهمي است .
رييس ستاد اجرايي فرمان امام)ره( خاطرنشان كرد: با 
سرمايه گذاري قريب به 480 ميليون دلاري و اجراي 
اين پ��روژه، ضمن جلوگيري از خروج س��الانه ۲85 
ميليون دلار ارز، از قطع شدن 6ميليون اصله درخت 
تنومند درسال جلوگيري مي شود چراكه اين مجموعه 
از تكنولوژي نوين دوستدار محيط زيست بهره مي برد 
و با راه اندازي آن دانش فني كشور درحوزه كاغذسازي 

توسعه خواهد يافت.

رمزدومپويامسيركلاهبردارياينترنتيرامسدودميكندفعالسازي۳۰تا۱۰۰درصديرمزدومپويادربانكها
يك كارشناس بانكي با اش��اره به 153 هزار پرونده باز فيشينگ، از 
فعال سازي 30 تا 100 درصدي رمز دوم پويا در بانك هاي مختلف 

خبر داد.
عشرت عدالت در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه تعداد پرونده هاي 
ب��از قضايي در حوزه س��ايبري افزايش يافته اس��ت، اظهار كرد: در 
حال حاضر 153 هزار پرونده باز قضايي در حوزه فيش��ينگ داريم 
و 60درصد جرايم س��ايبري در يك س��ال گذش��ته نيز، مربوط به 
فيشينگ بوده است. وي با اشاره به بيش از 16 ميليون تراكنش بدون 
حضور كارت در روز، تصريح كرد: بانك مركزي و بانك ها براي مقابله 
با موضوع فيشينگ و اين دسته سوءاس��تفاده ها اقدام به راه اندازي 
سرويس رمز دوم پويا كرده اند كه از خردادماه سال جاري به صورت 
اپليكيشن تا حدودي اجرايي شد. با توجه به اينكه همه افراد گوشي 
هوشمند نداشتند و ميزان استفاده از رمز دوم پويا در اين مدت كمتر 
از س��ه درصد بود، بانك مركزي سامانه هريم را براي ارسال رمز دوم 
پويا به طور پيامكي راه اندازي كرد. به گفته عدالت، قرار است از هفته 
دوم دي ماه رمز دوم پيامكي به صورت پايلوت در برخي بانك ها انجام 
شود و انتظار بانك ها اين است كه با افزايش استفاده از اين سرويس، 

مخاطرات تراكنش هاي بدون حضور كارت كاهش يابد. وي درباره 
ميزان اس��تقبال مردم از س��رويس رمز دوم پويا تاكنون، گفت: اين 
رقم در هر بانكي متفاوت اس��ت، براي مثال برخي بانك ها ريس��ك 
 ناش��ي از اين امر را پذيرفتند و رمز دوم پويا را براي همه مش��تريان 
خود فعال كردند و با ارسال پيامكي به آنها متذكر شدند كه براي هر 
مشتري شماره تلفن فعلي او به عنوان شماره تلفن تاييدشده تلقي 
مي ش��ود و در غير اين صورت بايد افراد اقدام به تغيير شماره تلفن 

خود كنند.
اين كارشناس بانكي اضافه كرد: فعال سازي در اين بانك ها به صورت 
100 درصدي انجام شده، اما براي ساير بانك ها، ميزان فعال سازي 
به طور متوس��ط 30 تا 40 درصد است. به گفته عدالت، پس از قطع 
س��رويس رمز دوم ايستا، استفاده از رمز دوم پويا قطعا افزايش قابل 

توجهي خواهد يافت.
وي همچنين درخصوص استفاده از رمز دوم پويا در دنيا، گفت: اكثر 
بانك ه��اي دنيا اين مرحله را طي كرده و از آن گذش��ته اند و اكنون 
ابزارهاي بيومتريك را جايگزين آن  كرده اند، اما تا سه، چهار سال پيش 
بسياري از بانك هاي اروپايي نيز از رمز دوم پويا استفاده مي كرده اند. 

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: ه��دف از ارايه رمز دوم 
پويا صيانت از دارايي هاي مش��تريان بانكي در مقابل فعاليت هاي 

كلاهبردارانه است.
شهاب نادري در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به اقدام قابل تقدير شبكه 
بانكي در راستاي افزايش امنيت مش��تريان در استفاده از امكانات 
كارت ه��اي بانكي تحت عن��وان رمز دوم پويا گف��ت: انجام چنين 
اقداماتي مي تواند امنيت افراد را در فضاي وب افزايش داده و به اين 
ترتيب حجم كلاهبرداري ها در اين حوزه را به شدت كاهش مي دهد.

نماينده مردم پاوه در مجلس، با بيان اينكه در نظر گرفتن سازوكار 
برقراري رمز دوم پويا نشان از هوشمندي شبكه بانكي براي مقابله 
با روش هاي جديد كلاهبرداري هاي اينترنتي بوده اس��ت، افزود: 
خوشبختانه راهكارهاي مقابله اي با چنين تقلب هايي در شبكه بانكي 
بسيار به روز در نظر گرفته مي شود، از اين رو نگراني ها در اين حوزه 

روزبه روز در حال كاهش است.
وي با تاكي��د بر اينكه فيش��ينگ يكي از ان��واع كلاهبرداري هاي 
الكترونيكي در بستر فضاي مجازي و اينترنت است كه با وجود مقابله 
گسترده با اين پديده، بر اساس آمارها همچنان به صورت گسترده 

قرباني مي گيرد، تصريح كرد: اين نوع كلاهبرداري توانسته مشكلات 
گس��ترده اي در حوزه پرداخت الكترونيك ايجاد كند، اين پديده از 
تكنيك هاي مهندس��ي اجتماعي به منظور فريب كاربر اس��تفاده 
مي كند، از اين رو با فعال شدن رمز دوم پويا هر 60 ثانيه يك بار رمز 
جديدي در اختيار فرد قرار مي گي��رد و اين خود احتمال تخلف را 
كاهش مي دهد.نادري با بيان اينكه خوش��بختانه دريافت رمز دوم 
پويا بدون هيچ هزينه در اختيار مشتريان شبكه بانكي قرار مي گيرد، 
گفت: ارايه اين نوع رمز و حتي آموزش استفاده از آن به مردم از سوي 

شبكه بانكي نشان از دغدغه مداري فعالان اين حوزه است.
اين نماينده مردم در مجلس دهم، ب��ا تاكيد بر اينكه هدف از ارايه 
رم��ز دوم پوي��ا صيانت از دارايي هاي مش��تريان بانك��ي در مقابل 
فعاليت هاي كلاهبردارانه است، افزود: پيش بيني شده در صورت 
بروز كلاهبرداري اينترنتي بانك تضمين كننده و مسوول بازپرداخت 
اعتبار به مشتريان باش��د كه اين خود نگراني مردم از احتمال بروز 
تخلفات را از بين مي برد. عضو كميسيون اقتصادي مجلس، يادآور 
شد: ارايه رمز دوم پويا به مردم و اقداماتي از اين دست نشان از تلاش 

شبكه بانكي براي رسيدن به استانداردهاي جهاني است.
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بيمارستان خاتم قم طرح برتر 
سازه فولادي كشور شد

طرح بيمارس��تان 1000 تختخوابي خاتم قم كه با 
سرمايه گذاري بانك پاسارگاد در حال ساخت است، 
در دهمي��ن كنفرانس ملي س��ازه و فولاد به عنوان 
طرح برتر فولادي كش��ور در سال 1398، در بخش 
ساختماني انتخاب ش��د.  به گزارش روابط عمومي 
بانك  پاسارگاد، شهرك سلامت خاتم به وسعت 100 
هكتار در جنوب غربي شهر مقدس قم، توسط شركت 
نسيم سلامت خاتم و با سرمايه گذاري بانك پاسارگاد 
در حال ساخت است. بيمارستان 1000 تخت خوابي 
خاتم يكي از پروژه هاي مهم اين شهرك است كه در 
تمام ابعاد اعم از طرح، معماري، ساختمان، تجهيزات 
و ... در سطحي بس��يار حرفه اي و با استانداردهاي 
جهاني در حال احداث اس��ت. اين پروژه موفق شد 
طبق ارزيابي برجسته ترين استادان دانشگاه، تعدادي 
از اهالي خبره مهندسي و جمعي از نمايندگان عمراني 
چند شهرداري بزرگ كش��ور، به عنوان طرح برتر 
فولادي سال 1398 در بخش ساختماني برگزيده 
ش��ود. به گفته دكتر صادقي مديرعامل ش��ركت 
مهندسين مشاور ليمان كه مديريت طرح اين پروژه  
را بر عهده دارد، بيمارستان 1000 تختخوابي خاتم 
قم، با وجود سرمايه هاي انساني خلاق و خبره و توجه 
ويژه بانك پاسارگاد به عنوان سرمايه گذار، با در نظر 
گرفتن اس��تانداردهاي جهاني، يكي از عظيم ترين 
و ارزشمندترين پروژه هاي س��اختماني در بخش 
بيمارستان س��ازي اس��ت. وي با تأكيد بر اهميت 
كنفرانس ملي س��ازه و فولاد به عنوان مهم ترين و 
بزرگ ترين رويداد برگزار ش��ده در اي��ن حوزه، در 
خصوص معيارهاي مورد ارزيابي در اين كنفرانس 
ادامه داد: كيفيت طراحي س��ازه از نظر مهندسي، 
انطباق اسناد طراحي با آخرين استاندارهاي جهاني، 
كيفيت عملكرد پيمانكار، كيفيت عملكرد مديريت 
طرح و انطباق نقشه هاي اجرا شده با اسناد طراحي 
مشاور، رعايت كليه استاندارهاي كيفي ساخت سازه 
فولادي يا بخش هاي بتون ريزي و همچنين توجه 
به رابطه مناس��ب ميان كارفرما، مش��اور، پيمانكار 
و مديريت ط��رح از اصلي ترين م��وارد مورد توجه 
هي��ات داوران در اين كنفرانس بود ك��ه با ارزيابي 
صورت گرفته، س��ازه خاتم ق��م، در بين طرح هاي 
ارسال شده به اين كنفرانس، به عنوان برترين طرح 
سازه اي سال كشور انتخاب شد.  وي با اشاره به اينكه 
طراحي اصلي و مهندسي بيمارستان توسط مشاور 
اتريشي موزر در حال انجام است، افزود: بيمارستان 
خاتم قم يك نمونه از مجموعه پروژه هاي زنجيره اي 
در بخ��ش بيمارستان س��ازي توس��ط هلدينگ 
سلامت پاسارگاد اس��ت. اين هلدينگ قصد دارد با 
سرمايه گذاري بانك پاسارگاد، 7 شهرك سلامت در 
نقاط مختلف كشور احداث كرده و در مجموع 7 هزار 
تخت بيمارستاني به تعداد تخت هاي بيمارستاني 
كشور اضافه كند. گفتني است بيمارستان 1000 
تختخواب��ي خاتم در 3 بلوك اصل��ي A، B  و  C، به 
عنوان مركزيت شهرك س��لامت خاتم در اولويت 
س��اخت قرار دارد. در حال حاض��ر عمليات اجرايي 
ساخت مركز تخصصي درمان سرطان خاتم )بلوك 
C(، آغاز شده  و با سرعت و كيفيت بسيار مطلوب، در 
حال طي مراحل مختلف است. در آينده اي نزديك، 
بيمارستان خاتم به  عنوان يكي از پيشرفته ترين مراكز 
ارايه همزمان خدمات پزشكي، درماني و آموزشي با 
برخورداري از بالاترين سطح استانداردهاي درماني 
و سلامت در سطح كش��ور، جايگاه نخست توسعه 
سازمان يافته در نظام سلامت و آموزش پزشكي را از 

آن خود خواهد كرد.

اصلاح قوانين پولي و بانكي 
ضرورت جدي   است

مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي در خصوص 
اص��لاح قوانين نظام بانكي به بررس��ي ابعاد و نحوه 
مواجهه با طرح ها و لوايح پولي و بانكي پرداخته است.

به گزارش »تعادل«، دفتر مطالعات اقتصادي مركز 
پژوهش هاي مجلس، در گزارشي با عنوان »اصلاح 
قوانين نظام بانكي، بررس��ي ابعاد و نحوه مواجهه با 
طرح ها و لوايح پولي و بانكي« آورده است؛ با توجه به 
گذشت حدود 4 دهه از تصويب قوانين مادر در حوزه 
پولي و بانكي و وقوع تحولات جدي در حوزه دانش 
بانكداري و بانكداري مركزي و دگرگوني رويه هاي 
بانكي و نظارت بانكي به دلي��ل ظهور فناوري هاي 
جديد، انباشت و تزاحم قوانين موردي تصويب شده 
و خلأها و مش��كلات عديده در نظام بانكي كشور با 
منشأ قانوني، اصلاح قوانين پولي و بانكي يك ضرورت 
جدي و يكي از اجزاي اصلي اصلاحات اقتصادي مورد 
نياز كشور است. گزارش مركز پژوهش هاي مجلس 
با بيان اينكه اصلاح قوانين پولي و بانكي همواره در 
مجلس مطرح بوده اس��ت، مي افزايد؛ حداقل در دو 
دوره اخير مجلس اين موضوع با ش��دت بيشتري 
پيگيري ش��ده اس��ت و درحال حاض��ر نتيجه اين 
تلاش ها در قالب گزارش كميسيون اقتصادي تحت 
عنوان طرح بانكداري جمهوري اس��لامي ايران به 
مجلس شوراي اسلامي تقديم شده است. به دلايل 
مختلف اعم از اختلاف نظر دستگاه هاي مختلف به  
ويژه بانك مرك��زي و وزارت امور اقتصادي و دارايي 
در برخي از حوزه هاي مهم، لايحه جامعي توس��ط 
دولت درباره اين موضوعات ارايه نشد. كما اينكه با 
وجود اقدامات انجام ش��ده از ابتداي دهه 1380 در 
بانك مركزي و دولت، صرفاً يك لايحه براي اصلاح 
برخي از فصول قوانين قبلي به مجلس ارايه ش��ده 
اس��ت و به موضوعات مهمي مانند ساختار و نحوه 
اداره بانك مركزي، استقلال بانك مركزي از دولت و 
نحوه و گستردگي نظارت بر بانك ها پرداخته نشده 
است. گزارش مركز پژوهش هاي مجلس ضروري 
مي داند كه اصلاح قوانين حوزه پولي و بانكي كشور در 
فرصت 6 ماهه تا پايان مجلس دهم به  عنوان اولويت 
اصلي مجلس شوراي اسلامي بوده و طرح بانكداري 
جمهوري اسلامي ايران در اولويت بررسي مجلس 

شوراي اسلامي قرار گيرد.



ش��اخص بورس اوراق بهادار تهران در يك ماه اخير ۱۷ 
درصد رش��د كرده اس��ت و بدين ترتيب بازده بورس از 

ابتداي سال به بيش از ۱۰۰ درصد رسيده است.
به گزارش فارس، سيد فرهنگ حسيني در مورد دلايل 
رش��د ش��اخص و رونق بازار در هفته هاي اخير گفت: 
ش��اخص بورس اوراق به��ادار تهران در ي��ك ماه اخير 
۱۷ درصد رش��د كرده است و بدين ترتيب بازده بورس 
از ابتداي س��ال به بيش از ۱۰۰ درصد رس��يده است. 
همچنين بازده شاخص كل بورس از سال ۹۷ تاكنون از 
۲۷۰ درصد عبور كرده است كه بدين ترتيب بازده بورس 
تهران بيش از بازده دلار بوده است. به گفته اين كارشناس 
بورس، رش��د بازار از چند زاويه قابل بررسي است. يكي 

از مهم ترين دلايل رشد بورس در هفته هاي اخير، رشد 
قيمت ارز بوده است كه سبب افزايش قيمت و تقاضا براي 
محصولات شركت هاي فولادي و معدني و پتروشيمي 
در بورس كالا شده است. همزمان با افزايش قيمت ارز 
در ايران، قيمت هاي جهاني فولاد و برخي از محصولات 
پتروش��يمي مانند متانول و اوره پس از رسيدن به كف 

قيمتي، با رشد روبرو شدند.
اين كارشناس بازار سرمايه گفت: فارغ از دو موضوع فوق، 
آرامش اقتصادي نيز عامل ديگري براي رشد بورس در 
هفته هاي اخير بوده است. در حالي كه تا نيمه آذر نگراني 
از مفاد بودجه ۹۹ وجود داش��ت، اما پس از انتشار آن، 

ريسك ها در اين باره مرتفع شد.

به گفته اين كارشناس بورس، بازار سرمايه با متنوع كردن 
ابزارها از جمله گواهي س��پرده كالايي و صندوق هاي 
سرمايه گذاري طلا توانس��ته تا ابزارهاي مناسب براي 
پوشش ريسك نوس��انات ارزي را فراهم سازد. علاوه بر 
اين حضور محصولات كشاورزي مانند زعفران و پسته و 
ابزارهاي مشتقه آن سبب پوشش ريسك تورم و ارز نيز 

با استفاده از اين ابزارها شده است.

     ممانعت بانك ها از ارايه سود بالا به سپرده
حسيني گفت: علاوه بر اين، توسعه فعاليت هاي بازار باز، 
سبب كنترل و كاهش نرخ بهره به عنوان رقيب جدي 
بورس شده اس��ت. بانك ها تحت فشار بانك مركزي از 

ارايه سودهاي بالا به سپرده مردمي منع شده اند، لذا به 
نظر مي رسد كه حركت سرمايه به سمت بازار سرمايه 
رخ دهد. وي اين نكته را هم اش��اره كرد كه در س��طح 
بنگاه داري نيز چندين طرح توس��عه فولادي و معدني 
و پتروشيمي كش��ور در يك ماه به بهره برداري رسيده 
است كه نشان مي دهد، تحريم ها نتوانسته اند اثري در 
رشد و توسعه صنايع كشور داشته باشند. علاوه بر اين 
موج بخشنامه هاي متعدد متناقض متوقف شده است و 
حتي بخشنامه عوارض صادرات مواد معدني، با اصلاح 
روبرو ش��ده و عوارض نصف شده است كه اثر مثبتي بر 

گروه معدني داشته است.
حسيني يادآور شد: در س��وي ديگر بازار، شركت هاي 
داراي��ي محور و بعضا زيان ده در تلاش گس��ترده براي 
تجديد ارزيابي هستند. اين موضوع در گروه بانكداري، 
بيمه و خودروسازي بيش از ساير گروه ها ديده مي شود. 

در عين حال، گروه هاي ديگر نيز شاهد ارايه گزارش هاي 
تجدي��د ارزيابي به بورس هس��تند. به گفت��ه وي، در 
شركت هاي بورس��ي گروه بانكي، علاوه بر موضوعات 
فوق، تسعير ارز، الزام بانك ها به فروش دارايي ها، تورم و 
افزايش ارزش وثايق تمليكي و تمايل برخي از بدهكاران 
به تسويه بدهي به دليل افزايش ارزش دارايي هاي خود، 
حمايت هاي قضايي از بانك ها در مقابله با ابر بدهكاران 
و ماه ش��مار شدن س��ودهاي بانكي توانسته به اصلاح 
ساختار نظام بانكي منجر شود. حسيني در پايان گفت: 
در مجموع نس��بت قيمت به س��ودآوري شركت هاي 
بورسي در محدوده نزديك به ۵ قرار گرفته است كه در 
محدوده ميانگين بلندمدت اس��ت. به نظر مي رسد كه 
بهبود قيمت هاي جهاني، افزايش قيمت ارز و افزايش 
توليد و فروش شركت ها ناشي از بهره برداري طرح هاي 
توسعه مي تواند به رونق بازار را در بلندمدت حفظ كند.

رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

بررسي »تعادل« از معاملات هفتگي بازار سهام

دوگانگي بازار در مواجهه با تغييرات بيروني

فعاليت هاي بازار باز و بهره؛ رقباي بورس

سهامداران نگران اصلاح شاخص بورس نباشندصندوق هاي سرمايه گذاري ابزار كنترل نقدينگي

گروه بورس |محمد امين خدابخش|
روز گذشته دادوستدهاي نخستين هفته از دي ماه ۹8 با 
ثبت عملكرد مثبت در شاخص هاي بورس و فرابورس به 
اتمام رسيد. طي اين هفته خوش بيني سرمايه گذاران فعال 
در بازار سرمايه موجب شد تا شاهد رشد حداكثري قيمت 
در بسياري از نمادهاي مورد معامله مخصوصا در گروه هاي 
كوچك باشيم.  اگر بخواهيم نگاهي كلي به رشد قيمت 
در معاملات يك ماه اخير بيندازيم بدون شك مهم ترين 
دليل صعود بازار سهام و تداوم روند افزايشي كه از ابتداي 
سال آغاز شده است، تغيير رويكرد سرمايه گذاران نسبت 
به ش��رايط نيمه نخست پاييز است. درحالي كه در مدت 
زمان ياد شده تمامي فعالان بازار تقريبا در لزوم پايبندي 
به صفوف ف��روش متفق القول بودند، حالا اطمينان بازار 
نسبت به بودجه س��ال آتي سبب شده تا سرمايه گذاران 
با امينت خاطر كافي وارد صف هاي خريد ش��وند. همين 
امر باعث ش��د تا در خلال معاملات هفته جاري ش��اهد 
نوسان ۱3 هزار واحدي شاخص كل بورس تهران باشيم. 
در هفته اي كه گذش��ت، بازار سهام پس از گذشت ۹ ماه 
به بازده ۱۰۰ درصدي رس��يد و ارزش دلاري آن از ۱۰۵ 

ميليارد دلار فراتر رفت.

     تداوم دوگانگي در ديدگاه سرمايه گذاران
همان طور كه در گزارش هاي پيش��ين اش��اره شد، اين 
روزها بازار سرمايه عموما كشاكش معاملاتي از دو جنس 
متفاوت اس��ت. در حالي كه بس��ياري از سرمايه گذاران 
به دليل حجم اندك معام��لات مورد نياز و حركت تند و 
تيز قيمت وارد نمادهاي كم حجم بازار مي شوند تا از اين 
شرايط براي كسب سود بيشتري استفاده كنند، برخي 
ديگر از فعالان بازار كه ديد عميق تري نسبت به ماهيت 
ش��ركت ها اقدام به خريد و فروش مي كنند در نمادهاي 
س��نگين وزن بازار حضور دارند. اين نمادها كمتر مورد 
توجه جريان هاي سفته بازي قرار مي گيرند، به همين دليل 
س��هامداري يا خريد و فروش با ديد ميان مدت در آنها به 
مراتب كم ريسك تر است. از اين رو يك دست نبودن نوع 
نگاه سرمايه گذاران موجب شده تا در يك ماه و نيم گذشته 
با بازاري مواجه باشيم كه يك بخش آن به شدت حبابي و 

بخش ديگر آن منطقي و عقلايي است.

     يك هفته با دو رويداد
 از توصيف ش��رايط كلي بازار كه بگذريم، بازار س��رمايه 

طي يك هفته اخير ش��اهد دو اتفاق مهم ب��ود. در ميانه 
هفته جاري بازگشت حسن روحاني از توكيو خوشبيني 
به گشايش در سياس��ت خارجي را در ميان فعالان بازار 
تقويت كرد. همين امر سبب شد تا در ميانه معاملات روز 
دوشنبه شاهد افت چهار هزار واحدي شاخص كل باشيم. 
اين امر از آنجا سرچش��مه مي گيرد كه كاهش احتمالي 
ريسك هاي سياسي به تضعيف چشم انداز تورمي منجر 
خواهد شد. اتفاق مهم ديگر كه تاثير رواني قابل توجهي بر 
سرمايه گذاران گذاشت، ورود شاخص كل به كانال 36۰ 
هزار واحدي بود كه بر خوش��بيني ها به تداوم رشد بازار 
افزود. اما دوگانگي ديدگاه ها سبب شد تا در پايان معاملات 
روز چهارشنبه شاخص كل پس از مدت ها صعود، افتي هزار 
و ۱۷۰ واحدي را به ثبت رس��اند و در س��طح 36۱ هزار و 
88 واحد به انتظار تداوم معاملات در روز شنبه نشست. از 
آنجا كه به گفته بسياري تحليلگران افت ياد شده در مقابل 
صعود روزهاي گذشته بسيار كم مقدار بوده است، بازگشت 
نماگر اصلي بازار تا سطح 36۰ هزار واحدي نيز مي تواند 
به عنوان »پول بك« و استراحت بازار تلقي شود.  آن طور 
كه از آمار معاملاتي به ثبت رسيده استنباط مي شود، در 
حال حاضر پس از يك رشد ۱3 هزار واحدي لازم است كه 
ضمن بررسي دوباره روند قيمت ها، نگاه سرمايه گذاران به 
مسير پيش روي بازار سهام متناسب تغييرات رخ داده در 
عوامل موثر بر رشد قيمت ها تعديل شود. به همين منظور 
»تعادل« ضمن گفت وگو با مرتضي كوش��كي به بررسي 
شرايط بازار در معاملات هفته نخست دي ماه پرداخت و 
مسير بازار سهام در هفته پيش رو را تجزيه و تحليل كرد.

     سرگرداني بازار ميان دو بازه زماني
اين كارشناس بازار س��رمايه با توجه به اينكه شروع دور 
جديد صعود بازار با افزايش نرخ ارز كليد خورد گفت: بايد 
توجه داشت كه نگاه بازار به روند بلندمدت ارز سبب شد تا با 
سفر رييس جمهور به ژاپن و مثبت تلقي شدن مسير روابط 
سياسي ايران با اين كشور، بازار سرمايه روند ريسك هاي 
سياسي پيش رو را كاهشي تلقي كرد. همين امر دليلي شد 
تا در ميانه معاملات روز دوشنبه شاهد افت قيمت سهام 
و كاهش 4 هزار واحدي شاخص كل نسبت به نقطه اوج 
آن باش��يم. وي ضمن توجه به اين نكته كه كاهش تنش 
سياسي در نگاه اول به بهبود چشم اندازها مي انجامد اما در 
كوتاه مدت ممكن است بازار سهام را تضعيف كند، گفت: 
توجه به اين نكته كه س��ال جاري مهم ترين دليل رشد 

قيمت ها در بازار سهام، لزوم تعديل نمادها با بهاي ارز بوده، 
بسيار ضروري است. اين امر سبب مي شود تا بازار نگاهي 
جدي به روند تغييرات قيمت ارز در بلندمدت داشته باشد. 
از آنجا كه هر نوع تغيير منفي در بازار ارز به كاهش ارزش 
دلاري توليد شركت ها نسبت به شرايط فعلي مي انجامد 
اين احتمال وجود دارد كه بازار در كوتاه مدت واكنش��ي 
منفي نسبت به متغيرهايي داشته باشد كه در بلندمدت 

مسير پيش روي قيمت هاي سهام را صعودي مي كنند. 
اين كارشناس بازار س��هام در ادامه توجه خوانندگان را 
به غلبه عوامل بلندمدت ب��ر تغييرات كوتاه مدتي جلب 
كرد و گفت: البته بايد توجه داش��ت كه حتي در صورت 
عادي س��ازي روابط و برداش��ته ش��دن تحريم ها انتظار 
نمي رود كه كاهش قيمت دلار به سقوط بازار سهام منجر 
شود. دليل اين امر طبيعي بودن اصلاح قيمت ها متناسب 
با نوسانات بازار ارز است. كوشكي در ادامه خاطرنشان كرد: 

اگرچه افزايش قيمت سهام برخي از شركت ها آن هم به 
دليل لزوم رشد ارزش جايگزيني و تعديل آن با قيمت ارز 
در ابتدا امري طبيعي بود اما بايد توجه داشت كه در حال 
حاضر بازار با همان دليل منطقي مس��يري را پيموده كه 
به رشد حبابي قيمت در بس��ياري از شركت هاي زيانده 

منتهي شده است.

     تحولات جهاني به نفع قيمت هاي سهام است
اين كارشناس بازار س��رمايه در ادامه تغييرات بازار هاي 
جهاني را م��ورد توجه قرار داد و گفت: در ش��رايط فعلي 
بازار سهام تاثير بس��ياري از بازارهاي جهاني مي پذيرد، 
ديدگاه مثبت تحليلگ��ران در بازارهايي نظير كالاهاي 
اساسي موجب اميدواري فعالان بازار سهام در كشور شده 
است. اين اميد از آنجا ناشي مي شود كه با بهبود تقاضا در 
بازارهاي جهاني آمار توليد و فروش و همچنين نرخ تسعير 

شركت هاي صادر كننده افزايش مي يابد. مضاف بر اينكه 
انتظار مي رود رشد نسبي قيمت ارز در صورت پايدار ماندن 
دلار در محدوده ۱3 هزار تومان در نهايت به رشد ميانگين 
نرخ اين ارز در س��امانه نيما منتهي ش��ود. گزارش هاي 
ماهانه نيز نش��ان داده است كه بيش��تر شركت ها در آذر 
ماه عملكردي رضايت بخش داشته اند و حتي نسبت به 
ماه هاي اخير بعضا با افزايش توليد به كار خود ادامه داده اند.

كوشكي در پايان به روند يك هفته پيش رو اشاره كرد و 
حركت احتمالي قيمت ها را افزايشي دانست. وي گفت: 
با توجه به آنكه شرايط كلي شركت هاي حاضر در چرخه 
معاملات از عوامل مورد بحث سرچشمه مي گيرد نمي توان 
انتظار داشت كه در هفته پيش رو با فرض ثبات در فضاي 
بيرون از بازار سهام شاهد افتي جدي در قيمت ها باشيم. 
به نظر مي رسد كه هفته پيش رو نيز به طور كلي هفته رشد 

آهسته اما پيوسته در كليت بازار باشد.

عضو هيات مديره مشاور سرمايه گذاري تأمين سرمايه 
نوين، صندوق هاي سرمايه گذاري را مهم ترين ابزار بازار 
سرمايه براي كنترل نقدينگي و پوشش ريسك ذكر كرد 
و گفت: صندوق هاي بادرآمد ثابت توانسته اند بيش از 8 

درصد نقدينگي را مديريت كنند.
به گ��زارش س��نا، علي جب��ل عاملي اظهار داش��ت: 
صندوق هاي سرمايه گذاري و به خصوص صندوق هاي 
با درآمد ثابت بخشي از بازار سرمايه است كه طي اين 
مدت مورد استقبال س��رمايه گذاران حقيقي و حتي 
حقوقي بس��ياري قرار گرفته و به خصوص در يكسال 
اخير و در مواجهه با ريسك بازارهاي آشفته ارز و مسكن، 

محلي امن براي اندوخته سرمايه گذاران بوده است.
وي با بيان اينكه يكي از بازارهايي كه طي سال جاري 
بي��ش از پيش م��ورد توجه عموم م��ردم و همچنين 
مسوولان قرار گرفته، بازار سرمايه كشور بوده، افزود: 
اين بازار توانسته است بخشي از نقدينگي سرگردان را به 
سوي خود جذب كند تا جايي كه بنابر اعلام مسوولان 
بورس، دارندگان كد بورسي به ۱3 ميليون كد و معادل 
۱6 درصد جمعيت كشور رس��يده اند كه خبر خوبي 

محسوب مي شود.
جبل عاملي ادامه داد: همچنين ارزش معاملات روزانه 
همواره بي��ش از هزار ميليارد تومان ب��وده كه در يك 

ركوردزني تا بيش از پنج هزار ميليارد تومان هم رسيده 
است و اين امر نشان دهنده حركت تدريجي در مسير 

بلوغ سرمايه گذاري در ايران است.
اين صاحب نظ��ر در ح��وزه مالي خاطرنش��ان كرد: 
صندوق هاي سرمايه گذاري و به خصوص صندوق هاي 
با درآمد ثابت به واسطه توانگري مالي ناشي از تجميع 
سرمايه ها، بخش خصوصي و بخش هاي مختلف دولت 

را تأمين مالي كرده است.
 وي تصريح كرد: در اين ميان صندوق هاي با درآمد ثابت 
علاوه بر نقش موثر در تأمين مالي، ابزاري براي كنترل 
و هدايت نقدينگي به مسير صحيح و سرمايه گذاري در 
بخش واقعي اقتصاد بوده اند تا جايي كه صندوق هاي 
بادرآمد ثابت توانس��ته اند بيش از ۱۷۰ هزار ميليارد 
تومان يعني بيش از 8 درصد نقدينگي را با كمك 64 
صندوق فعال به صورت ضابطه مند و شفاف براي بيش 

از دوميليون و ۱۰۰ هزار سرمايه گذار مديريت كنند.
جبل عاملي اف��زود: منابع اين صندوق ه��ا در حدود 
۹ درصد در س��هام، 36 درص��د در اوراق تأمين مالي 
و درح��دود ۵۵ درص��د ني��ز در س��پرده هاي بانكي 

سرمايه گذاري شده است.
اين كارشناس بازار س��رمايه ادامه داد: اين صندوق ها 
توانسته اند تعداد بسيار زياد سرمايه گذاران حقيقي با 

ريسك متوسط به پايين و همچنين مازاد وجوه اشخاص 
حقوقي را در بازه هاي زماني مختلف جذب و مديريت 
كنند. وي افزود: از سوي ديگر مديران اين صندوق ها كه 
افراد و نهادهاي تأييد صلاحيت شده از سوي سازمان 
بورس هستند نيز همگام با استقبال مردم، فعاليت ها 
و زير ساخت هاي ارتباطي خود را گسترش و كيفيت 
مديريت اين صندوق ها را افزايش داده تا بتوانند ازيك 
سو سود با كيفيت و مداومي را براي سرمايه گذار ايجاد 
كرده و در س��وي ديگر قدم��ي در تأمين مالي بخش 

عمومي، خصوصي، دولت و شهرداري ها بردارند.
جبل عاملي گفت: البته ممكن است حجم نقدينگي 
موجود در صندوق ها در مقابل حجم فزاينده بيش از 
دوهزار هزار ميليارد توماني نقدينگي چشمگير نباشد 
اما واضح اس��ت كه مي تواند با همين شرايط به عنوان 
ابزاري كارا در دستان سياست گذار و مجري به منظور 
مهار و مديريت نقدينگي به كار گرفته شود يا در آينده 

توسعه يابد.
 وي توضي��ح داد: اين امر در ش��رايطي صورت خواهد 
پذيرفت كه اراده سياست گذار بر بهبود فضاي كسب 
و كار، كنت��رل و هدايت نقدينگي به مس��ير صحيح و 
افزايش ريسك دلالي و سفته بازي در بازارهايي چون 

ارز و مسكن باشد.

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه، ذات بازارهايي كه در آن 
قيمت ها كشف مي شود اصلاح و ورود به دوران استراحت 
است، اصلاح شاخص بورس حتمي بود اما نبايد سهامداران 
نگران و در انتظار ريزش يا اصلاح سنگين شاخص بورس 
باش��ند. به گزارش ايرنا، همايون دارابي، كارش��ناس بازار 
سرمايه به اصلاح شاخص بورس در بازار امروز اشاره كرد و 
افزود: قيمت ها در هيچ بازاري تا ابد صعودي نيست و در اين 
زمينه بايد نكته اي را مد نظر قرار داد، در ابتدا اينكه اكنون 
اقتصاد ايران با يك تورم حدود 4۰ درصدي مواجه اس��ت، 
اين تورم باعث مي شود زماني كه قيمت ها افزايش مي يابد 
در دوره اصلاح ديگر به س��طوح قيمتي گذشته بازنگردد، 
مانند نرخ ارز كه از سه هزار تومان تا ۱8 هزار تومان رشد كرد 
و زماني كه در مسير اصلاح قرار گرفت با نرخ ۱3 هزار تومان 
به ثبات رسيد و در وضعيت كنوني ديگر كسي توقع اينكه 
قيمت ها به گذشته بازگردد را ندارد. وي با بيان اينكه بخشي 
از رشد قيمت ها در تمامي بازارها ناشي از تورمي است كه 
باعث مي شود سطوحي از قيمت ها غيرقابل دسترس شود، 
گفت: اگر امروز صحبت از اصلاح شاخص بورس مي شود 
بدين منظور نيست كه دوباره شاخص به كانال ۲۰۰ هزار 
واحد باز مي گ��ردد اما اصلاحي كه ش��اخص بورس با آن 
روبرو شده موقتي است. دارابي با تكيد بر گزارش شركت ها 
و چشمگير بودن رشد اين شركت ها نسبت به سال گذشته 

گفت: بازارهاي رقيب اكنون در ركود به سر مي برند؛ بنابراين 
نمي توان در انتظار يك اصلاح بسيار سنگيني براي بازار بود 
اما ايجاد اصلاح موقتي در بازار منطقي به نظر مي رسد و نبايد 
نگران كاهش شاخص بورس بود بلكه سهامداران بايد خود 
را با اين موضوع آماده كنند. اين كارشناس بازار سرمايه با 
بيان اينكه سهامداران هميشه در يك بازار بسيار خوب اقدام 
به خريد سهم هاي بد مي كنند، گفت: زماني كه بازار روند 
صعودي را در پيش مي گيرد ريسك پذيري سهامداران به 
گونه اي مي شود كه مسائل بنيادي سهام را كنار مي گذارند 
و هر سهمي را با هر قيمتي خريداري مي كنند؛ بنابراين بايد 
اين موضوع را مدنظر قرار دهند كه اگر بازار وارد فاز اصلاح 
شد امكان ريزش سنگين قيمت ها هم در اينگونه سهم ها 
وجود دارد . دارابي ادامه داد: سهامداران بايد مراقب باشند كه 
هر سهمي را با هر قيمتي خريداري نكنند و مسائل بنيادي 
سهم ها را در نظر بگيرند. وي به ريسك هاي موجود در بازار 
سرمايه كه روند معاملات را مورد تهديد قرار داده تاكيد كرد 
و گفت: تصميمات ناگهاني و قوانين و مقررات يك شبه و 
يك طرفه اي كه دولت براي تمام بخش هاي اقتصاد كشور 
ايجاد مي كند بزرگ ترين ريسك امروز در كشور محسوب 
مي شود. دارابي افزود: تنش هاي سياسي و منطقه اي بازار از 
ديگر ريسك هايي است كه در كنار افت قيمت هاي جهاني، 

بازار را مورد تهديد قرار مي دهد.
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   مج�وز افزاي�ش س�رمايه »سرچش�مه«
صادر شد:  سازمان بورس و اوراق بهادار با افزايش 
سرمايه شركت س��رمايه گذاري مس سرچشمه از 
محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدي 
موافقت كرد. به گزارش پايگاه سنا، افزايش سرمايه 
يك هزار و ۷۰۰ ميليارد ريالي شركت سرمايه گذاري 
مس سرچشمه از مبلغ سه هزار و 4۰۰ ميليارد ريال 
به مبلغ ۵ هزار و ۱۰۰ ميليارد ريال از محل مطالبات 
حال شده سهامداران و آورده نقدي از سوي سازمان 
بورس بلامانع اعلام ش��د. افزايش سرمايه شركت 
سرمايه گذاري مس سرچش��مه به منظور اصلاح 
ساختار مالي خواهد بود. بر اساس اين گزارش، انجام 
افزايش سرمايه »سرچشمه« حداكثر تا 6۰ روز پس 
از تاريخ اين مجوز امكان پذير خواهد بود. عدم انجام 
افزايش س��رمايه در مهلت مقرر، موجب ابطال اين 
مجوز ش��ده و انجام آن مستلزم اخذ مجوز جديد از 

اين سازمان خواهد بود.

   مروري بر پرتف�وي آذر ماه »تپمپي«:  گروه 
صنايع پمپ سازي ايران در دوره يك ماهه منتهي 
به 3۰ آذر ماه ۱3۹8، خريدار و فروشنده سهام هيچ 
ش��ركت بورس��ي نبود. همچنين، ارزش بازار اين 
ش��ركت با افزايش 3 ميلي��ارد و ۱۹3 ميليون ريال 
معادل ۱۱ ميليارد و 4۲3 ميليون ريال محاسبه شد. 
گروه صنايع پمپ سازي ايران با سرمايه 4۷۰ ميليارد 
ريال، صورت وضعيت پرتفوي سرمايه گذاري ها در 
دوره يك ماهه منتهي به 3۰ آذر ۹8 را حسابرس��ي 
نشده منتش��ر كرد. گروه صنايع پمپ سازي ايران 
با انتش��ار عملكرد يك ماهه منتهي به 3۰ آذر سال 
جاري اعلام كرد در ابتداي دوره يك ماهه ياد شده، 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
ش��ده ۲ ميليارد و 6۹8 ميليون ري��ال و ارزش بازار 
معادل 8 ميليارد و ۲3۰ ميليون ريال در سبد سهام 
خود داشت. بهاي تمام شده سهام بورسي اين شركت 
طي اين مدت با تغييري نكرد. درحالي كه ارزش بازار 
گروه صنايع پمپ سازي ايران با افزايش 3 ميليارد و 
۱63 ميليون ريال معادل ۱۱ ميليارد و 4۲3 ميليون 
ريال محاسبه شد. گروه صنايع پمپ سازي ايران طي 
دوره يك ماهه منتهي به آذر ماه خريدار يا فروشنده 

سهام هيچ شركت بورسي نبود.

   تحقق س�ود ۲.۹۹۱ريالي هر سهم »غگل« 
در يكس�ال:  ش��ركت گلوكوزان در صورت هاي 
مالي يكس��اله اعلام كرد به ازاي هرس��هم ۲هزار و 
۹۹۱ريال سود محقق كرده است. شركت گلوكوزان 
اطلاع��ات و صورت هاي مال��ي ۱۲ماهه منتهي به 
3۱ش��هريور۱3۹8 را منتش��ر كرد. اين شركت در 
آخرين گزارش خود س��ود هرس��هم را ب��ا افزايش 
۲68درصدي نس��بت به س��ال مالي۱3۹۷، مبلغ 
۲هزار و ۹۹۱ريال منتشر كرد. »غگل« در گزارش 
يكساله خود سود عملياتي را با افزايش ۱۷۹درصدي 
مبلغ 8۱۷ميليارد ريال و س��ود خالص را با افزايش 
۲6۹درصدي مبلغ ۵۹8ميلي��ارد ريال اعلام كرده 
است. همچنين در اين گزارش سود انباشته با افزايش 
۲8۲درصدي به ۵8۷ميليارد ريال رسيد. شركت 
گلوكوزان در تشريح اهداف و برنامه هاي راهبردي 
خود در خصوص توليد و فروش محصولات اعلام كرد 
كه متنوع كردن محصولات، دريافت سهم بيشتر از 
بازار و ورود به صنايع جديد از برنامه هاي مهم شركت 
اس��ت. اين شركت همچنين قصد دارد محصولات 
جديد را شناسايي و با توسعه تكنولوژي جديد براي 
توليد محصولات جديد اقدام كن��د. از برنامه هاي 
با اهمي��ت »غگل« ب��راي دوره ۱۲ماهه منتهي به 
3۱ش��هريور ۱3۹۹ مي توان به افزايش سرمايه از 
محل تجديد ارزيابي دارايي ها اشاره كرد. اين شركت 
اعلام كرده است كه در صورت تحقق افزايش سرمايه 
از محل تجديد ارزيابي دارايي ها مبلغ تسهيلات مالي 
دريافتي با 3۰درصد كاهش پيش بيني مي شود. از 
سوي ديگر دريافت تس��هيلات از صندوق توسعه 
ملي نوس��انات نرخ ارز در ميزان سود و زيان و مانده 

تسهيلات شركت تاثيرگذار اعلام شده است.

   سود يكس�اله »ش�پارس« افزايشي شد:   
شركت بين المللي محصولات پارس در صورت هاي 
مالي يكسال، سود هر سهم را ۵۹4 ريال اعلام كرد 
كه نسبت به س��ال مالي۱3۹۷ رشد چشمگيري 
داشته است. شركت بين المللي محصولات پارس 
در اطلاعات و صورت ه��اي مالي ۱۲ماهه منتهي 
به 3۱شهريور۱3۹۷ س��ود پوشش داده هرسهم 
را ۲۲ريال اعلام كرد، اما در س��ال مالي منتهي به 
3۱ش��هريور۱3۹8 سود محقق ش��ده هرسهم را 
۵۹4ريال منتشر كرد. اين شركت سود عملياتي 
خود را با افزايش 46۷درصدي مبلغ 46۷ميليارد 
ريال منتش��ر كرد. از س��وي ديگر س��ود خالص 
»ش��پارس« ب��ا رش��د ۲ه��زار و 6۰۲درصدي به 
3۰۵ميليارد ريال و س��ود انباش��ته پايان دوره با 
رشد يك هزار و 3۵درصدي به 3۱8ميليارد ريال 
بالغ ش��ده است. ش��ركت بين المللي محصولات 
پارس در يكس��ال مالي خود توانس��ته ۵۲هزار و 
۵4۲تن انواع محصولات خ��ود را به مبلغ 3هزار و 
4۱۰ميليارد ريال به فروش برس��اند و از اين محل 
س��ود ناخالص 8۰۱ميليارد و ۵3۵ميليون ريالي 
شناسايي كند. اين شركت براي سال مالي منتهي 
به 3۱ش��هريور۱3۹۹ پيش بيني كرده است كه 
بتواند ۵۲هزار و ۵4۲تن ان��واع محصول توليدي 
خود را به مبلغ 4هزار و ۱64ميليارد ريال به فروش 
برساند. »شپارس« در برنامه هاي با اهميت خود به 
توسعه فروش محصولات بانو، بانوي طلايي، رخت 
طلايي و ه��وم كر همراه با ترويج و تبليغ صحيح و 
تكميل سبد عرضه اشاره كرده است. همچنين اين 
شركت قصد دارد با توسعه صادرات، روند سودآوري 
را بهبود دهد. از اهداف ديگر ش��ركت، مي توان به 
سياست هاي راهبردي شركت طي سال هاي اخير 
اشاره كرد كه در آن به بازار داخلي اهميت بيشتري 
مي دهد تا بتواند تاكيد اصلي بر افزايش سهم فروش 
محصولات با كيفيت و قيمت بالاتر داشته و حاشيه 

سود بهتر و تنوع بيشتر محصولات داشته باشد.

گروه بورس|
در معاملات آخرين روز هفته ش��اخص بورس تهران با 
افت هزار و ۱۷۰ واحدي رو به رو شد. اين در حالي است 
كه در روزهاي گذش��ته به خصوص هفته جاري برآيند 
تمامي دادوستدهاي بازار سهام به رشد نماگرهاي بورس 
و فرابورس انجاميده بود. بر اس��اس آمارهاي معاملاتي 
به ثبت رس��يده طي روز چهارشنبه اكثر شاخص هاي 
بورس با ريزش دسته جمعي مواجه شدند به طوري كه 
شاخص قيمت »وزني - ارزش��ي« با )3۱3( واحد افت 

معادل )۰.3۲( درصد به ۹6 هزار 6۱3 واحد، ش��اخص 
كل »هم وزن« با ۷۱6 واحد رش��د معادل ۰.63 درصد 
به ۱۱4 هزار و ۲۹8 واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با 
4۷8 واحد افزايش، معادل ۰.63 درصد به ۷6 هزار و 334 
واحد، شاخص آزاد شناور با )۱۱۵۷( واحد كاهش، معادل 
)۰.۲۷( درصد به 4۲۷ هزار و ۵4۷ واحد، ش��اخص بازار 
اول با )۱3۲4( واحد افت معادل )۰.۵۱( درصد به ۲۵۷ 
هزار ۲۰۲ واحد و شاخص بازار دوم با )۲۵3( واحد ريزش 
معادل )۰.۰3( درصد به ۷۵۷ هزار و 8۷۷ واحد رسيد. از 

سويي ديگرجزييات داد و ستدهاي روز قبل حكايت از 
آن دارد كه 6 نماد » فولاد با )4۱۰( واحد، كگل با )۲۹6(، 
كچاد با )۲۰6( واحد ومعادن ب��ا )۱۷۲( واحد تاپيكو با 
)۱۲۷( و فخوز با )۱۲4( واحد« افت، بيشترين تاثير منفي 
را در كاهش شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. طي 
روز گذشته اكثر شاخص صنايع تالار شيشه اي با نوسان 
مواجه شدند به طوري كه شاخص صنايع »محصولات 
چوبي با ۲346۰ واحد رشد معادل 4.۹۹ درصد به 4۹3 
هزار و ۵۲3 واحد، خودرو با ۱۹۷6 واحد افزايش معادل 

شاخص كل بورس تغيير جهت داد
3.6۷ درص��د به ۵۵ هزار و 8۷۹ واحد، انتش��ار و چاپ مروري بر معاملات بورس و فرابورس

43۱۲۲ واحد صعود معادل 3.۱۹ درصد به يك هزار و 
3۹4 واحد، كاش��ي و سراميك 4۱۵ واحد رشد معادل 
۲.۹8 درصد به ۱4 هزار و 3۷۰ واحد، اداره بازارهاي مالي 
با )۹( واحد افت، مع��ادل )۲.۷8( درصد به 3۱4 واحد، 
ذغالسنگ )4۲4( واحد كاهش معادل )3.3۹( درصد 
به ۱۲ هزار و ۱۰8 واحد، ساير معادن با با )38۲8( واحد 
ريزش معادل )3.63( درصد به ۱۰۱ هزار و 4۹4 واحد« 
رسيد. در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي ديروز 
بازار سهام نش��ان از آن دارد كه قيمت سهام نمادهاي 
»سنير، غسالم، فسپا، وايران، تكشا، سخاش و فروس« 
بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي »قشكر، كالا، خفنر، 
وتوصا، غدشت، غاذر و كساپا« بيشترين كاهش قيمت را 
در بازار سهام رقم زدند. به اين ترتيب، در پايان آخرين روز 

معاملاتي بورس در هفته جاري، ۵46 هزار و ۷۹3 نوبت 
معاملاتي، 4 ميليارد و ۲۰۹ ميليون برگه اوراق بهادار به 
ارزش ۲3 ه��زار و 888 ميليارد تومان در بورس معامله 
شد. در پايان معاملات فرابورس ايران نيز شاخص كل 
افت كرده و با عقب نش��يني 3 واحد به رقم 466۲ واحد 
رسيد، ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از ۲68 
تريليون تومان رسيد.   در اين روز معامله گران فرابورس 
بيش از ۱.۵ ميليارد سهام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 
۲۹۲ هزار نوبت معامله و به ارزش ۱۱۹۹ ميليارد تومان 
دادوستد كردند. نمادهاي بيمه كوثر و ماديران بيشترين 
اثر تقويتي در ش��اخص فرابورس را داشتند و نمادهاي 
سنگ آهن گوهر زمين، پتروشيمي مارون، پتروشيمي 
زاگرس، فولاد هرمزگان و فولاد ارفع بيشترين اثر كاهشي 

در شاخص فرابورس را داشته اند.



تشكلها6اخبار

داده هاي آماري نشان مي دهد 

در نشست هم انديشي فعالان اقتصادي با ديپلمات ها و رايزنان اقتصادي ايران در عراق مطرح شد

جايگاه ايران در صادرات معدني 

ظرفيت هاي صادرات به اقليم كردستان را دريابيم

تعادل|
براس��اس آمار صادرات غير نفتي سهم بخش معدن و 
صنايع معدني ب��ه 21 درصد يعني بيش از يك پنجم 
سهم كل صادرات غير نفتي رسيده است. آمارها حاكي 
از آن اس��ت كه توليدات صنايع معدني ايران در هفت 
ماهه سال 98 نس��بت به مدت مشابه سال گذشته با 
رشد همراه بوده است و در زمينه توليد فولاد خام رشدي 
دو برابر رشد جهاني داشته است. به طوري كه ايران به 
يكي از مهم ترين صادركنندگان فولاد تبديل ش��ده و 
صادرات مواد معدني كشور تا پايان سال به 10 ميليارد 
دلار خواهد رسيد.از س��وي ديگر، آمار 11ماهه سال 
2019 ميلادي )منتهي به 9 آذر 98( نيز نشان مي دهد 
كه به ترتيب چين با توليد 90۴ ميليون و 1۷۷ هزارتن، 
هند با 101 ميليون و9۵۴ هزار تن، ژاپن با 91ميليون 
و ۵2۷ هزار تن، امريكا با 80 ميليون و ۶1۵ هزار تن و 
كره جنوبي با ۶۶ ميليون و ۳2 هزارتن پنج كشور برتر 
فولادساز جهان بودند و در اين ميان ايران به رتبه دهم 
توليد فولاد از بين ۶0 كشور توليد كننده فولاد در جهان 
رسيده است كه پيش بيني مي شود تا سال 1۴0۴ به 

رتبه هفتم جهان ارتقا يابد.

 آمار توليد و صادرات صنايع معدني 
جزييات داده هاي آماري، نشان مي دهد كه سهم بخش 
معدن وصنايع معدني در سال 1۳9۴ برابر با 1۶ درصد 
كل بود، اما سال 1۳9۷ با رقم بيش از 9.2 ميليارد دلار به 
سطح 21 درصدي رسيد. قابل ذكر است كه سهم بخش 
معدن و صنايع معدني از كل صادرات غيرنفتي سال 9۴ 
بيش از ۳، ۶ ميليارد دلار بود. در اين ميان شاخص ترين 
كالاي صادراتي در بخش معدن و صنايع معدني، زنجيره 
فولاد و محصولات مرتبط محسوب مي شود و در سال 
س��ال هاي 9۶ و 9۷ ما شاهد اوج گيري صادرات فولاد 
و زنجيره مربوطه بوديم. و مي��زان صادرات زنجيره با 
ثبت ركوردي جدي��د به ترتيب 9.2 و 8.9 ميليون تن 

صادرات رسيد.
علاوه ب��ر آن آمارهاي گمرك ايران نيز نش��ان دهنده 
آن اس��ت كه ايران در س��ال 1۳9۷ توليدات فولادي 
و زنجي��ره مربوطه را به ۴0 كش��ور جهان صادر كرد و 
به اين ترتيب ايران كه در حدود يك دهه گذش��ته از 
وارد كنندگان فولاد بوده و سالانه به طور متوسط پنج 
تا هفت ميليون واردات فولاد داشت، امروز در باشگاه 
صادر كننده ميليوني اين فل��ز راهبردي جاي گرفته 
است و وضعيت معادن كش��ور امروز به گونه اي است 
كه معاون امور معادن و صنايع معدني وزير صمت نويد 
داد كه معادن كشور نه تنها نياز كارخانه هاي صنعتي 
و صنعت ساختمان كش��ور را تامين مي كنند بلكه تا 
پايان سال هم حدود 9 تا 10 ميليارد دلار صادرات مواد 

معدني و محصولات صنايع معدني خواهيم داشت .در 
همين حال، آمار انجمن توليد كنندگان فولاد ايران نيز 
نش��ان مي دهد، در كارنامه هفت ماهه 98 شاهد رشد 
توليد ش��مش فولاد خام )مياني( به ميزان ۵ درصد و 
توليدات فولادي با رقم ۷ درصد نسبت به دوره مشابه 
سال 9۷ هس��تيم. به گونه اي كه مجموع توليد فولاد 
مياني )خ��ام( در دوره اين گزارش به رقم 1۵ ميليون 
و 1۶8 هزار تن رس��يد كه نس��بت به رقم 1۴ ميليون 
و ۴۵۴ هزارتن عملكرد هفت ماهه پارس��ال ۵ درصد 

افزايش داشته است.
برپايه اي��ن داده هاي ثبتي، از مجموع توليد ش��مش 
فولادي هفت ماهه ابتدايي امس��ال سهم بيلت و بلوم 
هشت ميليون و 8۷2 هزار تن و اسلب ۶ ميليون و 29۶ 
هزارتن اس��ت. ميزان توليد هفت ماهه 9۷ توليدات 
فولادي 10 ميليون و 9۵۵ هزار تن بود و كل توليدات 
فولادي در مدت هفت ماهه امسال به رقم 11 ميليون 
و ۷۵2 هزار تن رسيد كه نسبت به مدت مشابه در سال 

گذشته نشانه دهنده هفت درصد افزايش است.
همچنين آمار عملكرد امس��ال نشان مي دهد، سهم 
مقاطع طويل فولادي پنج ميلي��ون و ۶82 هزار تن و 
س��هم مقاطع تخت فولادي ۶ ميليون و ۷0 هزار تن 
است كه در مقايسه با دوره مشابه پارسال به ترتيب رشد 
8 و ۷ درصدي دارد.برپايه اين بررسي در بخش مقاطع 
طويل فولادي بيشترين رشد توليد مربوط به تيرآهن 
در دوره هفت ماهه امس��ال در مقايسه با سال گذشته 
2۷ درصد اس��ت و در زمينه مقاطع تخت فولادي هم 
ورق پوشش دار افزايش 2۴ درصدي داشته است. ميزان 
توليد تيرآهن در همين بازه زماني، به رقم ۶2۵ هزار تن 
رس��يد، درحالي كه در دوره مشابه سال گذشته ۴92 
هزار تن توليد ثبت شده بود. افزون بر آن، ميزان توليد 
ورق پوشش دار در هفت ماهه سال 98 به رقم 9۷۵ هزار 
تن رسيد، اين در شرايطي است كه در دوره مشابه سال 

9۷ رقم ۷88 هزار تن به ثبت رسيده بود. 
همچنين براساس تازه ترين آمارهاي انجمن جهاني 
ف��ولاد نيز كه منتهي ب��ه 9 آذر 98 )11 ماهه 2019( 
است، ايران نسبت به رشد توليد ۵، ۳ درصدي فولاد درر 
ايران داد و اين در حالي است كه خبر از رشد توليد ۵.۳ 
درصدي فولاد ايران نسبت به دوره مشابه داد، درحالي 
كه رشد متوسط كشورهاي جهان در اين آمارها رقم 2، 
۷ درصد ثبت شده است.رشد توليد فولاد خام )مياني( 
ايران همچنان دو برابر رشد جهاني است و در 11 ماه 
سال2019 ميلادي به رقم ۵.۳ درصد نسبت به مدت 
مشابه در سال 2018 رسيد، در حالي كه توليد جهاني 
اين فلز راهبردي رشد2.۷ درصدي را در اين مدت به 
ثبت رسانده است.در همين حال، انجمن جهاني فولاد 
در 11 ماهه س��ال 2019 ميلادي، آم��ار توليد فولاد 

ايران را رقم 2۳ ميلي��ون و ۶۴8 هزارتن ثبت كرد كه 
در مقايسه با توليد س��ال 2018 كه رقم 22ميليون و 
۴۵2 هزارتن بود كه اين آمار نشان دهنده افزايش۵.۳ 
درصدي است. براس��اس آمارهاي ارايه شده در اكثر 
زمينه ها شاهد افزايش توليد صنايع معدني سال 98 
نسبت به سال 9۷ هس��تيم، اما در زمينه توليد فولاد 
خام ايران در ماه نوامبر 2019 ميلادي )10 آبان لغايت 
9 آذر 98( با كاهش 2.۶ درصد نس��بت به ماه مش��ابه 
در س��ال 9۷ روبه رو شد و به 2 ميليون و 1۳0 هزارتن 
رسيد كه اين رقم در نوامبر سال گذشته دو ميليون و 
18۷ هزار تن بود.بررسي آمار توليد ۶۴كشور فولادساز 
جهان نيز از ابتداي ژانويه تا پايان اكتبر 2019 ميلادي 
)11 دي 9۷ تا 9 آبان 98( يك ميليارد و ۶8۴ ميليون 
و 19۴ هزارتن ثبت شد كه حاكي از رشد2.۷ درصدي 
نسبت به مدت مشابه سال 2018 است.ميزان توليد 
فولادس��ازان جهان در نوامبر 2019 ميلادي، با يك 
درصد افت نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 1۴۷ 
ميليون و ۷91 هزار تن رسيد. اين رقم در نوامبر سال 
2018 ميلادي 1۴9ميليون و ۳۵۶ هزار تن ثبت شده 
بود.آمار 11 ماهه سال 2019 ميلادي نشان مي دهد 
كه به ترتيب چين با توليد 90۴ ميليون و 1۷۷ هزارتن، 

هند با 101 ميليون و9۵۴ هزار تن، ژاپن با 91ميليون 
و ۵2۷ هزار تن، امريكا ب��ا 80 ميليون و ۶1۵ هزار تن 
و كره جنوبي با ۶۶ ميليون و ۳2 هزارتن پنج كش��ور 
برتر فولادساز جهان بودند. اكنون ايران در بين بيش 
از ۶0 كش��ور جهان رتبه دهمين فولاد ساز را به خود 
اختصاص داده و پيش بيني ش��ده با شرط دستيابي 
به ظرفيت ۵۵ ميليون تني در سال 1۴0۴ به جايگاه 
هفتمين فولاد ساز جهان برسد.در همين حال، جعفر 
سرقيني، معاون امور معادن و صنايع معدني وزير صمت 
در حاشيه جلسه مشترك شوراي عالي معادن كشور و 
شوراي معادن استان زنجان، در جمع خبرنگاران، اظهار 
كرد: قانون براي معادن، حقوق دولتي تعيين تكليف 
كرده و تش��خيص ميزان آن را بر اساس مواد معدني، 
معادن و استان هاي مختلف به ش��وراي عالي معادن 
كشور سپرده است. سرقيني افزود: نگاه دولت فقط اخذ 
حقوق دولتي و آن هم با ارقام پايين نيست، بلكه هدف 
دولت از دريافت حقوق معادن، توسعه مناطق محروم 
بوده و نگاه اصلي در كنار توسعه مناطق، ايجاد اشتغال 
و تامين نيازهاي داخل كش��ور اس��ت. او با بيان اينكه 
عمده سلب صلاحيت معدن ها مربوط به مسائل منابع 
طبيعي و زيست محيطي است، گفت: طبق قانون اگر 

بهره بردار به تعهدات خود عمل نكند، سلب صلاحيت 
مي شود و با توجه به حساسيت هاي موجود، بحث هاي 
منابع طبيعي و محيط زيست بس��يار مهم بوده و در 
اولوي��ت قرار دارد و اگر مواردي گزارش ش��ود به قطع 
برخورد مي ش��ود. براساس اظهارات سرقيني، يكي از 
وظايف بازرسان و نظام مهندسي معدن در استان ها و 
كشور اين است كه عمليات بهره بردار را بر موازين قانون 
معادن و س��اير قوانين منطبق كنند و افزود رسيدگي 
به پرونده هاي معادن استان مربوطه و شنيدن نظرات 
و پيشنهادات استاندار و مديران آن استان در جلسات 
مش��ترك در دس��تور كار قرار مي گيرد.در خصوص 
مش��اركت معدنكاران در ترميم جاده هاي مشترك با 
روستاها نيز گفت: در معادن بزرگ، كمتر با اين مشكل 
مواجه هستيم زيرا معادن بزرگ نه تنها راه را تخريب 
نمي كنند بلكه جاده ها را تعريض كرده و آسفالت ريزي 
باكيفيت نيز مي كنند. مع��اون وزير صنعت، معدن و 
تجارت همچنين بيان كرد كه جاده روستايي در حالت 
عادي ممكن است سال ها مورد استفاده قرار گيرد اما 
در صورت استفاده براي باربري معدن، انتظار مي رود 
بهره برداران در معادن كوچك نيز همت كرده و جاده ها 

را بازسازي كنند. 

اتاق تهران | 
نشس��ت هم انديش��ي با ديپلمات ها و رايزنان اقتصادي 
 اي��ران در ع��راق ب��ا حض��ور فع��الان اقتص��ادي روز 
سه شنبه در اتاق ايران برگزار شد. در اين نشست بر ضرورت 
جدي گرفتن بازاره��اي صادراتي اين اقليم تاكيد ش��د. 
همچنين سركنسول ايران در سليمانيه از راه اندازي اتحاديه 

توزيع كنندگان اقليم كردستان خبر داد .
در اين نشست كه سيد حميد حسيني دبيركل اتاق مشترك 
ايران و عراق، مهدي شوشتري سركنسول ايران در سليمانيه، 
عارف عباسي رايزن اقتصادي كنس��ولگري ايران در نجف 
اش��رف، جواد كريمي رايزن اقتصادي كنسولگري ايران در 
اربيل و جمعي از فعالان اقتصادي حضور داشتند، فرصت ها 
و زمينه هاي همكاري فع��الان اقتصادي اي��ران در عراق، 
به خصوص اقليم كردستان تشريح شد.به گفته حسيني، 
روند افزايش صادرات ايران به عراق تا شهريورماه سال جاري 
مثبت بوده، اما پس ازآن، به خصوص در آبان و آذرماه صادرات 
به لحاظ وزني افزايش اما از نظر ارزشي با كاهش همراه بوده 
است؛ اما خوشبختانه از اول دي ماه، شاهد بازگشت تدريجي 
اوضاع به قبل بوده ايم تا جايي كه فق��ط در دوم دي ماه 98، 
9۵۳ كاميون عراقي از مرزهاي ايران بارگيري كردند.دبيركل 

اتاق مشترك بازرگاني ايران وعراق اعلام كرد: در سال هاي 
اخير كفه صادرات ايران به اقليم كردس��تان افزايش داشته 
است؛ ۶0 درصد صادرات ايران به عراق، در اين اقليم صورت 
مي گيرد بااين حال معتقدم كه ظرفيت هاي صادراتي ايران 
به اقليم كردستان با توجه به ظرفيت هاي اين منطقه، بيش 
از اين حرف هاس��ت.به گفته او، اقليم كردستان ۵ ميليون 
و ۴00 ه��زار نفر جمعيت دارد و در طول چند س��ال اخير 
به خوبي توانسته است، صنعت خود را از ساير مناطق عراق 
متمايز كند. بروكراسي هاي اداري در اين منطقه بسيار كم 
است و علاوه بر اين، رفت وآمد آسان به اين منطقه، پرداخت 
و دريافت راحت تر پول، دسترس��ي به س��اير بازارها به ويژه 
س��وريه از طريق اقليم كردستان از جمله ديگر مزيت هاي 
اين منطقه اس��ت كه به عقيده من باعث مي شود تا فعالان 
اقتصادي ايران بيشتر به زمينه هاي همكاري با اين منطقه 
توجه كنند.بنا بر صحبت هاي حسيني دبيركل اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و س��وريه، فرآورده هاي نفتي عمده صادرات 
ايران به اقليم كردستان را شامل مي شوند. او همچنين افزود: 
نبود نمايندگان ايراني فعال در اين اقليم، ضعف در تبليغات، 
عدم پايبندي به برخي از اصول تجارت حاكم در اين منطقه 
و ضعف بسته بندي از مهم ترين موانع حضور موفق كالاهاي 

ايراني در بازار اقليم كردستان و درنتيجه واگذار كردن بازار به 
رقباي ايران ازجمله تركيه است. به باور او »گردشگري سلامت 
و توريسم درماني« از مهم ترين حوزه هايي است كه مي تواند 
محور همكاري ايران و اقليم كردستان قرار گيرد. دبيركل اتاق 
مشترك بازرگاني ايران وعراق از راه اندازي كنسرسيومي با 
همكاري بخش خصوصي به منظور بازرسي كالاهاي صادراتي 
ايران به عراق خبر داد تا كنترل و نظارت در اين زمينه بيشتر 
شود.حسيني همچنين اقدامات اتاق مشترك بازرگاني ايران 
وعراق را در س��ه حوزه »تبليغات، توزيع و كيفيت« تشريح 
كرد. او از رايزني با معاونت برون مرزي س��ازمان صداوسيما 
خبر داد تا ضمن همكاري فضاهاي رس��انه اي عراق، امكان 
تبليغات كالاهاي ايراني در شبكه هاي تلويزيوني عراق فراهم 
شود. او همچنين در رابطه با توزيع كالاهاي ايراني در خاك 
عراق افزود: ازآنجايي كه براي برخي شركت  هاي ايراني حضور 
مستقيم يا داشتن نماينده براي فعاليت در اقليم كردستان به 
صرفه نيست، بنابراين اتاق مشترك بازرگاني ايران وعراق با 
همكاري انجمن صادركنندگان خدمات فني و مهندسي 
اقدام به تاسيس ش��ركت مديريت صادرات و واردات تحت 
عنوان » صاديران« كرده است كه هيات مديره آن هم از فعالان 
اقتصادي شناخته شده در استان هاي سراسر ايران هستند تا 

بلكه بتوانيم امر توزيع و تبليغات را در اقليم كردستان عراق 
ساماندهي كنيم.

 راه اندازي اتحاديه توزيع كنندگان 
اقليم كردستان

در ادامه، مهدي شوشتري سركنسول ايران در سليمانيه به 
ارايه پيشنهادهايي باهدف توسعه روابط تجاري ايران با اقليم 
كردستان پرداخت. او در واكنش به كساني كه اظهار مي كنند 
فضاي اقليم كردستان براي توام فعاليت هاي اقتصادي امن 
نيست، گفت: ما هيچ وقت نمي توانيم ادعا كنيم كه فضا به 
چه صورت است اما شرايط فعلي اقليم كردستان فعلًا امن 
و ثبات سياسي در اين منطقه خوشبختانه در حال حاضر 
برقرار است. شوشتري همچنين با اشاره به اخبار اخير درباره 
ممنوعيت واردات ع��راق، تأكيد كرد: اين ممنوعيت تنها 
مختص به كالاهاي ايراني نيس��ت؛ سياست عراق از چند 
سال گذشته معطوف به حمايت از توليد داخل بوده است 
و در همين راستا، دولت اين كشور ورود برخي كالاها را به 
عراق ممنوع كرده يا تعرفه هاي واردات را افزايش داده است. او 
افزود: در چند سال گذشته كالاهاي ايراني با واسطه در اقليم 
كردستان توزيع شده اند كه همين امر منجر به شكل گيري 

ديدي منفي نسبت به كالاهاي ايراني شده است. او همچنين 
از تشكيل اتحاديه توزيع كنندگان اقليم كردستان خبر داد 
تا زمينه براي ايجاد نمايندگان انحصاري شركت هاي ايراني 
در اقليم كردستان فراهم شود. از سوي ديگر، جواد كريمي 
رايزن اقتصادي كنس��ول گري ايران در اربيل هم يكي از 
مهم ترين ضعف هاي حضور ش��ركت هاي ايراني در اقليم 
كردستان را نبود نمايندگان دايمي شركت ها در خاك اين 
اقليم اعلام كرد و گفت: متاسفانه كالاهاي ايراني در اقليم 
كردستان متولي ندارند و هركسي به خودش اجازه مي دهد 
تا بدون پايبندي به اصول تجارت صادرات كند.نتيجه اين امر 

هم ايجاد نگاهي منفي به كالاهاي ايراني است.
به گفته كريمي تقاضا براي حضور ش��ركت هاي ايراني 
در دو حوزه خدمات فني و مهندسي و ترانزيت در اقليم 
كردستان افزايش يافته است. او همچنين در خصوص 
نحوه فعاليت شركت هاي نوپا در خاك اين اقليم گفت: 
بسترهاي حقوقي براي فعاليت استارتاپ ها فراهم است و 
حمايت هم مي شوند؛ اما بستر امنيتي در خاك اين اقليم 
نيازمند حل برخي مشكلات است. از طرفي علي رغم اينكه 
نفوذ تلفن همراه در اين اقليم بالاست اما نحوه استفاده 

مردم از تلفن همراه خيلي مانند ما ايراني ها نيست.
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صادرات فرش با وجود تحريم ها 
ادامه دارد

ايسنا| رييس مركز ملي فرش ايران گفت: تحريم ها 
مانع صادرات فرش ايران به خارج نشده اند و مشتريان 
خارجي همچنان طالب اين محصول هستند. فرشته 
دس��ت پاك افزود: ص��ادرات فرش و ف��روش آن به 
مشتريان خارجي از مبادي مختلف در حال انجام است 
و تحريم ها در اين خصوص تاثير چنداني نداشته اند. 

او يادآور ش��د: س��الانه 2 ميليون بافنده حدود سه 
ميليون و ۵00 هزار متر مربع فرش دس��ت باف را در 
كشور توليد مي كنند. اين مسوول گفت: ۶00 هزار 
بافنده تا سال 92 دركشور بيمه شدند، اما متاسفانه 
پس از اين س��ال به دليل مشكلات اقتصادي تعداد 

بيمه شدگان كاهش يافته است.
دست پاك با بيان اينكه از برند جهاني فرش دستباف 
ايراني در بهمن ماه سال جاري در اكسپو ايران رونمايي 
مي ش��ود، تصريح كرد: اين حركت مي تواند فرش 
دست باف ايراني را از هرگونه آسيبي مصون نگه دارد.

رييس مركز ملي فرش ايران با اشاره به اينكه عرضه 
اينترنتي فرش دست باف تاثير بسيار زيادي در فروش 
بازار خارجي دارد، اظهار كرد: با همكاري س��ازمان 
توس��عه تجارت الكترونيك، فضايي را مهيا كرديم 
تا فرش دست باف به صورت اينترنتي نيز به فروش 
برسد. وي با اش��اره به اينكه فرش جزو يكي از سه 
كالاي استراتژيك كشور به شمار مي رود، خاطرنشان 
كرد: با تمام قوا از برندهاي فرش دست باف استان ها 
از جمله قزوين حمايت مي كنيم. دستپاك با اشاره 
به اينكه فرش دستبافت تنها كالايي است كه پيمان 
سپاري ارزي نمي شود، گفت: پيمان سپاري ارزي در 
كشور يك ساله شده و اين موضوع به صادركنندگان 
كمك مي كند كه با كمترين دغدغه، اقدام به صادرات 
فرش كنند.وي با اش��اره به اينكه ۳0 درصد از مواد 
اوليه فرش دستباف از بازارهاي خارجي وارد كشور 
مي شود، خاطرنشان كرد: مشكلات واردات ابريشم 
از چين و ازبكستان و پشم از استراليا و نيوزيلند را به 

حداقل ممكن رسانديم. 

 دليل توقف فعاليت 
مركز رتبه بندي اتاق ايران

ايسنا| غلامحسين ش��افعي در نامه اي به رييس 
سازمان بازرسي كل كشور اعلام كرده فعلا فعاليت 
مركز ملي رتبه بندي اتاق بازرگاني ايران متوقف شده 
و تا زمان بررسي تمام ابعاد ماجرا و دريافت نظر مراجع 
رسمي، اين مركز فعاليت نخواهد كرد. در شرايطي كه 
مركز رتبه بندي اتاق بازرگاني ايران فعاليت خود را در 
حوزه رتبه بندي شركت هاي اقتصادي آغاز كرده بود، 
29 آبان امسال، سازمان بورس در اطلاعيه اي اعلام 
كرد كه هرگونه فعاليت رتبه بندي توسط اشخاص، 

بدون اخذ مجوز از اين سازمان ممنوع است.
اين اطلاعيه  در حالي منتش��ر ش��د كه پيش از اين 
سازمان بازرسي كل كشور نيز در نامه اي به وزير امور 
اقتصادي و دارايي، فعاليت مركز رتبه بندي اتاق ايران 
را كه منجر به تاسيس 1۶ شركت و موسسه رتبه بندي 
ش��ده بود را غيرقانوني و ذيل عنوان تسهيل مال از 
طريق فريب مردم به اختيارات واهي و اميدواري به 
امور غيرواقع، تعريف كرد و تداوم فعاليت هاي آن را 
غيرقانوني اعلام كرد. به دنب��ال اين كش و قوس ها 
سرانجام غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني 
ايران، اعلام كرد كه تا زمان مش��خص شدن تفاسير 
قانوني و دريافت نظر نهايي از مراجع رسمي، فعاليت 
مركز رتبه بندي اتاق بازرگاني متوقف خواهد ش��د. 
در اي��ن رابطه امين الله فره��ادي، رييس مركز ملي 
رتبه بندي اتاق ايران درباره دلايل اين تصميم رييس 
اتاق بازرگاني، توضيح داد: آنچه كه در اتاق بازرگاني 
ايران اجرايي ش��ده كاملا منطبق با قوانين اس��ت و 
مركز رتبه بندي ه��ر اقدامي انجام داده، بر اس��اس 
اختيارات و مسووليت هاي قانوني خود بوده است. به 
گفته او، با توجه به اينكه يكي از دستگاه هاي نظارتي 
به عملكرد مركز رتبه بندي اعتراض داشته و در اين 
زمينه شكايتي از مركز رتبه بندي به دادگاه فرستاده 
شده است، از اين رو اتاق بازرگاني، براي ثابت كردن 
حسن نيت خود اعلام كرد كه به شكل داوطلبانه اين 
فعاليت را متوقف خواهد كرد تا در گام بعدي مراجع 
مشورتي و تصميم گير نظر قطعي خود را ارايه دهند.

3 برابر شدن واردات گوشي 
تلفن همراه

ايسنا| جديدترين آمار منتشر شده از سوي وزارت 
صمت نشان مي دهد، در هفت ماهه نخست امسال، 
تعداد گوشي همراه مسافري و وارداتي ثبت شده در 
سامانه همراه نسبت به مدت مشابه سال گذشته هر 
كدام نزديك به سه برابر شده است. طبق اين آمار در 
هفت ماهه نخست امس��ال سه ميليون و 19۵ هزار 
و 200 فقره گوشي همراه مسافري در سامانه همتا 
ثبت شده كه نس��بت به يك ميليون و 109 هزار و 
۴00 فقره گوشي همراه ثبت شده در اين سامانه در 
مدت مشابه سال گذشته، 188 درصد افزايش داشته 
است . همچنين در اين مدت ۴ ميليون و ۶۳9 هزار و 
۷00 فقره گوشي همراه وارداتي در اين سامانه ثبت 
شده كه نسبت به يك ميليون و ۶۴۴ هزار فقره گوشي 
همراه وارداتي ثبت شده در اين سامانه در مدت مشابه 
سال گذش��ته، 182.2 درصد افزايش داشته است. 
طبق اعلام انجمن واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم 
جانبي مصرف كشور به صورت ماهانه چيزي حدود 1 
ميليون و 200 هزار تا يك ميليون و ۵00 هزار دستگاه 
تلفن همراه است؛ اما اخيرا رييس اين انجمن گفته بود 
كه در حال حاضر شركت هاي واردكننده با مشكلات 
عديده اي در زمينه تخصيص ارز و ثبت سفارش مواجه 
هستند و در صورت ادامه اين روند به احتمال زياد بازار 
شب عيد متلاطم خواهد بود. براساس آمار منتشر شده 
از سوي وزارت صمت در هفت ماهه اول امسال 2۴2 
هزار و 800 فقره گوشي همراه توليدي در سامانه همتا 
ثبت شده كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۷.2 

درصد افزايش داشته است.

عضو اتاق بازرگاني ايران وتركيه مطرح كردكيوان كاشفي، عضو هيات رييسه اتاق ايران: 
تجارت با تركيه سخت تر شدآينده تبادلات تجاري با عراق از كانال سرمايه گذاري هاي مشترك مي گذرد

اتاق تهران| كيوان كاشفي، عضو هيات رييسه اتاق ايران 
مي گويد: بهبود وضعيت امنيتي در عراق باعث ش��ده اين 
كشور به جاي واردات كالا به سمت سرمايه گذاري و تقويت 
توليد داخلي قدم بردارد؛ تحقق سياست هاي جديد عراق، به 
تكنولوژي و سرمايه گذاري نياز دارد و ايران مي تواند با انتقال 
تكنولوژي در حوزه هايي مانند پتروشيمي، سال ها در اين 
كشور فعاليت كند. عضو هيات رييسه اتاق ايران با اشاره به 
ادامه تغيير سياست هاي تجاري عراق كه بر كاهش صادرات 
ايران نيز بي تأثير نبوده است، گفت: بعد از ثباتي كه در اين 
كشور حاكم شد و با توجه به ثروتي كه در اختيار دارند، كم كم 

در زمينه انواع توليدات سرمايه گذاري كردند.
كيوان كاش��في در نشس��ت خبري روز ملي صادرات در 
كرمانشاه افزود: اين امر باعث شد عراق در بسياري از كالاها 
خصوصاً محصولات كش��اورزي به خودكفايي برس��د و 
ممنوعيت واردات آنها را اعلام كند، به گونه اي كه اين كشور 
در حوزه لبنيات نيز سرمايه گذاري هاي جدي از جمله با 
كشور تركيه داشته است.رييس اتاق كرمانشاه، نمونه ديگر 
اين ممنوعيت را مربوط به سيمان دانست و گفت: عراق 18 
كارخانه توليد سيمان و شش كارخانه در حال ساخت دارد 
و با هدف حمايت از آنها صادرات سيمان را از همه كشورها و 
نه فقط ايران ممنوع كرده است. او معتقد است، در شرايطي 
كه عراق با هدف حمايت از تولي��دات داخلي خود واردات 

برخي از كالاها را محدود كرده بايد رويه صادرات به اين كشور 
را به سمت كالاهايي ببريم كه در آنها امتياز داريم. 

رييس اتاق كرمانشاه محصولات پتروشيمي را از جمله اين 
موارد دانست كه عراق هنوز به تكنولوژي آن دست پيدا نكرده 
و ايران مي تواند سال ها در اين زمينه كار كند.كاشفي افزود: 
در زمينه صادرات محصولات كشاورزي نيز بايد به سمت 

محصولاتي برويم كه ارزش افزوده بيشتري دارند. 
او معتقد اس��ت، تبادلات تجاري با كشور عراق ديگر بايد 
به سمت ش��يوه جديد برود و آينده اين تبادلات از طريق 

سرمايه گذاري هاي مشترك امكان پذير خواهد بود. 
عض��و هيات رييس��ه ات��اق اي��ران بهتري��ن روش براي 
سرمايه گذاري هاي مشترك در عراق را نيز از طريق تشكيل 
كنسرسيوم ها دانست. او همچنين بر لزوم حذف روند تخليه و 
بارگيري در مرزها و راه اندازي حمل يكسره به عراق نيز تأكيد 
كرد. او همچنين با اشاره به كاهش حدود 2۵ درصدي ارزش 
صادرات استان كرمانشاه در 9 ماهه امسال، گفت: بخشي 
از اين كاهش ناشي از بسته بودن مرز مهم سومار بود كه با 
پيگيري هاي انجام شده، بعد از تعطيلات سال نو ميلادي 
بازگشايي خواهد شد. كاشفي بخشي از اين كاهش ارزش 
صادرات را نيز ناشي از اصلاح نرخ پايه هاي صادراتي دانست 
كه در گذش��ته چندان موردتوجه نبود و حتي با بازارهاي 
جهاني فاصله داشت، اما با جدي شدن بحث پيمان سپاري 

ارزي اين نرخ ها اكنون تعديل شد. كاش��في ادامه داد: در 
س��ال جاري بخش��ي از اين افزايش نرخ ارز تعديل شده و 
نتيجه آن را در كاهش ارزش صادرات ش��اهديم، از سوي 
ديگر ممنوعيت هاي صادراتي مستقيم يا غيرمستقيمي 
ه��م براي برخي كالاها داش��تيم كه بر كاه��ش صادرات 
اثرگذار بوده است.كاش��في با اشاره به ظرفيت هاي استان 
كرمانشاه در حوزه توريسم درماني گفت: هم اكنون نيز چند 
شركت در زمينه مديريت توريسم درماني فعال هستند و از 
مرحله شناسايي بيماران عراق تا تشكيل پرونده و... را انجام 
مي دهند؛ اما مهم ترين معضل كنوني ما خالي بودن جاي 
حمل ونقل هوايي براي بيماراني است كه نمي توانند زميني 
سفر كنند. به گفته او، در ايام اربعين كه چند پرواز هفتگي 
مستقيم به نجف داشتيم، اين معضل تا حدودي رفع شده 
بود و اكنون نيز اميدواريم با پيگيري هايي كه از طريق ايران 
اير انجام داديم، دو تا س��ه پرواز مستقيم در هفته به نجف 
راه اندازي شود. او افزود: بيمارستان بخش خصوصي كه با 
پيشرفت فيزيكي نزديك به 90 درصد در كرمانشاه در حال 
احداث است، از اين بيمارستان مدرن به عنوان يك ظرفيت 
براي رونق توريسم سلامت استان ياد كرد. عضو هيات رييسه 
اتاق ايران در ادامه بر لزوم توجه به بازارهاي صادراتي جديد 
از جمله سوريه هم تأكيد كرد و ادامه داد: مشكل ما در زمينه 

صادرات به سوريه طولاني بودن مسير حمل ونقل است. 

عضو اتاق بازرگاني ايران وتركيه اظهار كرد: امروز تركيه 
براي محصولات پتروش��يمي ما عوارض آنتي دامپينگ 
گذاشته است اما از طرف ديگر براي محصولات پتروشيمي 

اسراييل يا كره جنوبي عوارض صفر تعيين كرده است.
به گزارش ايلنا، علي ديلمقانيان در مورد وضعيت تجارت 
ايران و تركيه گفت: روند تجارت دو كشور هر روز سخت تر 
مي شود و نتوانستيم به اهدافي كه در سال هاي قبل تعيين 
كرده بوديم، دس��ت پيدا كنيم. در زمان نخست وزيري 
عبدالله گل يعني 10 س��ال پيش براي رس��يدن به ۳0 
ميليارد دلار حجم تجاري دو كش��ور برنامه ريزي شده 
بود. اين در حالي است كه هنوز نتوانستيم به 10 ميليارد 

دلار هم برسيم. 
وي در مورد تاثير تحريم ها گفت: در تجارت امروز ديگر پول 
نقد استفاده اي ندارد و در دنيا فقط چند كشور آفريقايي 
و سوريه هستند كه هنوز تجارت خود را با پول نقد انجام 
مي دهند. ما نيز با وجود آنكه روابط سياسي خوبي با تركيه 
داريم اما براي جابه جايي مجبور هستيم از شركت هايي كه 

در ساير كشورها هستند استفاده كنيم. 
وي ادام��ه داد: اين جابه جايي ه��ا باعث افزايش هزينه و 
قيمت تمام شده كالا مي شود، اين عدد آنقدر بزرگ است 
كه محصولات پتروشيمي ما امروز گرانتر از محصولات 
پتروشيمي كره جنوبي مي شود، اين در حالي است كه 

ما نفت، گاز، انرژي و ني��روي كار ارزان داريم اما اين دور 
زدن ها باعث شده كه قيمت تمام شده ما در تركيه بالاتر از 
كره جنوبي شود كه دارد مواد اوليه محصولات پتروشيمي 
را از ما خريداري مي كند. امروز شركت هاي پتروشيمي 
مجبور هس��تند كه در خارج از كش��ور شركت تاسيس 
كنند كه همين امر هزينه زا است. از طرف ديگر بسياري از 
فسادها كه امروز دادگاه هاي آن تشكيل مي شود از همين 
دفاتر خارجي ش��كل گرفته است. اين فعال اقتصادي با 
اشاره به لزوم استفاده از ديپلماسي اقتصادي و نقش آن در 
تجارت خارجي گفت: ما در اين حوزه بسيار ضعيف عمل 
كرديم و نتوانستيم از ظرفيت هاي خود استفاده كنيم؛ 
به طوري كه امروز تركيه براي محصولات پتروشيمي ما 
عوارض آنتي دامپينگ گذاشته است اما از طرف ديگر براي 
محصولات پتروشيمي اسراييل يا كره جنوبي عوارض صفر 
تعيين كرده است. يعني علاوه بر عوارض ۵ تا ۶ درصدي 
كه بايد براي محصولات پتروشيمي پرداخت شود، 11.۵ 
درصد نيز ع��لاوه بر آن بايد ع��وارض دامپينگ بدهيم. 
اين در حالي است كه امروزه تمام كشورها كه با يكديگر 
همسايه هستند و روابط خوبي دارند، تعرفه هاي ترجيحي 
برقرار مي كنند اما ما عملا نتوانستيم در بحث ديپلماسي 
اقتصادي موفق عمل كنيم. اگ��ر در اين بين FATF نيز 

تصويب نشود كار ما بسيار سخت خواهد شد. 



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي بررسي كرد

فرش سبز پيش پاي آينده انرژي

ابهام در تحقق درآمد نفتي بودجه سال آينده

گروه انرژي|
اينكه در آينده چگونه قرار است انرژي مورد نياز و رو به 
ازدياد بشر تأمين شود، يكي از مهم ترين سوالاتي است 
كه پاسخ به آنها مشخص كننده كليت زندگي بشر در 
آينده خواهد بود. اغلب منابع انرژي مورد استفاده حال 
حاضر از نوع تجديدناپذير هستند كه ضمن سرنوشت 
حتمي اتمام، اين منابع مش��كل آلايندگي هم با خود 
دارند. بنابراين مي توان متصور شد كه نگاه به آينده با 
تأمين انرژي از منابع تجديدپذير همخواني دارد. در بعد 
عملياتي، چشم اندازهايي براي پيش بيني حركت دنياي 
انرژي ترسيم مي شود و به طور معمول بازه هاي زماني 
20 ساله را در نظر مي گيرند. مركز پژوهش هاي مجلس 
در گزارشي با عنوان »بررسي تحولات آينده انرژي«، 
روند عرضه و تقاضاي هر يك از منابع تأمين انرژي در 
چشم انداز 20 ساله را مورد بررسي قرار داده است. اين 
گزارش نتيجه گيري كرده است كه با توجه به افزايش 
30 درصدي تقاضاي انرژي تا س��ال 2040، مسائلي 
مثل تغييرات اقليمي باعث خواهند ش��د كه اقبال به 
انرژي هاي پاك و انرژي هسته اي افزايش يابد و افزايش 
بهره وري انرژي نيز بيش از پيش مورد توجه خواهد بود.

در گزارش مركز پژوهش هاي مجلس با عنوان »بررسي 
تحولات آينده انرژي« آمده اس��ت كه با توجه به رخداد 
تحولات جهاني در حوزه انرژي چون تغييرات ژئوپليتيك 
در خاورميانه، محدوديت هاي محيط زيستي، افزايش 
اختلافات بين روسيه و اتحاديه اروپا و غيره، لازم است 
سياست گذاري هاي مناسبي در حوزه انرژي انجام شود.

تاريخ ان��رژي در زمان معاصر، مي تواند براي ترس��يم 
نقشه راه آينده مفيد واقع شود. در همين راستا، مركز 
پژوهش ه��اي مجلس در گزارش خ��ود خلاصه اي از 
مهم ترين تحولات انرژي هاي فسيلي و انرژي هسته اي 
به عنوان مهم ترين منابع تأمين انرژي جهان طي 50 

سال گذشته ارايه داده است.

    نفت
بر اس��اس اين گزارش، ميزان توليد نفت خام از سال 
1971 تا سال 2016 از حدود 2500 به حدود 4300 
ميليون تن در سال افزايش يافته است. بيشترين توليد 
نفت خام دنيا در كشورهاي خاورميانه )33.6 درصد( 
و كش��ورهاي عضو سازمان توس��عه اقتصادي )24.5 
درصد( در سال 2016 صورت گرفته و همچنين رشد 
4 برابري مصرف نفت خام در بخش حمل و نقل نسبت 
به سال 1971 در شرايطي كه مصرف در ساير بخش ها 
نظير صنع��ت، بخش خانگي و غي��ره تغيير چنداني 
نداشته، رخ داده است. اينها مهم ترين تغييرات تاريخي 

در توليد و مصرف نفت خام بوده اند.

    گاز طبيعي
توليد گاز طبيعي از سال 1971 تا سال 2016 از حدود 

1000 به حدود 3500 ميليارد مترمكعب در س��ال 
افزايش يافته اس��ت. بيش��ترين توليد گاز طبيعي در 
كشورهاي سازمان توس��عه اقتصادي )36.2 درصد(، 
كشورهاي اروپايي غير عضو سازمان توسعه اقتصادي 
)24.2 درصد( و كشورهاي خاورميانه )16.2 درصد( 
در سال 2016 بوده و همچنين رشد مصرف گاز طبيعي 
در بخش خانگي از 22.8 درصد در سال 1973 به 30 
درصد در سال 2015 در مقابل كاهش مصرف در بخش 
صنعتي از 54.6 درصد به 37.7 درصد، رسيده است. 

    زغال سنگ
در بخش زغال سنگ نيز مي توان عنوان كرد كه توليد 
از سال 1971 تا سال 2016 از حدود 3000 به حدود 
7200 ميليون تن در سال افزايش يافته است. افزايش 
سهم كشور چين در توليد زغال سنگ جهان از 13.6 
درصد به 44.5 درصد و ركورد مصرف زغال سنگ در 
بخش توليد آهن و فولاد )29.3 درصد( در سال 2016 

از مهم ترين تغييرات تاريخي اين محصول بوده اند.

    انرژي هسته اي
در خصوص انرژي هس��ته اي نيز توليد ب��رق از انرژي 
هسته اي از س��ال 1973 تا سال 2015 از حدود 200 
به حدود 2500 تراوات س��اعت در سال افزايش يافته 

اس��ت. توليد بخش اعظمي از انرژي هسته اي جهان 
در كشورهاي عضو س��ازمان توسعه اقتصادي )76.7 
درصد( در سال 2016 و همچنين افزايش قابل توجه 
سهم كشور چين در توليد برق هسته اي از سال 1973 
تا سال 2015 از حدود صفر به 6.6 درصد از مهم ترين 

تغييرات تاريخي اين بخش بوده اند.

    آينده 20 ساله انرژي
بر اس��اس اين گزارش، دنياي انرژي احتمالأ به سمت 
افزايش مقدار كل ان��رژي مصرفي در جهان به ميزان 
30 درصد تا سال 2040 خواهد رفت و بيشترين سهم 
در افزايش مصرف انرژي به كشورهاي در حال توسعه 
اختصاص خواهد يافت. به گون��ه اي كه چين، هند و 
كش��ورهاي در حال توسعه آس��يايي بيش از دوسوم 
افزايش مصرف ان��رژي را به خود اختصاص مي دهند. 
ميزان مصرف انرژي در كشورهاي توسعه يافته ثابت 
خواهد بود و بيشترين رشد مصرف، مربوط به انرژي هاي 
تجديدپذير اس��ت كه بيش��ترين افزايش سهم اين 
انرژي ها نيز در چين و كش��ورهاي توسعه يافته اتفاق 
مي افتد. در ميان سوخت هاي فسيلي بيشترين رشد 
مصرف، مربوط به گاز طبيعي است. همچنين جهان با 
كند شدن رشد تقاضا در بخش هاي صنعت و حمل ونقل 
روبرو مي شود كه يكي از اصلي ترين عوامل اين موضوع، 

رشد سريع اقتصادي كشور چين در سال هاي اخير و 
اتمام اين رشد سريع در سال هاي آتي است. اما در هند و 
كشورهاي آفريقايي به علت رشد اقتصادي سريع تر اين 
كشورها، شاهد افزايش نرخ مصرف انرژي خواهيم بود.

يك��ي از پيش بيني هاي مه��م درباره ان��رژي، افزايش 
تقاضاي انرژي جهان از 400 اكساژول در سال 2016 به 
470 اكس��اژول در سال 2030 و كاهش تقاضاي آن به 
450 اكساژول در سال 2050 است. عرضه اوليه انرژي در 
جهان از 581 اكساژول در سال 2016 به 622 اكساژول 
در س��ال 2032 افزايش خواهد يافت و سپس به 586 
اكساژول در سال 2050 كاهش مي يابد. همچنين انرژي 
الكتريكي تا سال 2050 به بزرگ ترين حامل انرژي در 
بخش مصرف نهايي تبديل شده و سهم 45 درصدي از 

كل تقاضاي جهاني انرژي را خواهد گرفت.
تقاضاي نفت و سوخت هاي مايع در جهان از حدود 14 
ميليون تن در روز در سال 2016 به حدود 16 ميليون 
تن در روز در سال 2040 )از 95 ميليون بشكه در روز به 
110 ميليون بشكه در روز( رشد خواهد كرد و تقاضاي 
گاز طبيعي نيز از حدود 9.9 ميليارد متر مكعب )350 
ميليارد فوت مكعب( در روز در س��ال 2016 به حدود 
1.14 ميليارد متر مكعب )500 ميليون فوت مكعب( 
در روز در سال 2040 خواهد رسيد. در اين ميان سهم 
اتحاديه اروپا در توليد گاز طبيعي كاهش يافته و سهم 

روسيه بيشتر مي شود. مصرف زغال سنگ بر خلاف ديگر 
حامل هاي انرژي تا سال 2040 ثابت مي ماندكه اين ثبات 
در كشورهاي اروپايي به دليل مسائل زيست محيطي و در 
امريكا به علت مزيت رقابتي گاز طبيعي به وجود خواهد 
آمد. توج��ه ويژه به محدوديت هاي محيط زيس��تي و 
كاهش توليد كربن و در نتيجه افزايش قابل توجه مصرف 
انرژي هاي تجديدپذير تا س��ال 2040 به خصوص در 

توليد برق نيز پيش بيني مي شود.

    حكمراني انرژي هاي پاك آغاز مي شود؟
اين گزارش نتيجه گيري كرده اس��ت ك��ه با توجه به 
افزاي��ش حدود 2 برابري مي��زان توليد و مصرف نفت 
خ��ام، افزايش حدود 3.5 براب��ري توليد و مصرف گاز 
طبيعي و افزايش 2.5 برابري توليد و مصرف زغال سنگ 
در دني��ا از س��ال 1971 ت��ا س��ال 2016، و از طرفي 
محدوديت اي��ن منابع، و همچنين با توجه به افزايش 
30 درصدي تقاضاي انرژي تا سال 2040، بايستي به 
دنبال راهكارهايي براي تأمين انرژي مورد نياز بود. لازم 
به ذكر است كه بخش اعظمي از اين افزايش تقاضاي 
انرژي مربوط به كشورهاي در حال توسعه همچون هند 

و كشورهاي آفريقايي است.
افزايش استفاده از انرژي هاي تجديدپذير از جمله انرژي 
آبي، بادي، خورش��يدي، زمين گرمايي و زيست توده 
راهكار موثري ب��راي تأمين انرژي م��ورد نياز دنيا در 
س��اليان آتي اس��ت. البته در اس��تفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير بايس��تي ملاحظاتي را در نظر گرفت كه 
مهم ترين آنها عدم قطعيت هاي موجود در اس��تفاده 
از انرژي هاي بادي، خورشيدي و زمين گرمايي است. 
انرژي آبي نيز با توجه ب��ه محدوديت ظرفيت، امكان 
افزايش قابل توجهي را در ساليان آتي نخواهد داشت. 
همچنين بايد به اين نكته اساسي اشاره كرد كه هزينه 
سرمايه گذاري براي استفاده از انرژي هاي تجديدپذير 
به مراتب بالاتر از سوخت هاي فسيلي است. اما با توجه 
به محدوديت هاي اعمال شده در حوزه محيط زيست 
نظير معاهده هاي اقليمي بين المللي كه توجه ويژه اي 
به جلوگيري از افزايش گرم��اي زمين، كاهش توليد 
گازهاي آلاينده و كاه��ش توليد كربن دارند، افزايش 

استفاده از انرژي هاي تجديدپذيرناگزير خواهد بود.
ع��لاوه بر اين، اس��تفاده از انرژي هس��ته اي مي تواند 
راهكاري براي تأمين انرژي مورد نياز جهان باشد. اين 
نوع از انرژي طي ساليان اخير رشد قابل توجهي داشته 
و سهم مهمي در تأمين انرژي به خصوص در كشورهاي 
توسعه يافته داش��ته است. همچنين مواردي از قبيل 
افزايش بهره وري انرژي با ش��كل گيري و اس��تفاده از 
بازارهاي بهره وري و گواهي نامه هاي سبز راهكار موثر 
ديگري اس��ت كه منجر به كاهش مص��رف انرژي در 
بخش هاي مختلف علي الخصوص بخش هاي خانگي، 

صنعت و حمل و نقل مي شود.

به عن��وان يك��ي از مخالفان 
كلي��ات بودج��ه س��ال 99 
مجل��س، ب��ه اع��داد و ارقام 
درآم��دي دي��ده ش��ده در 
بودجه ك��ه يكي از مهم ترين 
آنها درآم��د حاصل از فروش 
نفت است، انتقاد داشته ام. در 
اين خصوص معتقدم اعداد و 
ارقام گنجانده شده در بخش 
درآم��دي بودجه تحقق پيدا 

نخواهند كرد.  دولت براساس لايحه بودجه مورد نظر 
خود، درآمد 48 هزار ميليارد توماني را براي فروش نفت 
در سال آينده پيش بيني كرده كه اين مساله به نوبه خود 
دو مش��كل و ابهام دارد. نخست آنكه اين سوال مطرح 
است كه آيا اساسا دولت مي تواند اين ميزان درآمد نفتي 
را در سال آينده محقق كند و دوم آنكه دولت مي بايست 
سالانه ميزان وابستگي بودجه به نفت را كاهش دهد 
كه با اعداد و ارقام ديده شده اين اتفاق رخ نخواهد داد. 

گرچه طي دهه هاي اخير ميزان وابستگي بودجه سالانه 
كشور به درآمدهاي نفتي كاهش يافته و از 70 درصد به 

حدود 30 درصد رسيده اما امروز و در شرايط كنوني لازم 
است اين وابستگي به مراتب بيش از قبل كاهش پيدا 
كند. چرا بايد اين بخش از درآمد نفتي كشور را به بودجه 
سالانه و تامين هزينه هاي جاري دولت اختصاص داد؟ 
در خصوص امكان فروش نفت در سال آينده باتوجه به 
شرايط كشور و تحريم هاي نفتي موجود، معتقدم كه اين 
موضوع به طور مستقيم به عملكرد دولت بستگي خواهد 
داشت. در واقع اگر بتواند عملكرد قوي و مثبتي در اين 
زمينه داشته باشد، معتقدم امكان فروش نفت بيش از 
آنكه در لايحه بودجه سال آينده ديده شده نيز وجود 

دارد كه تحقق آن به طور مس��تقيم به عملكرد دولت 
بستگي خواهد داشت. كميسيون تلفيق مصوبه اي داده 
كه براساس آن به دولت مجوز داده مي شود براي جبران 
كسري درآمد نفتي از حس��اب ذخيره ارزي استفاده 
كند كه اين در واقع يكي از احكام برنامه ششم توسعه 
است كه براساس آن در صورتي كه دولت به هر دليلي 
نتواند از مجاري ع��ادي منابع مورد نياز خود را تامين 
كند مي تواند تحت شرايط مشخصي از منابع ذخيره 

ارزي استفاده كند. 
البته انتقاد به اعداد و ارقام درآمدي لايحه بودجه سال 

آينده تنها محدود به درآمدهاي نفتي نيست و اين انتقاد 
به امكان تحقق ساير منابع درآمدي نيز مطرح است كه 
در اين خصوص پيشنهاد تشكيل كميته اي براي بررسي 
درآمده��ا و هزينه هاي بودجه 99 ب��ا نگاه به عملكرد 
بودجه س��ال جاري و در چارچوب بودجه مقاومتي و 
ش��فاف را دادم كه با آن موافقت شد. اين كميته كه با 
حضور اعضاي كميس��يون تلفيق، نمايندگان دولت، 
نمايندگان مركز پژوهش هاي مجلس و ...، تش��كيل 
مي شود قرار است روي اعداد و ارقام درآمدي ديده شده 

در بودجه بررسي و نسبت به آن تصميم گيري كند. 

مصرف روزانه بنزين به ۷۶ ميليون ليتر رسيد

معادل ۵ فاز پارس جنوبي در تهران »گاز« مي سوزد

مدير برنامه ريزي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران گفت: از زمان 
اصلاح قيمت بنزين 20 ميليون ليتر بنزين معادل روزانه 10 ميليون دلار 
صرفه جويي شده است. به گزارش فارس، شهرام رضايي مدير برنامه ريزي 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران در گفت وگو با برنامه گفت وگوي 
شبكه خبر گفت: پس از اصلاح قيمت بنزين از 24 آبان، روزانه 20 ميليون 
ليتر بنزين صرفه جويي شده كه بخشي از آن صادر شده و بخشي هم ذخيره 
شده است. وي با بيان اينكه مصرف بنزين از 97 ميليون ليتر به 76 ميليون 
ليتر رسيده اس��ت، افزود: مردم بجاي اس��تفاده از خودروهاي شخصي، 
خودروه��اي عمومي را جايگزين كرده اند. ش��هرام رضايي با بيان اينكه از 
ارديبهشت ماه 97 تاكنون حدود 5 ميليون كارت هوشمند سوخت صادر 
شده است، گفت: در اواخر آبان تقاضاي 90 هزار كارت سوخت هم داشته ايم. 
ولي ظرفيت و زيرساخت صدور كارت سوخت، روزانه 30 هزار كارت يعني 
6 برابر حالت عادي است. مدير برنامه ريزي شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي درباره مشكلات جايگاه داران سي ان جي گفت: با راه اندازي سيستم 

هوشمندسازي جايگاه هاي سوخت سي ان جي به زودي به درآمد جايگاه 
داران افزوده خواهد شد. وي درباره ارتباط كارت سوخت با بيمه خودرو گفت: 
بر اساس قانون پس از ارسال نخستين پيامك مالكان خودرو هرچه سريع تر 
نسبت به تمديد بيمه شخص ثالت خودرو اقدام كند. مالكان خودرو هزينه اي 
براي دوگانه سوز كردن پرداخت نخواهند كرد در ادامه برنامه علي محموديان 
رييس اتحاديه كشوري سوخت هاي جايگزين گفت: بعد از سهميه بندي 
بنزين، بخشي از تامين مواد اوليه قطعات خودروهاي گاز سوز انجام شده 
است و واحد هاي توليدي قطعات محصولات گاز سوز را به مراكز معتبر تحويل 
مي دهد. وي همچنين افزود: در چند روز آينده قطعات با قيمت مصوب و 
مناسب در سامانه جامع خودروهاي گاز سوز و مراكز فني ارايه مي شود. از زمان 
اعلام دوگانه سوز كردن خودرو ها تاكنون، 85 هزار ثبت نام در سامانه مربوطه 
انجام شده است. محموديان با اشاره به تسهيلات ويژه طرح دوگانه سوز كردن 
خودرو براي مالكان خودرو ها گفت: تمام هزينه هاي تبديل خودرو ها پرداخت 

مي شود و مالكان خودرو هيچگونه هزينه اي پرداخت نخواهند كرد.

مدير پروژه س��تاره خليج فارس با اش��اره به نقش 
مصرف گاز در آلودگ��ي هواي تهران گفت: آلودگي 
گاز هم قابل توجه است. ما در شهر تهران معادل 5 
فاز پارس جنوبي گاز مي سوزانيم. به گزارش تسنيم، 
برنامه اين هفته جهان آرا با حضور مهدي دوس��تي 
مدير پروژه پالايش��گاه س��تاره خلي��ج فارس روي 
آنتن رف��ت. وي در مورد كيفيت بنزين توليدي اين 
پالايش��گاه و رابطه آن با آلودگي هوا اظهار داشت: 
ما در ش��هر تهران معادل 5 فاز پ��ارس جنوبي گاز 
مي س��وزانيم و آنچه باعث آلودگي مي ش��ود صرفا 
بنزين نيست بلكه فرآيند احتراق در موتور خودروها 
 PPm 10 5 است. ميزان گوگرد مجاز در بنزين يورو
است در صورتي كه بنزين اين پالايشگاه داراي يك 
ppm گوگرد اس��ت. اگر بهترين بنزين جهان هم 

در اختيار داش��ته باشيد اما فرآيند احتراق موتورها 
مناسب نباشد فرآيند آلوده اي داريد. آلودگي گاز هم 
قابل توجه است و بايد يك سهمي هم براي استفاده 
گس��ترده از گاز قائل بود. وي افزود: يك مقطعي كه 
توليد بنزين در پتروشيمي ها صورت گرفت. در آن 
زمان دنيا با محوريت امريكا جمع شدند تا كشور ما 
را تحريم كنند. مس��تقل از اينكه بنزين پتروشيمي 
آلودگي داش��ت يا نه باي��د به اين توج��ه كرد اين 
سياست موجب ش��د تا تحريم بنزين عليه ما موفق 
نباش��د.اما بنزين توليدي از ميعانات گازي ماجراي 

متفاوتي دارد. 
دوستي با اشاره به ميزان بنزين توليدي پالايشگاه 
س��تاره خلي��ج فارس گفت: س��تاره خلي��ج فارس 
بيش از 40ميلي��ون لير بنزين تولي��د مي كند. اگر 

ما مي خواس��تيم اين مق��دار بنزي��ن را وارد كنيم 
س��الانه 12 ميليارد دلار سالانه صرف خريد بنزين 
مي كرديم. ما ام��روز درگير واردات داروي كش��ور 
هس��تيم و مطمئن باشيد كه دش��منان در صورت 
تحريم به م��ا بنزين نمي فروختن��د و ناوگان حمل 
و نقل كش��ور را با مش��كل مواجه مي كردند. تعيين 
قيم��ت بنزين نيز چي��زي فراتر از ح��وزه مديريت 
انرژي كشور است. دوستي تصريح كرد: ما اگر نفت 
درجاي خودمان را 800 ميليارد بشكه فرض كنيم. 
هر يك درصد افزايش برداشت از اين مقدار ذخيره 
8 ميليارد بشكه است و اگر اين رقم را به دلار تبديل 
كنيم 400 ميليارد دلار ثروت افزوده براي كش��ور 
است. اين رقم به اندازه 10 سال توليد نفت كشور در 

بهترين شرايط است. 

مصرف برق براي استخراج رمز ارز بعد از قانوني شدن چقدر است
حدود 330 مگاوات تقاضاي جديد دريافت برق داريم كه در حال رايزني 
براي انعقاد قرارداد هستيم. مصطفي رجبي مشهدي در گفت وگو با ايلنا، 
درباره آخرين وضعيت تقاضاي رس��مي دريافت برق قانوني از سوي 
ماينرها اظهار داشت: حدود 330 مگاوات تقاضاي جديد دريافت برق 
داريم كه در حال رايزني براي انعقاد قرارداد هستيم. وي افزود: تعرفه 
برق استخراج كنندگان رمزارز متوسط نرخ برق صادراتي ايران است كه 
965 تومان براي هر مگاوات در ماه هاي گرم سال )خرداد تا شهريور( و 
در 8 ماه غير گرم سال اين مبلغ نصف و 480 تومان به ازاي هر مگاوات 

تعيين شده است.
س��خنگوي صنعت برق تصريح كرد: در صورتي كه اين متقاضيان از 
شبكه انتقال تامين برق داشته باشند تا 20 درصد تخفيف داده مي شود 
و در صورتي كه از استخرهاي داخلي به منظور پردازش استفاده كنند 
15 درصد ديگر هم كاهش داريم كه سرجمع 35 درصد تخفيف در 

نظر گرفته مي شود.

وي گفت: ماينرها در كل جهان 7 تا 8 هزار مگاوات مصرف برق دارند 
كه برآورد ما اين است كه 10 درصد اين رقم در ايران مصرف شود.

 رجبي مش��هدي خاطرنشان كرد: پيش بيني ش��ده در صورتي كه 
گزارشي مبني بر استفاده غيرمجاز و بدون داشتن مجوز وزارت صمت 
دريافت كنيم، مطابق قانون برخورد ش��ده و خسارت وارده به شبكه 
برق اخذ و برق مصرفي متناسب با تعرفه جديد محاسبه خواهد شد 
و براي كس��اني هم كه اين افراد را شناسايي و اعلام مي كنند، پاداش 
در نظر گرفته ش��ده است. گفتني است؛ معاون اول رييس جمهوري 
در 13 مردادماه، آيين نامه اجرايي اس��تخراج فرآورده هاي پردازشي 
رمزنگاري شده در كشور را ابلاغ كرد. در اين آيين نامه فعاليت ماينرها 
در ايران قانوني اعلام و تعرفه برق متقاضيان اس��تخراج فرآورده هاي 
پردازشي رمزنگاري شده رمزارزها )ماينينگ( نيز با قيمت متوسط 
ريالي برق صادراتي با نرخ تس��عير سامانه نيما كه توسط وزارت نيرو 

تعيين و اعلام مي شود، محاسبه و اعمال خواهد شد. .
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سهم انرژي  هاي تجديدپذير 
در جلوگيري از انتشار آلاينده ها 
ايرنا | توليد برق از منابع انرژي تجديدپذير تا پايان 
آذرماه امسال از انتشار سه هزار و 48 تن گاز گلخانه اي 
جلوگيري كرد. بر اس��اس آمارهاي منتش��ر شده 
در ترازنامه انرژي س��ال 95، ميزان انتشار گازهاي 
گلخانه اي دي اكس��يد كربن 585 هزار و 800 تن و 
متان 62.9 هزار تن بوده كه سهم بالايي در آلودگي 
هوا داشته اند. اما راهكار پيشگيري از اين آلاينده هاي 
محيط زيست در استفاده از انرژي هاي تجديدپذير 
نهفته است. طبق تازه ترين گزارش سازمان انرژي هاي 
تجديدپذير و بهره وري برق ايران، توليد برق از منابع 
انرژي تجديدپذير و بهره وري انرژي برق تا پايان آذرماه 
از انتشار سه هزار و 48تن گاز گلخانه اي جلوگيري 
كرده اس��ت. اس��تفاده از انرژي هاي تجديدپذير در 
كشور و درآذرماه صرفه جويي يك هزار 263 ميليون 
متر مكعبي در مصرف سوخت فسيلي به همراه داشته 
است. ميزان برق توليد شده از اين نوع انرژي به چهار 
ميليارد و 448 كيلو وات ساعت رسيده است. اكنون 
377 مگاوات نيروگاه تجديدپذير درون كشور در حال 
احداث اس��ت و ظرفيت نصب شده انرژي هاي نو به 
849 مگاوات رسيده، همچنين تاكنون 118 نيروگاه 
تجديدپذير مگاواتي در كشور نصب شده و 37 نيروگاه 

مگاواتي ديگر نيز در حال احداث است.

چرا پروسه صدور كارت 
سوخت طولاني شده است؟

ايلن�ا | مدي��ر برنامه ريزي ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي گفت: پس از اعلام سهميه بندي 
سوخت با حجم قابل ملاحظه اي درخواست صدور 
كارت سوخت مواجه ش��ديم كه بيشتر از ظرفيت 
پيش بيني ما بود. شهرام رضايي درباره آخرين وضعيت 
صدور كارت هوشمند سوخت اظهار داشت: تاكنون 
و به صورت نرمال و معمول چند س��اله روزي 5 هزار 
درخواست داشتيم، براي اينكه بتوانيم اين درخواست 
را اجابت كنيم در طول مدتي كه س��امانه هوشمند 
س��وخت برقرار اس��ت 6 برابر ظرفيت يعني حدود 
30 هزار توليد در نظر گرفته ايم. وي افزود: روزهاي 
آخر براي استفاده از كارت به 30 درصد ظرفيت هم 
نرسيديم اما درست روز بعد از اعلام آغاز سهميه بندي 
به يك باره با حجم درخواست 85 هزار كارت سوخت 
مواجه شديم اين تعداد يعني ما 3 برابر ظرفيتي كه 
پيش بيني اضافه هم ك��رده بوديم بايد كارت توليد 
كنيم و باعث شد اكنون حدود 500 هزار كارت پشت 
در باشد و اين در حالي است كه ظرفيت را از 30 هزار 
به 50 هزار رسانده ايم.  مدير برنامه ريزي شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي تصريح كرد: پروسه سختي 
طي شد بايد زيرساخت يك مركز تخصصي افزايش 
پيدا مي كرد، اكنون 500 هزار كارت پشت در است، 
هنوز درخواس��ت ما 6 برابر ظرفيت قبلي و بيش از 
ظرفيت پيش بيني شده است به همين دليل برخي 
مردم بيش از يك ماه است كه معطل كارت مانده اند.

ميانگين قيمت نفت
در سال آينده

ايسنا | نتايج نظرسنجي بلومبرگ از تحليلگران 
نشان داد وست تگزاس اينترمديت در سال ميلادي 
آينده به ط��ور ميانگين 58 دلار و 50 س��نت در هر 
بشكه و نفت برنت 64 دلار و 25 سنت معامله خواهد 
شد. تحليلگران در نظرسنجي بلومبرگ پيش بيني 
كردند قيمت نفت برنت كه شاخص قيمت بازار جهاني 
است در سال ميلادي آينده به طور ميانگين 64 دلار 
و 25 سنت در هر بش��كه خواهد بود. نفت برنت در 
س��ال 2019 چندين بار به بالاي مرز 70 دلار در هر 
بشكه صعود و همچنين در چندين مقطع به پايين 
مرز 60 دلار سقوط كرد. نظرسنجي بلومبرگ پس 
از به روزرساني پيش بيني قيمت بانك هاي گلدمن 
ساكس و جي پي مورگان منتشر شده است. اين دو 
بانك انتظار دارند شاخص هاي قيمت نفت در سال 
2020 به ميزان اندكي نس��بت به سال 2019 رشد 
كند. دامين كوروالين و جف كوري، تحليلگران گلدمن 
ساكس در يادداشتي با پيش بيني محدود شدن رشد 
س��طح ذخاير نفت در نيمه اول سال 2020، برآورد 
خود از قيمت نفت برنت را از 60 به 63 دلار بالا بردند. 
تحليلگران جي پي مورگان هم با اشاره به رشد قوي تر 
اقتصادهاي نوظهور، ميانگين قيمت نفت برنت در 
س��ال ميلادي آينده را 64 دلار و 50 س��نت پيش 
بيني كردند.  در مقابل، تحليلگران در نظرسنجي وال 
استريت ژورنال پيش بيني كردند كه با وجود كاهش 
توليد بيشتر اوپك، در سه ماهه نخست سال 2020 

قيمتها در سطوح فعلي نسبتا ثابت خواهند ماند.

واردات نفت هند افزايش يافت
تس�نيم | واردات نفت هند در م��اه نوامبر 12.7 
درصد افزايش يافته و به 19.17 ميليون تن معادل 
4.7 ميليون بش��كه در روز رس��يده كه بيش��ترين 
افزايش س��الانه از ماه آوريل است.  واردات نفت هند 
در ماه نوامبر با بيشترين سرعت طي 7 ماه گذشته 
رشد داشت در حالي كه صادرات گازوئيل بيشترين 
افزايش را در دو سال گذشته داشت كه نشان دهنده 
فعاليت بيشتر پالايشگاه ها در بحبوحه كاهش تقاضاي 
داخلي براي بنزين به خاطر كند شدن اقتصاد است.  
اطلاعات وزارت نفت هند نشان مي دهد واردات نفت 
اين كشور در ماه نوامبر 12.7 درصد افزايش يافته و به 
19.17 ميليون تن معادل 4.7 ميليون بشكه در روز 
رسيده كه بيشترين افزايش سالانه از ماه آوريل است.  
برخي از پالايشگاه ها به خاطر پروژه هاي ارتقاء كيفيت 
سوخت در حال بهسازي بودند كه همين امر باعث 
كاهش واردات در ماه هاي قبل ش��ده بود. حالا تمام 
آن پالايشگاه ها دوباره به توليد بازگشته اند. تقاضاي 
نفت هند به خاطر كند ش��دن اقتصاد، بسته شدن 
پالايشگاه ها به منظور تعميرات و نگهداري و ارتقاء 

سوخت، در بيشتر روزهاي سال كاهش يافته بود.

يادداشت

علي ادياني
نايب رييس كميسيون 

انرژي مجلس
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رييس كل سابق بانك مركزي دلايل جهش هاي ارزي را تحليل كرد

دو تجربه وچهار درس از تحولات ارزي
رييس كل سابق بانك مركزي در بررسي ريشه هاي 
جهش هاي ن�رخ ارز در چند دهه اخير، ضمن تاكيد 
بر ضرورت سازگاري سياست هاي كلان اصلاح نظام 
بودجه اي، انضباط مالي دول�ت و اصلاح نظام بانكي 
را دو اق�دام ضروري براي جلوگي�ري از جهش نرخ 
ارز در سال هاي آينده دانست.  ولي الله سيف رييس 
كل س�ابق بانك مركزي يادداشتي با عنوان »تامين 
سازگاري سياست گذاري شرط جلوگيري از تلاطمات 
اقتصادي« كه به موضوع علت بروز شوك هاي ارزي 
پرداخته را در اختيار خبرگزاري فارس قرار داده است 
كه بدون كم و كاست منتشر مي شود. متن كامل اين 

يادداشت به شرح زير است:
 

اكنون كه به دنبال تلاش هاي صورت گرفته در سطوح مختلف 
مجموعه سياست گذاري كشور و به ويژه نزديكي نرخ اسمي 
به نرخ تعادلي ارز، تا حدودي آرامش به بازار ارز برگشته است، 
لازم مي دانم ضمن مروري بر بسترها و زمينه هاي شكل گيري 
اتفاقات ناگوار، فارغ از مقصريابي و احاله تقصير به سايرين، 
تجارب خود در اين خصوص را با كارشناسان و خوانندگان 
محترم به اشتراك بگذارم. آنچه كه بيش از هر چيز موجب 
ترغيب اينجانب در انتشار نوشتار قبلي و اين نوشتار گرديد، 
شباهت قابل ملاحظه ريشه هاي بروز بحران ارزي در دهه هاي 
گذشته به ويژه سال هاي 91-1390 و 97-1396 بود كه خود 
حاكي از تكرار اشتباه سياستگذاري در مديريت اقتصادي 
كشور است. هدف از انتش��ار اين مطلب بررسي زمينه ها و 
دلايل بروز بحران ارزي در اين سال هاست؛ اميد است كه با 
يادگيري از اين تجارب تلخ، ديگر بار شاهد تكرار آن در كشور 
نباشيم. اين مقاله در دو بخش لزوم تامين سازگاري ميان اجزاء 
مختلف سياست هاي كلان اقتصادي و نيز عوارض عدم تعادل 
در بازار ارز تنظيم شده است؛ هرچند كه تقسيم بندي مزبور به 
هيچ عنوان به معني استقلال مفهومي اين دو مقوله از يكديگر 
نيست؛ چرا كه عدم سازگاري ميان سياست هاي پولي و ارزي 
در نهايت به افزايش ناترازي در ب��ازار ارز و بحران هاي ارزي 

منجر خواهد شد.

 الف( لزوم تامين س�ازگاري ميان سياست هاي 
كلان اقتصادي

اگر بپذيريم كه علم اقتص��اد مجموعه اي از روابط معني دار 
علّي و معلولي ميان متغيرهاي مختلف اقتصادي و اجتماعي 
است، نمي توانيم نسبت به لزوم اتخاذ سياست هاي سازگار 
در مجموعه سياس��ت هاي اقتصادي بي توجه باشيم؛ چرا 
ك��ه در چنين فضاي��ي از ارتباط متغيرها، ناس��ازگاري در 
سياستهاي اتخاذ ش��ده به تضاد دروني نظام اقتصادي و در 
نهايت دور شدن سياست گذار از اهدف اوليه منجر خواهد 
ش��د. در حوزه ماليه بين الملل نظريه اي تحت عنوان »سه 
گانه غيرممكن« )Impossible Trinity( وجود دارد كه 
بيش از هر نظريه اي گوياي لزوم پايبندي سياست گذاران بر 
رعايت اصل سازگاري ميان سياست ها است. بر اساس نظريه 
»سه گانه غيرممكن« در صورت برقراري جريان آزاد ورود و 
خروج سرمايه به كشور، انتخاب سياست تثبيت نرخ ارز از 
سوي سياستگذار به معني پذيرش عدم استقلال سياست 
پولي خواهد ب��ود و اصطلاحاً پذيرش اين س��ه رويكرد به 
صورت هم زمان ممكن نيست. لذا، در شرايط آزادي جريان 
سرمايه، سياستگذار بايد ميان »تثبيت نرخ ارز« و »استقلال 
)عدم انفعال سياست( پولي« يكي را انتخاب كند. اين نظريه 
كه در دهه 1960 توسط ماركوس فلمينگ و رابرت ماندل 
مطرح شد و در سال 1999 جايزه نوبل اقتصاد را براي ماندل 
به ارمغ��ان آورد، از قابليت تحليل��ي و توضيحي بالايي در 
تبيين بحران هاي مالي و به ويژه وقوع بحران هاي ارزي در 
اقتصادهاي با سطوح مختلف توسعه يافتگي برخوردار است. 
در توضيح اين نظريه بايد به اين نكته مهم توجه داشت كه 
اگر جريان آزاد سرمايه در كشور برقرار باشد و يا به هر دليلي 
امكان ممانعت از آن فراهم نباشد، در صورت اتخاذ سياست 
تثبيت نرخ ارز از سوي سياستگذار، ديگر شرايط به كارگيري 
سياست پولي )تغيير نرخ بهره و يا افزايش نقدينگي( جهت 
حصول به اهداف رشد اقتصادي فراهم نخواهد بود. در شرايط 
معكوس نيز اگر سياست گذار بخواهد از سياست پولي براي 
تقويت رشد اقتصادي بهره ببرد، لازم است از سياست ثبات 

نرخ ارز فاصله بگيرد و در مقابل پذيراي تعديل نرخ ارز باشد.
براي نرخ ارز در اقتصاد ايران نيز اگرچه جريان آزاد سرمايه 
- نظير آنچه كه در بسياري از اقتصادهاي باز دنيا برقرار است- 
وجود ندارد، ليكن نمي توان منكر وجود چنين جرياناتي بود. 
در گذشته نيز ش��واهدي دال بر جريان سرمايه از خارج به 
داخل كشور )به ويژه در دوره هايي كه نرخ سود سپرده  بانكي 
در س��طوح بالايي قرار داشته و همزمان چشم انداز باثباتي 
از بازار ارز وجود داشته اس��ت( و همچنين جريان خروج و 
فرار سرمايه )در مواقع چشم انداز نامناسب بازار ارز و يا بروز 
نااطميناني در فضاي اقتصادي كشور( وجود داشته است. با 
اين همه نمي توان نسبت به لزوم سازگاري ميان سياست هاي 
پولي و ارزي در اقتصاد ايران بي تفاوت بود؛ چرا كه در صورت 
افزايش كل هاي پولي، انتظار مي رود كه تقاضا براي ارز نيز 
همانند تقاضا براي ساير كالاها افزايش يابد. هرچند شكل 
اين تقاضا نيز مي تواند در شرايط مختلف و متناسب با سطح 
اطمينان فعالين اقتصادي از روند تحولات آتي متفاوت باشد؛ 
به طوري كه تقاضاي ارز در شرايط با ثبات به صورت افزايش 
تقاضاي واردات و در شرايط افزايش نااطميناني به صورت 

افزايش تقاضاي سوداگري نمود پيدا مي كند.
بررس��ي روند تح��ولات متغيرهاي پول��ي و ارزي در طول 
س��ال هاي 89-1384 و نيز س��ال هاي 96-1392 يعني 
س��ال هاي پيش از بروز بحران در بازار ارز، به روشني حاكي 
از اين است كه عليرغم رشد بالاي نقدينگي، نرخ ارز از ثبات 
نسبي برخوردار بوده و تغيير چنداني را تجريه نكرده است 
كه گواهي بر عدم سازگاري كافي ميان سياست هاي پولي 
و ارزي اس��ت. در حالي كه حجم نقدينگي با 220.2 درصد 
رشد از 921 هزار ميليارد ريال در پايان سال 1384 به 2949 
هزار ميليارد ريال در پايان سال 1389 افزايش يافته است، 
متوسط نرخ دلار در بازار آزاد در اين بازه زماني تنها به ميزان 
17.2 درصد رشد داشته كه حاكي از اختلاف معني دار و قابل 
ملاحظه ميان رشد نقدينگي و رشد نرخ ارز اسمي در اين دوره 

پنج ساله مي باشد.
وضعيت در دوره 96-1392 نيز گر چه شدت ناترازي و عدم 

تعادل نسبت به گذشته به مراتب پايين تر بود ولي مع الوصف 
مشاهده مي ش��ود كه عليرغم رشد 139.2 درصدي حجم 
نقدينگي در فاصله زماني پايان س��ال 1392 تا پايان سال 
1396 )يك دوره چهارساله(، متوسط نرخ دلار در بازار آزاد 
در طول اين سال ها به ميزان 27.1 درصد رشد داشته است. 
در اين سال ها سياستگذار، بانك مركزي را وادار كرده است كه 
با هدف كنترل نرخ تورم و جلوگيري از افزايش سطح قيمت ها 
كه نتيجه محتوم افزايش نقدينگي مي باشد، نسبت به لنگر 
كردن نرخ ارز اسمي اقدام نموده و جهت كنترل نرخ تورم از 

سازوكارهاي سياست ارزي استفاده نمايد.
به عبارت ديگر دولت به عنوان سياس��ت گذار در طول اين 
سال ها از طريق برقراري ثبات نسبي در بازار ارز به دنبال اين 
بود تا از رش��د قيمت ها كه مي توانست معلول افزايش رشد 
نقدينگي باشد- جلوگيري كند. بي توجهي به ناسازگاري ميان 
سياست هاي پولي و ارزي در اين سال ها، عليرغم گزارش ها 
و هشدارهاي بانك مركزي زمينه يك عدم تعادل انباشته در 
نرخ ارز را فراهم ساخت كه در نهايت زمينه بروز بحران ارزي در 
سال هاي 91-1390 و 97-1396 را فراهم ساخت. البته در 
تمامي اين سال ها، گرچه با استفاده از درآمدهاي ارزي حاصل 
از صادرات نفت، عدم سازگاري سياستي بر اقتصاد پوشش 
داده شده است، ليكن اين امر واجد آثار منفي بر حوزه تجارت 
خارجي و به تبع آن توليد داخلي بوده كه در بخش بعدي مقاله 
به آن خواهيم پرداخت. در مواجهه با اين ناسازگاري سياستي، 
طبعا اين سئوال مطرح خواهد بود كه چرا بانك مركزي و يا 
مرجعي كه سياست هاي پولي و ارزي را تعيين كرده است به 
اين عدم سازگاري واقف نبوده و براي رفع آن نكوشيده است. 
در پاسخ به اين سئوال لازم است به دلايل رشد نقدينگي در 
دوره مزبور توجه ش��ود. به طور كلي رشد نقدينگي از نيمه 
دوم دهه 1380 به بعد عمدتاً متكي به رشد پايه پولي بوده 
كه افزايش بي رويه بدهي بانك ها به بانك مركزي نيز يكي 
از عوامل اصلي توضيح دهنده آن در اين سال ها بوده است. 
هر چند رشد بدهي بانك ها به بانك مركزي در طول نيمه 
دوم دهه 1380 از سياس��ت هاي اعتباري بانك مركزي در 
حمايت از بنگاه هاي كوچك و متوسط، مسكن مهر و اهداف 
سياست گذار در حمايت از رشد سرمايه گذاري و توليد ناشي 
بود، ليكن رشد پايه پولي و به تبع آن رشد نقدينگي در طول 
سال هاي 95-1392 و ايضا س��ال 1396 ارتباط زيادي به 

سياست هاي اعتباري بانك مركزي نداشته و عمدتا متاثر از 
عدم تعادل هاي شبكه بانكي كشور بوده است. البته در چنين 
شرايطي، مطالبات غيرجاري، بدهي دولت به بانك ها و وضع 
تكاليف متعدد به شبكه بانكي نيز در وخيم تر شدن وضعيت 
بدهي بانك ها به بانك مركزي نيز موثر بوده ولي دليل اصلي را 
بيش از هر چيز بايد در انجماد دارايي  بانك ها جست وجو كرد. 
همانطوركه مكرراً در گزارشات و مكتوبات بانك مركزي به 
مقامات كشور نيز مورد تاكيد قرار گرفته است، افزايش بدهي 
بانك ها به بانك مركزي در سال هاي 96-1392 عمدتا ناشي 
از انجماد ترازنامه و مشكلات ساختاري بانك ها بوده كه در 
نهايت به دليل عدم انطباق جريان منابع- مصارف بانك ها، به 
صورت افزايش بدهي آنها به بانك مركزي نمود داشته است.

البته افزايش بدهي بانك ها به بانك مركزي و دلايل آن نيازمند 
طرح موضوع در مقاله جداگانه اي است، ليكن با توجه به زمينه 
ساختاري مشكلات بانك ها در خصوص مديريت نقدينگي، 
متناسباً رفع اين مش��كلات نيز نيازمند اجراي يك برنامه 
اصلاح س��اختاري در نظام بانكي )اجراي فرايند گزير براي 
بانك هاي »كم مايه« يا اصطلاحا »ورشكسته« و پاكسازي 
ترازنامه بانك هاي »غيرنقد«( است كه اجراي آن به تنهايي 
در اراده بانك مركزي نبوده و نيست. در همين رابطه مي توان 
به لزوم تسويه بدهي بخش دولتي به بانك ها - به عنوان يكي 
از مهم ترين عناصر دارايي هاي منجمد بانك ها- اشاره نمود 
كه خود مستلزم تامين منابع لازم در بودجه هاي سنواتي و 
اتخاذ تصميمات و اقداماتي خارج از اختيارات بانك مركزي 
مي باشد. علاوه بر اين، موضوع ساماندهي مطالبات غيرجاري 
نيز نيازمند ايجاد سازوكار مناس��بي خواهد بود كه فارغ از 
ويژگي هاي آن، مستلزم تامين منابع لازم از سوي دولت است. 
البته بانك مركزي در اين دوره سعي نمود تا طي دو مرحله در 
سال هاي 1394 و 1396 نسبت به اجراي برنامه ساماندهي 
اضافه برداشت بانك ها اقدام كند كه صرفا واجد آثار كوتاه مدت 

بر جريان بدهي بانك ها به بانك مركزي بود.

  ب( ناترازي نرخ ارز و عوارض آن
تلاطمات بازار ارز در س��ال هاي 91-1390 و 1396-97 
ظاهرا نتيجه بروز حملات سفته بازانه در اين بازار بود كه در 
نهايت افزايش شديد و قابل ملاحظه نرخ ارز در يك دوره 
زماني كوتاه را به همراه داشت. حملات سفته بازانه - نظير 

آنچه كه در آن س��ال ها در بازار ارز صورت گرفت- عموماً 
در ش��رايطي زمينه بروز مي يابند كه فاصله معني داري 
ميان قيمت  جاري بازار و نرخ هاي تعادلي آن وجود داشته 
باشد. همانطور كه در بخش قبل نيز به آن اشاره شد، اين 
عدم تعادل تا حد زيادي از ناسازگاري ميان سياست هاي 
پولي و ارزي ناشي مي ش��ود كه در طول زمان به انباشت 
ناترازي نرخ ارز منجر مي شود. افزايش چند برابري نرخ ارز 
در سال هاي ياد شده نيز معلول انباشت اختلاف معني دار 
»نرخ  اس��مي ارز« و »نرخ تعادلي ارز« بوده كه در نتيجه 
ظهور يك عامل برون زا )برقراري و تشديد تحريم ها( و در 
نتيجه ايجاد انتظارات منفي در خصوص تداوم درآمدهاي 
نفتي و دسترسي به منابع ارزي كشور، زمينه بروز يافت. با 
اين وجود »نرخ ارز تعادلي« يكي از موضوعات غامض و تا 
حدودي پيچيده اقتصاد به حساب مي آيد كه همين امر نيز 
برآورد ميزان عدم تعادل نرخ ارز را مشكل مي كند. تعاريف 
مختلفي از »نرخ ارز تعادلي« ارايه شده است؛ در برخي از 
تعاريف اين گونه عنوان ش��ده كه نرخ ارز زماني در تعادل 
است كه به طور همزمان پايداري داخلي و خارجي اقتصاد 
را فراهم سازد. پايداري داخلي هنگامي حاصل مي شود كه 
از ظرفيت هاي موجود اقتصاد به شكل بهينه استفاده شود 
و اقتصاد در سطح اشتغال كامل باشد. پايداري خارجي نيز 
متضمن آن است كه جريانات تجاري و مالي با دنياي خارج 
موجب بروز كسري تجاري پايدار نشود. به عبارت ديگر و 
از منظر تعادل خارجي، »نرخ ارز تعادلي« نبايد با كاهش 
معني دار ذخاير ارزي و يا افزايش بدهي هاي خارجي و نهايتا 
بروز بحران بدهي، همراه باشد. تعريف ديگري از »نرخ ارز 
 Purchasing( »تعادلي« در »نظريه برابري قدرت خريد
Power Parity( و در چارچ��وب حفظ رقابت پذيري 
توليدات داخلي ارايه مي شود. اين نظريه بر اين اصل ساده و 
بديهي استوار است كه در صورت برقراري آزادي كامل در 
مبادلات تجاري، يك كالا يا سبدي از كالاها نمي تواند در 
دو كشور به دو قيمت متفاوت فروخته شود. بر اين اساس، 
»نرخ ارز تعادلي« نرخي اس��ت كه شرايط برابري قدرت 
خريد در بلندمدت را تامين مي كند كه اين امر مس��تلزم 
تعديل نرخ ارز اسمي متناسب با تفاوت تورم داخل و خارج 
است. هرچند كه در نگاه اول دلالت هاي اين نظريه بديهي 
به نظر مي رسد، اما نبايد فراموش كرد كه تجارت و حركت 
آزادانه ميان كش��ورها در عمل با موانع زيادي نظير وضع 
تعرفه هاي تجاري، عدم يكسان بودن كالاهاي توليدي، 
غيرقابل تجارت بودن برخي اقلام، عدم تشابه سبد كالايي 
كه دو كشور تورم مصرفي خود را با آن اندازه مي گيرند و .... 
مواجه است كه همين امر نيز التزام صرف به قاعده برابري 
قدرت خريد در تنظيم سياستهاي ارزي را با كاستي هاي 
زيادي همراه مي سازد. علي رغم انتقاداتي كه به نظريه برابري 
قدرت خريد وارد است، به دليل ارايه بياني ساده در خصوص 
ن��رخ ارز تعادلي و نحوه محاس��به آن، از كاربرد زيادي در 
مطالعات اقتصادي برخوردار است. البته روش هاي ديگري 
نيز جهت برآورد نرخ ارز تعادلي وجود دارند كه استفاده از 
آنها مستلزم طراحي و برآورد مدل هاي اقتصادسنجي است. 
در اي��ن گ��زارش روند تغييرات ن��رخ براب��ري دلار پس از 
يكسان سازي موفق نرخ ارز در س��ال 1381، با نرخي كه از 
رابطه برابري قدرت خريد به دست مي آيد، مقايسه شده است 
)نمودار 1( . بر اين اس��اس، نرخ دلار حاصل از برابري قدرت 
خريد )PPP( از سال 1381 )به عنوان سال مبدأ محاسبات( به 
بعد، بر مبناي اختلاف تورم داخل و خارج )امريكا( تعديل شده 
كه نتيجه آن به صورت نمودار نقطه چين ارايه شده است. 
سال 1381 به دليل اجراي موفقيت آميز يكسان سازي نرخ 
ارز، ثبات نسبي بازار ارز، ثبات نسبي فضاي كلان اقتصادي و 
نرمال بودن سطح درآمدهاي حاصل از صادرات نفت، به عنوان 

مبدا محاسبات انتخاب شده است.
همانطور كه در نمودار 1 ملاحظه مي شود، اختلاف نرخ ارز 
با نرخ حاصل از رابطه برابري قدرت خريد در طول سال هاي 
91-1384 به تدريج افزايش يافته و در نهايت به دليل افزايش 
قابل ملاحظه نرخ ارز در سال  1391، اين دو نرخ به يكديگر 
نزديك ش��ده اند. ليكن از سال 1392 مجددا نرخ ارز جاري 
از نرخ هاي حاصل از برابري قدرت خريد فاصله مي گيرد تا 
اينكه در سال 1396 و به دليل افزايش نرخ ارز، اين دو مجددا 
به يكديگر رسيده اند. با اين وجود و احتمالا به دليل بروز تنش 
سياسي و عوامل رواني، نرخ ارز در سال 1397 از نرخ حاصل 

از رابطه برابري قدرت خريد فراتر رفته است.
با عنايت به اينكه در ترس��يم نمودار 1 از داده هاي س��الانه 
استفاده شده اس��ت، پويايي هاي نرخ ارز در سال هاي بروز 
بحران در بازار ارز به خوبي در نمودار منعكس نش��ده است. 
به عنوان مثال متوس��ط نرخ دلار در مهرماه سال 1397 به 
بالاترين رقم خود )14، 816 تومان( رسيد. اما در ادامه و به 
دنبال اقدامات و سياس��ت هاي اتخاذ شده، در دي ماه سال 

1397 به 10، 964 تومان و در نهايت در اسفند ماه اين سال 
به 13، 246 تومان رسيد كه مي توان آن را به عنوان نواسانات 
كاهشي و اصلاحي نرخ ارز )حركت به سمت نرخ تعادلي( در 

نيمه دوم سال 1397 تعبير و تفسير نمود. 
اما همچنان كه در بخش اول مقاله نيز مورد اشاره قرار گرفت، 
هرچند كه به مدد درآمدهاي نفتي اين امكان وجود داشته تا 
عدم تعديل نرخ ارز براي يك دوره چند ساله بر اقتصاد كشور 
تحميل شود و براي چند سالي نرخ ارز و به تبع آن نرخ تورم 
در سطوح پايين تري برقرار باشد، ليكن اتخاذ اين رويكرد به 
دليل آثاري كه بر حوزه تجارت خارجي كشور داشته، واجد 
آثاري بسيار منفي بر توليد و رشد اقتصادي كشور بوده است. 
همانطور كه در نمودارهاي 2 و 3 نشان داده شده است، در 
طول سال هاي 89-1384 و 96-1392 عليرغم مثبت بودن 
تراز حساب جاري، تراز حساب جاري غيرنفتي منفي بوده 
است. در واقع، اين كسري مداوم تراز حساب جاري غيرنفتي 
از طريق صادرات نفتي پوشش داده شده است و بخش نفت 
و درآمدهاي ارزي آن در خدمت پوشش كسري مبادلات 
تجاري با دنياي خارج بوده است. به عبارت ديگر در صورت 
تعديل تدريجي نرخ ارز اسمي و تامين رقابت پذيري توليدات 
داخلي و در نتيجه كاهش كس��ري تراز تجاري غيرنفتي، 
بخش قابل توجهي از درآمدهاي نفتي كشور در حساب هاي 
بانك مركزي رسوب مي كرد. شايد اين موضوع يكي ديگر از 
ابعاد ناسازگاري سياستي را اين بار ميان سياستهاي ارزي و 
تجاري، نشان مي دهد. متاسفانه عليرغم ثبات نرخ ارز اسمي 
در طول سال هاي 96-1392، اقدامات لازم و موثري براي 
محدود س��ازي واردات كالا )رسمي و غيررسمي( صورت 
نگرفت و حجم بالاي واردات از مجاري رسمي و غيررسمي به 
كشور روانه گرديد كه واجد آثار منفي بر تراز تجاري و توليدات 
داخلي بود. اين عدم سازگاري در ابتداي سال 1397 و با اعلام 
دولت مبني بر يكسان سازي نرخ ارز )هر دلار معادل 4200 

تومان( به ميزان قابل ملاحظه اي افزايش يافت.
همانطور كه از نمودار نرخ ارز حاصل از برابري قدرت خريد 
)PPP( نيز به خوبي مشخص است، تعيين نرخ ارز در سطح 
4200 تومان به ازاي هر دلار از سطح تعادلي آن خيلي پايين تر 
بوده است. در عين حال كه همزمان با اتخاذ چنين رويكردي، 
سياست تجاري كشور متناس��باً اصلاح نشد و محدوديت  
خاصي نسبت به واردات )كالا و خدمت( به وجود نيامد. واضح 
است كه با اتخاذ چنين رويكردي در خصوص نرخ ارز، لازم بود 
سياست هاي تجاري كشور در جهت اعمال محدوديت بيشتر 
بر واردات اصلاح شود. عدم سازگاري ميان سياستهاي ارزي 
و تجاري در اين دوره، به افزايش قابل ملاحظه ثبت سفارش 
براي واردات كالا و افزايش تقاضا براي مسافرت هاي خارجي 
-به عنوان يك بخش مهم از واردات خدمات- منجر گرديد 
و در نهايت زمينه شكست سياست در ميانه سال 1397 را 

فراهم ساخت.
 

  ج( جمع بندي و نتيجه گيري
مروري بر تحولات اقتصادي كشور در طول يك دهه گذشته 

حاوي درس هاي آموزنده زير است: 
1- بي توجهي به رعايت سازگاري در اتخاذ سياست هاي 
كلان اقتصادي به ويژه سياستهاي پولي و ارزي، به معني 
انباش��ت نات��رازي و در نهايت بروز بح��ران ارزي و انفجار 
قيمت ها در آين��ده خواهد بود. بنابراين، حركت در جهت 
ثبات نرخ ارز اس��مي در شرايط بالا بودن رشد نقدينگي و 
نرخ تورم، به معني به تعوي��ق انداختن بحران ارزي و بروز 
آن در آينده به صورت ش��وك خواهد بود. 2- رشد بالاي 
نقدينگي در اقتصاد كش��ور كه دليل آن را بيش  از هر چيز 
بايد در بي انضباطي مالي دولت و عدم تعادل هاي موجود 
در نظام بانكي جست وجو نمود، توضيح  دهنده بخش قابل 
توجهي از مشكلات اقتصادي كش��ور به ويژه بروز ادواري 
بحران هاي  ارزي و افزايش قاب��ل ملاحظه نرخ تورم بوده 
است. بر اين اساس، ايجاد قواعد الزام آور براي تقويت انضباط 
مالي دولت و نيز اصلاح نظام بانكي و كنترل رشد نقدينگي 
از اين مسير، بايد به عنوان يك رويكرد اساسي مورد توجه 
قرار گيرد. هر چند كه در شرايط كنوني و كاهش درآمدهاي 
حاصل از صادرات نفت، اتخ��اذ چنين رويكردي - به ويژه 
از حيث كاهش كس��ري بودجه و انضباط بخشي به ماليه 
دولت- به مراتب سخت تر شده است، ليكن اين اميدواري 
وجود دارد كه با اتخاذ سياس��ت هاي مناسب بودجه اي و 
انجام اقداماتي از قبيل پياده سازي عمليات بازار باز توسط 
بانك مركزي، شرايط بهتري براي مديريت رشد نقدينگي 
توسط بانك مركزي فراهم آيد. 3- رويكرد سياست گذار در 
چند دهه گذشته مبني بر لنگر كردن نرخ ارز اسمي براي 
كنترل نرخ تورم، بر اين فرض غلط استوار است كه يك رابطه 
يك سويه از نرخ ارز به سطح قيمت ها برقرار است. اين در 
حالي است كه تجارب موجود به خوبي نشان مي دهد كه 
شايد رابطه مزبور در كوتاه مدت برقرار باشد، اما در ميان و 
بلندمدت اين رابطه، دو سويه است و افزايش سطح قيمت ها 
نيز تغييراتي متناسب در نرخ ارز را الزام آور مي سازد. در اين 
صورت سياست گذار حداقل در ميان مدت بهتر است نرخ 
ارز واقعي را به عنوان لنگر سياس��تي خود در نظر بگيرد و 
اجازه دهد ن��رخ ارز حداقل به ميزان اختلاف تورم داخلي 

و خارج تعديل شود.
4- از آن جا كه بخش عمده اي از شوك ها و نوسانات اقتصادي 
به عدم استقلال بانك مركزي و سياست پولي مربوط مي شود، 
مقوله استقلال بانك مركزي و سياست پولي از اهميت ويژه اي 
برخوردار است. در اين خصوص تا به حال مباحث بسيار زيادي 
مطرح شده و اقداماتي هم صورت گرفته كه به هيچ وجه كامل 
نيست و تا شرايط مطلوب فاصله زيادي وجود دارد. اين امر 
نيازمند بازنگري و بازتعريف جايگاه و نقش بانك مركزي و 
بانك ها در كشور و اصلاح قوانين مختلف متعرض استقلال 

نهاد متولي سياست پولي است.
طرح جديدي هم كه اخيرا توسط نمايندگان محترم تهيه 
شده و كليات آن به تصويب رسيده است داراي نقايص جدي 
است و قطعا نسبت به وضع موجود قدم به جلو تلقي نمي شود. 
اصلاح قانون بانك مركزي كه بسيار ضروري هم هست نياز 
به يك كار كارشناسي بسيار دقيق، بررسي تجربيات ساير 
كشورها و طراحي مدل مطلوب بومي، منطبق بر ارزش هاي 
اسلامي است كه بتواند بر اساس يك فرايند دقيق، منجر به 
تصويب قانوني منسجم و مترقي براي بانك مركزي جمهوري 

اسلامي ايران شود.
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توكلي:روحاني تصميم درباره 
FATF را عقب انداخت

احمد توكلي با اشاره به حدس و گمان هايي كه اين 
روزها درباره تصويب يا عدم تصويب پيوستن ايران به 
FATF در مجمع تشخيص مصلحت مطرح مي شود 
اظهار داش��ت: اعضاي مجمع تشخيص مصلحت 
همگي بالاي 50 سال دارند و به دليل نامساعد بودن 
هوا جلسات تعطيل شد. پس اين درست نيست كه 
ع��ده اي از احتمال رأي  مثب��ت آوردن اين موضوع 
خبر مي دهند.  اين عضو مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در پاس��خ به اين سوال اعتماد آنلاين كه دليل 
فرسايشي شدن بررسي مساله FATF چيست گفت: 
آقاي روحاني اواخر سال پيش از طريق آقاي دژپسند، 
وزير اقتصاد، پيغام فرستاده بود كه براي رأي گيري 
بر سر FATF فعلًا دست نگه داريم. همچنين آقاي 
مجيد انصاري هم خواس��ت تصميم گيري را عقب 
بيندازيم، چون آنها مي دانستند در صورت رأي گيري، 
رأي مجمع به اين موضوع منفي خواهد بود.  توكلي 
همچنين ادامه داد: گروهي مي گويند »اگر دولت در 
اختيار اصولگرايان بود، تا به حال مجمع براي پيوستن 
ب��ه FATF رأي مثبت داده بود« ك��ه در جواب بايد 
گفت چنين برداشت هايي غلط است. من نمي دانم 
چطور اين دروغ ها را مي گويند و 43 نفر از اعضا را به 
بي ديني متهم مي كنند. اساساً مساله به اين مهمي را 
نبايد وارد رقابت هاي سياسي كنيم و چنين مواضعي 
بگيريم.  اين فعال سياس��ي اصولگ��را افزود: عقب 
افتادن تصميم گيري بر سر FATF به اين دليل است 
كه در برخي مسائل و موضوعات مراعات مي كنيم و 
مهم نيس��ت كه در ماه دهم يا آخر سال باشيم. من 
به طرفداران پيوستن به اين معاهده بين المللي قوياً 
مي گويم، اگر در شرايط فعلي رأي گيري شود، مجمع 
تشخيص مصلحت نظام حتماً با پيوستن جمهوري 
اسلامي به FATF مخالفت خواهد كرد. احمد توكلي 
در پايان صحبت هايش گفت: متاسفانه گروهي همه 
بحث هاي مهم را به سياس��ت و سياسي كاري ربط 
مي دهند. FATF موضوع بسيار مهمي است كه براي 
تصميم گيري حتماً بايد تمام جوانب را در نظر بگيريم 
و اين طور نيست كه هر كسي به دليل تعلقات جناحي 
و سياسي درباره اين موضوع مهم موضع گيري كند و 
مطالبه اي داشته باشد. در همين حال يك عضو ديگر 
مجمع تشخيص مصلحت نظام به اظهارات احمد 
 FATF توكلي در ارتباط با خواست دولت و موافقان
براي به تعويق افتادن بررسي اين كنوانسيون پاسخ داد. 
مجيد انصاري در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: ديروز 
)چهارشنبه( كميسيون مشترك سياسي، دفاعي و 
 CFT حقوقي و اقتصاد كلان مجمع كه مامور بررسي
و پالرمو هستند در ادامه جلسات خود از ساعت 13 تا 
15 جلسه اي براي بررسي نهايي اين موضوعات دارند. 
همچنين جلسه صحن مجمع تشخيص مصلحت 
نظام كه قرار بوده از ساعت 15 بعد تشكيل شود، امروز 
تشكيل نمي شود . وي در پاسخ به پرسشي در ارتباط 
با گفته احمد توكلي ديگر عضو مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام كه مدعي شده بود دولت از طريق وزير 
 FATF اقتصاد خواهان عقب انداخته شدن بررسي
در مجمع شده بود نيز گفت: جريان به اين قرار بوده 
كه سال گذشته تلاش بس��ياري كرديم تا پالرمو را 
تصويب كنيم. هيات عالي نظارت ايراداتي بر لايحه 
پالرمو گرفته بود؛ البته شوراي نگهبان پالرمو را تصويب 
كرده بود و از نظر شرع و قانون اساسي مشكلي نبود، اما 
هيات عالي نظارت در مجمع ايراداتي گرفت. انصاري 
ادامه داد: هيات عالي نظارت اين موضوع را به شوراي 
نگهبان ارجاع داد، شوراي نگهبان نيز ايراد را به مجلس 
فرستاد، مشكل پيش آمد و موضوع اصراري شد و به 
مجمع بازگشت. ما خيلي تلاش كرديم كه اشكالات 
در مجمع برطرف شود و مجمع تشخيص مصلحت 
نظام پالرمو را در موعد مقرر تصويب كند. وي افزود: 
كار پيش نرفت و از طريق فشارهاي مختلفي كه وارد 
شد نهايتا اعضاي مجمع پالرمو را به تصويب نرساندند.

اين عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام سپس 
خاطرنشان كرد: در يكي از جلسات كه بحث مفصلي 
صورت گرفت نظر اكثر اعضاي مجمع براي تصويب 
پالرمو منفي ب��ود؛ اين در حالي ب��ود كه براي تاييد 
اين موضوع راي دو س��وم اعضاء را به صورت مثبت 
مي خواستيم. وي افزود: در آن مقطع بنده و چند نفر 
ديگر احساس كرديم اگر پالرمو در مجمع رد شود براي 
كشور مشكلات جديدي ايجاد مي شود. در آستانه 
سال نو بوديم. مي رفت كه رد كردن پالرمو تاثير منفي 
بر بازار ارز، س��كه و كالاها بگذارد. شب عيد بود و اين 
تصميم باعث تحميل گراني جديدي بر مردم مي شد.

انصاري اظهار كرد: پيشنهاد كرديم فعلا راي گيري 
درباره پالرمو را به تاخير بيندازيم. همان زمان بود كه 
لايحه سي اف تي هم به مجمع آمده بود. ارتباط زياد و 
در هم تنيدگي زيادي بين اين دو لايحه وجود داشت.

وي ادامه داد: پيشنهاد كرديم فعلا راي گيري نكنيم 
تا يك جا مورد نظر مجمع قرار بگيرد؛ اما متاسفانه بنا 
به دلايل مختلف اين بررسي طولاني شد و يك سال 
مهلت مجمع براي بررسي اين موضوع سپري شد. 
چون طبق تبصره 3 ماده 25 آيين نامه داخلي مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، مجمع يك سال بيشتر براي 

بررسي موضوع مطرح شده در اين نهاد وقت ندارد.
اين عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: اگر 
اين موضوع در آن زمان ذكر شده به كميسيون ارجاع 
مي شد، پالرمو رد مي شد؛ اما درخواست ما اين بود كه 
موضع به تاخير بيفتد تا فرصت براي رايزني بيشتر ايجاد 
شود. انصاري تاكيد كرد: ما موافقان FATF همچنان 
اصرارمان بر اين است كه لوايح مختلف FATF بايد 
تصويب ش��ود. ما دلايل مخالفين را وارد نمي دانيم، 
معتقديم با رد اين لوايح هم دور زدن تحريم ها سخت تر 
مي شود و هم نظام بانكي با مشكلات بيشتري رو به رو 
مي شود و ما يك خود تحريمي را بر نظام بانكي كشور 
تحميل مي كنيم. وي در پايان گفت: هم دولت و هم ما 
در مجمع اذعان داريم تصوب لوايح FATF مشكلات 
فعلي را برط��رف نمي كند، اما تصويب نش��دن آن 
مشكلات جديدي بركشور وارد مي كند و اداره اقتصاد 
كشور به مراتب سخت تر مي شود و مشكلات بيشتري 

براي مردم ايجاد مي كند.

توضيح: در برآورد نرخ ارز دلار PPP در سال 1397 از تورم اعلامي مركز آمار 
ايران و در مابقي سال ها از ارقام اعلامي بانك مركزي استفاده شده است.



ديدگاه 9 دريچه

محك زدن توان ميانجيگري دهلي نو در سفر وزير امور خارجه هند به ايران و امريكا در گفت وگو با ملازهي

نقش بندر چابهار در رقابت تجاري امريكا و چين 

رويكرد عربستان سعودي در چالش با ژئوپليتيك شيعه

نوزدهمين نشست كميسيون مشترك اقتصادي 
بي�ن اي�ران و هند در نخس�تين روز زمس�تان 
)يكشنبه( به رياس�ت محمدجواد ظريف، وزير 
امور خارجه كش�ورمان برگزارشد. سابرامانيام 
جايشانكار، وزير امور خارجه هند كه براي شركت 
در اين نشست به ايران سفر كرده بود در سه دور 
با ظريف رايزني كرده است. او همچنين با حسن 
روحان�ي، رييس جمهوري به دي�دار و گفت وگو 
پرداخت. در ادامه وزير امور خارجه هند با علي 
شمخاني، دبير شوراي عالي امنيت ملي كشور 
در دبيرخانه اين ش�ورا ديدار ك�رد. اما هدف يا 
اهداف س�فر وزير امور خارجه هندوس�تان به 
ايران چيست؟ ديپلماس�ي ايراني براي بررسي 
اين مساله، گفت وگويي را با پيرمحمد ملازهي، 
كارشناس و تحليلگر مسائل شبه قاره ترتيب داده 

است كه در ادامه از نظر مي گذرانيد.

  با توجه به اينكه مناس�بات ته�ران و دهلي نو 
به خص�وص در بعد اقتصادي و تج�اري تابعي از 
مناسبات ايران و ايالات متحده امريكاست، سفر 
سوبرامانيام جايشانكار، وزير امور خارجه هند 
به ايران به منظور برگزاري نشس�ت كميسيون 
مشترك اقتصادي را چگونه ارزيابي مي كنيد؟ 
آيا اين ماموريت در تضاد با سياس�ت تحريمي 

امريكا قرار ندارد؟
خير، چون اين سفر بيشتر پيگيري منافع هند در بندر 
چابهار است. همان گونه كه شما به درستي اشاره كرديد 
مناسبات ايران و هندوستان به ويژه در بعد تجاري يقيناً 
در بس��تر ميزان تنش ميان تهران و واشنگتن تعيين 
مي شود. در اين راستا هندي ها منتظرند كه گفت وگوها 
و مناس��بات برجامي چه آينده اي پيدا خواهد كرد. اما 
با توجه به سفر اخير آقاي روحاني به ژاپن و همچنين 
تمايل برخي كشورها مانند عمان، ژاپن و سوييس براي 
ميانجيگري ميان ايران و امريكا و نيز برخي پالس هاي 
مثبت از س��وي كاخ سفيد براي ارس��ال دارو و غذا به 
ايران از طريق كانال مدنظر سوييس، فضاي مثبت، ولو 
نامطمئني را براي كاهش تنش شكل داده است. در اين 
فضا هندوس��تان سعي مي كند از تغيير شرايط نهايت 
استفاده را ببرد تا بتواند حداقل در خصوص مهم ترين 
دغدغه خود يعني بندر چابهار به منافع مدنظرش دست 
پيدا كند. لذا اگر هندي ها بتوانند ايالات متحده امريكا را 
در خصوص همكاري تهران - دهلي نو بر سر بندر چابهار 
به اقناع برس��انند، تا اندازه اي مي توان گفت بخشي از 

روابط تجاري هندوستان با ايران حفظ مي شود. 
از طرف ديگر واقعيت اين اس��ت ك��ه اكنون به دلايل 
مختلف ايالات متحده امريكا حساس��يت جدي روي 
مناسبات تجاري ايران و هندوستان تنها بر سر مساله 
بندرچابهار ندارد. لذا ما شاهديم كه امريكا از زمان آغاز 
فشارها، بندر چابهار را از تحريم هاي خود معاف كرده 
اس��ت. اين در حالي است كه اخيراً كاخ سفيد معافيت 
فروش نفت براي هندوس��تان را ه��م ملغي كرد و اين 
كش��ور نيز به تبع تحريم ها، خريد نفت خود از ايران را 
به حالت تعليق درآورد و از كش��ورهاي ديگري مانند 
امارات و عربستان سعودي نياز هاي نفتي خود را تامين 
مي كند. لذا اگر مجموعه اين شرايط را در نظر بگيريم 
سياست ايالات متحده امريكا كماكان همان سياست 
فشار حداكثري براي محدود كردن ايران است، اما در 
خصوص چابهار چنين نگاهي از طرف كاخ سفيد پي 
گرفته نمي ش��ود. در همين چارچوب است كه اكنون 
هندوستان س��عي مي كند با افزايش مناسبات خود با 
ايران و همچنين رفت و آمدهاي ديپلماتيك پيرامون 
بندر چابهار، اهداف و منافع تجاري و اقتصادي خود را پي 

بگيرد. لذا نبايد اين گونه قلمداد كرد كه مناسبات تجاري 
كنوني ايران و هندوستان در خصوص مساله فروش نفت 
و نظاير آن است، بلكه اكنون دغدغه هند تنها بندر چابهار 
است. يعني در حقيقت اكنون هندوستان حاضر شده 
است از امتياز خريد نفت از ايران، ذيل تحريم ها بگذرد 
تا بتواند رضايت امريكا را در خصوص حضور هندوستان 
در بندر چابهار داشته باشد كه دهلي نو از طريق افزايش 
مناس��بات اقتصاديش در اي��ن بندر نفوذ خ��ود را در 
افغانستان و آسياي ميانه بيش از پيش گسترش دهد. 
پيرو همين مساله رسانه هاي هندي نيز به نقل از وزير 
امورخارجه اين كشور گزارش دادند كه تهران و دهلي در 
جريان سفر جايشانكار به ايران براي تسريع پروژه بندر 

چابهار با يكديگر به توافق رسيده اند.
  با تمام اين تفاسير آيا سفر وزير امور خارجه هند 
كه اولين سفر وي از زمان آغاز فعاليت او به عنوان 
رييس دستگاه ديپلماسي اين كشور است تنها 
در چارچوب پيگيري اهداف و منافع دهلي نو در 
بندر چابهار خلاصه مي شود، آن هم در شرايطي 
كه مناسبات ديپلماتيك، سياسي و اقتصادي دو 

كشور فراتر از يك بندر است؟
يقينا روابط ايران و هندوس��تان، روابطي بسيار جدي 
و راهبردي اس��ت، اما هندوستان بنا به منافع خود در 
ش��رايط كنوني ناچار اس��ت كه از تحريم هاي ايالات 
متحده امريكا تبعيت كرده و تنها از معافيت تحريمي 
بندر چابهار اس��تفاده كن��د. با اين وجود و در پاس��خ 
دقيق تر به س��وال شما بايد گفت كه علاوه بر پيگيري 
اهداف و منافع دهلي نو در بندر چابهار دو نكته ديگر يا 
دو ماموريت ديگر در سفر وزير امور خارجه هندوستان 
به ايران وجود دارد؛ اولين نكته به تحولات داخلي اين 
كش��ور بازمي گردد. به هر حال پس از آغاز اعتراضات 
مردمي در هند به واسطه دادن تابعيت به اقليت هاي 
ديني غير مسلمان در اين كشور كه تاكنون نزديك به 
30 كشته در پي داشته است، سبب شد تا هندوستان 
براي تغيير اين شرايط وزير امور خارجه خود را مامور 
كند تا به ايران س��فري داشته باش��د. چون اين سفر 
مي تواند در فروكش كردن خشم مسلمانان هندوستان 
و مديريت اعتراضات اثرگذار باشد، چرا كه با توجه به 
نگاه مسلمانان هندوستان به جمهوري اسلامي ايران 
اين س��فر براي مقامات دهلي ن��و در فروكش كردن 
اعتراضات بس��يار حايز اهميت اس��ت. نكت��ه دوم در 
بردارنده اين واقعيت اس��ت كه اگرچه هندوستان در 
تلاش است كه از خطوط قرمز تحريمي ايالات متحده 
امريكا عبور نكند، اما س��عي دارد مانند ژاپن، عمان و 
سوييس رايزني هاي ميانجيگرايانه خود را در خصوص 
كاهش تنش ميان ايران و ايالات متحده امريكا داشته 
باشد. لذا هندوس��تان با سفر وزير امور خارجه خود به 
تهران و رايزني هاي ديپلماتيك در اين راس��تا سعي 
كرده است كه توان سياسي خود را براي ميانجيگري در 

كاهش تنش مينا ايران و امريكا محك بزند. 
  در راستاي نكات شما آيا سفر اخير سوبرامانيام 
جايشانكار، وزير امور خارجه هند به واشنگتن 
كه اتفاقا قبل از سفر وي به تهران بوده با ماموريت 
سنجش توان سياسي و ديپلماتيك دهلي نو براي 

ميانجيگري صورت گرفته است؟
اين سفر، هم مي تواند در اين راستا قابل ارزيابي باشد و 
هم مي تواند در قالب كسب تكليف از واشنگتن براي سفر 
به ايران هم تحليل شود. به هر حال يك سر اين تنش 
ايالات متحده امريكاس��ت. لذا هندوستان براي اينكه 
سطح آمادگي خود را براي ميانجيگري و آشتي جويي 
محك بزند بايد بتواند با هر دو سر تنش يعني تهران و 
واشنگتن گفت وگو كند. اما در عين حال من معتقدم 
سفر اخير وزير امور خارجه هندوستان به امريكا، قبل از 

سفر وي به ايران، مي تواند در راستاي گرفتن چراغ سبز 
هندي ها از كاخ سفيد براي رايزني در خصوص مسائل 
بندر چابهار باشد و تا هندي ها بدانند در ديدار با مقامات 
ايراني مي توانند در خصوص چه مسائلي به توافق برسند. 
يعني هندوستان قبل از اينكه رايزني هاي خود را با ايران 
انجام دهد از پيش موضوعات مدنظر خود را با سران و 

مقامات واشنگتن چك كرده است.
  در اين ميان نكته بس�يار مهمي كه وجود دارد 
اين اس�ت كه بسياري از كارشناس�ان، از جمله 
خود ش�ما معتقديد كه ايالات متحده امريكا به 
دليل رقابت اقتصادي با چين س�عي كرده است 
اين معافيت تحريمي را براي هندوستان در بندر 
چابهار قائل شود تا بتواند در برابر حضور چيني ها 
در بندر گوادر پاكستان عرض اندام كند. اما اين 
پارامتر تا چه اندازه مي تواند تضمين كننده تداوم 
معافيت هاي تحريمي امري�كا در خصوص بندر 
چابهار باش�د؟ آيا جمهوري اسلامي ايران تنها 
روي همين پارامتر مي تواند انتظار داشته باشد 
كه حضور هندي ها در چابهار طولاني مدت باشد؟

همان گونه كه در مصاحبه پيشين با ديپلماسي ايراني 
عنوان ك��ردم اكنون دو نگاه در خص��وص بندر گوادر 
پاكس��تان و بندر چابهار در ايران وجود دارد؛ يك نگاه 
قائل به اين است كه اين دو بندر رقيب همديگر هستند 
و نگاه ديگر معتقد است اين دو بندر مي توانند مكمل 
همديگر باشند و ظرفيت هاي همديگر را تقويت كنند. 
در اين راستا چين با يك برنامه جاه طلبانه به نام “جاده 
ابريشم جديد “ سراغ بندر گوادر پاكستان رفته و در اين 
راستا معتقد است كه بندر چابهار نيز مي تواند مكمل 
طرح هاي پكن در خصوص جاده ابريشم جديد باشد. 
حت��ي اخباري هم دال بر اين وج��ود دارد كه چين به 
دنبال احداث پايگاه هاي نظامي در اطراف بندر گوادر 
پاكستان اس��ت. از اين رو چيني ها سعي مي كنند به 
همان اندازه كه نفوذ خود را در بندر گوادر پاكس��تان 
تقويت كرده اند، حضور جدي هم در بندر چابهار داشته 
باش��ند. در اين راستا چين پيشنهاد كرده است كه به 
هزينه خود يك خط آهن مشترك از بندر گوادر تا بندر 
چابهار در ايران كشيده شود كه بتواند نفوذ زميني خود 

را از جاده قره قروم به بندر گوادر و بعد از آن طريق بندر 
چابهار داشته باشد تا به بخشي از بازارهاي خاورميانه 
و بعد از آن اروپا دسترسي پيدا كند. از طرف ديگر نفوذ 
خود را از طريق افغانستان به آسياي ميانه بكشاند. اما 
در آن سو ايالات متحده امريكا سعي مي كند با تداوم 
فضاي رقابتي و افزايش نفوذ به هندوستان و افغانستان 
در چابهار مانع از حضور چين و پاكستان در بندر چابهار 
شود تا در نهايت برنامه مهم چين )جاده ابريشم جديد( 
را به شكس��ت بكش��اند. اتفاقا با همين معافيت هاي 
تحريمي امريكا است كه اكنون هندوستان انگيزه جدي 
براي افزايش نفوذ در بندر چابهار پيدا كرده است تا بتواند 
نگاه رقابتي مد نظر ايالات متحده امريكا در بندر چابهار 
داشته باشد. از طرف ديگر دو كشور پاكستان و چين 
با هم مصرانه از افغانستان، ايران و روسيه خواسته اند تا 
به كريدور اقتصادي مد نظر پكن براي سود دو جانبه 
ملحق شوند. هند با كريدور اقتصادي چين و پاكستان 
مخالف است، زيرا اين پروژه در قلمرو مورد اختلاف در 
گيلگيت- بلتستان و كشمير پاكستان )PoK( در حال 

ساخت است.
  در اي�ن ميان آيا ايران مي توان�د ميان دو نگاه 
حاضر در خصوص دو بندر گوادر و چابهار به نگاه 
سومي دس�ت يابد يا اينكه تهران نيز ناگزير به 
پذيرش يكي از اين دو نگاه اس�ت؟ اساس�ا نگاه 
مطلوب از منظر ايران بايد كدام نگاه باشد؛ نگاه 

رقابتي يا نگاه مكمل بودن گوادر و چابهار؟
مساله مهم اهميت استراتژيك بندر گوادر پاكستان و 
بندر چابهار اس��ت. يعني اين دو بندر اكنون دو نقطه 
ثقل در رقابت جدي تجاري - اقتصادي و حتي امنيتي 
و نظامي ايالات متحده امريكا با چين به شمار مي روند. 
چون گوادر در استراتژي بزرگ چين، پايگاه مهمي به 
ش��مار مي رود كه بخشي از اس��تراتژي رشته مرواريد 
آن براي اقيانوس هاي هند و آرام اس��ت. در اين راستا 
ديگر “مرواريدها “ اين رش��ته در جنوب آس��يا شامل 
بندر كياكپيا در ميانمار و بندر هامبانتوتا در سريلانكا 
مي شوند. مالديو نيز با چين براي اجاره دراز مدت يك 
بندر مذاكره كرده است. استراتژي دريايي چين كاملًا از 
نظريه تسلط بر درياي »ماهان« پيروي مي كند. فرضيه 

»ماهان« اين بود كه هر كسي كه اقيانوس هند را كنترل 
كند، بر سراس��ر آسيا تس��لط پيدا خواهد كرد. نيروي 
دريايي چين به سرعت در حال گسترش است و آشكارا 
بر آن است تا بر اقيانوس هاي هند و آرام تسلط داشته 
باشد. اگر بندر گوادر در زماني در آينده به پايگاه دريايي 
تبديل شود، نيروي دريايي چين را قادر مي سازد حضور 
دايمي خود را در درياي عرب و خليج عمان تثبيت كند. 
اگر اين طرح به نتيجه برسد زنگ خطر جدي براي امريكا 
را به صدا درآورده اس��ت. لذا كاخ سفيد از هر طريقي به 
دنبال به شكست كشاندن اين طرح چيني ها است. با اين 
اوصاف در حقيقت، هند مجبور به مبارزه در يك جنگ 
دو جانبه اس��ت. اما ايران در اي��ن ميان مي تواند ابتكار 
عمل را در دس��ت بگيرد. اما اينكه چگونه از اين ابتكار 
عمل استفاده كند يا از چه طريق آن را عملياتي كند، 
جاي سوال دارد. براي تحقق اين امر لازم است جمهوري 
اسلامي ايران كانون هاي تصميم گيري را متمركز كند. 
يعني با گردآوري بحث هاي كارشناس��ي، آرا و نظرات 
مختل��ف، در نهايت ي��ك نهاد يا ي��ك ارگان خاص را 
مسووليت تصميم گيري ها كند. لذا تهران اكنون بيش از 
هر زمان ديگري به نگاه واقع بينانه و دقت عمل بيشتري 
نيازمند است. با اين وصف اگر جمهوري اسلامي ايران 
به سمت همگرايي بندر چابهار با بندر گوادر و همكاري 
بيشتر با چيني ها گرايش پيدا كند دو امتياز را به دست 
خواهد آورد؛ اول اينكه با كشيده شدن خط آهن مدنظر 
چيني ها از بندر گوادر به بندر چابهار، مناسبات اقتصادي 
ايران نيز افزايش پيدا خواهد كرد و از آن در قالب امتياز 
دوم سو مي توان نسبت به تكميل خط لوله صلح گازي 
در پاكستان با سرمايه گذاري خود چيني ها اميدوار بود. 
در اين راستا يك شركت چيني رسماً عنوان كرده كه 
حاضر اس��ت مبلغ ۵00 ميليون دلار براي تكميل اين 
خط لوله صلح س��رمايه گذاري كند و از دو طرف ايران 
و پاكستان هم فعلًا پولي دريافت نخواهد كرد و بعد از 
درآمد حاصل از تكميل اين خط لوله صلح هزينه خود 
را برداشت خواهد كرد. پس مطلوب آن است كه ما هم 
به فكر همراهي و همگرايي بيشتر با بندر گوادر باشيم تا 
اينكه مطابق با نگاه امريكا و هندوستان رقابت بين بندر 

چابهار را با بندر گوادر افزايش دهيم. 

مريم وريج كاظمي|
 پژوهشگر مسائل ژئوپليتيك|

تصور اين است كمك مالي كه عربستان سعودي طي 
سال ها به سوريه مي كرد صرفا حمايت هاي بشر دوستانه 
بوده در حالي كه ايجاد ت��وازن قدرت با مصر را مدنظر 
قرار داشته يا حمايتي كه از مسلمانان كرانه غربي و نوار 
غزه مي كند تنها هدفش تضعيف سازمان آزادي بخش 
فلسطين اس��ت، همين طور در مورد الجزاير نيز صرفا 
در جهت روي كار آمدن گروه ه��اي خاص كه كارايي 
بره��م زدن موازنه قدرت را دارن��د در نظر مي گيرد. از 
اين رو حمايت هاي مالي عربستان سعودي مانعي در 
جهت دموكراتيزه شدن كشورهايي است كه از اهميت 

استراتژيك برخوردارند.
آشكار است كه نفع اصلي از اين سياست تنها شامل حال 
غربي ها مي شود. از اين رو تنها كشوري كه در خاوربزرگ 
بيشترين سود را براي ايالات متحده امريكا و غرب دارد 
عربستان سعودي است. بي دليل نيست كه عربستان 
سعودي از نظر مس��ائل حقوق بشري تحت فشار قرار 
نگيرد و آزادي عمل بيشتري را در متشنج كردن فضاي 
پيراموني خود داشته باشند. اما حمايت خارجي از آل 
سعود تا زماني ادامه مي يابد كه اين خاندان بي چون و چرا 
در راستاي منافع غرب عمل نمايند و اگر يك آلترناتيو 
ظهور كند بي درنگ حكومت آل سعود تغيير خواهد كرد. 
كارشناسان مسائل استراتژيك معتقدند كه شايد عراق 
آلترناتيوي براي عربستان سعودي باشد و روي همين 
اصل رياض از برپايي امنيت در عراق خش��نود نيست. 
امنيت واقعي در عراق به منزله زنگ خطري براي خاندان 
سعودي است چرا كه عراق داراي ذخاير غني از نفت و 
گاز اس��ت و تاكنون بهره برداري موثري از آن به دليل 
ناامني و جنگ هاي پي درپي صورت نگرفته است.عراق 
مي تواند در راس��تاي صدور نفت از عربستان سعودي 
پيشي بگيرد. ولي در حال حاضر به دليل فرسوده بودن 

سيستم هاي استخراج و عدم سرمايه گذاري در بخش 
انرژي و همچنين بالا بودن مصرف داخلي و ناامني شديد 

امكاناتش كم شده است.
در پادشاهي عربستان سعودي يك الگو پيچيده اي از 
روابط اجتماعي حاكم است كه بر اساس آن هر فرد به 
اجتماع سياسي و پيچيده مرتبط است كه كانون اين 
اجتماع را قبيله تش��كيل مي دهد. گرچه در سال هاي 
اخير يكجانشيني و نوگرايي توسعه نيافته را براي خود 
را حفظ كردند ولي ارزش هاي قبيله گرايي نقش مهمي 
دارند؛ روي همين اصل قبيله نسبت به هويت فراقبيله اي 
قويتر عمل مي كند. مردم عربستان يك تجربه تناقض 
آميزي از گذار يك زندگي سنتي به زندگي مدرن را دارند 
كه اكنون اين دوران گذار را به رهبري محمد بن سلمان 
طي مي كنن��د. براي بن س��لمان پرداختن به هژمون 
منطقه اي و به چالش كشيدن رقيب سنتي و قديمي 
يعني ايران گامي موثر در تثبي��ت پايه هاي حكومت 

آل سعود به شمار مي آيد؛ او به خوبي آگاه است كه براي 
تحكيم بنيادهاي حكومت عربستان و برتري منطقه اي 
و اعتبار بخشيدن به هويت جمعي و ملي كشورش به 
چالش كشيدن تفكرات ژئوپليتيكي ايران در محدوده 

هلال شيعي مهم است.
اشتياق عربستان سعودي به اضمحلال تفكر ژئوپليتيكي 
شيعه )هلال شيعي( را مي توان در حمايت هاي مالي 
و معنوي به گروه هاي مش��اهده كرد كه درصدد برهم 
زدن نظم منطقه اي هستند و هر چه منطقه پرآشوب 
باشد ساختار هويتي آنان نيز از ثبات بيشتري برخوردار 
مي ش��ود. از اين رو چاه هاي نفت عربس��تان مخزني 
بي انتها از دلارهاي امريكايي را نصيب گروه هاي مخالف 

با سياست هاي شيعي ايران كرده است.
از سوي ديگر پژوهشگران معتقدند خطر هلال شيعي؛ 
هلالي كه از جبل عامل آغاز ش��ده و پس از درنورديدن 
بين النهرين و س��واحل خليج فارس ب��ه ويژه مناطق 

نفت خيز شرق عربستان سعودي و فلات ايران تا قلب 
كوه هاي خراس��ان ب��زرگ ادامه مي يابد كه از س��وي 
دستگاه هاي سياسي و تبليغاتي ايالات متحده امريكا 
تبليغ مي شوند، در حقيقت به منظور ايجاد هراس در 
بين حكومت هاي منطقه و مردم سني مذهب است. از 
اين طريق، ايالات متحده امريكا قصد دارد عربس��تان 
سعودي و هم پيمان هايش را براي دفع اين خطر موهوم 
بسيج كند. دكتر پيروز مجتهدزاده )استاد ژئوپليتيك( 
معتقد است كه هدف اين توطئه آشكار يعني به كارگيري 
مفهوم هلال شيعي، عبارت است از: معرفي يك هلال 
ژئوپليتيك كه از ايران و به رهبري ايرانيان آغاز مي شود، 
عراق و سوريه را دربرمي گيرد و به حزب الله در لبنان و 
حماس در فلسطين پايان مي يابد. اين مجموعه تخيلي 
كه توطئه گران ش��كل جغرافياي��ي آن را هلال مانند 
فرض و ترس��يم كرده اند و به گفته ملك عبدا..، پادشاه 
اردن، بزرگ ترين منابع سوختي فسيلي جهان از تنگه 
هرمز تا درياي كاسپين را در اختيار دارد، مي خواهد از 
راه گس��ترش عملياتي مانند عمليات حماس و حزب 
ا..، بر جهان اسلام برتري گرفته، اسراييل را نابود كند. 
قرارگيري ش��يعيان در مناطق حساسي كه بيشترين 
انرژي فس��يلي و به ويژه نفت را دارا اس��ت و تقابل آنها 
با غربي ها و جريان هاي راديكال اهل تس��نن همچون 
وهابي ها در عربستان سعودي سبب شده تا زمينه هاي 
ژئوپليتيكي براي آفرينش مفاهيم جديد سياسي توسط 
بازيگران درگير در منطقه فراهم گردد. از س��وي ديگر 
ايالات متحده با درك وضعيت خاص خاوربزرگ و نياز 
شديد به انرژي نفت و كنترل بر اين انرژي نيز و در دست 
گرفتن نبض اقتصادي كشورهاي اروپايي، چين، ژاپن و 
هند، همواره مي كوشد حضور خود را در منطقه به ويژه 
حوزه خليج فارس حفظ كند. اين امر س��بب مي شود 
ايالات متحده به دنبال راهكاري براي مشروعيت بخشي 
به حضور دايم خود در منطقه باشد. در نتيجه اين كشور 

همواره در پي رصد زمينه هاي ژئوپليتيكي بحران زا در 
منطقه و استفاده از آنها براي لزوم حضور خود است.

بنابراين، تقابل بين شيعيان و وهابي ها و ساير گروه هاي 
س��لفي كه امروزه هدايت فكري- سياس��ي بسياري 
از اعراب را در دس��ت گرفته اند و نيز تقابل ش��يعيان با 
ايالات متحده امريكا و انقلابي بودن آنها و نيز استقرار 
شيعيان در مراكز و مناطق نفت خيز و هراس امريكا از 
اين وضعيت، باعث شده تا اين بار دست به مفهوم سازي 
در جهت كنترل تشيع از يك طرف و در واقع مشروعيت 
بخش��يدن به حضور دايم خود از طرف ديگر بزند و به 
معرفي هلال شيعي و خطر اتحاد شيعيان در قالب اين 

هلال برضدغربي ها و سني ها بپردازد. 
حال چنين تصوري هرچند تخيلي از واژه هلال شيعي 
توانسته تحولات فراواني در ابعاد سياسي و اجتماعي- 
اقتصادي براي منطقه به بار آورد و عربس��تان سعودي 
نيز از اين گفتمان در جهت هم سو كردن جهان سنت و 
قدرت نمايي و تثبيت خود به عنوان رهبر جهان اسلام 

در پي منفعت منطقه اي و بين المللي باشد.
با اين تفاسير عربستان س��عودي به خوبي درك كرده 
اس��ت كه براي بالا بردن وجه مل��ي و منطقه اي خود 
علاوه بر داشتن ثروت طبيعي، سرمايه هاي ايدئولوژيك 
)همانند آنچه در ايران وجود دارد( نيز مهم هستند كه 
مي تواند وابس��تگي هاي فكري مشترك با كوشش بر 
حفظ تمامي ارزش هاي كسب شده در طول تاريخ چه 
در باب زبان يا فرهنگ و هنر هدايت نمايد. از اين منظر 
عربستان سعودي مي تواند بحران هويتي كه تهديدش 
مي كند را به سوي نظم قابل قبول مورد تاييد كليه اقوام 
مستقر در سرزمين نجد و حجاز هدايت كند. از اين رو 
به چالش كش��يدن تفكر ژئوپليتيك شيعه در فضاي 
هلال ش��يعي از اولويت هاي اصلي سياس��ت خارجي 

سعودي ها است.
منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 
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 رييس پارلمان عراق
و دستور كار از واشنگتن؟

عبدالرحمن فتح الهي| 
با وجود تقلاها، مخالفت ه��ا و اعتراضات جريانات 
و فراكس��يون نمايندگان كردي در پارلمان عراق 
نس��بت به آنچ��ه تغيير اص��لاح قان��ون انتخابات 
ش��وراهاي اس��تاني و برخي قوانين ديگر از جمله 
قانون كميس��يون عالي انتخابات اين كشور، ذيل 
پيش نويس ۵0 ماده اي ناميده مي ش��ود، سرانجام 
اين پيش نويس جنجالي در جلسه روز سه شنبه 3 
دي/ 24 دسامبر پارلمان عراق به تصويب رسيد. اين 
در حالي است كه محمد الحلبوسي، رييس پارلمان 
عراق بعد از ظهر يكش��نبه اول دي/ 22 دسامبر و 
تنها 48 ساعت قبل از اين راي گيري به اربيل سفر 
كرده بود و پس از ديدار با نچيروان بارزاني، رييس 
اقليم كردستان، به ديدار مسعود بارزاني رهبر حزب 
دموكرات كردس��تان )پارتي( رفت تا در خصوص 
نگراني كردها پيرامون مواد اختلافي در پيش نويس 
۵0 ماده اي به رايزني سياسي بپردازد. اما گويا نگراني 
و مخالفت هاي سران و مقامات اقليم در برنامه هاي 
حلبوسي اثري نداشت.  حال در اين ميان سوالي كه 
مطرح مي شود، اين است كه آيا رييس پارلمان عراق 
دستور كار مش��خصي براي برگزاري جلسه ديروز 
)سه ش��نبه 3 دي/ 24دس��امبر( پارلمان پيرامون 
تصويب پيش نويس ۵0 ماده اي با وجود اعتراضات 
صريح فراكسيون هاي كردي داشته است، آن هم در 
شرايطي كه نمايندگان كرد پارلمان عراق پيش از 
اين و مشخصا در جلسه چهارشنبه هفته گذشته 27 
آذر/ 18دسامبر با خروج از صحن مجلس و با افتادن 
حد نصاب نمايندگان، تصويب قانون انتخابات عراق 
را به تعويق انداخته بودند؟! جالب آنجاست كه علاوه 
بر نمايندگان كرد، شماري از اعضاي فراكسيون سُني 
نيروهاي عراقي نيز جلسه چهارشنبه گذشته را ترك 
كردند. در اين راستا سفر ناگهاني 1۵ دسامبر/24 آذر 
رييس پارلمان عراق به امريكا كه به دعوت واشنگتن 
صورت گرفت، مي تواند به برخي گمانه زني ها دامن 
بزند. به خصوص كه اين سفر بيش از 24 ساعت به 
طول نينجاميد و ب��ه صورتي كاملا محرمانه انجام 
شد. اگر چه در نگاه اول به نظر مي رسد سفر محمد 
الحلبوسي با اين هدف صورت گرفته باشد كه گزينه 
مد نظر ايالات متحده در پروسه انتخاب جانشين 
نخست وزيري تعيين ش��ود؛ اما بايد اين واقعيت را 
هم يادآور شد چنين سفرهايي مي تواند تلاشي از 
سوي حلبوسي باشد تا حمايت هايي را براي ابقاي 
خود در سمت رياست پارلمان عراق به دست آورد.  
در كنار آن بايد اين احتمال را هم داد كه حلبوسي 
در بخشي از سفر خود به عنوان رييس پارلمان عراق 
با برخي از ش��خصيت هاي عراقي در امريكا ديدار و 
گفت وگو كرده اس��ت و به موازات آن ديدارهايي را 
نيز فارغ از بُعد حقوقي خود در سمت رييس مجلس 
عراق انجام داده باشد؛ ديدارهايي كه مي تواند در 
بردارنده دستور كار مشخصي براي حلبوسي در 
راس��تاي ماموريت تغيير قوانين عراق، از قانون 
اساس��ي گرفته تا قانون انتخابات و حتي تعيين 
جانشين نخست وزيري باش��د.  در اين راستا و بر 
اس��اس پيش نويس جنجالي ۵0 ماده اي كه در 
جلسه روز سه شنبه پارلمان عراق تصويب شد، 
اين كشور به حوزه هاي انتخابيه متعدد بر اساس 
داده هاي وزارت برنامه ريزي تقس��يم مي شود و 
راي دهندگان عراقي از اين پس اعضاي مجلس 
نمايندگان را به جاي انتخاب از ميان فهرست هاي 
حزبي، به صورت فردي انتخاب مي كنند و هر عضو 
مجلس نيز نماينده يك حوزه انتخابيه مشخص 
خواهد بود، در حالي كه پيش از اين هر استان را 
چند عضو مجلس نمايندگي مي كردند. اين موارد 
از جمله مواد اختلاف��ي نمايندگان كرد پارلمان 
عراق با پيش نويس اصلاح قانون انتخابات بود كه 
گويا حلبوس��ي تلاش دارد با نقش آفريني خود 

مسير ديگري به اين تغيير قانون بدهد.

 تحريم هاي ظالمانه 
و اكولوژي ايران 
وستي كافكازا )روسيه(|

 اعمال تحريم هاي چندين ساله امريكا عليه ايران، 
اقدامات اين كشور را در راستاي حل و فصل مشكلات 
اكولوژيكي دش��وار كرده اس��ت.آلودگي هوا و آب، 
بياب��ان زايي، تخريب زمين، تغييرات آب و هوايي و 
كاهش تعداد گونه هاي بيولوژيكي از مشكلات مبرم 
اكولوژيكي در ايران به شمار مي روند. تحريم ها به طور 
مستقيم، نمي توانند وخيم شدن وضعيت زيست 
محيطي را به همراه داشته باشند، اما تاثير ثانويه آنها 
به بروز مشكلات اكولوژيكي منجر مي شود. با آلوده 
شدن هوا، ايران مجددا، با مشكلات اكولوژيكي مواجه 
شده است. تنها مانع بر سر راه توسعه پايدار در ايران، 
آلودگي هوا نيس��ت. اين كشور با كمبود آب مواجه 
است. صنعت كش��اورزي ايران بر پايه تكنولوژي و 
دانش قديمي است و در نتيجه، نتايج مثبتي را نيز 
به همراه ندارد. افزايش آلودگي هواي تهران با پايين 
بودن كيفيت توليد در عرصه نفتي و صنعت سنگين 
در ارتباط اس��ت و اين وضعيت را گ��رد و غبارهاي 
ناشي از توفان هاي ماسه اي تشديد مي كنند. آينده 
اكولوژيكي ايران را مي توان با همكاري بخش دولتي 
و خصوص��ي تامين كرد. اما، تحريم ه��ا اين روند را 
دشوار مي كنند. زماني كه كشوري با تحريم ها مبارزه 
مي كند، تامين مواد غذايي، دارو و حمايت از اقتصاد 
داخلي از درجه نخست اهميت برخوردار مي شوند. 
در نتيجه، س��هم بودجه كش��ور براي اخذ اقدامات 
زيست محيطي كاهش مي يابند. كار با منابع اندك 
اقتصادي به دولت ايران اجازه نمي دهد تا تجهيزات 
و تكنولوژي لازم براي حفظ محيط زيست را فراهم 
كند. ايران بايد ميان اقتصاد و مش��كلات زيس��ت 
محيطي موازنه را برقرار كند: از طريق افزايش سطح 
آموزش و مس��ووليت پذيري ميان م��ردم جامعه، 
اختصاص بخش��ي از بودجه دولت براي اخذ تدابير 

لازم و استفاده موثر از منابع طبيعي.



دانش و فن10دنياي فناوري

اقتصاد و استقلال از مهم ترين مباحث در سند تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات است

طراحي نامناسب، كسب وكارها را با ضرر مواجه كرد
گروه دانش و فن|

به گفته معاون راهبري فني مركز ملي فضاي مجازي، 
اقتصاد و استقلال از مهم ترين مباحث در سند تبيين 
 GDP الزامات شبكه ملي اطلاعات است كه مي تواند
كش��ور را متحول كند، اما تا امروز به اين وجه از شبكه 
پرداخته نشده است. از طرفي در حالي كه فضاي مجازي 
مي تواند استارت آپ ها و كسب وكارهاي كوچك كشور 
را حمايت كند و سطح اش��تغال در جوانان را با هزينه 
بسيار پايين رشد دهد، بدون طراحي مناسب براي اين 
فضا نمي توان به اين رشد اشتغال در كشور دست يافت 
و به همين دليل در زمان اختلالات ش��بكه اينترنت، 

كسب وكارهاي كوچك با ضرر و زيان مواجه شدند. 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات تا چندي  پيش به 
تحقق ۸۰ درصدي شبكه ملي اطلاعات تاكيد داشت 
و البته قطع چندروزه اينترن��ت، توفيق اجباري براي 
آزمايش اين ادعاي وزارتخانه بود. از طرفي درحالي كه 
مسوولان وزارت ارتباطات معتقدند انتظارات از شبكه 
ملي برآورده شده و اين شبكه توانست از عملكرد خود 
دفاع كند، مركز ملي فضاي مجازي معتقد است آسيبي 
كه به كسب وكارها وارد شده، ناشي از ضعفي است كه 
در اين شبكه وجود داشته. از طرف ديگر اگرچه مطابق 
ادعاي وزارت ارتباطات، زيرس��اخت هاي شبكه ملي 
اطلاعات فراهم ش��ده، اما اين ش��بكه بدون خدمات 
پايه كاربردي ازجمله پيام رس��ان، موتور جست وجو 
و ديگر خدمات ابري، ب��ه معناي واقعي كلمه اجرايي 
نشده است. در عين حال امير ناظمي، رييس سازمان 
فناوري اطلاعات و معاون وزير ارتباطات، چندي پيش 
عنوان كرد كه از س��ه لايه شبكه ملي اطلاعات شامل 
زيرس��اخت، خدمات و محتوا، تنها بخش زيرساخت 
از ابتدا برعهده وزارت ارتباط��ات بوده و لايه خدمات 
به تازگي و به دليل اينكه متوليان اين بخش نتوانستند 
به وظايف خود عمل كنند، با دستور مركز ملي فضاي 
مجازي بر عهده اين وزارتخانه گذاشته شده است، اما 
اين اظهارات با واكنش رييس مركز ملي فضاي مجازي 
مواجه شده و ابوالحسن فيروزآبادي عنوان كرد خدمات 
كاربردي شبكه ملي اطلاعات از ابتدا در سند مصوب 
سال ۹۵ ش��وراي عالي فضاي مجازي بر عهده وزارت 

ارتباطات و فناوري اطلاعات بوده است.

    اينترنت يك سرويس
در شبكه ملي اطلاعات است

در اين راس��تا عباس آسوش��ه، مع��اون راهبري فني 
مركز ملي فضاي مجازي در نشست علمي شبكه ملي 
اطلاعات و اينترنت در پژوهش��گاه فرهنگ و انديشه 
اس��لامي گفت: »پيش از مصوبه سال ۱۳۹۲ شوراي 
عالي فضاي مجازي كشور، شبكه ملي اطلاعات به عنوان 

كل فضاي مجازي مطرح بود و به همين دليل خدماتي 
همچون دولت الكترونيك، سلامت الكترونيك و تجارت 
الكترونيك در كنار خدمات ارتباطي و اطلاعاتي جزيي 
از آن اعلام شد. براس��اس مصوبه سال ۱۳۹۲ جلسه 
پانزدهم ش��وراي عالي فضاي مجازي كش��ور تعريف 
متفاوتي براي اجرايي ش��دن آن ارايه ش��د تا قابليت 
پياده سازي پيدا كند كه براساس اين تعريف،؛ شبكه 
ملي اطلاع��ات به عنوان زيرس��اخت ارتباطي فضاي 
مجازي كشور خواهد بود. براساس اين تعريف، شبكه 
ملي اطلاعات مترادف با فضاي مجازي كشور نيست، 
بلكه بخش زيرس��اخت ارتباطي و اطلاعاتي كش��ور 
اس��ت. بنابراين خدماتي همچون دولت الكترونيك و 
تجارت الكترونيك جزو شبكه ملي اطلاعات محسوب 

نمي شوند، بلكه بر بستر آن ارايه خواهند شد.«
معاون راهبري فن��ي مركز ملي فضاي مجازي با بيان 
اينكه راه اندازي شبكه ملي اطلاعات تضادي با اينترنت 
نداشته، بلكه اينترنت يك سرويس در اين شبكه است، 
گفت: »در تعريف و الزامات ش��بكه ملي كه در س��ال 
۱۳۹۲ مصوب ش��ده است، به صراحت به اين موضوع 
پرداخته ش��ده كه با راه اندازي شبكه ملي اطلاعات، 
اينترنت كشور قطع نخواهد شد و صرفا بر اين مساله 
تاكيد دارد كه اگر كارب��ران نياز به اطلاعاتي در داخل 
كشور دارند بايد براي دسترسي، ترافيك در داخل كشور 
حفظ شود. درحالي كه پيش تر شما براي دستيابي به 
س��ايت هاي داخل كشور به دليل مهندسي نامناسب 
ترافيك با وارد شدن به اينترنت مجبور به خروج ترافيك 
داخلي بوديد. اگر ما به دنبال حذف اينترنت در شبكه 
ملي اطلاعات بوديم تاكيد بر اين نداشتيم كه اطلاعاتي 
كه درون كشور ميزباني شده است، بايد قابل دسترسي 

توسط پروتكل اينترنت باشد و تحت آن توسعه يابد.«
آسوشه با بيان اينكه اجراي ش��بكه ملي اطلاعات به 
وزارت ارتباط��ات و فناوري اطلاعات واگذار ش��ده و 
خدمات روي آن همچون دولت الكترونيك، سلامت 
الكترونيك، آموزش الكترونيك و تجارت الكترونيك 
متولي خود را دارد، گفت: »شبكه ملي اطلاعات برآمده 
از يك تفك��ر و زاده نگاه اعضاي ش��وراي عالي فضاي 
مجازي در كشور نيست، بلكه در دنيا بسياري از كشورها 
نسبت به آن اقدام كردند كه البته خوشبختانه ما در طرح 
اين مساله بسيار جلوتر از بسياري از كشورهاي پيشرفته 
از جمله فرانس��ه و آلمان هستيم.« آسوشه با اشاره به 
شبكه ملي اطلاعات كشورهاي كره جنوبي، انگليس، 
آلمان، چين، روسيه و فرانسه گفت: »كره جنوبي خيلي 
پيش تر شبكه ملي اطلاعات خود را با مشخصه حفظ 
ترافيك داخلي در درون كشور و ارتباط آن به اينترنت 
راه اندازي كرده و براساس اعلام اين كشور بيش از ۸۰ 
درصد ترافيك آنها داخلي اس��ت. همچنين در مدل 

مفهومي شبكه ملي اطلاعات كشور انگليس آمده كه 
شبكه دولت نبايد به هيچ شبكه اي متصل باشد و صرفا 
به شبكه پرتال عمومي اين كشور براي ارايه سرويس 
به مردم اتصال دارد و براي ش��بكه خود س��طح بندي 
ايجاد كرده و اين در حالي اس��ت كه انگليس مجري 
اصلي سياست هاي امريكا در منطقه است.« وي افزود: 
»براساس سخنراني امانوئل مكرون، رييس جمهوري 
فرانسه، در كنفرانس IGF-۲۰۱۸، دو مدل اينترنت در 
دنيا وجود دارد كه يكي امريكايي است و در آن گمنامي 
و عدم شفافيت ملموس است و يك اينترنت چيني كه 
بسيار محدود است. بنابراين اروپا بايد براي ايجاد يك 
اينترنت مابيني )امريكايي و چيني( فكر كند. اين در 
حالي اس��ت كه حتي دولت ترامپ نيز اعلام كرد كه 
بايد شبكه دولت در كش��ور براي حفاظت از داده هاي 

امريكايي ها ايجاد شود.«

    تاب آوري و امنيت: مزاياي شبكه ملي
آسوشه با اشاره به مزاياي شبكه ملي اطلاعات براي 
كاربران در كشور افزود: »شفافيت در تمامي لايه ها، 
مسووليت پذيري كاربران و ارايه دهندگان سرويس، 
كيفيت مناس��ب، تاب آوري و امنيت و سالم س��ازي 

از مزاياي راه اندازي ش��بكه ملي اطلاعات دركش��ور 
اس��ت.« وي با بيان اينكه مردم ج��دا از حاكميت و 
مس��ير تصميم گيري نيس��تند، گفت: »پيش تر در 
دنيا حكمراني به دولت ها اختصاص داشت اما امروز 
حكمراني بايد بين تمام نقش آفرينان فضاي مجازي 
تقسيم شود و شركت هايي كه خدمت ارايه مي كنند، 
كاربران و دولت هر كدام بخشي از حكمراني هستند 
و حكمران��ي باي��د در تمام كارب��ران و جوامع مدني 
جري��ان يابد. طرح مس��ائلي همچون فيش��ينگ و 
كلاهبرداري هاي اينترنتي در كش��ور به دليل نبود 
شفافيت در اين فضاست كه در تبيين الزامات شبكه 
ملي اطلاعات براي حل اين مهم به صراحت خواسته 
شده است.« وي با اشاره به خدمات ارتباطي بر بستر 
شبكه ملي اطلاعات گفت: »خدماتي همچون خدمات 
ارتباطي )ثابت و سيار، خدمات خاص براي تجارت( 
خدمات پايه كاربردي و پركاربرد )موتور جست وجو، 
پيام رس��ان ها، مراكز نگهداري داده، سيستم عامل، 
ويروس  ياب( روي اين ش��بكه پيش بيني شده است 
كه هنوز سرويس��ي ك��ه بتواند نيازهاي م��ردم را به 
خوبي و با كيفيت مناسب تامين كند در كشور وجود 
ندارد. البته در حوزه ويروس ياب خوشبختانه همتراز 

نمونه هاي جهاني حركت كرديم و اميدواريم س��اير 
خدمات پايه كاربردي كشور هم در اين سطح بتوانند 
فعاليت كنند.« معاون راهبري فني مركز ملي فضاي 
مجازي با بيان اينكه اقتصاد و اس��تقلال شبكه ملي 
اطلاعات از مهم ترين مباحث در سند تبيين الزامات 
اين شبكه اس��ت، افزود: »شبكه ملي اطلاعات مولد 
اش��تغال و ثروت اس��ت و اقتصاد ديجيتال مي تواند 
GDP كشور را متحول كند كه متاسفانه تا به امروز به 
اين وجه از شبكه پرداخته نشده است. فضاي مجازي 
مي تواند استارت آپ ها و كسب وكارهاي كوچك كشور 
را حمايت كرده و سطح اشتغال در جوانان را با هزينه 
بسيار پايين رشد دهد. اما بدون طراحي مناسب براي 
اين فضا نمي توان به اين رشد اشتغال در كشور دست 
يافت و برهمين اس��اس در زمان اختلالات ش��بكه 
اينترنت كس��ب وكارهاي كوچك در كشور با ضرر و 
زيان مواجه شدند. دولت با پيگيري هاي لازم و تصويب 
سندهاي بالادستي در جلسات شوراي عالي فضاي 
مجازي و پيگيري هاي اجرايي مانع ايجاد بحران جدي 
در زمان اختلالات اينترنت در كشور شد تا كمترين 
مش��كلات را زمان قطع داشته باش��يم كه البته اين 

اقدامات مي توانست بهتر، كامل تر و مفيدتر باشد.«

مجري طرح اينترنت كودكان تاكيد كرد كه بحث جداسازي 
اينترنت ك��ودكان و اينترنت عموم��ي به منزله تفكيك 
كامل دو بس��تر نيس��ت و اين اتفاق در حال حاضر نيز در 
برخي عرضه كنندگان اينترنت رخ داده است. به گزارش 
ديجياتو، امير خوراكيان، معاون مركز ملي فضاي مجازي 
از تهيه سندي براي جداسازي اينترنت عمومي از اينترنت 
كودكان خبر داد كه در كميسيون تصويب شده و در انتظار 
تصويب ش��وراي عالي فضاي مجازي است. به گفته او، با 
اين سند هم اينترنت كودكان از اينترنت عمومي جامعه 
مستقل مي شود و هم توليد محتواي گسترده اي مخصوص 
كودكان و نوجوانان در فضاي اينترنت صورت مي گيرد. از 
طرفي خسرو سلجوقي مشاور وزير ارتباطات و مجري طرح 
اينترنت كودكان، در راستاي صحبت هاي خوراكيان بيشتر 
توضيح داد و گفت: »سند فعلي همان سند توصيه اي است 
كه از مدت ها پيش در حال راه اندازي بوده و مفاد خوبي دارد 
اما از نظر ما نام چندان درخوري را يدك نمي كشد و اسم 
توسعه فناوري كودكان بيشتر برازنده چنين طرحي است؛ 
اسمي كه در نهايت به پروژه خود وزارت ارتباطات وصل شد 
و پيش مي رود.« سلجوقي با رد اين ادعا كه اينترنت كودكان 
از اينترنت عمومي به طور كلي جدا خواهد شد مي گويد كه 
در حال حاضر هم بر اساس سندها و راهبردهاي حاكميت 
و دولت، اينترنت مخصوص كودكان يك اينترنت جدا به 
حساب مي آيد ولي جدايي به معناي يك بستر كاملا مجزا 
نيست. او اظهار كرد: »درواقع ارايه اينترنت هاي غربال شده 
توسط اپراتورهاي مختلف براي كودكان، همان اينترنت 

جداي كودكان است كه از آن صحبت مي شود.«
طبق اظهارات خوراكيان، در س��ند توصيه اي مركز ملي 
فضاي مجازي مقرر شده تا والدين بتوانند اينترنت كودكان 
را كنترل كنند؛ طرحي كه به نظر مي رسد همان ابزارهايي 
باشد كه در پيش نويس وزارت ارتباطات به آنها اشاره شده 

و از برنامه هايي بهره مي گيرد كه به نوعي برنامه كنترل و 
نظارت هستند. سلجوقي ضمن تاييد اين موضوع مي گويد: 
»از اين برنامه هاي كاربردي حمايت بيشتري بايد صورت 
بگيرد.« سلجوقي مي گويد 7۰ پروژه اي كه تيم او در وزارت 
ارتباطات قصد پيش��روي اش را داش��ته حالا با يك وقفه 
مواجه شده كه يكي از دلايل آن به عدم تخصيص بودجه 
و همچنين برخي سياست گذاري هاي جديد برمي گردد. 
با اين وجود او تاكيد مي كند كه تصويب لايحه مركز ملي 
فضاي مجازي كار آنها را منتفي نمي س��ازد: »اين لايحه 
يك لايحه كلي است و وارد جزييات نمي شود؛ تصويب آن 
فايده اي براي طرح هاي ما ندارد و ما به زودي راه خود را بر 
اساس برنامه اي مدون ادامه خواهيم داد.« به نظر مي رسد 
لايحه صيانت از كودكان و نوجوانان در فضاي مجازي مركز 
ملي فضاي مجازي يك طرح توصيه اي بوده كه با تصويب 
آن، ش��ايد محركه اي براي ادامه راه ديگر سندهاي حوزه 
كودكان در فضاي مجازي در ديگ��ر ارگان ها نيز صورت 
بگيرد. ناگفته نماند طي اين س��ال ها، وزارت ارتباطات با 
برگزاري مسابقاتي چون كودك آنلاين و تاكيد بر استفاده 
كودكان از جست وجوگرهاي بومي سعي كرده تا در زمينه 
تقويت و سالم سازي اينترنت كودكان اقداماتي انجام دهد 
كه به نظر مي رسد با همكاري مركز ملي فضاي مجازي؛ اين 

طرح ابعاد گسترده تر و مهم تري به خود خواهد گرفت.«

نشس��ت تخصصی همکاری ه��ای فن��اوری اطلاعات و 
ارتباطات بين جمهوری اسلامی ايران و جمهوری ترکيه 
با م��رور توافقات به عمل آمده، به پايان رس��يد. به گزارش 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، در مراس��م اختتاميه 
که با حضور ستار هاشمی معاون فناوری و نوآوری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و عمر فاتيح سايان معاون وزير 
حمل و نقل و زيرساخت ترکيه برگزار شد، دو طرف ضمن 
ابراز خرس��ندی از برگزاری اين نشست تخصصی به مرور 
تفاهمات به عمل آم��ده در کميته های فرعی پرداختند. 
توافقات صورت گرفت��ه در کميته های فرعی رگولاتوری، 
سيستم های ماهواره ای و هماهنگی فرکانسی، کميته دولت 
الکترونيک، تجارت الکترونيک و امنيت فضای مجازی و 
کميته ارتباطات و همکاری های زيرساختی توسط طرفين 
جمع بندی شد و همچنين نمايندگانی از سوی دو طرف 
برای پيگيری تفاهمات صورت پذيرفته معرفی ش��دند. 

در پايان اين نشس��ت، روس��ای هيات های دو کشور ابراز 
اميدواری کردند که پيش از برگزاری دومين نشست کميته 
تخصصی فاوا در آنکارا شاهد پيشرفت قابل ملاحظه ای در 
اجرايی شدن تفاهمات به عمل آمده در اين جلسه باشند. 
همچنين حدود يک ماه ديگر از تاريخ اول تا سوم بهمن ماه 
هيات تجاری حوزه فناوری ايران برای برگزاری نشست های 

B۲B به شهر استانبول سفر خواهد کرد.

مجري پروژه پيوست پدافندي شبكه ملي اطلاعات معتقد 
است اگر شبكه ملي، پايدار و مصون از تهديدات و تاب آور 
باشد و مردم نيز در استفاده از آن با مشكلي مواجه نشوند، 
حاكميت س��ايبري محقق شده اس��ت. به گزارش مهر، 
احمدرضا غزنوي، مجري پروژه پيوست پدافند سايبري 
ش��بكه ملي اطلاعات و كارش��ناس پژوهشكده امنيت 
پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره اهداف و 
چشم انداز سند پدافند سايبري و اقداماتي كه براي دفاع 
از تهديدات سايبري در شبكه ملي اطلاعات برنامه ريزي 
شده است، توضيحاتي ارايه كرد. وي درباره پيوست پدافند 
سايبري ش��بكه ملي اطلاعات گفت: »مطالعات تدوين 
اين سند از آذرماه س��ال ۹7 آغاز شد و در شهريورماه ۹۸ 
به نتيجه رس��يد و با برگزاري جلسات خبرگي مختلف و 
اس��تفاده از نظرات متخصصان، نسخه اوليه آن تدوين و 
آماده رونمايي اس��ت.« غزنوي درباره ساختار اين سند 
پدافند سايبري اظهار كرد: »ساختار اين سند به گونه اي 
است كه در آن اهداف كلان و اصول تحقق پدافند سايبري 
در ش��بكه ملي اطلاعات مشخص شده اس��ت؛ آنچه در 
اسناد بالادستي كشور در حيطه پدافند سايبري مدنظر 
قرار دارد ناظر بر بحث »دفاع غيرمسلحانه و غيرنظامي« 
است كه متناظر با تحقق آمادگي ها و ايجاد بازدارندگي و 
اقداماتي مي شود تا يك زيرساخت حياتي در برابر تهديدات 
مصون بماند. تهديداتي كه طبق اسناد بالادستي، موضوع 
پدافند سايبري هستند، بيشتر مربوط به تهديداتي است 
كه از جانب دولت هاي متخاصم يا گروه هاي تروريستي 
مي توانند عليه زيرساخت هاي حياتي به وجود بيايند. با 
اين ديدگاه ما چارچوبي را در اين س��ند مشخص كرديم 
كه در اجزاي مختلف شبكه، بازيگران و كنشگران بتوانند 
تهديدات را شناسايي كرده و سناريوهاي آنها را بشناسند و 
با توجه به آن، بتوانند اقداماتي را براي پيشگيري از تحقق 

اين تهديدات و مصون كردن سامانه هاي خودشان انجام 
دهند. هدف كلان كه در چارچوب پيوست پدافند سايبري 
در نظر گرفته شده، اين است كه شبكه و زيرساخت هاي 
حياتي ما بتوانند به نوعي در برابر حوادث و حملاتي كه اتفاق 
مي افتد، تاب آور باشند. درواقع شناسايي محيط تهديد، 
پياده س��ازي اقداماتي كه منجر به توانمندي، استقامت 
و جذب ضربات مي ش��ود و پياده سازي اقدامات و تحقق 
توانمندي براي كمك به بازيابي و بازگش��ت به وضعيت 
پايدار از جمله اهداف تهيه پيوست پدافند سايبري شبكه 

ملي اطلاعات است.«
وي درباره ميزان تاب آوري ش��بكه ملي اطلاعات در برابر 
تهديدات فضاي س��ايبر بيان كرد: »در برنامه هاي وزارت 
ارتباطات براي ارايه سرويس هاي مختلف به مردم، همواره 
سنجش پايداري شبكه و ارتقاي آن در دستور كار بوده و در 
اين خصوص تست هاي عملياتي و ميداني به صورت منظم 
و مستمر و در هماهنگي با ساير دستگاه ها مانند سازمان 
پدافند غيرعامل، مانوره��ا و رزمايش هاي مربوطه انجام 
مي شود. روزانه تعداد بسيار زيادي حملات سايبري را عليه 
شبكه داريم كه اين حملات شناخته شده و با آنها مقابله 
مي شود. شبكه ملي اطلاعات پايداري لازم را دارد و بسياري 
از سرويس هايي كه روي اين شبكه مستقر هستند مانند 
سرويس هاي بانكي، سلامت، آموزش و تجارت الكترونيكي، 

به دليل اين پايداري، به خوبي ارايه مي شوند. نكته اين است 
كه فضاي سايبري همواره در حال تغيير بوده و ممكن است 
تهديدات جديد و پيشرفت هايي كه خيلي از آنها ناشناخته 
هستند، براي يك مدت طولاني، سيستم ها را درگير كرده 
باشد. به همين دليل همواره شبكه بايد اين آمادگي را داشته 
باشد كه تهديدات ممكن است به تهاجم تبديل شده و زمينه 
حوادث و بحران هاي شبكه ارتباطي كشور و زيرساخت هاي 

وابسته اي مانند شبكه ملي اطلاعات را فراهم كند.«
او با اش��اره به تهديد ميزان آمادگي شبكه ملي اطلاعات 
دربرابر حملاتي مانند اس��تاكس نت گفت: »اين شبكه 
يك موجوديت در حال تكامل و توسعه است و آنچه مهم 
است اين است كه ما بايد به اين نكته توجه داشته باشيم 
كه در پدافند سايبري، تهديدات به تهاجم تبديل نشود و 
بازدارندگي كامل ايج��اد كنيم. اما طرف ديگر قضيه اين 
است كه به هر حال اگر تهديدي به مرحله تهاجم نزديك 
شد يا به تهاجم تبديل شد، بتوانيم اقداماتي صورت دهيم 
كه آن تهاجم به اهداف خود دست پيدا نكند و دشمن در 
اين زمينه دچار نااميدي شود. در مورد استاكس نت نيز اين 
تهديد در قلمرو شبكه ملي اطلاعات نبوده و در زيرساخت 
ديگري اتفاق افتاد. با وجود اين كشور توانست در مدت زمان 
كوتاهي، پايداري سرويس ها و زيرساخت هاي شبكه را به 
وضعيت مطلوب برگرداند و جلوي تحقق خسارت هايي 
كه دشمن تصور كرده بود، گرفته شود. از طرفي برخي از 
اتفاقاتي كه در حوزه بانكي يا در حوزه هاي خدماتي روي 
شبكه ملي اطلاعات اتفاق مي افتد، گرچه توسط متوليان 
ش��بكه ملي اطلاعات رصد شده و هش��دار داده مي شود 
اما بس��ياري از آنها در قلمرو مسووليتي وزارت ارتباطات 
نيس��ت. با وجود اين، مركز ماهر به عنوان متولي حوادث 
حوزه سازماني كشور، تمامي اين موارد را رصد كرده و براي 

پاسخگويي لازم با بازيگران اين بخش، تعامل دارد.«

-IKT( دهمين کنفرانس فناوری اطلاعات و دانش
۲۰۱۹( با هدف ايجاد بس��تری ب��رای انتقال دانش 
ميان صنعت و دانش��گاه، در پژوهش��گاه ارتباطات 
و فن��اوری اطلاعات برگزار می ش��ود. ب��ه گزارش 
پژوهش��گاه ارتباطات و فن��اوری اطلاعات، عليرضا 
ي��اری دبير کنفرانس فن��اوری اطلاعات و دانش، با 
بيان اينکه انجمن ICT ايران متولی اين کنفرانس 
است و طبق توافق قرار ش��ده دهمين دوره توسط 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شود، 
گفت: »اين کنفرانس، فناوری های اطلاعات و دانش 
 ICT را ب��ا هدف کاربردی ک��ردن موضوعات حوزه

دنبال می کند.«
 ياری با بيان اينکه اين همايش به مدت چهار روز از 
۹ دی ماه برگزار می شود، گفت: »۱۲ عنوان کارگاه 
توس��ط کميته علمی کنفرانس نهايی شده که قرار 

است در روز اول قبل از افتتاح کنفرانس برگزار شود. 
علاقمندان به کس��ب اطلاعات بيشتر می توانند به 
س��ايت کنفرانس با آدرس مراجعه ک��رده و جهت 

حضور در کارگاه ها، ثبت نام کنند.«
ريي��س پژوهش��کده سياس��ت پژوهی و مطالعات 
راهبردی فاوا با بيان اينکه سه روز به سخنرانی های 
علمی، ارائه مقالات و پنل ها پرداخته خواهد ش��د، 

اف��زود: »در اي��ن دوره از کنفرانس، ش��عار »ايران 
هوش��مند« را مدنظر قرار داده و يکی از پنل ها هم 
به اين موض��وع اختصاص داده ش��ده که به مفهوم 
ايران هوشمند و ابعاد متفاوت آن از منظر بازيگران 
متف��اوت پرداخته می ش��ود.« وی با بي��ان اينکه 
يکی ديگ��ر از پنل های اصلی در اي��ن کنفرانس به 
اقتصاد ديجيتال می پردازد، ادامه داد: »موضوع اين 
کنفرانس به دليل همپوشانی ديجيتالی شدن تمام 
مس��ائل و خدمات اقتصادی و تاثير آن بر زندگی و 
رفاه مردم مورد توجه قرار گرفته اس��ت. همچنين 
حدود ۹ متخصص و استاد در اين حوزه طی سه روز 
روی عناوين مختلف مانند تحول ديجيتال، فناوری 
ICT، محاسبات کوانتومی، اينترنت اشيا، پردازش 
سيگنال، يادگيری عميق، هوش مصنوعی و امنيت 

سخنرانی خواهند کرد.«

ماجراي اينترنت كودكان از زبان مجري طرح

پايان نشست تخصصی همکاری بين ايران و ترکيه

با سند پدافند سايبري، هزينه دشمن براي تهديد بالا مي رود

دهمين کنفرانس فناوری اطلاعات و دانش برگزار می شود
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شماره تلفن 17 ميليون توييتري 
لو رفت

يكي از محقق��ان امنيتي به نام ابراهي��م باليك در 
مصاحبه اي با س��ايت تك كرانچ گفت: در نس��خه 
اندرويد اپليكيشن توييتر باگي پيدا كرده كه توانسته 
۱7 ميليون ش��ماره را با اكانت ه��اي مربوط به آنها 
تطبيق دهد. به گزارش ديجياتو، اين باگ از طريق 
قابليت آپلود مخاطبان در اپليكيشن توييتر انجام 
مي شود. باليك مي گويد: با وارد كردن شماره تلفن، 
اپليكيشن داده هاي كاربري را باز مي گرداند. قابليت 
آپلود مخاطبان، اجازه آپلود ليس��ت شماره تلفن ها 
با فرمت متوالي را نمي دهد، ولي اين محقق امنيتي 
موفق شده با تصادفي كردن آنها و آپلود كردنشان، 
به اطلاعات حس��اب كاربري مربوط به شمار تلفن 
دسترسي پيدا كند. باگ مذكور كاربران كشورهاي 
ايران، فرانسه، يونان، تركيه، ارمنس��تان و آلمان را 
تحت تاثير قرار داده كه در بين آنها نام برخي از مقامات 
رسمي و سياستمداران نيز به چشم مي خورد. باليك 
تاكن��ون اين باگ را به توييتر گ��زارش نداده ولي به 
شكل مستقيم با برخي از كاربران تماس گرفته است. 
الي پاولا، س��خنگوي توييتر مي گويد: اين شركت 
گزارشاتي از اين دست را جدي گرفته و به شكل فعالانه 
در حال بررس��ي اين باگ است. اين شركت فعاليت 
اكانت هايي كه از آنها براي دسترس��ي به اطلاعات 
كاربران استفاده مي شده را مسدود كرده است. سال 
۲۰۱۹، سال خوبي براي توييتر از لحاظ امنيت نبوده 
است. اواخر ارديبهشت ماه امسال باگ امنيتي در اپ 
iOS اطلاعات مكاني كاربر را بدون اجازه او در اختيار 
ش��ركت ثالث قرار مي داد. اواسط مهر ماه امسال نيز 
اين شركت تاييد كرد كه از شماره تلفن كاربران براي 
اهداف تبليغاتي استفاده كرده است. اخيراً نيز هكرها 
با هشتگ و نام كاربري بنياد صرع، به كاربران مبتلا به 

صرع توييتر حمله كردند.

حمله هكري ۳۸هزار دانشجو را 
به صف كرد

به دنبال وقوع يك حمله هكري به دانش��گاهي در 
آلمان، مسوولان اين دانشگاه از ۳۸هزار دانشجوي 
خود خواستند تا براي تغيير كلمه عبور صف ببندند. 
به گ��زارش مهر، حمله بدافزاري به دانش��گاهي در 
آلمان باعث شد بيش از ۳۸ هزار دانشجو، عضو هيات 
علمي و كارمند يك دانشگاه آلماني همراه با كارت 
شناسايي خود در صف بايستند تا بتوانند كلمه عبور 
 جديد خود را دريافت كنند. اين رويداد در دانش��گاه
 Justus Liebig رخ داده كه در شهر گيسن آلمان 
واقع است. حمله بدافزاري مذكور تا بدان حد شديد 
بوده كه واحد فناوري اطلاعات اين دانشگاه تصميم 
گرفت تا اطلاع ثان��وي تمامي رايانه هاي س��رور را 
خاموش و از دس��ترس خارج كن��د. در حال حاضر 
تمام��ي رايانه هاي ديگر اين دانش��گاه از اينترنت و 
تمامي ش��بكه هاي رايانه اي موجود جدا شده اند و 
براي اطمينان از عدم وجود آلودگي دو بار هم اسكن 
شده اند. همچنين كلمات عبور تمامي حساب هاي 
ايميل دانشجويان، اس��اتيد و كاركنان اين دانشگاه 
تغيير كرده است. بر اساس قوانين آلمان، ارسال كلمات 
عبور ايميل شخصي در صورت تغيير به حساب هاي 
افراد ممنوع است و اين كار بايد به صورت كاغذي انجام 
شود. لذا تمامي اين افراد بايد شخصاً بدين منظور به 
واحد فناوري اطلاعات دانشگاه مذكور مراجعه كنند.

سرمايه گذاري مايكروسافت 
براي امنيت آنلاين كودكان

مايكروسافت به دنبال سرمايه گذاري در يك شركت 
انگليس��ي با هدف تامين امنيت ك��ودكان در زمان 
اس��تفاده از فضاي آنلاين اس��ت. به گزارش فارس، 
مايكروسافت از طريق س��رمايه گذاري در شركت 
سوپراوسام قصد دارد از فناوري هاي جديدي براي 
حفظ امنيت ك��ودكان در زمان اس��تفاده از فضاي 
آنلاين بهره بگيرد. سوپراوسام در سال ۲۰۱۳ تاسيس 
شده و بنيانگذار آن يك سرمايه گذار ايرلندي است. 
جزييات اين توافق و ارزش مالي آن هنوز افشا نشده 
است. سوپراوسام فناوري هايي را به منظور ايمن سازي 
وب س��ايت ها در زمان استفاده كودكان ارايه كرده و 
محتواي نامناسب آنها و به خصوص تبليغات مضر را 
بلوكه مي كند. بسياري از شركت هاي بين المللي از 
خدمات اين شركت استفاده مي كنند كه از جمله آنها 

مي توان به ديزني، نينتندو، ماتل و غيره اشاره كرد.

 ميلياردها دلار خسارت 
به هندي ها با قطع اينترنت

قطع اينترنت هند در زمان اعتراضات سراس��ري 
به قانون ش��هروندي جديد اين كشور، ميلياردها 
دلار ب��ه تجارت  بخ��ش خصوصي هن��د ضرر زده 
اس��ت. به گزارش مهر، قطع اينترنت هند در زمان 
اعتراضات سراسري به قانون شهروندي جديد اين 
كشور، ميلياردها دلار به تجارت هند ضرر زده است. 
دولت از قطع اينترنت براي آرام كردن آشوب ها در 
برخي ايالت ها استفاده كرده است. طبق محاسبات 
فرست پُس��ت، اپراتورهاي موبايل به طور ميانگين 
در هر س��ه س��اعت، يك ميليون دلار در هر كدام 
از ۲۲ مح��دوده عمليات��ي خود از دس��ت داده اند. 
يك گروه صنعت ارتباطات تلفن��ي به نام اتحاديه 
اپراتورهاي موبايل هند )سي اوايِ آي( تخمين زده كه 
تجارت هاي ديگر در هر محدوده اي كه اينترنت آن 
قطع شده است در همين ۳ ساعت، نيم ميليون دلار 
ضرر كرده اند. به علاوه نتيجه تحقيقاتي كه در سال 
۲۰۱۸ توسط انجمن تحقيقات روي روابط اقتصادي 
بين الملل انجام شده بود نشان داد كه قطع اينترنت 
بين سال هاي ۲۰۱۲ تا ۲۰۱7 حدود ۳.۰۴ ميليارد 
دلار به اقتصاد هند ضرر زده است. از سال ۲۰۱۴ به 
بعد، هند بيش از ۳۵۰ بار اينترنت خود را قطع كرده 
كه معروف ترين آن قطعي ۱۳۵روزه اينترنت منطقه 

جامو كشمير بوده است.
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»تعادل« برنامه هاي اشتغال زايي با امكانات روستايي را بررسي مي كند

پروژه  هاي بهداشتي- درماني بنياد بركت در 19 استان

شناسايي فرصت هاي شغلي در ۱۶۰روستا

بني��اد برك��ت س��تاد اجراي��ي فرمان ام��ام 227 
پروژه بهداش��تي- درماني را در 19 اس��تان كشور 
ب��ه بهره برداري رس��انده يا در دس��ت اج��را دارد. 
س��تاد اجرايي فرمان حض��رت ام��ام)ره( با هدف 
توانمندس��ازي اقتص��ادي و اجتماع��ي، ارتق��اي 
شاخصه هاي س��امت و بهداش��ت و ارايه خدمات 
درماني به مردم مناطق محروم و كمتر توسعه يافته، 
227 پروژه بهداشتي- درماني را در مناطق محروم 
و روستايي 19 استان كش��ور از طريق بنياد بركت 
به بهره برداري رس��انده يا در دس��ت اجرا دارد. اين 
پروژه هاي بهداش��تي- درماني ش��امل س��اخت و 
تكميل بيمارستان، آزمايشگاه، پايگاه اورژانس، خانه 
بهداش��ت، مركز تجهيزات پزشكي، پايگاه سامت، 
 مركز بهداشت، مركز جامع سامت و مركز سامت 

جامعه است. 
بر اس��اس اين گزارش، از 227 پروژه مذكور، 150 
پروژه تكميل شده و 77 پروژه ديگر در حال اجراست. 
بنياد بركت براي اح��داث و تكميل اين پروژه هاي 
بهداش��تي- درمان��ي 1884 ميليارد ري��ال اعتبار 

پيش بيني و هزينه كرده است. 
پروژه هاي بهداش��تي- درماني بنياد بركت س��تاد 
اجرايي فرمان امام در 19 اس��تان و 94 شهرستان 
به بهره برداري رس��يده يا در حال س��اخت اس��ت. 
اس��تان هاي سيس��تان و بلوچس��تان، خوزستان و 

لرستان به ترتيب با 100، 52 و 37 پروژه، بيشترين 
س��هم را از اين پروژه ها در ميان 19 اس��تان به خود 

اختصاص داده اند. 

  مشاركت مولد در پروژه هاي عمراني
همچني��ن در حوزه  ام��ور زيربنايي، مش��اركت در 
ساخت و تكميل 11 بيمارستان در مناطق محروم، 
از برجس��ته ترين اقداماتي اس��ت كه ستاد اجرايي 
فرمان حض��رت امام)ره( از طريق بنياد بركت انجام 
داده، كه تاكنون 8 بيمارس��تان در شهرستان هاي 
درگز، مينودش��ت، گرمس��ار، ميانه، بانه، فردوس، 
قرچك ورامين و به��ار در همدان ب��ه بهره  برداري 
رسيده است. در همين راستا، بيمارستان هاي ني ريز 
در استان فارس، دزفول در شمال استان خوزستان 
و نهبندان در اس��تان خراسان جنوبي نيز در دست 
س��اخت اس��ت. عاوه بر اين 11 بيمارستان، بنياد 
بركت در س��اخت 4 مركز پيشرفته درمان سرطان 

در برنامه مشاركت دارد. 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام)ره( همچنين 
اح��داث بيمارس��تان ب��زرگ، اس��تاندارد، به  روز 
و مجه��زي را در منطق��ه  22 ته��ران ب��ا بالاترين 
استانداردهاي جهاني در دس��ت ساخت دارد كه با 
ساخت اين بيمارستان شاهد تحولي بزرگ در بخش 

سامت كشور خواهيم بود.

گروه بنگاها|
استفاده از مزيت هاي استاني در مسير بهبود شاخص هاي 
كسب وكار يكي از برنامه هايي است كه اقتصاد ايران در دوره 
فعلي از طريق آن تاش مي كند تا ظرفيت هاي تازه اي را 
پيش روي فعاليت هاي اقتصادي استان ها قرار دهد. يكي 
از مهم ترين طرح ها در اين زمينه طرحي است كه در فضاي 
اقتصادي كشورمان با عنوان »هر روستا، يك محصول«ياد 
مي شود. طرحي كه تاش مي كند از طريق ظرفيت سنجي 
درست مسير مناس��بي را پيش روي فعالان اقتصادي و 

توليدي در استان هاي مختلف و روستاها قرار دهد.
در حال حاضر جمعيت ش��اغل مناطق روستايي كشور 
به استناد آخرين گزارش مركزي آمار ايران در تابستان 
بالغ بر ۶ ميليون و ۶44 هزار نفر است. همچنين جمعيت 
بيكار روستاييان 4۶۶ هزار نفر است. نسبت اشتغال در 
مناطق روستايي در تابستان امسال نسبت به تابستان سال 
گذشته حدود يك درصد رشد و نرخ بيكاري نيز 1.1 درصد 
كاهش داشته اس��ت. شناخت مزيت روستاها و مناطق 
عشايري نخس��تين اولويت براي توسعه كسب و كار در 
اين مناطق است، موضوعي كه در قالب طرح هاي مختلف 
اشتغالي دولت از جمله برنامه اشتغال روستايي نيز به آن 
تاكيد شده است. در رويكردهاي جديد توسعه اشتغال در 
مناطق روستايي، شناسايي مزيت هاي آن منطقه و هدايت 
سياست ها و منابع در اين راستا اولويت دولت و دستگاه هاي 

سياستگذار قرار گرفته است.
در عين حال روستا يكي از مهم ترين پايگاه هاي توليد 
و رفع نيازهاي اساسي جامعه اس��ت، بنابراين تقويت 
زمينه ها و توانايي هاي جامعه روستايي مي تواند منجر 
به پويايي اقتصاد كشور شود. ضمن اينكه توجه به اين 
مناطق به ويژه روس��تاهاي كانوني مي تواند تاثير قابل 
توجهي در شاخص هاي كان اقتصادي از جمله رشد 
اشتغال و كاهش فقر داشته باشد. يكي از برنامه ها براي 
تقويت اقتصاد و اشتغال روستاييان، اجراي طرح »هر 
روس��تا يك محصول« است كه طي چند سال گذشته 
اجراي آن كليد خورده و تا امروز در 1۶0 روستاي كشور 
در استان هاي مختلف مزيت ها و محصولات استراتژيك 

شناسايي شده است.
در طرح هر روستا يك محصول، منظور از مزيت روستا 

درك دقيق فعالان روستايي از مزيت رقابتي هر روستا 
و تبيين اينكه هر روس��تا واجد چه مزيت هاي رقابتي 
خاصي به عن��وان منبعي براي تولي��د و ارزش آفريني 
است، اين قبيل مزيت ها مي تواند زمينه ساز رونق توليد 
و ايجاد اشتغال پايدار در روستا باشد.در قالب اين طرح 
براي توسعه كسب وكار روستاي هدف، ظرفيت سازي 
مي شود، به اين معنا كه طي آن افراد، گروه هاي محلي، 
نهاده��اي دولتي و بخش خصوصي مس��ووليت هاي 
جديدي در مسير رفع مشكاتي مانند رونق توليد و ايجاد 

اشتغال بر عهده مي گيرند.

    روستاي بادام زميني
يكي از روستاهايي كه طرح يك روستا، يك محصول 
در آن اجرا شده، روستاي برندق در استان اردبيل است 
كه به نام روستاي بادام زميني معروف است. ساكنان 
اين روس��تا واقع در منطقه كوهستاني خلخال به كار 
كش��اورزي، باغداري و دامداري مش��غولند. برندق با 
جمعيت 1300 نفري نزديك به 400 خانواده روستايي 
را در خود جاي داده اس��ت. چهار سال پيش يعني در 
سال 94 در روزهايي كه ساختارهاي اقتصادي دولت 
ايجاد و توسعه مش��اغل خرد و كوچك را آغاز كردند، 

اولين درخواس��ت كش��ت و پرورش ب��ادام زميني از 
روستاي برندق به دستشان رسيد.

مطابق اين درخواست، بررسي ظرفيت هاي منطقه اي 
از جهت آب و هوا، بررسي توانمندي هاي نيروي انساني 
منطقه براي پرورش بادام زميني، بررس��ي بازار فروش 
محصول و روش ه��اي فرآوري و بس��ته بندي بادام در 
دستور كار قرار گرفت و اولين گام گفت وگو و مكاتبه با 
جهاد كشاورزي استان اردبيل و شهرستان خلخال براي 
اعام نظر در خصوص وضعيت جوي و آمادگي زمين هاي 

روستا براي كشت بادام زميني برداشته شد.

    روستاي سارمران
روستاي سارمران از روستاهاي استان خراسان شمالي 
است. اين روستا در سال 88 تنها داراي دو واحد سنتي 
كشت گلخانه اي خيار با ظرفيت بسيار محدود بود. طرح 
دهكده كشت گلخانه اي در سال 93 به تصويب صندوق 
كارآفريني اميد رس��يد و بافاصله عمليات س��اخت 
گلخانه ها آغاز شد. طرح دهكده كشت گلخانه اي خيار در 
اسفند ماه 93 در اين روستا افتتاح شد و با حمايت هاي 
تس��هياتي دولت، عاوه بر ايجاد 115 فرصت شغلي 
جديد، باعث افزايش ظرفيت توليد خيار به ۶50 تن در 

سال شده است. در حال حاضر طرح دهكده كشت خيار 
گلخانه اي روستاي سارمران داراي 13 واحد خانگي و يك 
واحد صنعتي است. اجراي طرح دهكده خيار روستاي 
سارمران و ساخت واحدهاي جديد گلخانه اي منجر به 
مهاجرت معكوس ساكنان قديم روستا از شهرهاي تهران، 
كرج و ورامين شد. مبلغ كل سرمايه گذاري براي ايجاد 
طرح گلخانه در اين روستا ۶ ميليارد ريال است كه از اين 
ميزان مبلغ 3 ميليارد و 750 ميليون ريال توسط 14 فقره 
تسهيات قرض الحسنه صندوق كارآفريني اميد، تأمين 
اعتبار شده است. حمايت از طرح كشت، بسته بندي و 
توزيع خيار موجب شده است بازار اين محصول عاوه بر 
استان خراسان شمالي، استان گلستان و شهرهاي مشهد، 

سبزوار و بجنورد را در بر گيرد.

    روستاي هنرمندان مجسمه ساز
روايت سوم از روس��تاهاي فعال در اين طرح متعلق به 
روستاي مافي كندي در استان آذربايجان غربي است 
كه به يكي از قطب هاي توليد مجسمه و مصنوعات پلي 
استري در سطح كشور تبديل ش��ده است. اين روستا 
داراي 220 خانوار و نزديك هزار نفر جمعيت است. هنر 
اهالي اين روستا از سال هاي قبل ساخت مجسمه هاي 
پلي استري بوده است. مجسمه هايي با اشكال مختلف 
و عمدت��اً در رنگ هاي س��فيد و قه��وه اي و اخيرا هم با 
رنگ هايي كه طبيعت اش��كال را نمايان تر مي س��ازد. 
مرحله دوم حمايت از توليد مجسمه هاي روستاي مافي 
كندي به حمايت از توليدكنندگان خانگي مجسمه بر 
مي گردد كه با معرفي پشتيبان از 30 نفر توليدكننده هر 
يك مبلغ يكصد ميليون ريال حمايت صورت گرفت. با 
گسترش فعاليت هاي پشتيبان و خانواده هايي كه در كار 
تهيه مجسمه ها هستند توليد مجسمه هاي پلي استري 
در روستا رونق بيشتري گرفت و در سال 95 نيز 13 فقره 
تسهيات براي توليد مجسمه به اهالي اين روستا پرداخت 
شده است كه همچنان پشتيبان اين طرح مسوول تأمين 

مواد اوليه و فروش محصولات است.
اما فرايند اجراي طرح نيز چرخه اي متشكل از مجموعه 
فرايندهايي شامل شناسايي مزيت هاي رقابتي و توليدي 
يك محص��ول يا خدمت در مناطق روس��تايي، تكميل 

زنجيره توليد محصول، ساماندهي كسب و كارها، تأمين 
مالي خرد، راه اندازي كسب و كارهاي خرد و كوچك، توليد 
محصول و توسعه خدمات بازاريابي و نظارت است كه از 
مرحله شناسايي ظرفيت ها و مزيت هاي رقابتي روستا 
آغاز و براس��اس اولويت ها نسبت به ساماندهي كسب و 
كارها اعم از ايجاد و تقويت زنجيره تأمين، توليد و فروش، 
شبكه س��ازي بين فعالان، بهبود ظرفيت هاي طراحي، 
راه اندازي واحدهاي فراوري و بس��ته بندي با استفاده از 
ظرفيت افراد، گروه هاي محلي، نهادهاي دولتي، بخش 
خصوصي و كسب و كارهاي فعال روستايي اقدام مي شود.

    منابع تأمين مالي طرح هر روستا يك محصول
س��رمايه مورد نياز ب��راي راه ان��دازي كس��ب و كارها و 
پياده س��ازي طرح هر روستا يك محصول، از محل هاي 
تسهيات صندوق كارآفريني اميد، صندوق توسعه ملي، 
منابع معاونت سرمايه گذاري توسعه روستايي و مناطق 
محروم رياست جمهوري، صندوق هاي خرد محلي هر 
روستا، آورده شخص متقاضي روستايي، منابع خيريه هاي 
محلي و اش��تغال زا و همچنين منابع ساير دستگاه هاي 

اجرايي طرف تفاهم در حوزه روستايي تأمين مي شود.
به گ��زارش مهر طرح هاي كس��ب وكار هر روس��تا يك 
محصول بسته به نوع طرح، نحوه تأمين مواد اوليه، نحوه 
توليد، نحوه برون سپاري، نحوه بازاريابي و فروش و ساير 
پارامترها مي توانند به يكي از روش هاي زير مورد حمايت 
قرار گيرند. حالت اول: تسهيات فقط به مجريان اصلي 
طرح پرداخت ش��ود و افراد تحت پوشش آنان بي نياز از 
حمايت مالي باشند. حالت دوم: تسهيات فقط به افراد 
زيرمجموعه پرداخت ش��ده و مجري��ان اصلي بي نياز از 
حمايت مالي هستند. حالت سوم: تسهيات هم به مجري 
طرح و هم به افراد زيرمجموعه طرح كسب و كار پرداخت 
مي شود. در اين حالت نيز، به عنوان مثال توليدكننده اي 
كه جهت توس��عه فروش و توليد خود نياز به تأمين مواد 
اوليه در حجم بالا و ارتقاي سيستم توليد و بازاريابي داشته 
و براي كاهش قيمت تمام شده محصولات خود، افزايش 
توليد با شيوه توليد بدون كارخانه و توليد غيرمتمركز را 
با توس��عه واحدهاي تحت پوشش روستايي با عشايري 

هدفگذاري مي نمايد.

واحدهاي توليدي راكد به 
سرمايه گذار جديد واگذار مي شود
لرستان| معاون هماهنگي 
امور اقتصادي اس��تانداري 
لرستان از واگذاري واحدهاي 
توليدي راكد يا متوقف شده 
در استان به س��رمايه گذار 
جديد خبر داد. اسد عبدالهي 
ديروز در جلسه ستاد تسهيل 
و رفع موانع توليد لرستان، اظهار كرد: هدف از برگزاري اين 
جلسه شناسايي مشكات و موانع موجود بر سر راه توليد 
و اقتصاد استان بود كه مشكات توسط سرمايه گذاران 
بخش خصوصي مطرح و با حضور اعضاي ستاد در خصوص 
چگونگي رفع موانع تصميم گيري شد. وي عنوان كرد: 
مش��كات واحدهاي توليدي و صنعتي بر دو قسم قابل 
طرح هستند، يكي، واحدهاي توليدي كه مشكات آنها 
در جلسات ستاد تسهيل اس��تان قابل رفع خواهد بود و 
ديگري واحدهايي كه موضوع رفع مشكل آنها بايد از طريق 
ستاد تسهيل كشور در سطح ملي مطرح شوند و به همين 
منظور مقرر ش��د كه در اولين فرصت، ستاد تسهيات 
ملي در اس��تان، با حضور اعضاء س��تاد، تش��كيل شود.

عبداللهي تصريح كرد: از مشكات مطروحه در اين جلسه، 
بدهي هاي بانكي و اقساط معوقه واحدهاي توليدي سطح 
اس��تان بود كه طي هماهنگي هاي به عمل آمده با بانك 
عامل، اختصاص مدت زمان معين به عنوان فرصت به اين 
واحدها جهت پرداخت بدهي در دستور كار قرار گرفت. 

محموله باله هاي كوسه ماهيان 
در چابهار كشف شد

سيستان و بلوچستان|
مدي��ركل حفاظت محيط 
زيست سيستان و بلوچستان 
گفت: محمول��ه غيرمجاز 
باله هاي كوسه از 2 دستگاه 
خ��اور در چابهار توس��ط 
محيط بان��ان ب��ا همكاري 
پليس آگاهي كش��ف ش��د. وحيد پورمردان ديروز در 
اين باره اظهار داشت: متخلفان كه قصد قاچاق و فروش 
باله هاي كوسه ماهيان در كشورهاي همسايه را داشتند 
توسط محيط بانان با همكاري ماموران نيروي انتظامي و 
پليس آگاهي چابهار دستگير و جهت سير مراحل قانوني 

تحويل مراجع قضايي شدند.
وي گفت: در بازديد و بررسي هاي به عمل آمده توسط 
كارشناس محيط زيست دريايي چابهار از محموله كشف 
شده مش��خص ش��د بيش از هزار و 700 قطعه از انواع 
كوسه ماهيان كوچك و بزرگ جهت تهيه اين محموله 
صيد ش��ده و از بين رفته اند. مديركل حفاظت محيط 
زيست سيستان و بلوچس��تان افزود: صيد غيرقانوني 
كوسه ها بدون توجه به اهميت آنها در دريا و قوانين حاكم 
مبني بر ممنوعيت صيد، به دليل تقاضاي زياد خريد باله و 
دم آنها با قيمت هاي بالا در كشورهاي جنوب شرق آسيا 
توسط صيادان سودجو با همدستي قاچاقچيان باله هاي 

كوسه انجام مي شود. 

انهدام باند ۱۵ نفره حرفه  اي 
زمين خواري در يزد

كل  يي��س  ر | د يز
دادگستري اس��تان يزد از 
شناس��ايي و انهدام باند 15 
نفره حرفه  اي زمين  خواري 
با ارزش بي��ش از چند صد 
ميليارد توم��ان خبر داد. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، 
غامعلي دهشيري گفت: با كار گسترده اداره اطاعات 
استان يزد، حفاظت اطاعات دادگستري و پليس آگاهي 
زيرنظر دادسراي مركز استان يزد پرونده زمين  خواري 
باند 15 نفره تشكيل ش��د . او افزود: روساي واحد هاي 
حقوقي و اماك 3 دستگاه مهم متولي انفال به همراه 
تعدادي دلال و كارشناس ثبتي و يك كارمند ثبت اسناد 
و يك وكيل و چند بنگاه در اي��ن پرونده زمين خواري 
دخيل بوده اند.اين مقام قضايي تصريح كرد: در اين پرونده 
با سوءاستفاده از اطاعات موجود در دستگاه هاي مربوطه، 
جعل سند، تباني جهت طرح دعواي واهي و پرداخت 
رشوه و انجام معامات صوري، صد ها هكتار زمين مورد 
تصرف و تصاحب قرار گرفته بود. دهشيري بيان داشت: 
قسمتي از اين اراضي متعلق به اشخاص و قسمتي از آن 
متعلق به دولت و قسمتي از انفال بود. خارج كردن برخي 
اوراق و اطاعات از دستگاه هاي مربوطه و شفاف نبودن 
در واگذاري ها و فروش ها در اين پرونده زمينه س��از اين 

سوءاستفاده ها بود.

۳ ميليون مترمكعب آب در 
بارندگي اخير وارد آبادان شد

خوزستان|مدير آبفاي 
منطقه آبادان با اش��اره به 
ب��ارش 113 ميلي متري 
ب��اران اخير در اين ش��هر 
گف��ت: طبق محاس��بات 
انجام شده بيش از 3 ميليون 
مترمكعب آب در بارندگي 
اخير وارد آبادان شد.به گزارش مهر، عليرضا خليلي نيا 
ديروز در سومين جلسه شوراي سامت و امنيت غذايي 
آبادان گفت: در بحران پيش آمده ما به طور روزانه 120 
هزار مترمكعب آب باران را از طريق شبكه هاي فاضاب 
تخليه مي كرديم، اتفاق خوبي كه در بحران اخير رخ داد 
و سبب شد تا ما بتوانيم به رغم تمامي مشكات نسبت 
به ساير شهرها همچون خرمشهر و اهواز كارها را بهتر 
از پيش ببريم آنكه شهرداري و آبفا بدون هيچ تقابلي 
و در كنار يكديگر در راستاي كمك به رفع اين مشكل 
كوش��يدند و ضمن اينكه نباي��د همراهي و همكاري 
جدي پالايشگاه را نيز ناديده گرفت.وي با اشاره به اينكه 
بارشي با چنين حجم اگر در هر شهر ديگري نيز مي آمد 
مشكل ساز بود، تصريح كرد: اقدام تعاملي و به موقع آبفا 
و پالايشگاه در احياي كانال هاي مهم و كليدي شهر 
سبب شد تا آب گرفتگي مناطق شركتي در »بوارده« 
و »بريم« ظرف 2 روز و در س��اير نقاط ش��هري ظرف 

5روز رفع شود.

علت اختلال در نمايش شاخص 
كيفيت هواي 6 شهر

تهران|معاونت نظارت و 
پايش اداره محيط زيست 
استان تهران گفت: عدم 
نمايش شاخص كيفيت 
ه��واي شهرس��تان هاي 
اس��تان تهران در سامانه 
پايش كيفي ه��وا به طور 
مقطعي و عمدتا به دليل بررسي ايستگاه ها توسط 
همكاران ما است و به زودي اين مشكل رفع مي شود.

محمد رستگاري در گفت وگو با فارس اظهار كرد: 
عدم نمايش شاخص كيفيت هواي شهرستان هاي 
اس��تان تهران در س��امانه پايش كيفي هوا به طور 
مقطعي و عمدتا به دليل بررسي ايستگاه ها توسط 
همكاران ما است.وي در خصوص ايستگاه شهر قدس 
گفت: چند سال اس��ت كه ايستگاه پايش كيفيت 
هواي اين شهر خاموش است و ايستگاه شهريار نيز 
به دليل اينكه آنالايزر سنجش PMD ندارد و براي 
همين ش��ما نمي توانيد داده آن را مشاهده كنيد.

معاونت نظارت و پايش اداره محيط زيست استان 
تهران با بيان اينكه، ايستگاه شهرستان بهارستان 
در حال حاضر غيرفعال است، تاكيد كرد: ايستگاه 
رباط كريم به طور مقطعي قطع شده چرا كه همكاران 
در حال تعويض فيلتر هستند و امكان دارد به مدت 

حدود يك ساعت ارسال داده قطع شده باشد.
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شبكه همراه اول
در هيچ استاني قطع نيست

همراه اول اعام كرد ش��بكه اش در هيچ استاني 
قطع نيست. اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
س��يار ايران اعام كرد: با توجه به سوالات برخي 
مش��تركان در تم��اس با مركز تم��اس و برخي 
شايعات در شبكه هاي اجتماعي مبني بر قطعي 
شبكه در برخي اس��تان ها، هيچگونه قطعي در 
شبكه همراه اول وجود نداش��ته و اينترنت اين 

اپراتور در دسترس مشتركان است.

پرونده قضايي پس زدگي 
فاضلاب اهواز تشكيل شد

اهواز|دادس��تان عمومي و انقاب مركز اس��تان 
خوزس��تان از تش��كيل پرونده قضايي پس زدگي 
فاضاب اهواز و احضار شهردار و مديرآبفاي اهواز به 
دادسرا خبر داد. حسيني پويا با اشاره به بارندگي هاي 
اخير در اهواز و ايجاد آبگرفتگي در برخي مناطق اين 
كان شهر گفت: سرريز ش��دن فاضاب در شهر ها 
تهديدي براي ش��هروندان اس��ت و سامت مردم و 
بهداش��ت عمومي خط قرمز دستگاه قضايي است. 
در زمينه پس زدگي فاضاب در ش��هر اهواز پرونده 
قضايي در دادسراي مركز استان خوزستان تشكيل 
شد و مدير آبفا و شهردار اهواز طبق مقررات قانوني 
به دادسرا احضار شدند. حسيني پويا بيان داشت: با 
وجود اينكه از هشدار هاي مكرر در خصوص بارندگي 
از پيش صادر شده بود، در نتيجه شركت آب و فاضاب 
و شهرداري اهواز متوليان اصلي آبگرفتگي در معابر 
و منازل هستند، كه موجب ايجاد مشكات زيست 
محيطي و نارضايتي شديد مردم از اين 2 مرجع شد.

طلوع خورشيد زير سايه ماه
بيرجند|مدرس دانشگاه بيرجند و دكتراي نجوم از 
وقوع خورشيد گرفتگي همزمان با طلوع خورشيد در 
صبح روز پنجشنبه در خراسان جنوبي خبر داد. كاظم 
يوسفي با بيان اينكه خورشيد در صبح پنجشنبه در 
حال گرفتگي طلوع مي كند، اظهار كرد: اوج گرفتگي 
خورشيد س��اعت 7 و 19 دقيقه خواهد بود. مدرس 
دانش��گاه بيرجند و دكتراي نجوم ادامه داد: پديده 
خورش��يد گرفتگي ت��ا 8 و 29 دقيقه در خراس��ان 
جنوبي ادامه دارد. وي ادامه داد: اين پديده با استفاده 
از تجهيزات قابل روي��ت بوده به گونه اي كه نيمي از 

خورشيد گرفته است.

دستگيري فردي كه با سوزاندن 
لاستيك  هوا را آلوده مي كرد

بوشهر|فرد متخلفي كه با سوزاندن لاستيك هاي 
مستعمل و دپو شده، باعث آلودگي هواي شهر بوشهر 
مي شد، دستگير ش��د. رييس اداره نظارت و پايش 
اداره كل حفاظت محيط زيس��ت استان بوشهر با 
اعام اين خبر گفت: فرد متخلفي كه با آتش زدن 
لاستيك هاي دپو ش��ده در منطقه ساحلي بوشهر 
باعث آلودگي هواي ش��هر مي ش��د، پس از اطاع 
دوستداران محيط زيست و حضور در محل تخلف، 
دستگير ش��د و پرونده متخلف جهت رسيدگي به 
مراجع قضايي ارجاع داده شد. حسين يگانه عنوان 
كرد: روز اول دي ماه پس از اطاع و مش��اهده دود 
و آلودگي ه��وا در محل موردنظر حضور يافتيم و با 
حجم زيادي از لاستيك ها و سيم هاي سوخته مواجه 
شديم كه فردي نيز در حال جمع آوري سيم ها بود، 
سپس از وي جويا شديم كه لاستيك ها را چه كسي 
سوزانده كه وي شخص متخلف را معرفي نمود. پس 
از پرس وجو از فرد مذكور، تخلف وي قطعي شد و فرد 
متخلف هم پذيرفت كه سوزاندن اين لاستيك هاي 

دپو شده باعث آلودگي هواي بوشهر گرديده است.

ايستگاه شادمان
به پله برقي مجهز شد

نايب ريي��س هيات مدي��ره و مديرعامل ش��ركت 
بهره ب��رداري متروي تهران و حوم��ه گفت: گايه 
ش��هروندان از كمبود پله برقي در متروي تهران به 
خصوص از ايستگاه شادمان كه عبور و مرور را براي 
مسافران اين ايستگاه كه با خط دو تقاطع دارد دشوار 
كرده ب��ود و با پيگيري هاي صورت گرفته مجهز به 
پله برقي  شد. به گزارش »تعادل« از مديريت ارتباطات 
و امور بين الملل شركت بهره برداري متروي تهران 
و حومه، فرنوش نوبخت با اش��اره به اينكه پله برقي 
ورودي جنوبي ايستگاه شادمان، نصب و فعاليت هاي 
اجرايي انجام شده اس��ت و مورد استفاده مسافران 
قرار گرفت و با پيگيري انجام شده قرار است تمامي 
ايستگاه هاي جديد كه به بهره برداري مي رسند مجهز 
به پله برقي باشند.فرنوش نوبخت با بيان اينكه در 
حال حاضر 125 ايستگاه مترو در پايتخت وجود دارد 
كه در تسهيل ترافيك شهر تهران بسيار تاثيرگذار 
اس��ت، گفت: طبق آمار در حال حاضر تعداد 859 
دستگاه پله برقي در خطوط هفتگانه مترو نصب شده 
است.نايب رييس هيات مديره و مديرعامل شركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه گفت: متروي تهران 
يك مجموعه بزرگ است كه ماهانه 35 تا 40 ميليون 
نفر با آن در خطوط هفتگانه سفر مي كنند و تعمير و 
نگهداري تجهيزات و تاسيسات آن كار بسيار سختي 
اس��ت اما ما در ش��ركت بهره برداري متروي تهران 
تمامي تاش خود را مي كنيم تا كمترين خرابي ها را 
داشته باشيم.وي خاطرنشان كرد: شركت بهره برداري 
متروي تهران تاش دارد تا از توليدكنندگان داخلي، 
قطعات مورد نياز خود را خريداري كند. ما در سال 
گذشته حدود ۶ كيلومتر مصرف هندريل پله  برقي 
داش��ته ايم كه توليدكنندگان در تامين اين قطعه 

توانستند ما را ياري كنند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

با وجود روند پيري جمعيت ايران، هيچ قانوني براي حمايت از سالمندان تدوين نشده است

هيچكس براي سالمندي آماده نيست 
آخرين سرشماري رس��مي كشور كه در سال 1395، 
انجام شد، نش��ان مي دهد كه از جمعيت ۷9 ميليوني 
كش��ور در آن زمان، ۷ميليون و ۴1۴ه��زار و 91 نفر 
س��المند بودند كه اين رقم اكنون بيشتر شده است از 
س��وي ديگر آمارهاي وزارت ورزش و جوانان حكايت 
از آن دارد كه جمعيت ايران در س��ال ۲۰3۰ به 11۰ 
ميليون نفر مي رس��د، بر اين اساس جمعيت ۶۰ سال 
به بالا به ۲۷ ميليون نفر افزايش مي يابد، يعني متوسط 
رشد جمعيت در سال هاي 1395 تا 1۴3۰ حدودا ۰.9 
درصد و متوسط رشد سالانه جمعيت سالمندي 3.۷ 
درصد خواهد بود، به عبارت ديگر جمعيت ۶۰ سال به 
بالا در كشور از رقم 1۰ درصد در سال 95 به ۲5 درصد 
مي رسد يعني يك چهارم جمعيت كشور در سال 1۴3۰ 
سالمند هستند. بنابراين در سال هاي آينده جمعيت 
بالاي��ي از مردم اي��ران، نيازمند خدمات س��المندي 
هس��تند كه دولت موظف به تامين آن اس��ت چرا كه 
در اصل۲9 قانون اساس��ي به مساله سالمندي اشاره 
شده كه بر اساس آن: »برخورداري از تأمين اجتماعي 
از نظر بازنشس��تگي، بيكاري، پي��ري، ازكارافتادگي، 
بي سرپرس��تي، درراه ماندگي، حوادث و سوانح و نياز 
به خدمات بهداشتي و درماني و مراقبت هاي پزشكي 
به صورت بيمه و... حقي اس��ت همگاني. دولت مكلف 
اس��ت طبق قوانين از مح��ل درآمده��اي عمومي و 
درآمده��اي حاصل از مش��اركت م��ردم، خدمات و 
حمايت هاي مالي فوق را براي يك به يك افراد كشور 
تأمين كند.« از طرف ديگر در برنامه ششم توسعه هم 
دولت موظف به ايجاد عدالت و رسيدگي به سالمندان 
شده است كه در اين راستا، مرداد سال گذشته، رييس 
دبيرخانه شوراي ملي سالمندان از تدوين لايحه حمايت 
از سالمندان در دولت خبر داد اما هنوز خبري از تصويب 
آن نبوده و س��المندان لايحه حقوق��ي براي حمايت 
ندارند اين وضعيت در حالي اس��ت كه كارشناسان و 
تحليلگران حوزه هاي اجتماعي، معتقدند، در دوره هاي 
گذشته به دليل تصميم گيري هاي غير كار شناسانه 
و برنامه ريزي هاي نامناس��ب، نبود آمارهاي مستند 
و معتبر، ضعف و نارس��ايي بانك ها و منابع اطلاعاتي 
جامع از ش��رايط اجتماع��ي، فرهنگ��ي و اقتصادي 
سالمندان كشور برنامه مشخص و مدوني براي اين قشر 
طراحي و تدوين نشده است و همين امر باعث شده تا 
امروز بسياري از سالمندان براي سپري كردن دوران 

سالمندي با كمبود هاي اساسي مواجه باشند.

  سندي حمايتي بدون نتيجه
م��رداد 9۷ در راس��تاي ارايه خدم��ات اجتماعي به 
سالمندان، وب سايت بنياد فرزانگان كشور راه اندازي 
شد، آن زمان، محسن سلمان نژاد، رييس وقت دبيرخانه 
شوراي ملي سالمندان كشور، از تدوين لايحه حمايت از 
سالمندان در دولت گفت و دو ماه بعد هم خبر از تدوين 
»سند ملي سالمندان« داد. او درباره اين موضوع بيان 
كرد: »با توجه به اينكه در سال هاي آتي در كشور ما از 

هر سه نفر يك نفر سالمند است، در اين زمينه ما براي 
رس��يدن به اهداف خود س��ندي با عنوان »سند ملي 
سالمندان« تدوين كرديم كه فاز عملياتي آن در حال 
برنامه ريزي است از طرف ديگرلايحه حقوقي سالمندان 
از يك سال پيش به همت مركز تحقيقات قم در حال 
تدوين بوده و اميد است امسال اين لايحه براي تصويب 
از طريق دولت به مجلس برسد و در اين زمينه قوانين 
خوبي تدوين شود.« با اين حال تدوين لايحه حمايت 
از س��المندان هنوز در مرحله ابراز اميدواري قرار دارد. 
روز گذش��ته، حس��ام الدين علامه، رييس دبيرخانه 
شوراي ملي سالمندان كشور درباره اين موضوع بيان 
كرد: در سال 1۴3۰ حدود 33 درصد جمعيت كشور 
را سالمندان تشكيل مي دهند كه مديريت آن نيازمند 
حساس س��ازي و دغدغه مندسازي در سطح جامعه و 
دستگاه هاي مسوول و متولي است. از نظر تعريف هرم 
جمعيتي، كشور ما از س��ال ۸5 وارد پنجره جمعيتي 
شده كه تا 1۴۲5 ادامه دارد ولي بعد از اين تاريخ افراد 
بالاي سن و زير سن توليد، جمعيت زيادي را تشكيل 
مي دهند كه همين مس��اله چالش هاي��ي را در حوزه 
رفاهي، اقتصادي و بيمه اي ايج��اد مي كند، بنابراين 
بايد براي تمامي اين دوره ها برنامه ريزي اصولي داشته 
باشيم. او افزود: مساله مهم مباحث حقوقي و مالي مانند 
سالمند آزاري است كه متأسفانه در كشور ما به آن توجه 
نشده و ما لايحه حقوقي حمايت از سالمندان نداريم كه 

البته در حال تدوين است .

  در برنامه هاي توس�عه توجه به س�المندان 
وجود ندارد

ب��ا اين حال كارشناس��ان ح��وزه اجتماعي معتقدند 
بي توجهي به جايگاه سالمندان در اسناد بالادستي و 
نبود قوانين حمايتي از اين قشر جامعه در برنامه هاي 
توسعه پنج س��اله باعث شد تا مشكلات و چالش هاي 
پديده س��المندي و خاكستري شدن جمعيت از ديد 
برنامه ريزان و سياس��ت گذاران كش��ور پنهان بماند و 
آن طور كه بايد نتوان براي آينده جمعيتي كه به سن 
سالخوردگي و سالمندي مي رسند برنامه هاي جامع و 
مشخصي را تدوين كرد. محمد حسيني، كارشناس رفاه 
اجتماعي، درباره اين موضوع بيان كرد: »در برنامه هاي 
توسعه، حساسيتي درخصوص سالمندان وجود نداشته 
است. البته اين موضوع صرفاً مختص كشور ما نيست 
بلكه بسياري از كش��ورهاي ديگر نيز سالمندان را در 

برنامه هاي توسعه ناديده مي گيرند. 
اين در حالي است كه با توجه به افزايش اميد به زندگي 
و رشد روز افزون جمعيت سالمند در كشور هاي جهان 
و از جمله ايران لازم اس��ت شوراي عالي سالمندان به 
عن��وان مرجعي كه براي س��المندان تصميم گيري و 
سياس��ت گذاري مي كند با آسيب شناسي و تحليل و 
ارزيابي برنامه ها و سياست هاي اجرا شده در سال هاي 
اخير گزارش كاملي از وضعيت فرهنگي، اجتماعي و 
اقتصادي سالمندان را در اختيار متوليان و مسوولان 
امر قرار دهد تا مطالبات و نيازهاي اساسي سالمندان 

در برنامه ششم توسعه لحاظ ش��ود.« او افزود: » آنچه 
درخصوص سالمندي داراي اهميت است اين موضوع 
است كه افراد چگونه سالمند مي شوند يعني بايد افراد 
در سالمندي، س��الم باش��ند. همچنين تمكن مالي 
س��المندان از اهمي��ت بالايي برخوردار اس��ت و اين 
موض��وع از طريق نظام هاي بيمه اي بايد ديده ش��ود. 
درخصوص حمايت هاي اجتماعي از س��المندان بايد 
توجه شود كه صرفاً قوانيني در اين حوزه تصويب شود 
كه پشتوانه مالي داش��ته باشد يعني ابتدا منابع مالي 
جهت حمايت ها مشخص و سپس قوانين وضع شود. 
چرا كه در غير اين صورت حمايت ها معنايي نداشته و 

قابليت اجرا نيز ندارند.«

 امكانات هست، اطلاع رساني نداريم
اظهارات اين كارش��ناس درحالي است كه مسوولان 
وزارت بهداشت معتقدند امكانات خوبي براي سالمندان 
در كشور وجود دارد اما ضعف اطلاع رساني سبب شده 
تا مردم نسبت به آن آگاه نباشند. محسن شتي، رييس 
اداره سلامت س��المندان وزارت بهداشت درباره اين 
موضوع بيان كرد: اگرچه سالمندي يك دستاورد است 
ولي اگر برنامه ريزي درس��تي نداش��ته و براي رويايي 
با دوره س��المندي برنامه ريزي نكنيم، با مش��كلاتي 
جدي روبرو خواهيم ش��د. ارتقاي س��واد سلامت در 
دوره س��المندي به اين معناس��ت كه ف��رد بتواند از 
اطلاعات و منابع دانش��ي موجود براي حفظ و ارتقاي 

سلامتي خود استفاده كند و مساله مهم تر در دسترس 
بودن اين اطلاعات اس��ت.يكي از مداخلات مهم براي 
ارتقاي ورزش و فعاليت بدني در س��المندان، ارتقاي 
سواد سلامت در وجوه مختلف يعني خود سالمندان 
و دس��تگاه ها و متوليان امر اس��ت كه بايد مورد توجه 

قرار بگيرد.
او ب��ا تاكيد بر اينكه دس��تگاه هاي مختلف و متوليان 
بايد فضا و بستر مناس��ب انتقال اطلاعات و محتواي 
صحيح و معتبر سلامت به سالمندان را فراهم كنند، 
اظهار كرد: براي اج��را و به كارگيري اطلاعات نيز بايد 
بستر و تمهيدات مناسب انديشيده شود. چراكه عمده 
س��المندان از اهميت ورزش و تحرك ب��راي ارتقاي 
سلامتي آگاهند ولي بستر مناس��بي براي اجراي آن 
فراهم نيست. وي نگرش نادرست و دلايل فردي، نقص 
اطلاعات و عدم انتقال و دانش مورد نياز از سوي متوليان 
را برخي از دلايل عدم فعاليت بدني سالمندان دانست 
و ادامه داد: يكي از نقاط ضعف دستگاه ها و ارگان هاي 
متولي همچون وزارت بهداشت اين است كه با وجود 
دارا بودن خدمات تخصصي مختلف ويژه سالمندان، 
در انتقال اين اطلاعات و آگاه س��ازي سالمندان براي 

بهره گيري از اين خدمات نقص دارند.

  زنانه شدن سالمندي
بنا بر اعلام پژوهش��كده آمار، تعداد جمعيت ۶۰ سال 
و بالاتر از حدود 1.۶5 ميليون نفر در س��ال 1335 به 
۶.15 ميليون نفر در سال 139۰ افزايش يافته است. 
پيش بيني ه��ا حكايت از اين دارد كه س��هم جمعيت 
۶5 س��ال و بالاتر در سال 1۴۲۰ به حدود13.5 درصد 
افزايش خواهد يافت. بر اساس پيش بيني هاي سازمان 
ملل نيز سهم جمعيت ۶۰ساله و بالاتر كشور ما در سال 

1۴3۰ به حدود 31درصد افزايش مي يابد.
يكي از مهم ترين شاخص هاي جمعيتي كه به تركيب 
جنسيتي جمعيت سالمند توجه دارد، شاخص نسبت 
جنسي سالمندي است. اين ش��اخص نشانگر توزيع 
جمعيت زنان سالمند نسبت به مردان سالمند است. 
مقدار اين شاخص در ايران نشان مي دهد كه در سال 
1335 به ازاي 1۰۰ زن سالمند )۶5سال و بالاتر(، 111 
مرد سالمند در جمعيت كشور وجود داشته است. مقدار 
اين شاخص در سال 139۰ به اين صورت است كه به 
ازاي 1۰۰ زن سالمند حدود 99 مرد سالمند در كشور 
بوده است. مي توان گفت كه نشانه هايي از زنانه شدن 
س��المندي در ايران در حال بروز است؛ الگويي كه در 
بسياري از كشورهاي توسعه يافته به وقوع پيوسته است. 
بنابر اعلام پژوهش��كده آمار، با افزايش اميد به زندگي 
بعد از تولد، امي��د به زندگي س��المندان نيز افزايش 
قابل توجهي داشته است. در سال 1355 انتظار مي رفت 
كه زنان بعد از سن ۶5 سالگي )يعني سالمندي(، 1۲.5 
سال ديگر نيز عمر كنند كه اين مقدار تا سال 139۰ به 
15.1 سال افزايش يافت و پيش بيني مي شود تا سال 

1۴۰۰ به 1۷ سال افزايش يابد.

چرايي كاهش رتبه ايران در »رفع شكاف جنسيتي«
جديدتري��ن گ��زارش مجم��ع جهان��ي اقتصاد در 
خصوص ش��كاف جنس��يتي در حالي منتشر شده 
است كه ايران از ميان 153 كشور در رتبه 1۴۸ قرار 
دارد، اين در حالي است كه در گزارش سال ۲۰1۸ 
اين مجمع، ايران رتبه 1۴۲ را در زمينه رفع شكاف 

جنسيتي كسب كرده بود.
مجم��ع جهان��ي اقتصاد هرس��اله روند پيش��رفت 
جهاني در زمينه برابري جنسيتي را در چهار حوزه 
دستاوردهاي آموزشي، بهداشت و سلامت، مشاركت 
اقتصادي و فرصت هاي اقتصادي و توانمندس��ازي 
سياسي در ميان كشورها مورد بررسي قرار مي دهد. 
گزارش سال ۲۰۲۰ اين مجمع جهاني كه وضعيت 
شكاف جنسيتي 153 كش��ور را مورد بررسي قرار 
داده حاكي از آن اس��ت كه بيش��ترين نابرابري در 
حوزه مشاركت سياسي و اقتصاد مشاهده مي شود، 
به طوري كه در س��طح جهاني در حوزه مش��اركت 
سياس��ي ۷5 درصد و در حوزه مشاركت اقتصادي 

۴۲ درصد شكاف وجود دارد. 
اما در مجموع 1۰۰ س��ال زمان نياز است تا شكاف 

جنسيتي در جهان رفع شود كه به تفكيك حوزه اي، 
در حوزه آموزش به 1۲ س��ال، در حوزه سياس��ت 
به 95 س��ال و در حوزه اقتصاد به ۲5۷ س��ال زمان 
براي رفع شكاف جنسيتي لازم است. بر اساس اين 
گزارش س��وريه، پاكستان، عراق و يمن كشورهايي 
با بيشترين شكاف جنسيتي و ايسلند، نروژ، فنلاند، 
س��وئد و نيكاراگوئه ب��ه ترتيب پنج كش��ور برتر در 
زمينه برابري جنسيتي معرفي شده اند. در اين ميان 
ايران رتبه 1۴۸ را به خود اختصاص داده است، اين 
درحالي است كه در س��ال ۲۰1۸، رتبه 1۴۲ را در 

زمينه رفع شكاف جنسيتي كسب كرده بوديم.
 ليلا فلاحتي، مديركل امور بين الملل معاونت امور 
زن��ان و خانواده رياس��ت جمهوري درب��اره چرايي 
تنزل رتبه ايران نس��بت به سال هاي گذشته، علت 
را وابسته به دو مس��اله مي داند و مي گويد: در سال 
۲۰19 مجموعا 1۴9 كش��ور در گزارش مورد توجه 
قرار گرفته بودند، اما در سال ۲۰۲۰ مجموعا 153 
كشور مورد بررسي قرار گرفته اند، بنابراين با افزايش 
چهار كش��ور در مجموع گزارش نسبت به سال قبل 

تغييراتي در رتبه كشورها ايجاد شده است.
او مي افزايد: براساس اين گزارش بيشترين دستاورد 
جمهوري اس��لامي ايران در راستاي كاهش شكاف 
جنسيتي در حوزه آموزش، به ويژه در مقطع ابتدايي 

و بهداشت معرفي شده است.

  درآمد زنان ايران، يك پنجم مردان است
بنابر اظهارات فلاحتي، بررسي وضعيت شاخص هاي 
اي��ران در گزارش س��ال ۲۰۲۰ نش��ان مي دهد كه 
ايران در ش��اخص كلي مش��اركت اقتصادي زنان با 
رتبه 1۴۷ و در زير ش��اخص ها همچون مش��اركت 
در بازار كار رتبه 1۴۸، در كس��ب مناصب مديريتي 
رتبه 115 و كس��ب مشاغل تخصصي رتبه 1۲۰ در 
جمع كشورهايي با شكاف بالاي جنسيتي در حوزه 
اقتصاد را به خود اختصاص داده است. بررسي ديگر 
شاخص هاي اقتصادي در اين بخش نشان مي دهد 
كه ايران از نظر ميزان كس��ب درآمد زنان نسبت به 
درآمد مردان، در جايگاه 1۴9 قرار دارد، بر اساس اين 

گزارش زنان تقريبا يك پنجم مردان درآمد دارند.

  از نظر تحصيلات دانشگاهي ايران در رتبه 
۱۱۴ قرار دارد

مديركل امور بين الملل معاونت امور زنان و خانواده 
رياست جمهوري ادامه مي هد: دومين مولفه شاخص 
مربوط به دستاوردهاي آموزشي است كه از طريق 
چهار مولفه نرخ باسوادي زنان نسبت به مردان، نرخ 
زنان نس��بت به مردان در ثبت نام آموزش ابتدايي، 
آموزش متوسطه و آموزش عالي محاسبه مي شود. 
بر اساس گزارش سال ۲۰۲۰، ايران از نظر شاخص 
آموزش به رتبه 11۸، از نظر نرخ باس��وادي به رتبه 
11۲ و در ش��اخص تحصيلات ابتدايي و متوس��طه 
به ترتيب به رتبه 1۰9 و 115 دس��ت يافته است. از 
نظر تحصيلات دانش��گاهي نيز رتبه 11۴ را كسب 

كرده است. 
در مجموع شاخص هاي آموزشي بهترين وضعيت، 

مربوط به تحصيلات ابتدايي است.
وي با اش��اره به سومين مولفه س��لامت و بقاء كه با 
استفاده از دو مولفه نس��بت جنسي تعداد دختران 
نس��بت به پس��ران در بدو تولد و اميد زندگي سالمِ 

مردان و زنان مورد بررس��ي قرار گرفته است ادامه 
مي دهد: بر اساس اين گزارش ايران از نظر رتبه كلي 
در رتبه 13۰، نس��بت جنس��ي رتبه يك و در اميد 

زندگي در رتبه 139 قرار دارد.

 رتب�ه ۱۳۲ ايران درخصوص رفع ش�كاف 
جنسيتي براي مناصب وزارتي 

فلاحتي با اش��اره به مولفه مشاركت سياسي كه به 
شكاف جنسيتي در بالاترين سطوح تصميم  گيري 
سياس��ي و از طريق بررسي نس��بت زنان به مردان 
در مولفه  هاي  موقعيت  وزارت��ي، جايگاه پارلماني و 
س��نوات در اختيار داش��تن مهم  ترين مقام اجرايي 
)رييس جمهور و نخس��ت وزير و رياست دولت( در 
پنجاه سال گذشته، تعيين مي شود، تاكيد مي كند: 
بررسي اين ش��اخص در گزارش سال ۲۰۲۰ نشان 
مي ده��د ايران رتبه كلي 1۴5 را كس��ب كرده و در 
شاخص هايي همچون حضور زنان در پارلمان رتبه 
1۴۴، در مناص��ب وزارتي رتبه 13۲ و در ش��اخص 

مناصب مهم اجرايي رتبه ۷3 را كسب كرده است.
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صدوراحكام رتبه بندي 
معلمان تا بهمن 

وزير آم��وزش و پرورش با اش��اره به اج��راي طرح 
رتبه بندي معلمان اظهار كرد: تلاش مي كنيم احكام 
رتبه بندي تا بهمن ماه صادر شود. بيش از ۷۰۰هزار 
معلم مشمول اين طرح هستند و بررسي پرونده هاي 
صلاحيت معلم��ان در هيات هاي مميزه اس��تاني 
كمي زمانبر اس��ت، اما هر زمان احكام صادر ش��ود، 
اعم��ال افزايش ه��ا از مهرماه خواهد بود. محس��ن 
حاجي ميرزايي، درباره مطالبات انباش��ته ش��ده از 
سال هاي گذشته گفت كه اين مورد عمدتا به مطالبات 
معلمان خارج از كشور باز مي گردد. احكامي از آنها در 
سال هاي گذشته اجرا نشده بود كه طرح دعوا كرده اند، 
حكم وحدت رويه صادر و آموزش و پرورش موظف به 
پرداخت آن شده است. بيش از 5۰۰ ميليارد تومان از 
اين مطالبات به حق آنها تسويه شده و باقي مانده نيز 
طي يك تا دوماه آينده پرداخت مي شود. وزير آموزش 
و پرورش درباره افزايش حقوق معلمان و برنامه هاي 
رفاهي اين وزارتخانه براي فرهنگيان نيز توضيحاتي 
اراي��ه داد و عنوان كرد: طبيعتا معلمان مانند مابقي 
كاركنان دولت مش��مول افزايش حقوق سالانه كه 
احتمالا 15 درصد اس��ت خواهند بود؛ علاوه بر آن با 
اجراي طرح رتبه بندي به طور متوسط 1۰ تا 1۲ درصد 
به حقوق آنها افزوده مي شود و براي معلمان در طرح 
تمام وقت نيز كه ش��ش ساعت اضافه تدريس دارند 
نيز حدود 1۷ درصد به فوق العاده شغلش��ان افزوده 
مي شود. حاجي ميرزايي افزود: اما بايد توجه داشت 
كه معلمان همانند ديگر كاركنان دولت اضافه كار و 
خدمات رفاهي ندارند و بايد براي افزايش فوق العاده 
شغلشان تمهيد كنيم. وزير آموزش و پرورش درباره 
كسري بودجه اين وزارتخانه كه به سال آينده منتقل 
مي شود نيز گفت: معمولا بودجه آموزش و پرورش 
سه مرحله اي تنظيم مي شود؛ نخست لايحه بودجه 
اس��ت. دوم تخصيص بيش از سقف است و هرساله 
تخصيص ما تا 11۰ درصد هم مي رس��د و بخش��ي 
هم معمولا به سال بعد منتقل مي شود كه براي آن 
تامين اعتبار مي كنند. تلاش كرديم كس��ري هايي 
كه به س��ال 99 منتقل مي شوند قابل توجه نباشد. 
حاجي ميرزايي ادامه داد: مطالبات منتقله از س��ال 
9۷ به 9۸، ۶۷۰ ميليارد تومان بود كه تاكنون 5۰۰ 
ميليارد تومان آن محقق شده و 1۷۰ ميليارد تومان 

ديگر باقي مانده است.

بهانه هايي براي پرداخت 
نكردن مطالبات بيمارستان ها

اكبر ش��وكت عضو هيات امناي س��ازمان تأمين 
اجتماعي در مورد عدم پرداخت مطالبات مراكز 
طرف قرارداد از سوي س��ازمان تأمين اجتماعي 
گفت: سازمان تأمين اجتماعي مدتي قبل تفاهم 
نامه اي با وزارت بهداشت براي پرداخت مطالبات 
معوق مراكز طرف قرارداد منعقد كرد و براساس آن 

قرار شد اين مطالبات به مرور پرداخت شود.
او به مهر: طبق گفته سالاري مديرعامل سازمان 
تأمين اجتماعي مطالبات امسال در حال پرداخت 
است. وي با اشاره به اينكه سازمان منابع كافي براي 
پرداخت بدهي قبل خود به بيمارستان ها را ندارد 
افزود: با توجه به اينكه تأمين اجتماعي با كسري 
اعتبار مواجه اس��ت امكان پرداخت بدهي س��ال 
گذشته مراكز طرف قرارداد را ندارد و اگر بخواهد 
اين كار را انجام دهد بايد باز هم از بانك وام با بهره بالا 
بگيرد كه اين امر نيز به ضرر بيمه شدگان و سازمان 
است. عضو هيات امناي سازمان تأمين اجتماعي 
تاكيد كرد: دولت به سازمان تأمين اجتماعي بيش 
از ۲۶۰ هزار ميليارد تومان بدهكار است و در صورتي 
مي تواند تمامي مطالبات مراكز ط��رف قرارداد و 
بيمارستان ها را پرداخت كند كه دولت نيز حداقل 
بخشي از اين بدهي را به سازمان پرداخت كند در 
حالي ك��ه تاكنون اين اتفاق رخ نداده اس��ت. وي 
گفت: ما فكر مي كرديم اين دولت بتواند بخشي از 
مشكلات سازمان تأمين اجتماعي را برطرف كند 
اما گويا اشتباه مي كرديم و دولت همانند دولت هاي 
قبلي هيچ اقدامي در جهت رفع اين مش��كلات و 
پرداخت بدهي ها انجام نداد و مي خواهد مشكلات 

را به دولت بعد منتقل كند.
به گفته شوكت، براساس قانون در سال جاري قرار 
بود 5۰ هزار ميليارد توم��ان از بدهي هاي تأمين 
اجتماعي از س��وي دولت پرداخت شود اما بعد از 
گذشت 9 ماه از سال اين امر صورت نگرفته و دولت 
كوتاهي كرده اس��ت. وي با تاكيد بر اينكه دولت 
در حق تأمين اجتماعي كوتاه��ي مي كند ادامه 
داد: فكر مي كرديم دول��ت دكتر روحاني حداقل 
مشكلات طرح تحول س��لامت را بر طرف كند تا 
مردم نيز مشكلي براي درمان نداشته باشند اما هيچ 
كاري در اين خصوص نكرد و همچنان مشكلات 
طرح پابرجاس��ت و باعث شده حقوق پزشكان در 
بيمارس��تان ها با افزايش نجومي و بي ربط روبرو 
ش��ود. اگر داروخانه دفترچه بيمه نپذيرد، تخلف 
است؟ بدهي ميلياردي بيمه ها به بيمارستان ها، 
داروخانه ها و...، خدمات دهي به مردم را تحت تاثير 
قرار داده و هرچند به ندرت نيز ش��نيده مي شود 
كه يك مركز درماني دفترچه بيمه يك س��ازمان 
بيمه گر را نپذيرفته يا حداق��ل اخطار داده كه در 
صورت پرداخت نشدن بدهي ها، از پذيرش بيمه اي 
بيماران خودداري خواهد ك��رد؛ اما قانون در اين 
باره چه مي گويد؟  س��جاد رضوي، دبير و رييس 
دبيرخانه ش��وراي عالي بيمه سلامت در اين باره، 
تاكيد مي كند كه دريافت هزينه هاي درماني از بيمارِ 
تحت پوشش بيمه و فرستادن او به شُعب بيمه براي 
دريافت هزينه اش، در بيمارستان هاي دولتي مطلقا 
تخلف محسوب مي شود. بيمارستان هاي خصوصي 
هم در صورتي كه با بيمه مورد نظر قرارداد نداشته 
باشند، مي توانند چنين اقدامي را انجام دهند و در 
غير اين صورت مرتكب تخلف ش��ده اند. مردم در 
صورت مش��اهده چنين تخلفاتي حتما با سامانه 

19۰ تماس بگيرند.

موافقت وزارت كشور با سهميه بنزين ويژه معلولاناولين محموله پانسمان »ميپلكس« بعد از تحريم ها وارد ايران شد
رييس سازمان غذا و دارو اعلام كرد: اولين محموله 
پانسمان ميپلكس بعد از تحريم ها وارد ايران شد و 
واردات اين پانس��مان به طور مرتب صورت خواهد 

گرفت.
محمدرضا شانه ساز، درباره تامين پانسمان ميپلكس 
براي بيم��اران اي بي گفت: اولين محموله ميپلكس 
به كش��ور رس��يد، البته پيش از اين هم بيماران ما 
با مشكل كمبود پانس��مان مواجه نبودند. منتها در 
يك مقطع زماني كه ارسال پانسمان ها را يك باره و 
بدون پيش بيني قطع كردند، ما و بيمارانمان دچار 
مش��كلاتي ش��ديم. در آن زمان تامين ميپلكس با 
مشكل مواجه شد اما، الان واردات ميپلكس به طور 

مرتب صورت خواهد گرفت.
شانه ساز در رابطه با مشكلات توزيع داروهاي داخلي 
و نشان دار شدن اعتبارات داروئي بيان كرد: نشان دار 
كردن اعتبارات در حال انجام است، اما ما در توزيع 
داروها الگوي يك  دوازدهم را پيش گرفته ايم، به اين 
معنا ك��ه يك دوازدهم داروه��اي وارداتي وارد بازار 
دارويي مي شود، به عبارتي ما داروها را به مقدار زياد 
وارد مي كنيم و شرايط ايجاب مي كند كه دپوي دارو 
داشته باشيم. بنابراين اينكه توزيع بي برنامه صورت 

گيرد، عمل سنجيده اي نيست. 

رييس س��ازمان غذا و دارو در واكن��ش به اظهارات 
بيماران خاص در ارتباط با عدم دسترس��ي به دارو 
گفت: سازمان غذا و دارو هم اكنون توزيع داروهاي 
اين بيماران را انج��ام مي دهد، اما توزيع اين دارو ها 

بي حساب و كتاب صورت نخواهد گرفت. 
شانه ساز در واكنش به اظهارات بيماران تالاسمي و 
انجمن اين بيماران مبني بر اينكه داروهاي آهن زدا 
مانند دفروكسامينِ به دستش��ان نمي رسد، گفت: 
اين طور نيست، تمام داروهاي آهن زداي تالاسمي 

موجود هستند. 
وي در واكنش به اين س��وال كه ما از 1۴9۰ )مركز 
پاس��خگويي و اعلام موجودي داروهاي در كشور( 
اس��تعلام كرده اي��م و آنها درب��اره اي��ن دارو اعلام 
عدم موجودي كردند، گف��ت: الان در موجودي ما 
دفروزيراكس و دفروكس��امين وج��ود دارد. ممكن 
است افراد توليدات داروئي برند ديگري را بخواهند، 
چون ممكن است، يك زمان بيماري، داروي خاصي 
را بخواهد و زماني ديگر، داروي��ي از برند ديگري را 

بخواهد و اين دو با هم تفاوت دارند. 
شانه ساز در پاس��خ به اين پرسش كه دفروكسامين 
توليد داخل اس��ت، چرا بيماران امكان دريافت اين 
دارو را نبايد داش��ته باش��ند؟ اظهار كرد: اين اتفاق 

موضوع ديگري اس��ت. اين دارو در كش��ور هست، 
ولي بيمار يا داروخانه نمي تواند آن را بخرند، چراكه 

مشكل نقدينگي بايد حل بشود. 
رييس س��ازمان غذا و دارو در پاسخ به اين سوال كه 
با توجه به تعهد وزارت بهداش��ت به بيماران خاص، 
آيا نبايد بيماراني كه زندگي و سلامتي آنها وابسته 
به دارو و خدمات پزشكي است، در اولويتي پيش تر 
از چرخه نقدينگي قرار بگيرند؟ گفت: س��ازمان غذا 
و دارو چه كاري مي تواند كند؟ س��ازمان بايد دارو را 
وارد كند تا به توزيع برس��اند. به هر دليلي داروخانه 
پول ندارد به ش��ركت پخش بدهد و اين مش��كلات 
ايجاد مي ش��ود. به  هرحال اگر شركتي بدون دليلِ 
موجهي اقدام به توقف توزي��ع دارو كند، حتما با او 

برخورد مي شود. 
وي در واكنش به اظهارات انجمن  بيماران تالاسمي 
مبني بر فوت تعدادي از بيماران به دليل كمبود دارو 
و اينكه در صورت تداوم عدم دسترسي به دارو مرگ 
و مير بين بيماران افزايش پيدا مي كند؟ گفت: من 
اين حرف را قبول ندارم. اين حرف درس��ت نيست. 
يك مقاطعي داروخانه ها با مشكل روبرو مي شوند، 
اما به معنا نيس��ت كه دارو به بيمار نمي رس��د، اين 

حرف درست نيست.

معاون توانبخشي سازمان بهزيس��تي كشور با بيان 
اينكه نزديك به 3۰ هزار پلاك خودرو ويژه معلولان در 
كشور وجود دارد، از تصويب اختصاص سهميه بنزين 

ويژه معلولان در وزارت كشور خبر داد. 
محم��د نفريه ب��ا بيان اينك��ه روز جهان��ي معلولان 
همزمان با حضور رييس جمهور در نشست با معلولان 
درخواستي نوشته شد تا سهميه بنزين براي معلولان 
در نظر گرفته شود، گفت: رييس جمهور هم دستور 
دادند تا نسبت به اين مساله رسيدگي شود. به دنبال 
اين دستور، در وزارت كشور هم كارگروهي تشكيل 
شد و اين كارگروه در قالب بند ۸، تصويب كرد كه براي 

معلولان سهميه بنزين در نظر گرفته شود.
وي افزود: اين موضوع به وزارت نفت ابلاغ مي ش��ود 
تا براي كليه خودروهاي داراي پلاك ويژه معلولان و 
جانبازان سهميه بنزين علاوه بر سهميه عادي در نظر 
گرفته شود. اين موضوع تصويب شده و ما نيز پيگير 
آن خواهيم بود. نحوه اعطاي اين سهميه نيز به گونه اي 
خواهد بود كه در كارت سوخت آنها شارژ خواهد شد.

معاون امور توان بخش��ي سازمان بهزيستي كشور با 
بيان اينكه البته احتياج به سهميه بنزين معلولان فقط 
مختص افرادي كه پلاك ويژه دارند، نيس��ت، اظهار 
كرد: بسياري از معلولان نيز هستند كه كارت سوخت 

ندارند، براي مثال موتورهاي سه چرخ يا خانواده هايي 
كه پلاك ويژه ندارند از جمله اين گروه ها هستند، اما 
براي اقدامات درماني و اشتغالشان نيازمند اين سهميه 
هستند. اين وسايل نقليه به مثابه پاي اين معلولان و 

وسيله كمكي براي رفت و آمد آنهاست.
نفريه تصريح كرد: با توجه به اينكه وسايل حمل و نقل 
عمومي شهرها نيز مناسب سازي نشده است به نظر 
مي رسد تخصيص اين سهميه براي معلولان ضروري 
باش��د. از طرف ديگر در حال پيگيري اين موضوع در 
خصوص مراكز روزانه هستيم. بيش از 5۰ هزار نفر از 
خدمات اين مراكز استفاده مي كنند كه سرويس هاي 
اياب و ذهاب برايشان در نظر گرفته شده است و نياز 
به س��هميه دارند. از س��وي ديگر طرح ديگري به نام 
مراقبين معلولان در خان��واده نيز وجود دارد كه يك 
مراقب گاهي تا ۶ منزل را در طول يك سر مي زند و به 
كارهاي روزانه آنها رسيدگي مي كند كه براي اين طرح 

نيز بايد سهميه هاي در نظر گرفته شود.
وي تاكي��د ك��رد: ما هم��ه اي��ن م��وارد را پيگيري 
خواهيم كرد، اما با اين حال در مرحله اول تخصيص 
اين سهميه به تصويب رس��يده كه خبر خوبي براي 
معلولان اس��ت. نزيك به 3۰ هزار نفر در كش��ور نيز 

داراي پلاك ويژه معلولان هستند.
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شوراي پول و اعتبار سقف وام »تسه« را افزايش داد

وام 240 ميليون توماني مسكن براي زوجين تهراني
گروه راه و شهرسازي|

اگرچه محمد اسلامي، وزيرراه و شهرسازي از منتفي 
شدن افزايش س��قف وام مس��كن اوراق تسهيلات 
)تس��ه( خبر داده بود، اما براساس تازه ترين تصميم 
شوراي پول و اعتبار سقف وام خريد آپارتمان موسوم 

به تسه افزايش يافت.
اواسط آذرماه س��ال جاري، مديرعامل بانك مسكن 
از تصويب افزايش س��قف تسهيلات مسكن تا اواخر 
آذر ماه خبر داد، پس از آن وزيرراه و شهرس��ازي در 
گفت وگويي در اوايل دي ماه اعلام كرد كه ش��وراي 
پول و اعتبار با درخواست بانك مسكن موافقت نكرده 
است و اين افزايش رخ نمي دهد اما در نهايت اظهارات 
مديرعامل بانك مس��كن عملياتي شد و از اين پس 
خريداران با دست بازتري وارد بازار خريد مي شوند.

براساس تصميم جديد ش��وراي پول و اعتبار از اين 
پس قرار است س��قف وام اوراق مس��كن موسوم به 
»تس��ه« )تا 80 يا 100 ميليون تومان( و همچنين 
وام جعاله مسكن )تا 40 ميليون تومان( افزايش يابد، 
اين درحالي اس��ت كه پيش از اين س��قف وام اوراق 
مسكن در تهران، 60 ميليون تومان و وام جعاله هم 

20 ميليون تومان بود.
درواقع با افزاي��ش وام خريد در تهران از 60 به 100 
ميليون تومان، ش��اهد افزايش 40 درصدي س��قف 
تسهيلات هستيم با مصوبه شوراي پول و اعتبار، اين 
رشد درباره سقف تسهيلات خريد در مراكز استان ها 
و س��اير مناطق شهري هم اتفاق مي افتد و سقف آن 
به ترتيب به 80 و 60 ميليون تومان افزايش مي يابد. 
در همين ح��ال، در صورتي كه زوجين همزمان اين 
وام را دريافت كنند،  رقم اي��ن وام در تهران به 200 
ميليون تومان و به همراه وام جعاله به 240 ميليون 

تومان مي رسد.

   خريد حداكثر 19 متر مسكن با وام تسه 
درحالي كه اجراي مصوبه تازه شوراي پول و اعتبار، 
سقف تسهيلات خريد مسكن را افزايش داده است اما 
آيا اين رشد مي تواند پاسخگوي نياز مالي خريداران 
مسكن باشد؟ اين رشد چه ميزان از هزينه خريد يك 

واحد مسكوني متوسط مترا ژ را پوشش مي دهد؟
با رشد قيمت مس��كن از ارديبهشت سال گذشته و 
ت��داوم آن طي ماه هاي بع��د و افزايش بيش از 100 
درصدي قيمت مسكن، تسهيلات خريد مسكن كه تا 
پيش از اين، سهم 30 تا 40 درصدي در پوشش هزينه 
خريد داش��تند، اثرگذاري خود را از دس��ت دادند و 
براساس تازه ترين آمار بانك مركزي از قيمت متوسط 
هرمترمربع واحد مسكوني در پايتخت، با تسهيلات 
صندوق پس انداز مس��كن يكم كه بيشترين سقف 
)160 ميليون تومان براي زوجين( را تاكنون درميان 
تسهيلات خريد مسكن داشته، فقط مي توان 13متر 

از يك واحد مسكوني را خريداري كرد.
اما هم اكنون و با افزايش س��قف تس��هيلات تسه و 
جعاله در تهران به 100 ميليون تومان و 40 ميليون 
تومان،  مجموع اين دو وام براي هر فرد به140 ميليون 
تومان خواهد رسيد كه اين افزايش تنها پاسخگوي 
هزينه حدود 11 متر واحد مس��كوني خواهد بود اما 

اگر زوجين تهراني اقدام به استفاده از وام تسه كنند 
با توجه به اينكه در پايتخت سقف تسهيلات مسكن 
زوجين شامل وام خريد به همراه وام جعاله به 240 
ميليون تومان مي رسد، آنها مي توانند حدود 19 متر 

واحد مسكوني خريداري كنند.
دراين ميان، بررس��ي ها نشان مي دهد كه رقم قسط 
وام جديد مس��كن )فردي( در تهران؛ 2.68 ميليون 
تومان است و متقاضيان فردي كه اين وام را در تهران 
دريافت مي كنند، بايد ماهيانه يك ميليون و 1۵ هزار 
و ۷3۷ تومان بابت وام جعاله مسكن و يك ميليون و 
66۵ هزار و 38۷ تومان بابت تسهيلات خريد بپردازند 
كه مجموعا 2 ميليون و 681 هزار و 124 تومان بايد 

بازپرداخت كنند.
اما رقم قسط وام تس��ه زوجين مجموعا 4 ميليون و 
346 هزار تومان برآورد مي شود كه براي تسهيلات 
جعاله مس��كن يك ميليون و 1۵ هزار و ۷3۷ تومان 
در هر ماه و براي وام خريد نيز 3 ميليون و 330 هزار 
و ۷۷4 توم��ان و در مجم��وع، 4 ميليون و 346 هزار 

تومان به بانك مسكن در هر ماه بازپرداخت كند.
ناگفته نماند كه سود وام خريد مسكن، 1۷.۵ درصد 
با بازپرداخت حداكثر 12 ساله و وام جعاله هم با سود 
18 درصد و بازپرداخت حداكثر ۵ ساله به متقاضيان 

ارايه مي شود.

   قسط وام مسكن در مراكز استان ها
متقاضيان فردي دريافت وام مسكن در مراكز استان ها 
و ش��هرهاي بالاي 200 هزار نفر 80 ميليون تومان 
تسهيلات خريد مسكن به همراه 40 ميليون تومان وام 
جعاله و مجموعاً 120 ميليون تومان دريافت مي كنند 
كه اقساط وام خريد، يك ميليون و 332 هزار و 309 
تومان به همراه اقساط يك ميليون و 1۵ هزار و ۷3۷ 
توماني وام جعاله، در مجموع مي بايست 2 ميليون و 

348 هزار و 46 تومان بايد بازپرداخت شود.
متقاضيان زوجين دريافت تسهيلات جديد مسكن 
در مراكز استان ها و ش��هرهاي بالاي 200 هزار نفر، 
وام 160 ميليون توماني خريد به همراه 40 ميليون 
توماني جعاله و مجموعاً 200 ميليون تومان دريافت 
خواهند كرد كه اقس��اط وام جعاله، 1 ميليون و 1۵ 
هزار و ۷3۷ توم��ان و وام خريد نيز 2 ميليون و 664 
هزار و 619 تومان در هر ماه به بانك عامل بازپرداخت 
خواهند كرد كه مجموع اقس��اط دريافت كنندگان 
اين وام، ماهانه 3 ميلي��ون و 680 هزار و 3۵6 تومان 

خواهد بود.

   قسط وام مسكن در شهرهاي كوچك
متقاضي��ان فردي دريافت تس��هيلات مس��كن در 
ش��هرهاي زير 200 هزار نفر، 60 ميليون تومان وام 
خريد و 40 ميليون تومان وام جعاله و مجموعاً 100 
ميليون تومان وام مسكن دريافت مي كنند كه اقساط 
وام 60 ميليون��ي، ماهانه 999 ه��زار و 232 تومان و 
مجموع اقس��اط بازپرداختي، 2 ميليون و 14 هزار و 

969 تومان برآورد خواهد شد.
متقاضيان زوجين دريافت تس��هيلات در شهرهاي 
زير 200 هزار نفر 120 ميليون تومان وام خريد و 40 

ميليون تومان وام جعاله و مجموعا 160 ميليون تومان 
تسهيلات خريد مسكن دريافت مي كنند كه اقساط 
وام 120 ميليون توماني، 1 ميليون و 998 هزار و 464 
تومان و مجموع اقساطي كه دارنده اين تسهيلات به 
بانك بازپرداخت خواهد كرد، 3 ميليون و 14 هزار و 

201 تومان در هر ماه خواهد بود.

   ناكارآمدي وام تسه 
در س��ال هاي گذش��ته و با توجه به تناسب تقريبي 
سقف وام تس��ه با هزينه خريد مسكن، پرداخت اين 
تا ح��دودي در خانه دار ك��ردن متقاضيان مصرفي 
موثر بود اما در حال حاضر اين وام اثرگذاري خود را 
از دس��ت داده است، ضمن اينكه برخي كارشناسان 
مسكن معتقدند، وام تس��ه به علت اقساط سنگين، 
عدم پوشش دهي مناسب هزينه هاي خريد يك واحد 

مسكوني جز وام هاي ناكارآمد است.
در همين راس��تا، چندي پيش مهدي عدالت خواه، 
كارشناس بازار مسكن با بيان اينكه افزايش وام تسه 
اثرگذاري مطلوبي براي توانمندس��ازي متقاضيان 
مصرف��ي ن��دارد، در گفت وگو با تع��ادل گفت: اين 
موضوعي اس��ت كه خود دولت به خوبي بر آن واقف 
است اما از آنجايي كه يكي از وظايف ذاتي دولت ارايه 
تسهيلات مسكن براي متقاضيان مصرفي است، اين 
موضوع را به شكل فرماليته انجام مي دهد. فرماليته 
از آن  جهت كه بهره بردار اين نوع وام ها بدون احتساب 

كمك هاي جانبي نمي توانند خانه دار شوند.
عدالت خواه با بيان اينكه بدون ترديد افزايش سقف 
اين اوراق نيز باعث افزايش معاملات مسكن نخواهد 
ش��د، گفت: درحالي ك��ه اوضاع اقتصادي كش��ور 

بسيار آش��فته اس��ت و بخش اعظمي از متقاضيان 
واقعي مس��كن در هزينه هاي يوميه خود مانده اند و 
نمي تواند اقس��اط يك ميليون تا 2 ميليون توماني را 
بپردازند ضمن اينكه اين حجم از پرداخت ها درنهايت 

جوابگوي خريد خانه نيز نخواهد شد.
او افزود: حت��ي نرخ بالاي 100 ميلي��ون تومان وام 
هم تغيير چندان��ي در بهبود ش��رايط خريد اعمال 

نمي شود.
علاوه بر عدالت خ��واه كه معتقد اس��ت افزايش وام 
تس��ه تاثيري در بهبود ق��درت مالي خري��داران و 
همچنين رشد معاملات مسكن ندارد، مهدي موذن 
ديگركارش��ناس بازار مس��كن هم در گفت وگويي 
كه پيش از اي��ن درباره احتمال افزايش س��قف وام 
خريد تس��ه با »تعادل« داشت با بيان اينكه افزايش 
سرانگشتي ميزان تسهيلات راه گشاي حل مشكلات 
مسكن نيس��ت گفت: متأسفانه  طي سال هاي اخير 
همواره به جاي پرداختن به علت به دنبال چاره جويي 
ب��راي معلول بوده اي��م و به همين دلي��ل در 2 دهه 
گذشته پيوس��ته آزمون وخطا كرده و هرروز نتيجه 
بدتري گرفته ايم و حال اين آزمون افزايش تسهيلات 
با اثرگذاري اندك نوعي ديگر از خطاهايي است كه 

نتيجه مثبتي براي بخش مسكن نخواهد داشت.
او ادام��ه داد: از اين رو، نياز اس��ت دولت به هش��دار 
كارشناس��اني كه همواره اعلام مي كردند بايد ظرف 
10 س��ال آتي هرس��ال حداقل ي��ك ميليون واحد 
بسازيم توجه كرده و در اين زمينه تمهيدات لازم را به 
وجود آورد. اين تسهيلات بايد به ميزان قابل توجهي 
اثرگذار باشد و قابليت پوشش دهي بخش بزرگي از 

هزينه هاي كل واحد را داشته باشد.

موذن گفت: مشكل مسكن كشور وقتي حل مي شود 
كه در تصميمات، واقعيت هاي اجتناب ناپذيري زير 

را در نظر بگيريم. 
در گام اول بايد بپذيريم حدود 20 ميليون نفر افراد بد 
مسكن داريم كه عمدتا جز اقشار آسيب پذير هستند 
و بيش از 30 درصد از خانواده هاي در كشور مستأجر 
هستند، بايد در نظر داشته باشيم، حدود 13 ميليون 
جوان مستعد ازدواج در كشور هستند كه مي توانند 
6.۵ ميليون خانواده از تش��كيل بدهند، اما مشكل 

اصلي آنها تأمين مسكن است.
اين كارش��ناس گفت: همچنين باي��د بپذيريم اگر 
نيازمندان مس��كن جز دهك هاي پايين يا متوسط 
جامعه باش��ند امكان پرداخت اقس��اط وام ماهيانه 

حدود 2 ميليون تومان را ندارند.
اما در ش��رايطي كه افزايش ناچيز س��قف وام تسه، 
بالابودن قيمت هرمترمربع واحد مسكوني و همچنين 
بالابودن ميزان اقس��اط پرداختي اين وام ها در كنار 
هم به خوبي حكايت از آن دارد كه اين تصميم جديد 
شوراي پول و اعتبار تاحدودي به بهبود قدرت مالي 
متقاضيان خريد مسكن كمك مي كند اما نمي تواند 
اثرگذاري چنداني در بازار مسكن داشته باشد و بازار 

را از رخوت و ركود كنوني خارج كند.
به عب��ارت ديگر با وجود اينك��ه در كنار تصميماتي 
مانند افزايش سقف تسهيلات خريد اوراق، طرح هايي 
مانند مس��كن ملي، تام كاد و ... هم براي رونق بازار 
مسكن در حال اجرايي شدن است اما با توجه به اينكه 
تلاش��ي براي برقراري تعادل ميان عرضه و تقاضا در 
بازار مسكن انجام نمي شود، نمي توان به خروج بازار 

مسكن از ركود طي يكي دوسال آينده اميدوار بود.

هواي تهران هفته آينده هم آلوده است
گروه راه و شهرسازي|

 بيش��تر از 10 روز اس��ت كه آلودگي هوا بلاي جان ريه 
تهراني ها شده و ظاهرا به اين زودي ها نيز قرار نيست دست 
از سر شهروندان بردارد. علي رغم پيش بيني بارش باران 
در روز ۵ شنبه اما گزارش هواشناسي حاكي از اين است 
كه هفته آينده نيز آلودگي هوا در تهران و كلان ش��هرها 

ادامه خواهد داشت.
به گزارش »تعادل«، از ابتداي هفته جاري مدارس تهران 
به دلي��ل آلودگي هوا تعطيل ش��دند. كميته اضطرار در 
جلس��اتي كه برگزار كرد به اين نتيجه رسيد كه مدارس 
تا پايان هفته تعطيل شود تا شايد با اين تصميم آلودگي 
هوا در تهران كاه��ش يابد. اما اين تصميم كمكي به رفع 
آلودگي هواي پايتخت نك��رد و در روزهاي پاياني هفته 
شاهد افزايش آلودگي هوا بوديم. به طوري كه روز گذشته 
شاخص آلايندگي در برخي مناطق از عدد 200 عبور كرد 
و به شرايط اضطرار رسيد. بر اين اساس، شاخص آلايندگي 
در ش��هرري روي عدد 213، در شادآباد روي عدد 212، 
منطقه 11 روي عدد 202 و منطقه ش��ريف بر روي عدد 
20۵ قرار گرفته اس��ت.در 18 منطقه از تهران وضعيت 
آلودگي هوا تشديد شده و شاخص كيفيت حداقل بر روي 
عدد 11۷ حداكثر بر روي عدد 213 قرار گرفت.گفتني 
است تهران از ابتداي س��ال 2۵ روز هواي پاك، 194 روز 
هواي سالم، ۵۷ روز هواي ناسالم براي گروه هاي حساس 

و 4 روز هواي ناسالم براي همه افراد داشته است.

   متهمان اصلي آلودگي هوا
 روز گذشته افشين حبيب زاده، عضو كميسيون حمل و 
نقل شوراي شهر در يادداشتي كه در صفحه اينستاگرامش 
منتش��ر كرد، وس��ايل نقليه بنزيني و ديزلي را متهمان 
اصل��ي آلودگي هوا برش��مرد. تنها راه��كاري كه در اين 
مدت مسوولان براي كاهش آلودگي هواي تهران در نظر 
گرفته اند، تعطيلي مدارس و زوج و فرد كردن خودروها از در 
منازل است، اين در حالي است كه مهم ترين منابع آلاينده 
خودروها و كارخانه هاي هستند كه مازوت مي سوزانند. 
واقعيت اين است كه راه حل آلودگي هوا تعطيلي مدارس و 
ادارات نيست و طي هفته گذشته تعطيلي مدارس تاثيري 
بر كاهش آلودگي هوا نداش��ت. وقت��ي مدارس تعطيل 
مي شود برخي از خانواده ها فكر مي كنند اعضاي خانواده با 
هم هستند پس بهتر است به كارهاي عقب افتاده برسند. به 
خريد و گردش مي روند و اين يعني تحرك دوباره در شهر. 

سال 93 پيشنهادي مطرح ش��د مبني بر اينكه در ميان 
مدت شهر تهران تعطيلات سه هفته اي را از هفته چهارم 
آبان داشته باش��د و به جاي آن مدارس يك ماه زودتر در 
شهريور آغاز به كار كنند كه طرح مفيدي بود. هم به صنعت 
گردشگري جنوب كش��ور كمك مي كرد، هم مشكلات 
تعطيلات بي برنامه آلودگ��ي هوارا كم مي كرد. مردم هم 
فرصت داشتند كه براي اين زمان برنامه مناسبي براي خود 
و خانواده مهيا كنند. اما آن زمان نماينده وزارت آموزش 
پروش به ش��دت مخالفت كرد. اكنون فرصت مناس��بي 
است تا دوباره به اين طرح پرداخته شود. پرواضح است تا 
زماني كه برنامه ريزي خاصي براي كاهش آلودگي هواي 

كلان شهرها وضع نشود، شرايط تغيير نخواهد كرد و تجربه 
چند روز اخير هم نش��ان داد كه تعطيلي مدارس راهكار 

مناسبي براي رفع اين معضل نيست.

   2 منطقه تهران فاقد دستگاه سنجش آلودگي 
در اين شرايط برخي شهروندان از نبود دستگاه سنجش 
آلودگي هوا در دو منطقه از تهران اظهار گلايه و نارضايتي 
دارند. در اين خصوص احمد طاهري، مدير واحد سنجش 
و نگهداري شركت كنترل كيفيت هواي تهران توضيحاتي 
در مورد نبود دستگاه سنجش آلودگي هوا در دو منطقه 4 
و 12 توضيحاتي ارايه كرد و گفت: تصور اينكه بايد در هر 

منطقه از تهران يك ايستگاه سنجش آلودگي هوا داشته 
باشيم، اشتباه است چرا كه مرزبندي مناطق مربوط به روي 
زمين بوده و ب��راي آلودگي هوا مرزبندي نداريم.او افزود: 
اگر بخواهيم براي هر منطقه يك ايستگاه در نظر بگيريم 
بايد ب��راي مناطق ۵، 22 و 2 كه وس��عت زيادتري دارند 
دستگاه هاي بيشتري نسبت به مناطق 10، 11 و 12 كه 
وسعت كمتري دارند اختصاص دهيم.اينكه نام هر ايستگاه 
به اسم منطقه در نظر گرفته شده دليلي بر كيفيت هواي 
همان منطقه نيست چرا كه هر ايستگاه تنها تا چند صد 
متر اطراف خود را گزارش مي دهد و اندازه گيري ها نقطه اي 
اس��ت. بنابر اين گزارش ايستگاه هاي آلودگي هوا تنها به 
معناي وضعيت هواي چند صد متر اطراف دستگاه است.

وي تصريح كرد: اين امكان وجود ندارد كه براي همه تهران 
نقطه به نقطه دستگاه سنجش آلودگي هوا بگذاريم. در 
هيچ جاي دنيا نيز چنين نيست همچنين در طراحي شبكه 
سنجش آلودگي هوا معيارهايي داريم و بايد كاربري هاي 
شهري در اين زمينه را پوشش دهيم. به عبارتي كيفيت هوا 
هم در مناطق ترافيكي و هم در مناطق مسكوني سنجيده 
مي شود و بر اساس ميانگين به دست آمده شاخص كيفيت 

هواي تهران را به دست مي آيد.
طاهري يادآور ش��د: در منطقه ش��رق تهران 2 ايستگاه 
پي��روزي و گلبرگ را داريم كه يك��ي ترافيكي و ديگري 
مسكوني است و در فاصله كمي از هم قرار دارند و عددهاي 
متفاوتي نشان مي دهند و گزارش دستگاه منطقه 13 كه 
در محدوده پيروزي اس��ت به معناي آلوده بودن منطقه 
مسكوني نيست. بلكه وضعيت ترافيكي در آن لحاظ شده 
يا در منطقه 18 كه ايستگاه در محدوده مسكوني قرار دارد، 
اگر گزارش سالم بودن هوا ارايه شد به معناي سالم بودن 

همه هواي منطقه 8 نيست.
او ادامه داد: مطالعات انجام گرفته به صورتي نيس��ت كه 
در همه مناطق دستگاه س��نجش آلودگي بگذاريم ولي 
در منطقه 12 س��ازمان حفاظت محيط زيست ايستگاه 
س��نجش آلودگي هوا دارد و شهرداري نيز در منطقه 11 
كه بافت و ساختار و وس��عت يكساني مشابه منطقه 12 
دارد داراي دستگاه سنجش آلودگي هوا است. در منطقه 
4 تهران نيز قبلا دستگاه سنجش آلودگي هوا داشتيم كه 
به دليل ضرورت اورهال شدن دستگاه مجبور به حذف آن 
شديم البته بايد توجه داشت كه همه دستگاه هاي سنجش 
پس از مدتي به صورت دوره اي بايد اورهال ش��وند كه در 
شرايط تحريم اين موضوع كمي با مشكل همراه شده است.

طاهري عنوان كرد: در حال حاضر مجموع ايستگاه هاي 
س��نجش آلودگي هواي شهرداري و س��ازمان حفاظت 
محيط زيست حدود 3۵ مورد است كه اگر دو مورد از اين 
دستگاه ها در مناطق نباشد خلل چنداني ايجاد نمي كند. 
در حال حاضر پكن نيز 3۵ ايستگاه سنجش آلودگي هوا 

دارد كه آمار آن مشابه تهران است.

   وزش باد از امشب در پايتخت
مدير پيش بيني و هش��دار س��ازمان هواشناسي با بيان 
اينكه سامانه بارشي از شمال  غرب و غرب وارد كشور شده 
است،  گفت: اين سامانه امروز در ارتفاعات البرز مركزي و 
استان هاي قزوين، گيلان، مازندران، البرز و تهران فعال 
خواهد بود كه س��بب بارش باران مي شود كه در مناطق 
سردسير و ارتفاعات اس��تان هايي كه ذكر شد، بارش به 

صورت برف است.
صادق ضياييان در گفت وگو با فارس، اظهار كرد: امروز 
فعاليت اين سامانه بارشي گسترش مي يابد و علاوه بر 
مناطقي كه ذكر شد، در استان هاي لرستان، چهارمحال 
و بختياري، خوزستان، همدان و مركزي سبب بارش 
باران و وزش باد مي ش��ود. مدير پيش بيني و هش��دار 
سازمان هواشناسي گفت: روز جمعه شدت بارش ها در 
استان هاي لرستان، كرمانشاه، كردستان، ايلام، غرب 
آذربايجان غربي و شمال خوزستان است. او ادامه داد: 
روز جمعه اين سامانه در استان هايي كه ذكر شد كماكان 
فعال است، همچنين در استان هاي مركزي، اصفهان، 
خوزس��تان و قم هم بارش باران پيش بيني مي شود. 
ضياييان اضافه كرد: روز جمعه شدت بارش ها در شمال 
ايلام و خوزستان، جنوب لرس��تان، غرب كردستان، 

شمال كرمانشاه و غرب آذربايجان غربي خواهد بود. 
مدير پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي بيان كرد: روز 
شنبه پيش رِو بارش باران را در شرق سواحل خزر، غرب 
اصفهان، چهارمحال و بختياري، شرق خوزستان و شمال 
ش��رق خزر خواهيم داشت و روز يكشنبه هفته آينده در 

اغلب مناطق كشور مجدداً جو پايدار مي شود. 
او در تشريح وضعيت جوي تهران گفت: آسمان پايتخت 
ام��روز كمي اب��ري، در بعد از ظهر افزايش ابر و در ش��ب 
نيمه ابري همراه با وزش باد پيش بيني مي شود، همچنين 
روز جمعه نيز آسمان تهران نيمه ابري و اوايل شب ابري 
همراه با بارش پراكنده و وزش باد خواهد بود؛ بيش��ينه و 

كمينه دما فردا در تهران 12 و ۵ درجه خواهد بود.
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هاشمي: گزارش هاي تفريغ 
بودجه به نوعي صوري است

محسن هاشمي، رييس شوراي اسلامي شهر تهران به 
تهيه ديرهنگام گزارش هاي تفريغ بودجه اشاره كرد 
و گفت: گزارش هاي تفريغ بودجه دير آماده مي شود 
و گزارش ها زماني به دس��ت ما مي رسد كه خيلي از 
مديران از س��ازمان مربوطه رفته اند و گزارش هاي 
به نوعي صوري اس��ت.به گزارش ايلنا، هاشمي در 
اولين همايش قائم مقامان ذيحساب نظارت و ارتقاي 
انضباط مالي گفت: ذي حساب شماره يك را شهردار 
تهران مي دانيم و بعد از او قائم مقام ذي حساب است 
كه پول ها را خرج مي كنند و بعد از آن قايم مقامات 
ذي حساب شماره دو را داريم.رييس شوراي اسلامي 
شهر تهران افزود: گروه اول كه پول ها را خرج مي كنند 
امروز در اين همايش نيستند و كاش آنها هم حضور 
داشتند. امروز در شوراي شهر فقط شهردار انتخاب 
مي شود و گفته مي ش��ود كه اعضاي شورا در ساير 
انتصابات دخالتي نكنند اما خوب بود كه قايم مقامات 
ذي حساب ش��ماره يك هم از ما تاييد مي گرفتند.

هاش��مي با اشاره به برخي مش��كلات نظير ارتباط 
ذي حس��ابان با مديران بالادستي گفت: البته بعيد 
مي دانم كه هماهنگي با مديران بالادس��تي فراهم 
نباشد كه بخشي به دليل روابط موجود و بخشي هم 
به خاطر مشكلات موجود است. او به تهيه ديرهنگام 
گزارش ه��اي تفريغ بودجه نيز اش��اره كرد و گفت: 
بعلاوه گزارش هاي تفريغ بودجه دير آماده مي شود 
و گزارش ها زماني به دس��ت ما مي رسد كه خيلي از 
مديران از سازمان مربوطه رفته اند و گزارش هاي به 
نوعي صوري است. اكنون كه در سال 98 قرار داريم 
بايد گزارش تفريغ بودجه سال 9۷ را بررسي كنيم در 
حالي كه هنوز گزارش تفريغ بودجه سال 96 هم آماده 
نيست. اگر به كارها سرعت دهيم و مديران بفهمند كه 
اگر خلافي كنند همان زمان به آن رسيدگي مي شود، 

در اين صورت تخلفات كمتر مي شود.

كاهش 8  درصدي انجام 
معاينه فني در پايتخت

سرپرست س��تاد معاينه فني خودروهاي تهران از 
كاهش 8 درصدي انجام معاينه فني در پايتخت خبر 
داد و گف��ت: خودروهاي پلاك تهران بايد مكلف به 
انجام معاينه فني در پايتخت شوند.حسين مقدم، 
سرپرست ستاد معاينه فني خودروهاي تهران درباره 
علت كاهش مراجعات رانندگان تهراني براي دريافت 
معاينه فني گفت: در 9 ماهه امسال ميزان مراجعات 
به مراكز معاين��ه فني حدود 8 درصد كمتر ش��ده 
است و اين موضوع در حالي است كه سالانه 200 تا 
300 هزار خودروي جديد پلاك مي شوند و به آمار 
مش��مولان انجام معاينه فني نيز اضافه مي شوند و 
به تعداد خودروهاي مش��مول نيز افزوده مي شود.

به گزارش فارس، مقدم او افزود: س��ال گذش��ته از 
2 ميليون و ۵00 هزار خ��ودرو كه در پايتخت تردد 
مي كنند حدود ۵00 ه��زار مورد آنها معاينه فني از 
خارج از ته��ران دريافت كرده اند و اين موضوع جاي 
بررس��ي دارد و از وزارت كشور درخواست داريم اين 
مساله را پيگيري كند. سرپرست ستاد معاينه فني 
خودروهاي تهران گفت: سال گذشته يك ميليون و 
200 هزار راننده در پايتخت براي انجام معاينه فني 
به مراكز مربوطه در تهران مراجعه كردند و اگر تعداد 
خودروها را 2 ميليون و ۵00 مورد در نظر بگيريم يعني 
كمتر از ۵0 درصد در تهران معاينه فني خودرو انجام 
داده اند همچنين امسال طي 9 ماه گذشته حدود 60 
درصد رانندگان تهراني به مراكز خارج از تهران مراجعه 
كرداند.مقدم تصريح كرد: اين آمار براي دستگاه هاي 
نظارتي همچون سازمان حفاظت محيط زيست و 
وزارت كشور هشدار است و بايد ريشه يابي شود. چرا 
كه نرخ هاي معاينه فني در همه نقاط كشور يكسان 
است و در پايتخت هم ديگر خبر از صف هاي طولاني 
جهت انجام معاينه فني نيست. همچنين در تهران 
تعداد مراكز معاينه فني از 40 خط به ۵4 خط رسيده 
و 8 واحد سيار هم به آن افزوده شده است و ظرفيت 
انجام روزانه 10 هزار مورد معاينه فني داريم. سرپرست 
ستاد معاينه فني خودروهاي تهران در پاسخ به اينكه 
آيا قرار داش��تن مراكز معاينه فني در محدوده طرح 
ترافيك مي تواند يكي از علت اين مساله باشد، گفت: 
تنها يك مركز معاينه فني آن هم بيهقي در محدوده 

طرح است و مابقي خارج از طرح قرار دارد. 

افزايش جريمه ورود به محدوده  
ترافيك غيرقانوني است

در حالي از دي��روز جريمه ورود ب��ه محدوده هاي 
ممنوع از 20 به 90هزار تومان افزايش يافته است 
كه رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي 
شهر تهران اين اقدام را غيرقانوني مي داند.به گزارش 
تسنيم، با افزايش آلايندگي ها در كلان شهرها، دولت 
تصميمات جديدي براي كاهش تردد خودروهاي 
ش��خصي به محدوده هاي ممنوع ترافيكي در نظر 
گرفته اس��ت، بر همين اس��اس، پوريا محمديان 
مدي��ركل حمل ونقل وزارت كش��ور دريك برنامه 
تلويزيوني گفت: در برخ��ورد با متخلفاني كه وارد 
محدوده هاي ترافيكي مي شوند، پيش از اين دو كد 
جريمه وجود داش��ت كه در جدول تخلفات راهور 
معادل 20 هزار تومان بود.او تصريح كرد: كنار اين 
كد هم ظرفيتي به نام ماده 18 قانون رس��يدگي به 
تخلفات بود كه اگر محدوده هايي به پيشنهاد پليس 
راهور، سازمان حفاظت محيط زيست و شهرداري ها 
در شوراي هماهنگي ترافيك استان ها يا در شوراي 
ترافيك تهران مصوب شود، به منزله ورود به محدوده 
ممنوعه بوده و جريمه اي��ن تخلف 90 هزار تومان 
همراه با نمره منفي است.محمديان عنوان كرد: اين 
افزايش به همراه مصوبات جلسه وزير كشور، شامل 
تس��ريع در نوس��ازي و تقويت ناوگان حمل ونقل، 
تش��ديد برخورد با خودرو هاي متخلف، آلاينده و 
اسقاطي، برخورد با صنايع آلاينده، دوگانه سوز كردن 

ناوگان عمومي؛ به استانداران ابلاغ مي شود.

بر اساس اطلاعات ايستگاه هاي ثابت س�نجش صوت در تهران، در 1۲ نقطه، آلودگي صوتي در 
مرحله خطرناك قرار دارد.  به گزارش مهر، بر اساس اطلاعات منتشر شده از ايستگاه هاي ثابت 

سنجش صوت در تهران، آلودگي صوتي در 11 نقطه در مرحله خطرناك قرار دارد.
ايس�تگاه هاي ميدان نماز، خراس�ان، ميدان الغدير، منطقه 1۸، بعثت، افسريه، نيروي هوايي، 
شهيد گمنام، شهران، تهرانسر، حكيم و آذري ايستگاه هايي هستند كه شاخص آنها بالاي ۷۰ و 

خطرناك است.
همچنين 1۰ نقطه داراي شاخص آزاردهنده و پنج نقطه نامناسب براي كودكان و بيماران است و از 
ميان ايستگاه هاي ثابت سنجش صوت در تهران تنها دو نقطه وضعيت مناسب و سالم دارند كه 

ايستگاه هاي شهيد محلاتي و گلبرگ هستند.

وضعيت خطرناك آلودگي صوتي در ۱2 نقطه پايتخت
برش
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در نشست مشترك فعالان اقتصادي با قائم مقام وزير صمت معرفي شد

كاناليزه كردن تجارت براي توليد 
تعادل| گروه تجارت| 

فعالان اقتصادي پايتخت ميزبان قائم مقام وزير صمت در 
امور بازرگاني بودند. در اين نشست، مهم ترين چالش هاي 
حوزه تجارت خارجي از سوي بخش خصوصي رديف شد 
كه مهم ترين آنها شامل مواردي چون »سخت گيري در 
ثبت سفارش مواد اوليه و ماشين آلات توليدي، انتقاد از 
سپرده گذاري 35 درصدي به عنوان سپرده تفاوت نرخ ارز، 
عدم پذيرش استانداردهاي ايران از سوي برخي كشورهاي 
مقصد، رس��وب كالاها و معطل��ي در گمركات و چالش 
استرداد ماليات بر ارزش افزوده صادركنندگان« است. البته 
آنها مطالباتي نيز داشتند كه »جلوگيري از مانع تراشي در 
برابر توليد و صادرات« و»توجه به نظرات تشكل ها« جزو 
مهم ترين مسائلي بود كه در سرليست چالش هاي صادراتي 
فعالان اقتصادي جاي گرفت. آنها ضمن تاكيد بر رفع اين 
چالش ها ، مطالبات ديگري نيز داشتند كه مي توان به»لغو 
قيد سقف و سابقه براي واردات ماشين آلات و قطعات و مواد 
اوليه خطوط توليد براي كارت هاي بازرگاني غيرتوليدي، 
تس��هيل ورود موقت  مي تواند در امر تولي��د و صادرات، 
افزايش س��رمايه صندوق ضمانت ص��ادرات، واگذاري 
نمايشگاه ها به تشكل ها و تعلق كارت بازرگاني 5 ساله به 
صادركنندگان نمونه« اشاره كرد. »كاناليزه كردن تجارت 
براي توليد« از ديگر درخواس��ت هاي فعالان اقتصادي 
بود، كه قائم مق��ام وزير صمت در واكنش به آن گفت: به 
احتمال بسيار زياد، محدوديت سابقه براي ثبت سفارش 
لغو  مي شود و اين اجازه به واردكنندگان داده  مي شود كه 
بر اساس قراردادي كه با توليدكنندگان دارند، نسبت به 
واردات اقدام كنند. البته اي��ن موضوع واكنش برخي از 
فعالان اقتصادي را در برداشت؛ چراكه به گفته آنها، چنين 
مجوزي، بازار قراردادهاي صوري را تقويت  مي كند. از اين 
رو، پيشنهادشان اين بود كه براي سنجش اهليت بازرگانان، 
كارت عضويت آنها در تشكل ها ملاك قرار گيرد. حسين 
مدرس خياباني اما يك ماموريت هم به سازمان توسعه 
تجارت، داد تا به صورت هفتگي مسائل صادراتي يك كالا 

و يك بازار صادراتي را مورد بررسي قرار دهند. 

   چالش ها و مطالبات در حوزه تجارت خارجي
واكاوي صادرات غيرنفتي ايران در دستور كار نمايندگان 
دولت و بخش خصوصي قرار گرفت. در نشس��ت نخست، 
فعالان اقتصادي اتاق تهران ميزبان قائم مقام وزير صمت 
بودند، رييس كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق تهران، گفت: صادركنندگان خود را به بازگرداندن ارز 
حاصل از صادرات متعهد  مي دانند و براي تامين نيازهاي 
ارزي كش��ور تلاش  مي كنند. ش��اهد اين مدعا، اظهارات 
 مقامات بانك مركزي اس��ت، كه اع��لام  مي كنند بالغ بر

۷۲ درصد ارز حاصل از صادرات غيرنفتي به چرخه اقتصادي 
كشور بازگشته است. اين نشان  مي دهد كه صادركنندگان 
وظايف خود را ادا كرده اند و در عين حال، تعامل خوبي با بانك 
مركزي براي تسهيل گري در امر صادرات ايجاد شده است.

 محمد لاهوتي، اما س��خت گيري در ثبت سفارش مواد 
اوليه و ماشين آلات توليدي را يكي از معضلات جدي حوزه 
توليد و تجارت توصيف كرد و گفت: مس��اله اين است كه 
صرفاً كارت هاي بازرگاني توليدي اجازه واردات مواد اوليه 

و ماشين آلات را دارند و ساير كارت هاي بازرگاني به دليل 
نداشتن سابقه اجازه واردات نمي يابند. نكته حائز اهميت آن 
است كه هر توليدكننده اي الزاماً واردكننده نيست و ورود 
توليدكنندگان به حوزه واردات نياز به سرمايه در گردش 
مضاعف دارد. اين نوع ضوابط باعث سو ءاستفاده و  ايجاد رانت 
مي شود و بايد اين محدوديت ها برداشته شود. او درخواست 
كرد كه قيد سقف و سابقه دست كم براي واردات ماشين آلات 
و قطعات و مواد اوليه خطوط توليد براي كارت هاي بازرگاني 
غيرتوليدي لغو ش��ود. لاهوتي همچني��ن از الزام تجار به 
سپرده گذاري 35 درصدي به عنوان سپرده تفاوت نرخ ارز 
انتقاد و عنوان كرد كه با توجه به كاهش تفاوت نرخ ارز نيما 
و بازار آزاد انتظار اين است كه اين سپرده، حذف يا تعديل 
شود، ضمن اينكه در مورد وارداتي كه از محل منابع خود 
صادركننده تامين ارز مي شود دليلي براي سپرده گذاري 
نقدي ۱5 درصدي نزد بانك  عامل وج��ود ندارد. لاهوتي 
تاكيد كرد كه اين نوع سپرده گذاري، صرفا منابع بازرگانان 
را بلوكه  مي كند.اين عضو كميته ارزي اتاق بازرگاني ايران 
با اشاره به اينكه ورود موقت يكي از ابزارهاي توسعه توليد 
است، گفت: در كشوري كه با ميانگين تعرفه بالاي 35 درصد، 
بالاترين تعرفه  واردات را در دنيا به خود اختصاص داده است، 
تسهيل ورود موقت  مي تواند در امر توليد و صادرات مجدد 
بسيار موثر واقع شود. اما در حال حاضر گمرك تنها ۲۰ تا 
3۰ درصد ظرفيت بنگاه ها اج��ازه ورود موقت  مي دهد. از 
طرفي، گفته  مي شود كه قرار است تعهد ارزي در مورد ورود 
موقت نيز اعمال شود. در حال حاضر ورود موقت به  عنوان 
يك ابزار توسعه اي در اقتصاد ما سهم بزرگي ندارد و  بايد با 
تسهيل گري ظرفيت هاي خالي بنگاه ها را به چرخه توليد 
درآورد.مساله ديگري كه مورد اشاره لاهوتي قرار گرفت، 
»عدم پذيرش استانداردهاي ايران از سوي برخي كشورهاي 
مقصد صادرات از جمله عراق« است. به گفته او، نمونه هايي 
وجود داش��ته كه كالا به عراق صادر شده اما به دليل عدم 
صدور گواهينامه كيفيت، پس از ۱5 روز به كشور عودت داده 
شده است. درخواست صادركنندگان اين است كه دولت 
ايران با تعامل با دولت عراق شرايطي ايجاد كند كه يا تاييد 
استاندارد كالاهاي صادراتي به عراق در خاك ما انجام گيرد 
يا عراقي ها گواهي تاييد استاندارد ايران را بپذيرند. در همين 
راستا، تقي تقي پور، مديركل دفتر ارزيابي كيفيت كالاهاي 
صادراتي و وارداتي س��ازمان اس��تاندارد كه در اين جلسه 
حضور يافته بود، با اشاره به اينكه ايران با ۱5 كشور همسايه، 
تعاملاتي در زمينه پذيرش استانداردهاي متقابل دارد، ادامه 
داد: به عراق پيشنهاد كرديم كه يكي از موسسات بازرسي 
ايراني را انتخاب كند و در عين حال ۱4 شركت بازرسي را 
به مقامات اين كش��ور معرفي كرديم، اما به نظر  مي رسد، 
 اراده اي براي حل اين مساله در عراق وجود ندارد. او همچنين 
با اشاره به برخي انتقاد ها در مورد سخت گيري هاي استاندارد 
بر كالاهاي صادراتي گفت: بسته حمايتي تهيه شده كه در 
صورت درخواست صادركنندگان محصولات ايراني بدون 
كسب استانداردهاي اجباري به كشورهاي هدف صادر شود.
لاهوتي ام��ا در محور بعدي صحبت هاي خود به رس��وب 
كالاها در گمركات اشاره كرد و تداوم معطلي اين كالاها را 
 به منزله اتلاف منابع ملي برش��مرد و گفت: اگر اين كالاها 
هرچه زودتر تعيين تكليف نشود، منابعي كه در اختيار اقتصاد 

كش��ور بوده است از بين خواهد رفت. ضمن اينكه در ميان 
كالاهايي كه اكنون در گمرك دپو ش��ده، كالاهايي وجود 
دارد كه ترخيص آنها داراي مصوبه دولت است و صاحبان 
كالا كليه حقوق و ع��وارض دولتي آن را نيز پرداخته اند اما 
تنها به دليل طولاني ش��دن تش��ريفات گمركي و عبور از 
زمان تعيين شده براي ترخيص، اجازه خروج از گمرك داده 
نمي شود. اينگونه رفتارها غير از خود تحريمي نام ديگري 
ندارد. در همين حال، علي اكبر شاماني كه به نمايندگي از 
گمرك در اين نشست حضور يافته بود، با اشاره به اينكه در 
تعيين ارزش پايه كالاهاي صادراتي، نظرات تشكل ها مورد 
توجه قرار  مي گيرد، گفت: هر تشكلي كه ضرورت تغيير ارزش 
پايه كالايي را احساس  مي كند،  مي تواند درخواست خود را 
مطرح كند تا مورد رسيدگي قرار گيرد. همچنين سهميه 
ورود موقت بنگاه هاي توليدي متناسب با توليد و صادرات 
آنها قابل افزايش يا تمديد است.اين فعال اقتصادي در بخش 
 ديگري از سخنانش خطاب به قائم مقام وزير صمت، گفت:

۱۰۰ ميليون يورو افزايش سرمايه صندوق ضمانت صادرات، 
رقم بزرگي نيس��ت كه به درآمد آتي صندوق توسعه ملي 
متصل ش��ود و  درخواست ما اين اس��ت تا تلاش كنيد اين 
مبلغ از منابع موجود تامين شود. لاهوتي افزود: بانك توسعه 
صادرات بالغ بر 4 هزار ميليارد تومان از منابع سررسيد شده 
را به صندوق توسعه ملي بازگردانده است و اكنون نمي تواند 
آن را مجدداً جايگزين كرده تا به صادركننده وام و تسهيلات 
مناسب اعطا  كند و دليل آن عدم ابلاغ بسته مشوق هاي سال 
98 است كه زمان آن در حال سپري شدن است. در نتيجه به 
نظر مي رسد در اين زمينه نياز است مصوبه جداگانه اي اخذ 
شود. در همين حال، ناصر غلامي كه از بانك توسعه صادرات 
در اين نشست حضور يافته بود، از عدم بازپس گيري 4 هزار 
ميليارد تومان منابع اين بانك از صندوق توسعه ملي سخن 
گفت و به اين نكته اشاره كرد كه اين بانك تحت فشار است 
و مشتريان بسياري در صف دارد.  لاهوتي در ادامه به چالش 
اس��ترداد ماليات بر ارزش افزوده صادركنندگان نيز اشاره 
كرد و گفت: در قانون بودجه سال ۱39۷ استرداد ماليات بر 
ارزش افزوده به رفع تعهد ارزي منوط شده است. در حالي كه 
بازگرداندن ماليات بر ارزش افزوده صادركنندگان در همه 
جاي دنيا نه به عنوان مشوق يا حمايت بلكه به عنوان يك حق 
قانوني تلقي  مي شود.بهمن حسين زاده، مديرعامل شركت 
نمايشگاه هاي بين المللي ايران، با اشاره به درخواست محمد 
لاهوتي مبني بر واگذاري نمايش��گاه ها به تشكل ها گفت: 
در صورت اين اتفاق، انجمن مجريان برگزاري نمايشگاه ها 
معترض  مي شود كه موجوديت كسب و كار ما در مخاطره قرار 
 مي گيرد. او همچنين از اتخاذ روش هاي جديد براي برگزاري 
نمايشگاه ها س��خن گفت و افزود: در نمايشگاه ها پاويوني 
براي استارت آپ ها، شركت هاي دانش بنيان و محصولات 
ساخت ايران اختصاص  مي يابد. البته لاهوتي در واكنش به 
اين سخنان گفت: شايسته است كه نظر اتاق را به عنوان نظر 

بخش خصوصي فصل الخطاب قرار دهيد. نمايشگاه به عنوان 
فعاليت در حوزه تجارت خارجي است و  اتاق نماينده فعالان 
اين  حوزه است اما متاسفانه مشاهده  مي شود كه انجمن هاي 
صنفي وارد اين حوزه شده اند و برگزاري را در دست گرفته اند.

    وعده هاي قائم مقام وزير صمت 
در ادامه اين نشس��ت، قائم مقام وزي��ر صمت كه در جمع 
فعالان اقتصادي حضور يافته بود، طي سخناني با اشاره به 
اينكه صادرات غيرنفتي، جايگزين صادرات نفت شده، ادامه 
داد: درآمد صادرات غيرنفتي به محل اتكاي اداره امور كشور 
تبديل شده و اين يك معجزه است و جا دارد براي اين اتفاق 
مبارك از صادركنندگان تشكر  كنم. اين دستاورد در حالي 
حاصل شده است كه صادركنندگان ما با صادركنندگان 

ديگركشور ها در شرايط كاملا نابرابري قرار دارند.
حسين مدرس خياباني با اشاره به نقل قول مقامات بانك 
مركزي مبني بر بازگش��ت 34 ميليارد دلار ارز صادراتي 
تا ۲4 آذرماه جاري، تاكيد كرد كه براي توس��عه صادرات 
غيرنفتي و افزايش درآمد ها بايد موانع برطرف ش��ود. او با 
اشاره به شكل گيري ستاد توسعه صادرات مشابه آنچه در 
مورد تنظيم بازار داخلي وجود دارد، گفت: ش��وراي عالي 
صادرات براي بررسي مسائل حوزه صادرات وجود دارد اما 
به دليل ش��أن افرادي كه در شورا عضويت دارند، برگزاري 
منظم جلسات آن با دش��واري هايي مواجه است. از اين رو 
تصميم گرفتيم ستادي از جنس ستاد تنظيم بازار تشكيل 
دهيم كه به صورت هفتگي جلساتي را براي رسيدگي به 
مسائل صادراتي برگزار كند.مدرس خياباني همچنين با 
اشاره به اينكه يكي از مش��كلات صادركنندگان استرداد 
ماليات بر ارزش افزوده است، افزود: در اين زمينه رايزني ها و 
توافق هايي صورت گرفته است كه اطلاعات مربوط به رفع 
تعهد ارزي صادركنندگان به صورت ماهانه به سازمان امور 
مالياتي ارايه شود. همچنين سازمان امور مالياتي نسبت به 
اس��ترداد درصدي ماليات بر ارزش افزوده صادركنندگان 
اعلام آمادگي كرده اس��ت.او سپس از ضرورت ارايه برخي 
امتيازات به صادركنندگان برتر و شناسنامه دار سخن گفت و 
ادامه داد: يكي از اين امتيازات  مي تواند اين باشد كه ماليات بر 
ارزش افزوده صادركنندگان برتر يك ماهه استرداد شود. اگر 
لازم باشد در اين زمينه مصوبه سران قوا را نيز اخذ  مي كنيم.

مدرس خياباني همچنين از تعيين ارزش واقعي پايه كالاهاي 
صادراتي با كمك تشكل ها و انجمن ها دفاع كرد و در ادامه با 
اشاره به اينكه افزايش سرمايه صندوق ضمانت صادرات را با 
ممارست پيگيري  مي كند، درخواست كرد كه اتاق بازرگاني 
تهران و كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق نيز 
اين مهم را به عنوان يك مطالبه مورد پيگيري قرار دهند. او 
با تاكيد بر اينكه راه نجات توليد از صادرات  مي گذرد، گفت: 
تشكل محوري و هويت بخشي به تشكل ها در دستوركار 
ما قرار دارد؛ چراكه تش��كل ها نقطه تماس دولت و بخش 

غيردولتي هستند.او سپس با اشاره به امتيازاتي كه دولت 
براي تشكل ها قائل است، عنوان كرد كه حضور يكپارچه 
تشكل ها در نمايش��گاه ها نيز مشمول 5۰ درصد تخفيف 
 مي شود. او همچنين در واكنش به مشكلات مطرح شده در 
مورد ثبت سفارش گفت: كاناليزه كردن تجارت براي توليد، 
از جمله درخواست هاي بعضي از فعالان اقتصادي بوده است. 
اما به احتمال بسيار زياد، محدوديت سابقه براي ثبت سفارش 
لغو  مي شود. در عين حال اين اجازه به واردكنندگان داده 
 مي شود كه بر اساس قراردادي كه با توليدكنندگان دارند، 
نسبت به واردات اقدام كنند. نكته اي كه محمد لاهوتي با آن 
موافق نبود و اعلام كرد كه چنين مجوزي، بازار قراردادهاي 
صوري را تقويت  مي كند. او در ادامه پيشنهاد كرد كه براي 
سنجش اهليت بازرگانان، كارت عضويت آنها در تشكل ها 
ملاك قرار گيرد. پس از ارايه اين توضيحات، مدرس خياباني 
از برگزاري جلس��اتي براي تعيين تكليف صادرات خرما، 
آبزيان و س��رب و روي خبر داد و از پيشنهاد 5 ساله شدن 
اعتبار كارت بازرگاني صادركنندگان نمونه استقبال كرد. او 
در عين حال، به سازمان توسعه تجارت ماموريت داد كه به 
صورت هفتگي مسائل صادراتي يك كالا و يك بازار صادراتي 
را مورد بررسي قرار دهند. از سوي ديگر، سعيد عباسپور، 
نماينده وزارت صمت نيز وعده داد كه مساله سقف و سابقه 

براي واردات حل شود.

   چقدر ارز به چرخه اقتصادي برگشته؟
 پس از اين سخنان، مدير اداره صادرات بانك مركزي، اشاره 
كرد كه از تاريخ ۲۲ فروردين ماه سال ۱39۷ تا 3۰ آذرماه 
س��ال جاري حدود 34.5 ميليارد دلار و حدود ۷۰ درصد 
منابع ارزي صادركنندگان به چرخه اقتصادي برگش��ته 
اس��ت. صمد كريمي، با بيان به اينك��ه مانعي جدي براي 
بازگشت ارز حاصل از صادرات وجود ندارد، ادامه داد: بانك 
مركزي از طريق تعامل سازنده با اتاق هاي بازرگاني، تعاون 
و اصناف و صادركنندگان، اتحاديه ها و انجمن ها نسبت به 
حل مش��كلات صادركنندگان و سياست گذاري ارزي در 
بخش صادرات اقدام كرده و در نتيجه آن ارز صادركنندگان 
به چرخه اقتصادي كشور بازگشته است. در كنار اقدامات 
بانك مركزي، بازگشت منابع ارزي صادركنندگان غيرنفتي 
نقشي اساسي در ثبات بازار ارز و تامين مالي تجارت و پروژه ها 
داشته است. از سوي ديگر، افروز بهرامي، مديرعامل صندوق 
ضمانت صادرات، هم در اين نشس��ت با اش��اره به چالش 
دريافت ضمانتنامه ها از سوي صادركنندگان خدمات فني 
و مهندس��ي در بازارهاي هدف گفت كه در »افغانستان، 
عمان، گرجستان، عراق، كشورهاي عضو اوراسيا و روسيه« 
اين مشكل برطرف شده و صندوق ضمانت صادرات ايران، 
ضمانتنامه ها را براي نهادهاي مالي طرف قرارداد خود در اين 
كشور ها صادر  مي كنند و سپس آنها ضمانتنامه هاي مورد نياز 

فعالان اقتصادي ايران را صادر  مي كنند.
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سه رويكرد براي توانمندسازي 
واحدهاي  صنعتي

ش�اتا| صادقي نياركي در نشس��ت با انجمن هاي 
علمي اي��ران از رويكردهاي جدي��د وزارت صنعت، 
معدن و تجارت براي بهبود وضعيت صنعت كشور 
خبرداد و گفت: سه رويكرد تدوين برنامه هاي اجرايي 
براي34 زنجيره توليد، توسعه عمق ساخت داخل در 
صنعت و روش هاي جديد تامين منابع مالي جهت 
رفع مش��كل نقدينگي صنايع از جمله موضوعاتي 
است كه انجمن هاي علمي مي توانند با نگاه راهبردي 
به كمك بخش دولتي بيايند.او كه پاي دردل جمع 
كثيري از انجمن هاي علمي وصنعتي نشسته بود، با 
مروري بر مهم ترين سياست ها و برنامه هاي حمايتي 
وزارت صم��ت از تولي��د ايراني و توس��عه و تعميق 
س��اخت داخل خواس��تار حضور فعال تشكل هاي 
تخصصي در تدوين برنامه هاي اجرايي با دورنمايي 
از وضعيت صنعت در دهه ۱4۰۰ ش��د و گفت: براي 
 34صنعت كليدي، تدوين برنامه اجرايي كوتاه مدت و 
ميان مدت ب��ا هم��كاري تش��كل هاي تخصصي 
هدفگذاري شده است و تاكنون تدوين سه صنعت 
راهبردي پيشرفت خوبي داشته است.صادقي نياركي 
تصريح كرد: تشكل هاي تخصصي با تدوين برنامه هاي 
اجرايي و ترس��يم وضعيت صنايع در سال هاي آتي 
مي توانند بسترهاي لازم براي ايجاد ثبات در فضاي 
كسب وكار كشور ايجاد كنند و دولتمردان نيز متناسب 
با نيازهاي بخش خصوص��ي برنامه ريزي خواهند 
كرد . به گفته او، برنامه ريزي دوس��اله و 5 ساله براي 
صنايعي كه هدفگذاري ش��ده، علاوه بر ايجاد ثبات 
در فرايند توليد و بازار، امكان توس��عه صادرات را نيز 
فراهم خواهد كرد. به اعتقاد صادقي نياركي استقبال 
تشكل هاي تخصصي براي تدوين برنامه هاي اجرايي 
اولين گام براي بهبود فضاي كسب وكار و پيش شرط 
توانمندسازي واحدهاي صنعتي است.او در بخش 
ديگري از سخنانش با اشاره به سياست هاي وزارت 
صمت براي توسعه و تعميق ساخت داخل و حمايت 
از خود اتكايي صنعتي كشور افزود: صيانت از توليد 
داخلي و برنامه ريزي براي توسعه ساخت داخل در 
كشور يكي از مهم ترين برنامه هاي وزارت صمت به 
شمار مي رود و در اين راستا با حمايت هاي تعرفه اي 
و مديريت واردات س��عي در صيانت از توليد داخلي 
داشته ايم.سرپرس��ت معاونت ام��ور صنايع وزارت 
صمت در ادامه سياست كارخانه سازي را پيش شرط 
توسعه صنعتي در كشور عنوان كرد و گفت: تجهيز 
صنايع به ماش��ين آلات يكي از موضوعاتي اس��ت 
كه همه واحدهاي صنعتي با آن دس��ت به گريبان 
هستند وتقويت صنعت تجهيزات و ماشين آلات و 
داخلي سازي اين صنعت در توسعه همه صنايع بسيار 
موثر خواهد بود.صادقي نياركي همچنين رويكرد سوم 
وزارت صمت را روش هاي جديد تامين منابع مالي 
براي رفع مشكل سرمايه در گردش واحدهاي صنعتي 
عنوان كرد وگفت: با توجه به بررسي هاي انجام شده، 
نياز واحدهاي صنعتي به سرمايه در گردش 36۱هزار 
ميليارد تومان برآورد ش��ده است كه سيستم پولي 
و بانكي به تنهايي قادر به پوشش اين نياز نقدينگي 
است و بايد بنگاه هاي اقتصادي با رويكردهايي جديد 
به دنبال تامين منابع مالي باش��ند ك��ه يكي از اين 
سياست ها ادغام بنگاه ها در برند يا مالكيت مي باشد و 
تحقق اين سياست علاوه بر كاهش هزينه تمام شده در 

تامين سرمايه گردش بسيار موثر خواهد بود.

آگهی  فراخوان  تجديد دوم مناقصه عمومی

روابط عمومی منطقه 9 عملیات انتقال گاز

         شركت انتقال گاز ايران
شماره مناقصه:88780016  منطقه 9 عملیات انتقال گاز 

منطقه 9 عملیات انتقال گاز در نظر دارد: مناقصه  بازسازی ساختمان ايستگاه های مخابراتی استان گیلان را پس از شناسايی، به پیمانکاران ذيصلاح 
)  www.nigc-dist9.ir(    و واجد ش�رايط واگذار نمايد. داوطلبان می توانند جهت رويت اطلاعات کامل به س�ايت منطقه 9 عملیات انتقال گاز

مراجعه نمايند. 
1- نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار : شرکت انتقال گاز ايران ) منطقه 9عمليات انتقال گاز ( ساری - بلوار طالقانی- نرسيده به ميدان هلال احمر  - صندوق پستی 

شماره :9۱۱- 48۱۷5  تلفن: ۰۱۱338۰56۱۷
2- موضوع و محل اجرای پروژه: بازسازی ساختمان ايستگاه های مخابراتی استان گيلان

3- مبلغ تضمین شرکت در فرآيند ارجاع کار :  يکصد و هفتاد و پنج ميليون ريال به صورت يکی ازتضامين مذکور در  آيين نامه تضمين در معاملات دولتی
4- برآورد تقريبی مناقصه و مبانی آن: ۰۰۰/ ۰۰۰/ 5۰۰/ 3  )سه ميليارد و پانصد ميليون( ريال بر اساس فهرست بهای ابلاغی سازمان برنامه و بودجه 

5- محل، زمان و مهلت دريافت اسناد مناقصه: امور پيمان های منطقه 9 عمليات انتقال گاز از تاريخ 98/۱۰/8 الی 98/۱۰/۱۰
6- تحويل پیشنهادات و اسناد مناقصه : تا مورخ 98/۱۰/۲۱  

7-  محل و زمان گشايش پیشنهادات : ساری -  بلوار طالقانی- نرسيده به ميدان هلال احمر-  سالن کنفرانس ساختمان مرکزی منطقه 9 عمليات انتقال گاز - تاريخ 
گشايش پيشنهادات 98/۱۰/۲9  می باشد که در صورت تغيير زمان بازگشايی پاکات، تاريخ دقيق آن به مناقصه گران واجد شرايط به صورت مکتوب اعلام خواهد شد.

8-مدت اعتبار پیشنهادات :  3ماه که برای يک دوره 3 ماهه ديگر از طرف کارفرما قابل تمديد است.
9-فرايند مناقصه : يک مرحله ای 

10-شرايط شرکت در مناقصه:  الف( نامه اعلام آمادگی و معرفی نامه نماينده دريافت اسناد  ب( دارا بودن گواهينامه صلاحيت پيمانکاری رشته ابنيه از سازمان 
برنامه و بودجه که نش��ان دهنده ظرفيت آزاد کاری شرکت باش��د  ج(  دارا بودن فيش بانکی به مبلغ سيصد هزار ريال به شماره حساب 4۱۰۱۰9۰5۷۱۲۱43۷9 
 نزد بانک مرکزی به نام »شرکت انتقال گاز- تنخواه گردان پرداخت - منطقه 9 عمليات انتقال«  د ( دارا بودن آخرين روزنامه رسمی و تغييرات هيئت مديره شرکت  

ه�( دارا بودن گواهينامه صلاحيت ايمنی پيمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
تذکر: قيمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ، ارائه گردد.

نوبت اول
شماره مجوز: 1398.5949

شركت توزيع نیروي برق استان ايلام

شركت توزيع نیروي برق استان ايلام 
)سهامي خاص(

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي 
شماره:  98/61

1- نام مناقصه گزار: شركت توزيع نيروي برق استان ايلام به نشاني ايلام، بلوار مدرس، كدپستي 693۱999548۷، طبقه دوم، امور تداركات، واحد قراردادها، تلفكس ۰843334۷۷55 
2- موضوع مناقصه: 

98/61: تامين نيروي انساني جهت انجام امور فني، ديسپاچينگ و راننده
3- زمان دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ ۱398/۱۰/۰5 لغايت ۱398/۱۰/۱۱ 

4- مدارك مورد نیاز جهت دريافت اسناد: فيش واريزي به مبلغ ۱۰۰۰۰۰ ريال واريزي به حساب جاري شماره ۱9۰4۰5۱93۰ نزد بانك تجارت شعبه انقلاب ايلام كه در بازه زماني فروش اسناد واريز 
شده باشد. 

5- آدرس محل دريافت اسناد: مناقصه گران محترم مي توانند به منظور دريافت اسناد به س��ايت http://tender.tavanir.org.ir و پايگاه اطلاع رساني مناقصه http://iets.mporg.ir و سايت 
شركت توزيع برق ايلام WWW.BARGH-ILAM.IR مراجعه فرمايند. 

6- آدرس محل دريافت پیشنهاد: ايلام، بلوار مدرس، شركت توزيع نيروي برق استان ايلام، واحد دبيرخانه، به پيشنهادهاي فاقد امضا، مخدوش، مشروط و پيشنهاداتي كه بعد از مهلت مقرر واصل شوند 
ترتيب اثر داده نخواهد شد. 

7- مهلت تحويل اسناد: ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ ۱398/۱۰/۱8
8- محل برگزاري مناقصه: ايلام، بلوار مدرس، شركت توزيع نيروي برق استان ايلام، سالن جلسات 

9- زمان بازگشايي پاكات: پاكات پيشنهاد راس ساعت ۱۱ صبح روز چهارشنبه مورخ ۱398/۱۰/۱8 با حضور اعضاي كميسيون مناقصه بازگشايي مي شود. حضور مناقصه گران در جلسه فوق الذكر با 
ارائه معرفي نامه بلامانع است. 

۱۰- ذكر شماره مناقصه و عنوان آن روي پاكات الزامي است. 
11- مبلغ برآورد مناقصات: 

مناقصه شماره 98/6۱: 8۰،5۲۲،4۷5،۷۲4 ريال 
12- تضمین شركت در مناقصه :

مناقصه شماره 98/6۱: ۲،۷43،6۷4،۲۷۲ ريال 
كه به صورت ضمانت نامه بانكي، فيش واريزي به حساب شماره ۱9۰4۰5۱93۰ بانك تجارت شعبه انقلاب و يا از طريق بلوكه كردن مطالبات نزد شركت توزيع برق مي باشد.

۱3- شركت توزيع برق استان ايلام در رد يا قبول كليه پيشنهادها مختار است. 
۱4- هزينه آگهي هاي روزنامه برعهده برنده مناقصه مي باشد.

۱5- پيشنهاددهندگان موظفند دو روز قبل از پايان مهلت تسليم پيشنهادات با مراجعه به سايت هايي كه اسناد بر روي آنها بارگذاري شده اند از اصلاحات احتمالي در اسناد مطلع گردند و اسناد اصلاحي را 
مهر و امضاء كنند. 

۱6- شرط قبولي مدارك و اسناد صرفا وجود و اثبات آنها در جلسه مناقصه بوده و شركت از پذيرش مداركي كه بعد از پايان مهلت تسليم پيشنهادات و حين جلسه و بعد از آن ارائه شوند ترتيب اثر نمي دهد.

نوبت اول

فرماندهي انتظامي استان كردستان در نظر دارد پروژه ذيل را بر اساس شرايط ذكر 
شده و مش�خصات مندرج در اسناد مناقصه از طريق مناقصه عمومي به پیمانكاران 

واجد صلاحیت واگذار نمايد.

آگهي مناقصه عمومي
فرماندهي انتظامي استان كردستانفرماندهي انتظامي استان كردستان

مهلت دريافت اسناد مناقصه از روز سه شنبه مورخه ۱398/۱۰/۰3 الي شنبه ۱398/۱۰/۰۷
آخرين مهلت تسليم پيشنهاد قيمت: حداكثر تا ساعت ۱4:۰۰ يكشنبه مورخه ۱398/۱۰/۱5

تاريخ بازگشايي پاكت هاي پيشنهاد قيمت: دوشنبه 98/۱۰/۱6
با توجه به شرايط خاص پروژه فرماندهي انتظامي استان در قبول يا رد هر يك يا همه 

پیشنهاددهندگان قیمت مختار است.
ساير شرايط پروژه در اسناد مناقصه به اطلاع پيمانكاران محترم خواهد رسيد.

آدرس: سنندج- تكيه و چمن - معاونت مهندسي فرماندهي انتظامي استان كردستان- اداره عمران و نوسازي

مبلغ برآورد موضوع مناقصهرديف
)ريال(

مبلغ تضمین 
نوع صلاحیت)ريال(

اعتبار

1

پروژه بازسازي و 
تجهیز كلانتري و 

پاسگاه هاي انتظامي 
در سطح كل استان 

كردستان

9/959/818/708500/000/000
رتبه 5 
ابنیه و 

تاسیسات

عمراني 
اوراق 
خزانه 
اسلامي

سامانه پيامكينوبت دوم

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و 
پیشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را 

با ذكر جزئیات به اين سامانه پیامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

 روزنامه تعادل 



15 جهان

نمايندگان تغيير قانون انتخابات را پذيرفتند

كويت و عربستان بر سر توليد ميادين مشترك توافق كردند

چراغ سبز پارلمان عراق به چهره هاي جديد سياسي 

پايان خصومت نفتي پنج ساله

گروه جهان|
 در پ��ي اعتراض هاي گس��ترده در ع��راق، پارلمان 
اين كش��ور به تغيير قانون انتخابات تن داد تا امكان 
حضور چهره هاي مستقل در رقابت ها و راهيابي آنها 
به پارلمان بيشتر ش��ود؛ تغيير قانون انتخابات يكي 
از خواس��ته هاي اصلي معترضان است. اين قانون در 
حالي تصويب ش��ده كه اقليت هاي مذهبي كشور از 
جمله مسيحيان، يزيدي ها، اكثريت كردها و برخي 
عرب هاي اهل تسنن، جلسه پارلمان را تحريم كرده 

بودند.
آيت الله علي سيستاني مرجع تقليد پرنفوذ در عراق، 
ماه گذش��ته ضمن حمايت از معترضان خواستار آن 
شده بود تا قانون انتخابات در عراق تغيير كند تا به اين 
وس��يله، اعتماد عمومي  مردم عراق به ساختار اداره 
كشور و انتخابات جلب شود و راي دهندگان بتوانند 
چهره ه��اي جديد را انتخاب كنند و آنها را بر س��رير 

قدرت بنشانند.
آسوشيتدپرس نوشته، قانون تازه انتخابات عراق ۵۰ 
ماده دارد و طبق آن شمار حوزه هاي انتخابيه بر اساس 
هر استان تعيين مي ش��ود. ديگر آنكه براي تشكيل 
يك حوزه انتخابيه، هر شهرس��تاني كه زير صدهزار 
نفر جمعيت داشته باشد با شهرستان نزديكتر ادغام 
مي ش��ود و عملا انتخابات به جاي استاني، منطقه اي 

مي شود. 
قان��ون جديد در عي��ن حال مانع از آن مي ش��ود كه 
احزاب تحت يك فهرس��ت يكپارچ��ه وارد انتخابات 
شوند. آن چه تاكنون به تش��كل هاي سياسي اصلي 
اجازه مي داد به راحتي همه كرس��ي ها در يك استان 
را از آن خ��ود كنند. بنا براين، از اين پس هر كرس��ي 
پارلمان ع��راق از آن نامزدي مي ش��ود كه به تنهايي 
بيش��ترين آرا را از آن خود كرده باشد. با اين حساب 
قانون گ��ذاران دس��ت كم دو تغيير عم��ده در قانون 
انتخابات ايجاد كرده اند كه يكي منطقه اي شدن آن 
و ديگري ريخته ش��دن آرا به حساب هر نامزد به طور 

مستقل است. 
پيش از اين اكثريت كرس��ي هاي مجل��س عراق به 
گروه هاي سياس��ي مورد حمايت اح��زاب و جناح ها 
تعلق داشت. با آغاز جنبش هاي اعتراضي در شهرهاي 

عراق، موقعيت اين گروه هاي سياس��ي نيز نسبت به 
گذشته، ضعيف و متزلزل شده است. براساس قانون 
جديد انتخابات، يك چهارم كرس��ي هاي مجلس به 
احزاب و گروه هاي سياسي تعلق دارد. قانون پيشين 
انتخابات هم چنين رويه اي داشت. سهم زنان نماينده 

هم محفوظ مانده است. 
روزنامه »العربي الجديد« چاپ لندن در يادداشتي با 
اشاره به قانون جديد انتخابات نوشته: »از مهم ترين 
تغييرات ب��ه وجود آم��ده طبق اين قان��ون، تغيير 
سازوكار راي گيري از فهرستي به فردي است به اين 
ترتيب كه پيش از اين، هر اس��تان عراقي يك حوزه 
انتخاباتي به شمار مي رفت كه پيروزي در انتخابات 
آن، تنه��ا پ��س از ورود نامزده��ا در فهرس��ت هاي 

انتخابات��ي بزرگ ميس��ر مي ش��د اما اكن��ون نظام 
انتخابات، فردي و به دور از فهرست ها و در حوزه هاي 
انتخابات��ي كوچك خواهد بود. ناظران سياس��ي بر 
اين باورند كه اين امر به تضعيف احزاب س��نتي كه 
از سال ۲۰۰۵ تاكنون در عراق حكمراني مي كردند، 
منجر مي ش��ود. از امتيازات اين قانون از بين رفتن 
نظام »سانت لگو« براي شمارش آراء بدنام در عراق 
اس��ت؛ به ويژه كه اي��ن نظام در ات��لاف آراء مردم و 
حمايت از احزاب بزرگ س��هيم بود. بر اساس قانون 
سانت ليگو، مجموع آراي صحيح هر حزب يا فهرستي 
بر اعداد فرد تقسيم مي شود كه از ۱.۶ آغاز شده و به 
ترتيب ۳/ ۵/ ۷/ ...ادامه مي يابد. در اين روش با توجه 
به كرسي هاي تعلق گرفته به هر حوزه انتخابي گاهي 

اوقات ممكن بود يك حزب با يك س��وم آراي حزب 
اول بتواند يك كرس��ي پارلمان را به خود اختصاص 
دهد و همين امر يكي از معايبي اس��ت كه به شيوه 
س��انت ليگو طي انتخابات سال ۲۰۱۴ عراق گرفته 
ش��د. در انتخابات ۱۲ مي  ۲۰۱۸ عراق نيز بر اساس 
نظام انتخاباتي سانت ليگو برگزار شد اما ضريب آن 
از ۱.۹ در س��ال ۲۰۱۴ به ۱.۷ در سال ۲۰۱۸ رسيد 
هرچند كه همان زمان نيز، برخي ش��خصيت هاي 
سياسي عراق از جمله عادل عبدالمهدي عضو سابق 
مجلس اعلاي اسلامي عراق و نخست وزير مستعفي 
كنوني، مخالف نظام انتخاباتي س��انت ليگو بودند و 
خواس��تار انتخابات فردي بودند نه فهرستي. مساله 
جديد در قانون انتخابات مص��وب، مراعات تركيب 

جمعيت ش��ناختي و جغرافياي��ي در مناطق عراقي 
اس��ت. به طوري كه اس��تان ها به دواير انتخاباتي بر 
اساس شهرها تقسيم بندي مي شوند و هر ۱۰۰هزار 
نفر در اين ش��هرها، يك كرس��ي پارلماني خواهند 
داشت و در صورتي كه تعداد ساكنان هر شهر كمتر 
از ۱۰۰هزار نفر باش��د، با شهرستان مجاورش ادغام 
خواهند شد تا اين مشكل حل شود. مقتدي صدر اما 
تصويب قانون جديد را يك پيروزي براي مردم اين 

كشور برشمرده است.« 
اعتراض ه��اي عراق كه هفته هاس��ت ادام��ه دارد به 
بزرگ ترين چالش سياس��ي در اين كش��ور از زمان 
سقوط صدام حسين و ش��كل گيري سيستم جديد 
كشورداري ، تبديل ش��ده است. گفته شده كه بيش 
از ۴۰۰ تن در جريان اي��ن اعتراضات جان خود را از 

دست داده اند.
البته تغيير قانون انتخابات تنها خواس��ته معترضان 
نيست. آنها در عين حال خواستار كناره گيري طبقه 
سياس��ي حاكم بر آن كشور و روي كار آمدن دولت و 
نخست وزيري مستقل هستند. معترضان نارضايتي 
خود را از تغيير نخس��ت وزير داخل سيستم سياسي 
موجود ابراز كرده اند و مي گويند بايد فردي قدرت را 
در دست گيرد كه از سال ۲۰۰۳ به اين سو در دولت ها 
و احزاب حاكم نقشي نداشته است. عادل عبدالمهدي 
نخست وزير عراق، ماه پيش از قدرت كناره گيري كرد؛ 
هرچند همچنان به عنوان سرپرست، هدايت دولت را 
در دست دارد. مهلت قانوني براي اعلام نخست وزير 
تازه از س��وي ائتلاف اصلي در پارلمان دوش��نبه به 

پايان رسيد.
در همين راس��تا ش��بكه الميادي��ن از توافق احزاب 
سياس��ي بر سر نخس��ت وزيري »اس��عد العيداني« 
خبر داده اس��ت. در اين گزارش آمده: كانديداتوري 
»اس��عد العيداني« استاندار بصره براي تصدي پست 
نخست وزيري قطعي است و انتظار مي رود او بزودي 
از سوي برهم صالح براي تشكيل كابينه دولت جديد 
عراق مامور شود. گفته شده، مستقل بودن و ارتباط با 
اغلب نيروهاي سياسي در عراق از جمله دلايلي است 
كه باعث شده تا احزاب سياسي العيداني را به عنوان 

نخست وزير بپذيرند.

گروه جهان|
كويت و عربس��تان قراردادي را امضا كرده اند كه بر 
اساس آن پس از چهار سال توقف، توليد از دو ميدان 
نفتي منطقه مشترك بي طرف از سرگرفته مي شود. 
توليد نفت از منطقه بي طرف كه به قراردادهاي دهه 
۱۹۲۰ برمي گردد، به طور مس��اوي بين عربستان و 

كويت تقسيم شده است. 
به گزارش بلومبرگ، وزارت انرژي عربستان سعودي 
در توييت��ر اعلام كرده اس��ت كه تواف��ق آنها اجازه 
مي دهد تا دو طرف توليد نفت از ميادين مشترك را 
آغاز كنند. ميادين نفتي در منطقه اي كه »بي طرف« 
خوانده مي شود مي توانند روزانه بيش از ۵۰۰ هزار 
بش��كه توليد كنند، كه بيش��تر از توليد ماه گذشته 
كوچك ترين اعضاي اوپك )سه كشور( است. گفته 
شده، اين ميادين نفتي مي توانند تا ۰.۵درصد عرضه 

نفت جهان توليد داشته باشند. 
منطقه  بي طرف چيزي حدود ۵۷۰۰ كيلومتر را در 
بر مي گيرد و طبق برآوردهاي اداره اطلاعات انرژي 
امريكا و ژورنال نفت و گاز پنج ميليارد بشكه نفت و 
يك تريلي��ون فوت مكعب گاز طبيعي دارد. در دهه 
۱۹۷۰ ميلادي دو كشور توافق كردند تا اين منطقه 
را تقس��يم كنند. اما به دنبال بالا گرفتن اختلافات 

دو كش��ور همسايه حاش��يه خليج فارس، توليد در 
ميادين نفتي خفجي و وفرا به ترتيب در س��ال هاي 
۲۰۱۴ و ۲۰۱۵ ميلادي متوقف ش��د. اختلافات دو 
كشور زماني تشديد شد كه عربستان سعودي امتياز 
۶۰ ساله ميدان نفتي وفرا را براي شركت امريكايي 
شورون تا س��ال ۲۰۳۹ ميلادي تمديد كرد. اعلام 
اين خبر باعث خش��م كويت شد و اين كشور مدعي 
شد رياض هرگز درباره اين تصميم با كويت مشورت 

نكرده است.
اكنون شركت نفت شورون امريكا كه ميدان نفتي و 
فرا را به طور مشترك با شركت نفت خليج كويت از 
طرف عربستان س��عودي اداره مي كند، اعلام كرده 
انتظار مي رود اين مي��دان در ۱۲ماه به توليد كامل 
بازگردد. بن��ا براين گزارش، وزي��ر خارجه كويت و 
ش��اهزاده عبدالعزيز بن سلمان وزير نفت عربستان، 
اين قرارداده��ا را در كويت امض��ا كردده اند. فضل 
البوعينين اقتصاددان عربس��تاني در اين باره گفته 
است: »مهم ترين نكته مرزبندي نهايي اين منطقه 
و تعيين حاكميت در دو طرف اين مرز است كه يك 
دستاورد واقعي است.« بلومبرگ نوشته: »كويت و 
عربستان س��عودي به زمان دقيق توليد نفت اشاره 
نكرده اند و افراد مطل��ع از روند مذاكرات مي گويند 

كه پس از آغاز توليد نفت، دو طرف براي حل و فصل 
كامل اختلافات ني��از دارند تا بر س��ر جزييات اين 
توافق مذاكرات بيشتري داش��ته باشند. اين منابع 
مطلع اذعان كرده اند كه توليد نفت از اين ميادين كار 
راحتي نخواهد بود و به زمان و فراهم كردن مقدمات 
نياز دارد.« توافق براي آغاز ازس��رگيري توليد اين 
منطقه ممكن است قيمت هاي نفت را در شرايطي 
كه نگراني هايي نسبت به كندي رشد تقاضاي جهاني 
وجود دارد تحت فشارهاي كاهشي قرار دهد. گرچه 
شاهزاده عبدالعزيز در ماه دسامبر تاكيد كرده است 
كه از سرگيري توليد از اين ميادين نفتي تاثيري بر 
تعهد اوپك و س��اير توليدكنندگان نفت به قرارداد 
كاهش تولي��د نفت ندارد. خال��د الفاضل وزير نفت 
كويت، نيز در مراس��مي در ميدان نفتي وفرا گفته 
است: »از س��رگيري توليد از ميادين نفتي خفجي 
و وف��را ارتباطي به تعهدات بين المللي عربس��تان و 

كويت ندارد.«
عربس��تان س��عودي و كويت به تبعي��ت از قرارداد 
كاهش تولي��د اوپك و متحدانش ك��ه تا ماه مارس 
اعتبار دارد، توليد نفت خود را پايين آورده اند. كامل 
الهرمي تحليلگر بازار نفت كويت مي گويد: »به دليل 
قرارداد كاه��ش تولي��د، دو طرف عجل��ه اي براي 

ازس��رگيري توليد از ميادين نفتي منطقه بي طرف 
ندارند و اين كار احتمالا ۶ ماه طول مي كش��د.« به 
اعتقاد ناظران، احتمالا ابت��دا توليد از ميدان نفتي 
خفجي آغاز خواهد ش��د چون تجهيزات آن شرايط 

بهتري دارد. 
روابط كويت و عربس��تان سعودي به رغم اختلافات 
نفتي همواره نزديك بوده است. كويت در سال هاي 
گذشته تلاش بسياري داشت تا با ميانجيگري ميان 
عربستان سعودي و قطر، بحران روابط ميان اين دو 
كشور را برطرف كند، تلاشي كه حداقل تا به امروز 

چندان نتيجه بخش نبوده است. 
عربس��تان ۲۰۱۷ دوحه را ب��ه افراط گرايي و انجام 

اقدامات تروريس��تي مته��م كرد ك��ه به دنبال آن 
روابط مي��ان ري��اض و دوحه قطع ش��د. به همين 
دليل كش��ورهاي امارات، بحري��ن و مصر به پيروي 
از عربس��تان از ۵ ژوئن ۲۰۱۷ تمامي روابط خود با 
قطر را قطع و مرزهاي زميني، دريايي و هوايي خود 
با اين كشور را بستند. كشورهاي تحريم كننده قطر 
۱۳ ش��رط براي از س��رگيري روابط با دوحه تعيين 
كردند، اما دولت قطر ب��ا رد اين ادعاها و بيان اينكه 
تحريم كنندگان هي��چ دليل قانع كننده براي اثبات 
ادعاه��اي خود در اختي��ار ندارند، تاكي��د دارد كه 
اين شروط در تناقض آش��كار با حق حاكميت اين 

كشور است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

امضاي قريب الوقوع توافق 
تجاري چين و امريكا

گروه جهان|دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
اعلام ك��رده بزودي طي مراس��مي با حضور »ش��ي 
جين پين��گ« همتاي چيني خود، اس��ناد مربوط به 
اجراي »فاز اول توافقنامه تجاري پكن -واشنگتن« را 
امضا خواهد كرد. به گ��زارش يورونيوز، دونالد ترامپ 
در مقابل خبرنگاران گفته: »قصد داريم اين كار هرچه 
س��ريعتر انجام ش��ود زيرا خواهان اجراي اين توافق 
هستيم. توافقات لازم انجام شده و اكنون در حال ترجمه 
متن توافق هستند.« خبر موفقيت پكن و واشنگتن در 
رسيدن به توافقي براي حل و فصل اختلافات تجاري 
خود، اولين بار ۱۳دسامبر منتشر ش��د و در آن زمان 
رابرت لايتزر نماينده تجاري ايالات متحده، از احتمال 
امضاي »فاز اول« اين توافق تجاري در هفته اول ژانويه 
خبر داده بود. انتش��ار اين خبر و به دنبال آن تصميم 
دونالد ترامپ براي توقف اعمال تعرفه هاي جديدي كه 
قرار بود از ۱۵دسامبر اجرايي شوند، باعث افزايش ارزش 
سهام ايالات متحده در بازارهاي مالي شده است. ايالات 
متحده امريكا همچنين اعلام كرده است كه بر اساس 
توافقات حاصل��ه، چنانچه چين گامي در راه نقض آن 
بردارد، امريكا مي تواند همه تعرفه هاي لغو شده را دوباره 
بر كالاهاي چيني تحميل كند. چين هنوز به سخنان 
مقامات امريكا درباره اين توافق، به ويژه بخش هايي از 
توافق كه تاكنون توسط امريكا منتشر شده، واكنشي 
نشان نداده است. سخنگوي وزارت بازرگاني چين هفته 
گذشته گفته بود كه انتشار هرگونه جزييات درباره اين 
توافق به پس از امضاي آن موكول شده است. گفته شده، 
چين براي توافق با امريكا حاضر شده تا خريد محصولات 
كشاورزي از امريكا را به طور چشمگيري افزايش دهد. 

ضرر۴۰۰ميليون يورويي 
اعتصاب ها براي راه آهن فرانسه 
گروه جهان| اعتصاب هاي سراس��ري در فرانسه در 
اعتراض به اصلاح قانون بازنشس��تگي در حالي وارد 
بيست ودومين روز خود شده كه بسياري از شهروندان 
اين كشور مجبور شدند برنامه سفر تعطيلات آخر سال 
را به دليل اختلال عمده در شبكه حمل و نقل زميني، 
به خصوص متوقف ش��دن حركت نيمي از قطارهاي 
بين شهري، لغو كنند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
ژان پي يرفاراندو رييس ش��ركت راه آهن ملي فرانسه، 
گفته اعتصاب هاي كم سابقه كاركنان و ديگر بخش هاي 
مرتبط از پنجم ماه جاري ميلادي تاكنون دس��ت كم 
۴۰۰ميليون يورو خس��ارت به اين شركت وارد كرده 
است. فاراندو گفته: »تازه در ابتداي تنش قرار داريم و 
خيلي زود است كه بتوان بيلان كامل زيان هاي ناشي 
از اعتصاب ها را ارزيابي كرد ام��ا به طور كلي مي توان 
گفت كه گردش مالي شركت طي ۲۰ گذشته با حدود 
۴۰۰ميليون يورور زيان همراه بوده است.  ميزان زيان 
بر درآمد اعلام شده شركت راه آهن ملي فرانسه با توجه 
به گذشت تنها ۲۲ روز از حركت اعتراضي اتحاديه ها 
و سنديكاه هاي كار و كارگري در اين كشور قابل توجه 
به نظر مي آيد؛ به خصوص با توجه به اينكه به واسطه 
بن بس��ت در مذاكرات قبلي ميان نمايندگان دولت و 
مس��وولان اتحاديه هاي صنفي بسيار محتمل است 
كه اين جنب��ش ماه ها به طول بينجام��د. دور جديد 
گفت وگوهاي دوطرف قرار اس��ت هفتم ژانويه از سر 
گرفته شود. بسياري از كارشناسان معتقدند كه دولت 
انتظار دارد با ادامه اعتصاب ها از يك سو نارضايتي ميان 
مردم بالا رود و از سوي ديگر حركت اعتراضي پس از 
فرسايشي شدن به تدريج با ضعف و سستي مواجه شود.

 حريري: به دولت آينده 
راي اعتماد نمي دهيم

گروه جهان|سعد حريري نخست وزير موقت لبنان، 
گفته او نخس��ت وزير مكلف را معرفي نكرده و جريان 
مستقبل هرگز در دولتي كه حسن دياب نخست وزير 
مكلف، قصد تشكيل آن را دارد مشاركت نخواهد كرد و 
در صورتي كه براي راي گيري به پارلمان معرفي شود، 
به آن راي اعتماد نخواهد داد.  به گزارش ايس��نا، سعد 
حريري تاكيد كرده از تصميمش براي تشكيل ندادن 
دولت پشيمان نيس��ت و وجدانش راحت است. او در 
واكن��ش به اظهارنظري مبني بر اينك��ه با آتش بازي 
مي كن��د، هم گفته: »من زماني كه ديگران با بس��تن 
مسيرها و پارلمان با آتش بازي مي كردند بهاي بسيار 
س��نگيني پرداخت كردم به نظرم فتنه سني و شيعه 
خط قرمز است و لبنان نبايد در فتنه سني و شيعه وارد 
شود.  نخست وزير موقت لبنان تصريح كرده: »موضع 
نهايي من درباره وقايع همزمان با سال جديد مشخص 
خواهد شد.« حريري بهبود وضعيت اقتصادي لبنان را 
مستلزم اداره حكيمانه و سياست گذاري هاي كارآمد 
دانسته و گفته: »خواسته اصلي من تشكيل دولتي از 
كارشناسان اس��ت كه رد كردند سپس موضع القوات 
اللبنانيه  آمد كه منجر به عقب نشيني من شد، آنها نيز 
حسان دياب را آوردند. من بهاي ميانه روي خود را در 
تمام مرحله زندگي ام پرداخت كردم، اين سياست من 
در طول ۱۵سال گذشته بوده و اگر مبارزه و دفاع من 
از اين سياست نبود لبنان اكنون در جاي ديگري بود، 
به خصوص با بحران سوريه و پيامدهايش بر لبنان.«  
حريري در پي اعتراض هاي عمومي به ناكارآمدي دولت 
از سمت خود استعفا داد و رييس جمهوري لبنان حسن 

دياب را مامور تشكيل دولت بعدي كرده است. 

پوتين لهستان را به همدستي 
با هيتلر متهم كرد

گروه جه�ان| ولاديمير پوتين رييس جمهوري 
روسيه، با طرح اتهام تباني لهستان با هيتلر جنگ 
لفظي با مقامات اين كش��ور را از سر گرفت. پوتين 
مدعي شده لهس��تان در ابتداي جنگ دوم جهاني 
ضمن اتخاذ رويكردي »يهودي ستيزانه« با هيتلر 
همدستي و تباني كرده است. به گزارش يورونيوز، 
پوتين كه در جمع افسران بلند پايه ارتش و وزارت 
دفاع سخن مي گفت به اسناد آرشيوي ارتش سرخ 
كه پس از ۱۹۴۵ در اروپا جمع آوري ش��ده استناد 
كرد و يادآور ش��د كه اين مدارك بايگاني ش��ده به 
خوبي نشان مي دهد كه چند كشور از جمله لهستان 
با »ديكتاتور نازي« همدس��تي كرده اند. ولاديمير 
پوتين با توهين آميز خواندن شيوه  تعامل و گفت وگو 
ميان هيتلر و لهستان درباره مساله يهوديان تصريح 
كرد: »آنها )لهستاني ها( عملا با هيتلر تفاهم كردند و 
اين به روشني در اسناد بايگاني شده مي شود.«  مرد 
قدرتمند روسيه همچنين با استناد به شواهد تاريخي 
مدعي شد كه سفير لهستان در آلمان ۱۹۳۸ در پي 
پيشنهاد رهبر آلمان نازي مبني بر فرستادن يهوديان 
به مستعمرات آفريقايي وعده داده بود تا »بنايي زيبا« 
در شهر ورشو ساخته و به هيتلر اختصاص پيدا كند. 
رييس جمهوري روسيه سپس سفير وقت لهستان 
در آن دوره زماني را به همدستي كامل با هيتلر متهم 
كرد و از او به عنوان »حرامزاده« و »خوك ضديهود« 
نام برد. پوتين در ادامه با مشابه سازي اين اقدام سفير 
سابق لهستان در آلمان با تصميم  مقامات فعلي اين 
كشور از رويكرد سال هاي اخير نسبت به تخريب آثار 

تاريخي مرتبط با سربازان ارتش سرخ انتقاد كرد. 

جنگ رواني دموكرات ها عليه 
ترامپ با »استيضاح۲«

گروه جهان|دموكرات ها با استفاده از ظرفيت قانون 
اساس��ي و تاخير در ارس��ال پرونده استيضاح ترامپ به 
س��نا و همچنين طرح اس��تيضاح ديگري در مجلس 
نمايندگان با توجه به مطرح شدن شواهد ديگر، جنگ 
روان��ي بزرگي را عليه ترامپ به راه انداخته اند كه رهايي 
از آن به آس��اني نخواهد بود. آدام شيف )رييس كميته 
اطلاعات مجلس نمايندگان امريكا( در يادداشت توئيتري 
نوشته: »استيضاح رييس جمهوري يك موضوع جدي 
در حال اقدام اس��ت؛ نقش سنا آن اس��ت كه به عنوان 
يك هيات منصفه بي طرف عم��ل كند و يك محكمه 
منصفانه را فراهم كند. اين محكمه براي رييس جمهوري 
و مردم امريكا بايد منصفانه باشد. اين به معناي آن است 
كه همه ش��واهد، اسناد و شاهدان بايد ديده شوند. ميچ 
مك كانل )رهبر جمهوري خواهان در مجلس سنا( از چه 
مي ترسد؟« نيويورك تايمز نوشته: اگرچه نانسي پلوسي 
رييس مجلس نمايندگان، از سكوت قانون اساسي درباره 
زمان ارسال پرونده اس��تيضاح به سنا به عنوان اهرمي 
براي فشار بيشتر به ترامپ و همچنين جمهوري خواهان 
استفاده كرده اما در خود سنا نيز اين موضوع به صورت 
جدي بين اقليت دموكرات  و اكثريت جمهوري خواه محل 
جدل شده است. مك كانل رهبر اكثريت جمهوري خواهان 
از يك سو و سناتور چاك شومر رهبر اقليت دموكرات ها 
از سوي ديگر، مجادله پيش از استيضاح را آغاز كرده اند 
به گونه اي كه ش��ومر گفته بود ايميل ها نشان مي دهد 
كمك هاي نظامي ب��ه اوكراي��ن فقط۹۰دقيقه پس از 
درخواست ترامپ از رييس جمهوري اوكراين، به حالت 
تعليق درآمده اس��ت. او خواهان اسناد و مدارك بيشتر، 

پيش از برگزاري محكمه استيضاح ترامپ شده است.
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۱۰ اقتصاد بزرگ در سال ۲۰۱۹
گروه جهان| امري��كا كماكان بزرگ ترين اقتصاد 
جهان باقي مانده است. به گزارش ايسنا، هر چند رشد 
اقتصادي كشورهاي بزرگ در سال ۲۰۱۹ با كاهش 
زيادي مواجه شد اما آنها توانستند جايگاه هاي خود را 
حفظ كنند. در ادامه با ۱۰ اقتصاد بزرگ جهان از نظر 
توليد ناخالص داخلي در سال ۲۰۱۹ آشنا مي شويد. 
1- امريكا: توليد ناخالص داخلي امريكا در ۲۰۱۹ 
ب��ه بيش از ۲۱تريليون دلار رس��يد تا اين كش��ور 
۲۰درصد از كل اقتصاد جهان را در اختيار داش��ته 
باش��د. بخش خدمات بزرگ تري��ن بخش اقتصاد 
امريكا است كه ۸۰درصد توليد ناخالص داخلي آن 

را تشكيل مي دهد. 
۲- چين: ميزان تولي��د ناخالص داخلي چين در 
۲۰۱۹ معادل ۱۳.۴۶ تريليون دلار بوده است. رشد 
اقتصادي اين كش��ور نيز در سال جاري ۶.۱ درصد 

برآورد مي شود.
۳- ژاپن: ميزان توليد ناخالص داخلي چين در ۲۰۱۹ 
معادل ۵.۲ تريليون دلار بوده است. رشد اقتصادي اين 

كشور نيز در سال جاري ۱.۱ درصد برآورد مي شود.
۴- آلمان: مي��زان توليد ناخالص داخلي چين در 
۲۰۱۹ معادل ۴.۲تريليون دلار بوده اس��ت. رشد 
اقتصادي اين كش��ور نيز در سال جاري ۱.۶درصد 

برآورد مي شود. 
5- انگليس: مي��زان توليد ناخالص داخلي چين 
در ۲۰۱۹ معادل ۳.۱ تريليون دلار بوده است. رشد 
اقتصادي اين كش��ور نيز در سال جاري ۰.۹درصد 

برآورد مي شود. 
۶- هند: ميزان توليد ناخالص داخلي چين در ۲۰۱۹ 
معادل ۲.۹ تريليون دلار بوده است. رشد اقتصادي اين 
كشور نيز در سال جاري ۶.۸ درصد برآورد مي شود. 

۷- فرانسه: ميزان توليد ناخالص داخلي چين در 
۲۰۱۹ معادل ۲.۸ تريليون دلار بوده اس��ت. رش��د 
اقتصادي اين كشور نيز در س��ال جاري ۶.۱ درصد 

برآورد مي شود.
۸- ايتاليا: ميزان تولي��د ناخالص داخلي چين در 
۲۰۱۹ معادل ۲.۱ تريليون دلار بوده اس��ت. رش��د 
اقتصادي اين كشور نيز در س��ال جاري ۰.۳ درصد 

برآورد مي شود.
۹- برزي�ل: ميزان توليد ناخالص داخلي چين در 
۲۰۱۹ معادل ۲.۰ تريليون دلار بوده اس��ت. رشد 
اقتصادي اين كش��ور نيز در سال جاري ۰.۹ درصد 

برآورد مي شود.
1۰- كان�ادا: ميزان توليد ناخالص داخلي چين 
۲۰۱۹ معادل ۱.۸تريليون دلار بوده است. رشد 
اقتصادي اين كشور نيز در سال جاري ۰.۷ درصد 

برآورد مي شود.

 پارلمان تركيه اعزام نيرو 
به ليبي را بررسي مي كند

 تركيه از احتمال تدوين لايحه اي در پارلمان براي 
اعزام نيروي نظامي به ليبي خبر داده اس��ت. آنكارا 
ماه گذش��ته ميلادي توافقنامه اي را با طرابلس بر 
سر همكاري نظامي به امضا رسانده بود. به گزارش 
آناتولي، س��خنگوي دفتر رياست جمهوري تركيه 
گفته: »با توج��ه به تحولات جاري در ليبي ممكن 
است كه تدوين چنين لايحه اي لازم باشد. پارلمان 
در حال رايزني و كار به روي اين لايحه است.« ليبي 
كه پس از سقوط معمر قذافي دستخوش ناآرامي  و 
جنگ شديد داخلي شد هم اكنون توسط دو دولت 
اداره مي شود. جدا از طرابلس كه مركز دولت تحت 
رياست فايز س��راج قلمداد مي شود، خليفه حفتر 
دولتي ديگر را در شرق اين كشور رهبري مي كند. 

 سفر وزير خارجه عربستان 
به اسلام آباد

رسانه هاي پاكستاني از سفر وزير خارجه عربستان 
به اس��لام آباد خبر داده اند. به گزارش روس��يا اليوم، 
فيصل بن فرحان وزير خارجه عربستان، در سفري 
مهم به اس��لام آباد خواهد رفت و در جريان اين سفر 
با شاه محمود قريشي همتاي پاكستاني خود و نيز 
عمران خان نخست وزير اين كشور، رايزني خواهد كرد. 
اين س��فر كه يك روز به طول مي انجامد براي روابط 
ميان دو كشور به ويژه در سايه عدم مشاركت پاكستان 
در نشست سران اسلامي در مالزي كه تركيه نقش 
محوري در آن داشت، از اهميت بالايي برخوردار است.

بازداشت اعضاي باند 
تروريستي در الانبار عراق

سازمان اطلاعات عراق از بازداشت اعضاي يك باند 
تروريستي در شهرستان القائم در استان الانبار خبر 
داده است. به گزارش سومريه نيوز، سازمان اطلاعات 
عراق اعلام كرده ش��عبه اطلاعات نظامي در لشكر 
هشت ارتش با همكاري اطلاعات گردان۳۰ پياده نظام 
توانستند اعضاي يك باند تروريستي در شهرستان 
القائم در استان الانبار را بازداشت كنند. اين باند كه 
۱۴ عضو داشته جزو باندهاي زيرزميني داعش است.

طالبان ۲۵ عضو كاروان صلح 
هلمند را ربودند

اعضاي كاروان صلح افغانستان اعلام كرده طالبان 
۲۵ عضو اين كاروان را در مسير فراه با خود برده اند. 
به گزارش بي بي سي، در بهار امسال نيز طالبان ۲۱ 
عضو اين گروه را در ولايت هلمند با خود بردند و 
پس از چند روز رها كردند. اين كاروان در مسير 
فراه و هرات در غرب افغانستان در حركت بودند 
كه طالبان آنان را بازداشت كرد و اكنون ارتباط 
به اين افراد قطع شده است. گفته شده، اين افراد 
قصد داشتند تا به ولايت غور در مركز و بادغيس 
در شمال غرب افغانستان سفر كنند ولي به دليل 
بارش برف  و بسته شدن راه عازم ولايت فراه شدند. 
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عكسروز

چهرهروز

چرا كشورهاي ديگر ادبيات ما را ترجمه كنند؟
پيمان خاكس��ار كه معتقد است ادبيات ما اصلا جهاني نيس��ت، مي گويد: وقتي تيراژ پرفروش ترين كتاب هاي ادبيات ما در كشور 
خودمان به ۱۰هزار نسخه نمي رسد چرا كشورهاي ديگر بايد آنها را ترجمه كنند؟ اين مترجم درباره وضعيت ترجمه آثار ادبي فارسي 
به زبان هاي ديگر به ايسنا گفت: متولي اين كار كشور توليدكننده ادبيات نيست، بلكه كشورهاي ديگر هستند؛ چون اينكه كسي از 
زبان مادري خودش به زبان ديگري كه زبان مادري اش نيست، ترجمه كند غلط است. در واقع زباني كه مترجم از آن ترجمه مي كند 
بايد زبان دومش باشد. اينكه در ايران چند نفر تصميم بگيرند تا آثار ادبي فارسي را به زبان هاي ديگر ترجمه كنند، اصلا درست نيست. 

به گفته او، آثار ايراني بايد در دنيا مطرح شوند و توجه مترجم ها را به خود جلب كنند تا آنها تصميم به ترجمه اين آثار بگيرند. 

بازارهنر

جديدترين آمار فروش فيلم ها 
نگاه��ي ب��ه آم��ار ف��روش فيلم ها در 
هفته هاي س��پري شده نشان مي دهد 
ميزان فروش و اس��تقبال مخاطبان از 
سينماها نس��بت به ماه هاي گذشته و 
حتي همين بازه زماني در سال هاي قبل 
كاهش داشته است تا جايي كه در بين 
حدود ۱5 فيلمي ك��ه از نيمه آبان ماه 
روي پرده رفته اند تا امروز تعداد اندكي 

از آنها توانستند به فروشي بيش از 5۰۰ ميليون تومان 
برس��ند. آمار فروش فيلم هاي سينمايي تا چهارم 
دي ماه بر اساس اطلاعات موجود در سامانه فروش 
سينماي ايران به اين ش��رح است: فيلم سينمايي 
»آش��فته گي« به كارگرداني فريدون جيراني كه از 
27 آذرماه اكران خود را در س��ينماها آغاز كرده تا 
امروز با داش��تن بيش از ۱2هزار مخاطب و نمايش 
در 49 سينما نزديك به ۱72 ميليون تومان فروش 
داشته اس��ت. فيلم »مش��ت آخر« ساخته مهدي 
فخيم زاده با در اختيار داشتن 35 سالن سينمايي و 
پس از يك هفته اكران تا امروز بيش از 78 ميليون 
تومان فروش داش��ته و 6هزار نفر پاي تماشاي آن 
نشسته اند. فيلم سينمايي »23 نفر« به كارگرداني 
مهدي جعفري با داشتن 4۱ هزار مخاطب و نمايش 
در 74 سالن سينمايي در كشور پس از گذشت دو 
هفته اكران 457 ميليون تومان فروش داشته است. 

فيلم »جان دار« ساخته حسين اميري 
دوم��اري و پدرام پورامي��ري كه از 2۰ 
آذرماه روي پرده سينماها رفته است تا 
امروز با نمايش در ۱۰۰ سالن سينمايي 
يك و نيم ميليارد تومان فروش داشته و 
۱۰8 هزار نفر مخاطب به سينما جذب 
كرده است. فيلم سينمايي »خداحافظ 
دختر شيرازي« به كارگرداني افشين 
هاش��مي كه از نيمه آذرماه اكران خود را آغاز كرد 
واكنون 54 سالن سينمايي دراختيار دارد، با 22 هزار 
مخاطب، 287 ميليون تومان فروش داشته است. 
فيلم »ليلاج« ساخته داريوش ياري كه از 6 آذرماه 
با محدوديت سني +۱2 س��ال روي پرده سينماها 
رفته، با هش��ت هزار مخاط��ب 93 ميليون تومان 
فروش داشته است. اين اثر در 46 سينما به نمايش 
در آمده است. فيلم اكشن »معكوس« پولاد كيميايي 
كه از هفته اول آذر ماه نماي��ش خود را آغاز كرد، با 
در اختيار داشتن 64 سالن سينمايي و جذب ۱2 هزار 
تماشاچي به سينما، در مجموع ۱47 ميليون تومان 
فروش داشته است. انيميشن بلند سينمايي»آخرين 
داستان« به كارگرداني اشكان رهگذر با محدوديت 
سني بالاي ۱2 سال، پس از حدود يك ماه اكران و 
نمايش در 48 سالن س��ينمايي و بيش از 28 هزار 

مخاطب، 38۰ ميليون تومان فروش داشته است.

تاريخنگاري

شهادت استاد نجات اللهي 
پنجم دي ۱357، به منظور پايان دادن به اعتصاب اس��تادان دانش��گاه، ماموران 
حكومت نظامي به وزارت علوم حمله كردند. در جريان اين حمله اس��تاد كامران 
نجات اللهي به شهادت رسيد. اين استاد به همراه ديگر استادان انقلابي براي حمايت 
و پشتيباني از دانشجويان مبارز نخست در دانشگاه تهران و سپس در ساختمان 
وزارت علوم وقت عليه رژيم پهلوي تحصن كرده ب��ود.  روز 28 آذر 57 تعدادي از 
اساتيد دانشگاه تهران قصد ورود به دانشگاه را داشتند كه نظاميان مانع حضور آنها 
شدند و به يكي از استادان توهين كردند. همين مساله موجب شد تا صبح 29 آذر 
براي اعتراض به دبيرخانه طبقه پنجم كه محل حضور رييس و معاونان دانشگاه 
هست ،بروند و خواسته هاي خود را مطرح كنند. ساعت ۱۰ صبح درحالي كه شوراي 
روساي دانشكده ها در سالن اجتماعات طبقه پنجم دبيرخانه برپا بود بيش از ۱۰۰ 
نفر از استادان به آنجا رفتند و خواسته هاي خود را مطرح كردند و بالاخره تصميم به 
تحصن در همان جا گرفتند و اين گونه تحصن 25روزه اساتيد دانشگاه هاي تهران 
آغاز ش��د كه كامران نجات اللهي يكي از آنها بود. عوامل رژيم پهلوي براي درهم 
شكستن اعتصاب اساتيد به آنها حمله كردند كه در اين تهاجم، نجات اللهي توسط 
سرهنگ شاه بيگي از عمال ارتش شاهنشاهي هدف گلوله قرار گرفت و به شهادت 
رسيد. فرداي آن روز، 6 دي ماه با حضور هزاران نفر كه در پيشاپيش آنها، آيت الله 
طالقاني حركت مي كرد پيكر شهيد نجات  اللهي تشييع و به خاك سپرده شد. در 
مراسم تشييع وي از بيمارستان امام خميني تا ميدان انقلاب هزاران نفر شركت 

داشتند. نزديك به ميدان انقلاب نيروي گارد امنيتي شروع به شليك گلوله كردند 
كه با مقاومت دانشجويان، نيروهاي گارد پراكنده شدند و مراسم ادامه پيدا كرد كه 
در اين مراسم دست كم 5 نفر به شهادت رسيدند.  خيابان ويلا، محل شهادت اين 
استاد دانشگاه پس از پيروزي انقلاب اسلامي به نام شهيد نجات اللهي نامگذاري شد.

»كلاس رانندگي« در »هيوستون«
فيلم كوت��اه »كلاس رانندگي« يكي از 
فيلم هايي است كه در بيست و هفتمين 
جشنواره فيلم هاي ايراني »هيوستون« 
امريكا به نمايش گذاش��ته مي شود. اين 
جش��نواره كه در م��وزه هنرهاي زيباي 
هيوس��تون امري��كا از تاري��خ ۱7 تا 26 
ژانويه 2۰2۰ )27 دي تا 6 بهمن( برگزار 
خواهد شد، علاوه بر فيلم كوتاه »كلاس 

رانندگي« به كارگرداني مرضي��ه رياحي؛ فيلم هاي 
»متري شيش ونيم« از سعيد روستايي، »سرخپوست« 
ب��ه كارگرداني نيما جاويدي، »روزه��اي نارنجي« از 
آرش لاهوتي، »ش��بي كه ماه كامل ش��د« س��اخته 
نرگس آبيار، »عرق سرد« سهيل بيرقي، مستند »در 
جست وجوي فريده« ساخته مشترك كوروش عطايي 
و آزاده موسوي، »بيگاه« به نويسندگي و كارگرداني 
پويا اش��تهاردي و »خانه دوس��ت كجاست« ساخته 
عباس كيارستمي نيز نمايش داده مي شوند. »كلاس 
رانندگ��ي« پي��ش از اين جايزه بهتري��ن فيلم كوتاه 

شانزدهمين جش��نواره فيلم »زردآلوي 
طلايي« ارمنستان، جايزه بهترين فيلم 
كوتاه بخش بين الملل ششمين جشنواره 
فيلم هاي زن��ان دوبلين ايرلن��د، جايزه 
بهتري��ن فيلم كوتاه درام س��يزدهمين 
جشنواره فيلم »I will tell« انگلستان، 
جايزه بهترين بازيگ��ر زن دوازدهمين 
جشنواره  فيلم هاي ايراني سانفرانسيسكو 
امريكا ب��راي لين��دا كيان��ي، جايزه هي��ات داوران 
هجدهمين جشنواره فيلم هاي زنان »توپاز« امريكا، 
جايزه بهترين فيلم كوتاه بيست و دومين جشنواره 
»مذهب ام��روز« ايتاليا و جايزه وي��ژه هيات داوران 
س��يزدهمين جش��نواره فيلم هاي زنان سئول كره 
جنوبي را به دست آورده است.  اين فيلم كوتاه از 2۰ تا 
 Arena 26 سپتامبر به مدت يك هفته در سينماي
Cinelounge Sunset لس آنجلس اكران عمومي 
ش��ده و از اين طريق واجد ش��رايط رقابت در شاخه 

بهترين فيلم كوتاه اسكار 2۰2۰ شناخته شد.

اكران قطعي »جهان با من برقص« از هفته آينده
پخ��ش  كت  ش��ر م��ل  عا ير مد
عن��وان  ب��ه  »نمايش گس��تران« 
پخش كننده فيلم س��ينمايي »جهان 
با من برقص« به كارگرداني س��روش 
صح��ت از نماي��ش قطعي اي��ن فيلم 
از چهارش��نبه هفته آينده خب��ر داد. 
اميرحس��ين حيدري درباره به تعويق 
افت��ادن مجدد اكران فيلم س��ينمايي 

»جهان با من برقص« به كارگرداني سروش صحت 
گفت: سرگروه اين فيلم سينمايي، استقلال است و 
در حال حاضر در اين گروه فيلم سينمايي »منطقه 
پرواز ممنوع« به كارگرداني امير داس��ارگر در حال 
اكران است. اين فيلم توانسته همچنان كف فروش 
خود را حفظ كند و به همين دليل اكران آن همچنان 
ادامه دارد. او با اشاره به ثبت قرارداد نمايش اين فيلم 
تأكيد ك��رد: از هفته آينده »جه��ان با من برقص« 
در سينماهاي كشور اكران خواهد شد. مديرعامل 
شركت پخش نمايش گستران به مهر گفت: متاسفانه 
زمان مناس��ب براي اكران اين فيلم از بين رفته و با 
اك��ران آن در هفته آينده، تنها مي توانيم كمتر از 4 
هفته آن را در سينماها نمايش دهيم و چاره ديگري 

نيز در اين رابطه نداريم. وي تاكيد كرد: 
اكران »جهان با من برقص« براي هفته 
آينده در گروه سينمايي استقلال ثبت 
شده و حتما اكران مي شود. البته اين را 
بايد بگويم كه در جلس��ه قبلي شوراي 
صنفي نمايش، اكران فيلم براي هفته 
جاري صورت جلسه نشده بود. اين مدير 
شركت پخش ادامه داد: ما درخواست 
داده بوديم كه اگر همچنان كف فروش »منطقه پرواز 
ممنوع« بالا بود، اكران فيلم را به صورت آزاد آغازكنيم 
تا بتواند در هفته بعد سرگروهي خود را دريافت كند 
اما با اين پيشنهاد ما از سوي شوراي صنفي نمايش 
موافقت نشد، و دليل شان هم اين بود كه فيلم هاي 
جديدي اكران شده اند و نمايش هم زمان »زيرنظر« 
به كارگرداني مجيد صالحي و »جهان با من برقص« 
مي تواند به اين دو فيلم و ديگر فيلم ها صدمه بزند. 
حيدري در پايان گفت: اميدوارم هفته آينده طبق 
قرارداد »جهان با من برقص« اكران ش��ود، چراكه 
امكان تغيير زمان اكران وجود ن��دارد و در صورت 
از دست رفتن اين فرصت ممكن است فيلم پشت 

ترافيك اكران در سال آينده هم بماند.

میراثنامه

درباره واقعيت ايران حرف  نمي زنند
عضو شوراي توس��عه همكاري هاي بين المللي وزارت 
خارجه ايتاليا گفت: گپ و خلأيي بين واقعيت و آنچه 
از ايران نمايش داده مي ش��ود، وجود دارد. در بيرون از 
مرزها ب��ه هيچ وجه درباره تمدن و آث��ار تاريخي ايران 
صحبت نمي ش��ود، درحالي كه اين كش��ور مستحق 
ديده شدن است. »مائوريتسيو داوُليوُ« معاون رييس 
س��ازمان بين المللي گردش��گري اجتماعي و رييس 
انجمن گردشگري مسوولانه در ايتاليا نيزهست كه در 
جريان پروژه مشاركتي ايران و ايتاليا براي توسعه ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي سفري يك هفته اي 
به ايران داشت و پنج استان تهران، كردستان، كرمانشاه، 
خوزستان و فارس را ارزيابي كرد. او درباره ذهنيت هاي 
س��اخته ش��ده از ايران، اظهار كرد: ايران آثار تاريخي و 
تمدني منحصربه فردي دارد،  اما در بيرون از اين كشور 
به هيچ وجه درباره آنها صحبت نمي شود. يك گپ و خلأ 
بين واقعيت و آنچه از اين كشور نشان داده مي شود، وجود 
دارد. داوليو نخستين بار سال 2۰۰6 به انگيزه سخنراني 
در يك كنفرانس گردش��گري به تهران س��فر كرد كه 
نتوانست در سه روز اقامتش در تهران، جايي را ببيند. 
او به ايس��نا گفت كه در آن سفر فقط موفق شد به يكي 
از ارتفاعات تهران برود، سپس نقشه ايران را نشان داد و 
اضافه كرد كه يقين دارم در شرق ايران، كوير و سواحل 
خليج فارس به ويژه جزيره كيش يا گوشه جنوب شرقي 
درياي خزر )جايي مثل آشوراده يا ميانكاله( چيزهاي 
شگفت انگيزتري براي ديدن وجود دارد. او از بنيانگذاران 
ش��بكه اروپايي EARTH و عضو ش��وراي مش��ورتي 
كارشناسان گردشگري دانشگاه »بولونيا« در ايتاليا است 
كه در زمينه گردشگري مسوولانه سخنراني هاي متعدد 
داشته و كتاب ها و مقاله هاي زيادي در اين رابطه نوشته 
اس��ت. داوليو با اين توضيح كه در زيرمجموعه انجمن 

گردشگري مسوولانه كه در ايتاليا داير كرده با يكسري از 
آژانس هاي ايراني در ارتباط است و سعي دارند تورهاي 
مسوولانه برگزار كنند، گفت: تعداد توريست هايي كه به 
ايران مي آيند خيلي كمتر از ظرفيت و توانمندي هاي 
اين كشور اس��ت. ايران استحقاق بيشتر ديده شدن را 
دارد. سفر مسوولانه در ايران هنوز عمومي نشده، البته 
ديدم يكسري متوجه قضيه شده اند اما راه طولاني در 
پيش اس��ت .وي كه در جريان پروژه مشترك ايران و 
ايتاليا تعدادي از روس��تاها را در غرب ايران ديده است، 
درباره وضعيت توريست مسوولانه در ايران، اظهار كرد: 
سفرهاي مسوولانه در ايران هنوز عموميت پيدا نكرده 
است، البته ديدم كه يك سري افراد متوجه قضيه شده اند 
اما راه طولاني در پيش است تا در جريان سفر آسيب به 

جامعه محلي و محيط زيست كمتر شود. رييس انجمن 
گردشگري مسوولانه ايتاليا درباره اين نوع سفرها بيشتر 
توضيح داد: گردش��گراني كه در جريان اين تورها سفر 
مي كنند آموزش ديده اند و سعي مي كنند كمترين آثار 
مخرب فرهنگي و زيس��ت محيطي را داشته باشند. ما 
حتي پول جمع مي كنيم و به موسسه هاي خيريه كه 
در مقصدمان است، اهدا مي كنيم. مكان هايي را براي 
اقامت انتخاب مي كنيم كه توسط خانواده هاي روستايي 
مديريت مي شوند يا هتل هاي كوچكي كه خانوادگي 
يا از سوي محلي ها اداره مي شوند. غذاهايي را انتخاب 
مي كنيم كه سنتي است و توسط محلي ها آماده شده، 
با وسايل نقليه محلي ها تردد مي كنيم و خريد صنايع 

دستي هم از اصول سفرمان است. 

ايستگاه

 »لوور« 
ميزبان آثار مرد سياه پوش

 سقوط سهم هاليوود 
از سينماهاي چين 

م��وزه »ل��وور« پاريس 
صدمين س��الروز تولد 
»پير س��ولاژ« هنرمند 
فرانسوي كه براي هشت 
دهه عموما نقاشي هاي 
سياه رنگ خلق كرده را 
با برگزاري نمايشگاهي 
از آثار او گرامي  مي دارد.

به گزارش فران��س24، 2۰ اثر از بيش از ۱,7۰۰ 
تابلو نقاش��ي كه در ط��ول دوران حرفه اي »پير 
سولاژ« خلق ش��ده اس��ت، طي يك نمايشگاه 
ويژه سه ماهه كه اوايل اين ماه در موزه لوور آغاز 
ش��د و تا نهم مارس ادامه خواهد داشت، نمايش 
داده مي شوند. اين نقاش چيره دست فرانسوي 
در افتتاحيه اين نمايشگاه حاضر شد و »امانوئل 
ماكرون« رييس جمهور فرانسه و همسرش نيز 
روز دهم دسامبر در اين نمايشگاه حضور يافتند. 
موزه »لوور« با برگزاري اين نمايشگاه به بررسي 
روند پيشرفت »پير سولاژ« از پايان جنگ جهاني 
دوم به بعد تاكنون مي پردازد.»سولاژ« كه از سال 
۱946 اغلب آثارش را با استفاده از رنگ سياه خلق 
كرده است، سفر خود به دنياي رنگ سياه را به طور 
مشخص و جدي از سال ۱979 و با خلق مجموعه 
تابلوهاي نقاشي با عنوان »فراتر از سياه « آغاز كرد. 
از آن زمان به بعد هيچ رنگ ديگري در تابلوهاي 
نقاشي او ظاهر نش��ده است. مردم معمولا او را با 
لقب »مرد سياه دنياي هنر« مي شناسند. او اغلب 
اوقات نيز لباس هاي سياه به تن مي كند. »سولاژ« 
اوايل امسال در گفت وگويي با خبرگزاري فرانسه 
بيان كرد: »سياه هيچگاه يكسان نيست؛ چراكه 
نور همواره باعث تغيير آن مي شود.« اين نقاش 
رنگ س��ياه را به عن��وان »رنگي بس��يار فعال« 
توصيف كرده كه وقتي در كنار يك رنگ تيره قرار 

مي گيرد، برانگيخته مي شود. 

بازار فروش فيلم در چين 
2۰۱9 بيش از هميشه 
بر فيلم هاي توليد داخل 
متمرك��ز ماند و س��هم 
هاليوود تنها 2 فيلم در 
ميان ۱۰ فيلم پرفروش 
س��ال بود. به گ��زارش 
ورايتي، نمي توان گفت 

»جنگ ستارگان: خيزش اسكاي واكر« با فروش 
۱2 ميليون دلاري در اولين آخر هفته اكرانش در 
چين، نشان دهنده موفقيت هاليوود در بازار فيلم 
اين كشور است؛ بلكه در سالي كه گذشت در باكس 
آفيس چين تنها دو فيلم هاليوودي در ميان ۱۰ 
عنوان پرفروش س��ال 2۰۱9 جاي گرفتند. اين 
در مقايسه با 5 عنوان از ۱۰ عنوان پرفروش سال 
پيش، بسيار پايين تر اس��ت و نشان مي دهد بازار 
فروش سينماي چين نمي خواهد تابعي از هاليوود 
باش��د. به گفته كريس فنتون رييس پيشين اپل 
در چين، اين بدترين تجرب��ه هاليوود در چين از 
س��ال 2۰۰8 اس��ت. اين در حالي است كه سال 
2۰۱2 و 2۰۱3 هفته هاي��ي بودند كه 9۰ درصد 
باكس آفيس چين را فيلم هاي خارجي در تصرف 
داشتند و اين در حالي بود كه اگر بيش از 5۰ درصد 
فروش گيشه سينمايي از فروش فيلم هاي خارجي 
تأمين مي شد، دولت از آنها ماليات جداگانه دريافت 
مي كرد. به نظر مي رسد اين سياست ديگر ضرورتي 
نداشته باشد. اكنون محصولات داخلي چين مانند 
فيلم حماسي علمي-تخيلي »زمين سرگردان« و 
انيميشن »نزا« موفق شدند تا سينماروها را حتي 

بيشتر از فيلم هاي خارجي جذب خود كنند.

كالدرون: از رفتار باشگاه خيلي ناراحتم!

پول مربي خارجي نداريد، از ايراني ها استفاده كنيد

سرمربي تيم فوتبال پرسپوليس به خاطر 
برخي مشكلات اعلام كرده از رفتار باشگاه 
ناراحت اس��ت. گابريل كال��درون كه به 
خاطر بدقولي هاي باشگاه در پرداخت مطالباتش ابراز 
ناراحتي ك��رده و حت��ي در يك برنام��ه تلويزيوني از 
جزييات مشكلات خود و باشگاه سخن گفته است حالا 
دوباره از روند موجود ابراز نگراني كرده است. كالدرون 
روز چهارشنبه به همراه دستيارانش در محل باشگاه 
پرسپوليس حاضر شد تا جلسه اي با محمدحسن انصاري 
فرد داشته باش��د اما مشكلات او حل نشد و با ناراحتي 
محل باشگاه را ترك كرد. با وجود اينكه پس از اين جلسه 
محمدحس��ن انصاري فرد در مصاحبه با خبرنگاران 
اعلام كرد: مشكلي وجود ندارد و مطالبات سرمربي تيم 
پرداخت خواهد شد اما گابريل كالدرون امروز در صفحه 
شخصي خود با انتش��ار عكسي همراه با محمدحسن 
انصاري فرد نوشت از رفتار باشگاه خيلي ناراحت هستم.

يك پيشكسوت فوتبال شكايت بازيكنان و مربيان 
ايران��ي در دادگاه ه��اي بين المللي ب��راي دريافت 
مطالبات ش��ان را اق��دام مفي��دي نمي داند. حميد 
درخشان، بازيكن و س��رمربي پيشين پرسپوليس 
درباره عقد ق��رارداد با مربيان و بازيكنان خارجي در 
ش��رايط فعلي فوتبال ايران گفت: باش��گاه ها وقتي 
مربي خارجي به خدمت مي گيرند بايد توجه داشته  
باشند كه آيا مي توانند از پس خواسته هاي او برآيند 
يا نه تا از بروز مشكلاتي كه اخيرا براي خارجي ها در 
فوتبال ما صورت گرفته، جلوگيري شود. اين مسائل 
در نهايت مي تواند مش��كلات زيادي و چالش هاي 
ديگري براي باش��گاه ايجاد كند كه تم��ام افراد در 
باشگاه از هيات مديره تا اعضاي تيم را درگير مي كند. 
ما باي��د در فوتبال حرفه اي ط��وري رفتار كنيم كه 
مش��كلاتي براي مان ايجاد نش��ود و از اين چالش ها 
دور بمانيم. او در پاسخ به اين سوال كه چرا مربيان و 
بازيكنان ايراني براي دريافت مطالبات شان از طريق 
قانون اقدام نمي كنند؟ به ايسنا گفت: مربيان ايراني 
و بازيكنان ايراني در اين شرايط معمولا مظلوم واقع 
مي ش��وند و از آن جا كه قدرت اجرايي خيلي بالايي 

ندارند، نمي توانند به پول خود برسند. ولي خارجي ها 
سريعا به فيفا شكايت مي كنند و از طريق فيفا پيگير 
دريافت پول خود مي شوند؛ تصميمي كه در نهايت 
همانطور كه اين روزها شاهد آن هستيم به محروميت 
و كس��ر امتياز از تيم ها منجر مي شود كه اين اتفاق 
خوبي براي فوتبال ما نيست و فوتبال ما را زير سوال 
مي برد. مديران باشگاه ها و افراد تصميم گيرنده در اين 
مورد بايد طوري برنامه ريزي كنند كه با جذب مربي 
خارجي بتوانند مطالبات او را تمام و كمال پرداخت 
كنند وگرنه از مربيان ايراني در تيم هاي خود استفاده 
كنند و به داخلي ها بهاي بيشتري داده شود. با توجه 

به اينكه شكايت از باشگاه ها در دنيا امري طبيعي و 
لازم است اما درخشان اين اقدام براي ايراني ها را كار 
س��ختي دانس��ت و درباره دلايل آن گفت: ايراني ها 
مسائل عاطفي را به كار خود وارد مي كنند و همين 
موضوع آنها را از چنين رفتاري ب��از مي دارد و نكته 
 FIFA يا AFC ديگر ه��م هزينه بالاي ش��كايت در
است. ولي به نظر من چرا نبايد چنين كاري صورت 
گيرد چون باعث دلخوري سايرين مي شود. به نظرم 
بايد اين مشكل را ريشه يابي كنيم و در راستاي تغيير 
آن قدم برداريم. در فوتبال حرفه اي چنين مس��ائلي 
پيش پا افتاده است و ما بايد طوري رفتار كنيم كه از 
ابتداي كار درگير چنين مشكلاتي نباشيم. او درباره 
مشكلات قرارداد س��رمربي تيم ملي و حاشيه هاي 
به وجود آمده پس از آن گفت: اگر فدراسيون فوتبال 
در بستن قرارداد دچار خطا مي شود نبايد باشگاه ها 
هم از او پيروي كنند. كساني كه قرارداد مي بندند بايد 
حقوقدانان خوب و با دانش��ي باشند. در هيچ يك از 
كشورهاي اطراف چنين مشكلاتي وجود ندارد و اين 
تنها مشكل ماست كه بايد با استفاده از راهكارهاي 

صحيح به حل آن بپردازيم.

ورزشي
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